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3.  Correspondance / 4. Centre pour personnes toxicomanes à Esch-sur-Alzette

2. Information au public des 
décisions de personnel
/

3. Correspondance

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Kolleginnen a Kollegen, gudde 
Moien alleguerten zu eiser Gemengerots-
sitzung, déi zimlech chargéiert ass. Ech 
wéilt, ier mer ufänke mat eiser Da ges-
uerd nung, ënner Korrespondenz drop 
zeréckkommen, datt en ehemolege Kol-
leg aus dem Gemengerot eis virun enger 
Zäit verlooss huet, den ehemolege 
Ge mengeconseiller Raymond Welz.
De Raymond Welz ass den 22. Mee 1936 
hei zu Esch op d’Welt komm. Hien huet 
säi Liewe laang als Aarbechter op der 
Schmelz geschafft an ass a jonke Jore 
scho gewerkschaftlech aktiv ginn. De 
Raymond Welz war bestuet an hat zwee 
Meedercher. De Raymond Welz war am 
soziale Beräich engagéiert, wéi zum Bei-
spill bei der Union des Consommateurs, 
mä och am sportleche Beräich bei der 
Jeunesse Esch an an dem Turnveräin. 
De Raymond Welz ass den 11. Oktober 
1987 fir d’éischt mat fir d’LSAP an 
d’Wahle gaangen an ass den 21. Mee 
1990 an de Gemengerot nogeréckelt, 
nodeems de Philippe Thinnes aus per-
séin leche Grënn demissionéiert hat. Bei 
de Wahlen 1993, 1999 an och bei den 
Neiwahlen 2000 hat de Raymond Welz 
deelgeholl a war bis den Oktober 2005 
mat där enger oder anerer kuerzer Ënner-
briechung am Gemengerot, dann awer 
déi lescht Joren als onofhängege Gemen-
geconseiller, heibanne präsent. 
Mir soen dem Raymond Welz Merci fir 
säin Engagement fir eis Stad Esch an dré-
cken der Famill eist Bäileed aus. Ech géif 
Iech bieden, kuerz eng Gedenkminutt 
anzeleeën.“
(Gedenkminutt)
„Merci. 
Kolleginnen a Kollegen, da komme mer 
op eis Dagesuerdnung. Wéi ëmmer de 
Per sonaldossier dono.“

Eng Stëmm: „Et ass zimlech vill.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Et ass zimlech vill, genau. Dat 
hunn d’Journaliste gemierkt.“

Eng Stëmm: „Mir waren net lues mam 
stëmmen, mä et war vill.“

4. Centre pour personnes 
toxicomanes à Esch-sur-Alzette 
(JDH-Contact Esch)
a) Présentation du projet
b) Convention relative à la 
construction et l’aménagement 
du centre; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir fänken u mat engem 
Punkt, Fixerstuff genannt am Volleks-
mond, de Centre pour personnes toxico-
manes, de ‘Contact Esch’. 
Et ass endlech souwäit. Mir kënnen hei 
definitiv d’Konventioun stëmmen. E Pro-
jet, deen eis jo scho laang begleet, genau 
wéi den Abrisud. Et ass elo definitiv. Dir 
fannt an Ärem Dossier d’Pläng, wéi dat 
Ganzt soll ausgesinn. Dat heescht op där 
enger Säit dee Container, wou mer 
 Fixerstuff nennen an op där anerer Säit 
d’Konventioun mam Ministère de la 
Santé . E gëtt installéiert, dat wësst Der, 
op 130, rue du Luxembourg. A mir hunn 
als Escher Gemeng eng Konventioun 
mam Ministère de la Santé fir de Finanze-
ment an de Suivi vum Bau vun der gan-
zer Infrastruktur, déi do komme wäert.
Déi ganz Installatioun kascht 2.105.000 
Euro, déi och ganz iwwerholl gi vun dem 
Ministère de la Santé. Och dee Vote huet 
stattfonnt, soudatt mer eigentlech och 
hei kënnen – wa mer haut déi Konven-
tioun stëmmen – direkt lassleeën, well de 
Budget jo scho gestëmmt gi war. Mir 
haten dee schonn hei am Gemengerot 
ge hat a mir kënnen dann, wann hei 
d’Kon ventioun gestëmmt ass an et erëm 
ass vum Ministère de l’Intérieur, natier-
lech d’Ausschreiwung maachen. 
Et steet an der Konventioun, datt mer 
kënnen ufänke mat den Aarbechten, wa 
gestëmmt ass, au plus tard dräi Joer no 
der Signature, wa mer wëllen direkt ufän-
ken. Well et ass e Projet, deen eis alle-
guerten heibannen ëmmer um Häerz 
loung a wou mer der Meenung sinn, datt 
en enorm wichteg ass, nieft dem Abriga-
do an der Stad, och hei zu Esch déi Infra-
struktur ze hunn.
Wéi Iech bekannt ass, huet e schonn eng 
länger Geschicht. Mä heiansdo dauert et 
e bëssen, fir herno kënnen en anstänne-
ge Projet erauszekréien. Et ass esou, datt 
mer elo dann och kënnen den Aar-
bechtsgrupp asetzen, well déi Aarbechte 
wäerten, ech soen elo mol, ongeféier 18 
Méint bis 2 Joer daueren. 
Dat Haus, wat mir jo zur Verfügung 
gestallt hunn op 130, rue de Luxem-
bourg gëtt ëmgebaut. Dir gesitt dat an 
de Pläng. Dat gi Büroen, an hannendru 
kënnt dann dee sougenanntene Contai-
ner – dat ass jo eng fest Struktur –, ähn-
lech wéi et an der Stad Lëtzebuerg de 

Fall ass. Dat wäert manner laang daue-
ren, dat gëtt ausgeschriwwen. 
Dee wäert da séier kënne geliwwert ginn. 
An dee gesäit u sech véier Dëscher vir, 
„Tables d’injection“. A mir hunn och, 
well gutt Erfahrunge gemaach gi sinn an 
der Stad am Abrigado an och do e Chan-
gement ass bei där sougenanntener 
Clientèle, zwou Plaze virgesi fir de „Blow-
room“. An de Pläng steet Salle des 
fumeurs, zwou Plazen. 
Et wäert eng multidisziplinär Equipe do 
agesat ginn. Et ka goe bis zu 15 Leit, déi 
wäerten integral zu 100% och vum 
Ministère de la Santé bezuelt ginn. An do 
handelt et sech ëm eng Equipe natierlech 
vun Dokteren, Psychologen, Educateuren 
an all Spezialisten, déi een aus deem 
Beräich do brauch.
D’Jugend- an d’Drogenhëllef, mat där 
zesumme wäert elo e Comité de suivi 
funktionéieren, éischtens fir de Bau. Awer 
niewendru kënnt en anere Grupp, deen 
elo kann definitiv agesat ginn, dat ass 
deen, deen dat ganzt Konzept wäert 
begleeden a weiderentwéckelen. Dat ass 
e Grupp, wou och Leit dra sinn, wéi zum 
Beispill Vertrieder vun der Police, vum 
Parquet, d’Gemeng Esch, natierlech 
 d’Ju gend- an Drogenhëllef an all Exper-
ten, déi mer an deem Beräich do brau-
chen. 
A mer hunn och ëmmer gesot gehat, 
datt mer selbstverständlech fir d’Noperen 
oder all aner Leit zur Verfügung sti fir 
weider Froen. Mir wäerten dono och eng 
Hotline ariichten, eng Telefonsnummer, 
wou een u Leit erukënnt, sollten iergend-
wellech Problemer optauchen, wann dat 
Ganzt um Lafen ass. 
Dir wësst och, hu mer och schonn hei 
gesot gehat, datt mer déi ëffentlech Ver-
sammlungen hate mat der Bevëlkerung, 
respektiv mat deene Leit, déi no dobäi 
wunnen. Déi Sitzungen hu scho statt-
fonnt an d’selwecht ass et och, datt mer 
Sitzungen hate mam Cactus, well dee jo 
och dobäi ass. Déi sinn informéiert, déi 
hunn och wierklech ganz gutt reagéiert. 
Mir hu mat deene Kontakt, déi wëllen 
och dono mat eis dauernd Kontakt hunn. 
Dat heescht, déi si mat op de Wee 
gaangen an hu gesot, datt mer eis kën-
nen enk ofschwätzen, falls och do Proble-
matike sollten entstoen. Datt si infor-
méiert wieren an datt mer och mam 
Di rekter vun dem Cactus, wou en elo 
nach steet, e Kontakt hätten, wa sollte 
Pro blemer optauchen.
Also all dat waren am Fong geholl an der 
Vergaangenheet gutt Sitzungen, well 
mer matzäiten an d’Ëffentlechkeet gaan-
ge sinn, deemools mam Gesondheets-
minister Mars Di Bartolomeo an der hai-
teger Gesondheetsministesch, déi jo bei 
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alle Sitzunge mat dobäi war, eis ehemo-
leg Buergermeeschtesch. 
D’Jugend- an Drogenhëllef bleift natier-
lech op där Plaz, wou se elo ass. 1990 an 
der rue des Charbons hat se jo hir éischt 
Büroen a sëtzt elo an der rue St. Vincent. 
Mat deem neie Staff u Leit, wou se wäer-
te kréien, wäerten se deen neie Projet 
star ten an dem Contact an der souge-
nanntener Fixerstuff. Ech mengen, et ass 
zënter laangem bekannt, datt Esch sech 
engagéiert, datt mir hei och ëmmer eis 
eestëmmeg fir déi Projeten do agesat 
hunn, sief et an der Toxicomanie – mir 
hunn e groussen Engagement doranner. 
Och bei der Obdachlosegkeet ass den 
En gagement hei zu Esch ëmmer ganz 
grouss gewiescht. Mir hunn 2004 eng 
An tenn vun der „Stëmm vun der 
Strooss“ kritt. Ech mengen, datt mer eis 
an deene Beräicher net brauchen ze ver-
stoppen. A mir als Gemengerot hunn 
ëm mer geschlossen eis Verantwortung 
do och iwwerholl.
Wéi gesot, Dir gesitt an Ärem Dossier déi 
genau Pläng. De Container ass hannert 
dem Haus virgesinn, well dat ass jo e 
ganz laangen Terrain, ech mengen deen 
huet 90 Meter bis erof. Well mer gesot 
hunn, d’Entrée soll och hannen an de 
Container era sinn, fir datt d’Leit net op 
der Strooss stinn. Datt wann ee laanscht 
fiert oder laanscht geet, dat net aus ge-
säit, wéi wann d’Leit do wéi an engem 
Zoo wieren. Dat wëlle mer net, datt do 
ge kuckt gëtt. 
Si hunn hannen eng Plaz, wou si dann 
och kënnen eragoen a sech ophalen. An 
och alleguerten déi aner Sécherheetsme-
suren, déi natierlech bei esou Saache 
musse sinn, wéi datt d’Pompjeeë bäi-
kommen oder den Dokter, eng Ambu-
lanz... och déi si gewährleescht. Och dat 
hu mer ofgeschwat mam Cactus, well 
dat jo en Deel bei senger Livraison 
laanscht  geet.
Wéi gesot, mir si frou, datt et esouwäit 
ass. Entgéint deem, wat d’Stater Schäf-
finnen emol geduecht hunn, datt mer 
net wéilten eis Verantwortung hei zu 
Esch iwwerhuelen, ass dat doten de Con-
traire. Mär hunn dat ëmmer gemaach. Et 
muss een awer natierlech sech Zäit loos-
sen, fir en Emplacement ze fannen, fir déi 
Saache virzebereeden. 
Mir sinn déi zweet Gemeng, déi eng 
Fixerstuff ariicht, an ech wëll einfach 
of schléissen domadder: eng drëtt wier 
gutt am Norden. Mä déi Gemeng huet 
hir Verantwortung ni iwwerholl. Ech 
schwätze vun Ettelbréck.
Dat stoung och esou an den Accorden 
dran. Dofir mengen ech, datt mir awer 
hei, wéi mer dat gewinnt sinn, eng seriö 
Aar becht gemaach hunn a maachen 

dann e waarmen Appell un déi Ettelbré-
cker Gemeng, datt se och hir Verantwor-
tung iwwerhëlt. 
D’Jugend- an Drogenhëllef huet zwar do 
en Informatiounsbüro. U sech geet dat 
awer iwwerhaapt guer net duer, an et 
wier gutt, och do hir Verantwortung ze 
iw werhuelen. Ëmsou méi, wou alleguer-
ten d’Leit vum Terrain soen, a mir dat als 
Gemeng jo och, mir wäerten eng ganz 
Rei Problematiken an Esch lassginn: datt 
d’Seringuen duerch d’Géigend leien, 
d’Pla  zen an d’Schoulhäff oder Plazen, 
wou se sech zréckzéien, wäert dat heiten 
op jidde Fall berengegen. 
D’Leit kënnen a Rou do hire Schoss set-
zen. Si kënnen dat maachen ënner hygie-
neschen a proppere Konditiounen. An et 
wäert och ganz sécher sinn, an dat be -
weist d’Stad jo schonn, datt d’Overdosen 
domadder zeréckginn. Et ass direkt eng 
Hëllef op der Plaz, an ech mengen, datt 
dat wichteg ass, och do Verantwortung 
ze iwwerhuelen als Gemeng par rap port 
zu deene Leit, awer och zu eise Bier ger.
Ech ginn d’Wuert un deen, deen et freet 
a wier frou, wa mer herno geschlossen 
hei kéinten driwwer ofstëmmen.
Ech ginn d’Wuert direkt un d’Madame 
Bofferding.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci. Kol-
leginnen a Kollegen. D’sozialistesch Frak-
tioun ass frou, dass mer endlech d’Kon-
ven tioun virleien hunn an dass et och am 
Dossier weidergeet, well et ass e Projet, 
dee Liewe rett. Dozou Erklärunge méi 
spéit. Als Éischt géif ech gären e puer 
Don  néeë mat an d’Diskussioun bréngen, 
déi ganz interessant sinn. Wa mer duerch 
Europa kucken, da stelle mer fest, dass et 
ins gesamt 87 Drogekonsumraim ginn, 
welt wäit ginn et der iwwregens nëmmen 
90. Vun eisen Nopeschlänner huet just 
Däitsch  land esou Strukturen. An der 
Belsch an a Frankräich, menges Wëssens 
no, ginn et keng. 
Aus dem leschten nationalen Droge-
rapport  geet ervir, dass mer ongeféier 
1.900 Leit hei am Land hunn, déi intrave-
nös consomméieren, also sech sprëtzen. 
Insgesamt gëtt ugeholl, dass et awer 
et wa eng 2.400 Leit hei ginn, déi 
schwéierst drogenofhängeg sinn. Säit 
2005 gëtt et hei am Land den Abrigado, 
wou am Duerchschnëtt 145 Consomma-
tioune pro Dag stattfannen. 
Jorzéngten huet et gedauert, bis d’Politik 
unerkannt huet, dass Sucht eng Krank-
heet ass. Fir déi betraffe süchteg Leit, déi 
vun illegale Substanzen ofhängeg sinn, 
ass d’Liewenssituatioun vum Bescha-
fungsdrock, illegalem Handel a Konsum 
ge  prägt. Déi deeglech Injektioune fannen 
oft heemlech ënner onwierdegen a ge -

sond heetsschiedleche Bedingungen op 
ver stopptene Plaze statt. Erkrankunge 
wéi HIV, Hepatitten, awer och Sprëtzen-
ab szesser kënne schwéier an esouguer 
lie wensgeféierlech Suitten hunn. Dobäi 
kënnt, dass wéinst dem duerch den 
Droge konsum entstanenen Drock den 
Of  hängege keng Zäit iwwreg huet, fir 
iwwert säi Liewen a Verännerungen noze-
denken esou wéi sech och professionell 
Hëllef sichen ze goen. Op der Grondlag 
vun dësen Tatsaachen a villen aneren ass 
d’Ariich tung vun engem Drogekonsum-
raum eng gesondheetlech, sozial an ord-
nungspolitesch Mesure.
D’sozialistesch Fraktioun gesäit den Dro-
gekonsumraum als e wichtege Bestand-
deel vun eisem Drogenhëllefssystem. Déi 
Kri tik un d’Nopeschgemengen, déi herno 
vun der Escher Struktur wäerte profitéie-
ren an domadder d’Verantwortung op eis 
of  wälzen, déi ass berechtegt. Natierlech 
kënne mer eis hei gréng a giel iergeren. 
Mir sinn awer als sozialistesch Fraktioun 
frou, dass mer als Escher Gemeng net 
d’Aen zoumaachen, mä eben hei eis 
Verant wortung iwwerhuelen an eis dem 
Pro blem stellen. Et gi genuch Etuden, déi 
be  leeën, dass d’Verdrängung vun der 
Szeen d’Problemer vun den Drogekran-
ken net besäitegt. D’Zil an éischter Linn 
ass ze verhënneren, dass d’Mënschen um 
Dro  gemëssbrauch stierwen, a Süchteger, 
déi wëllen hir Sucht beenden, dass déi 
hei Hëllef kréien. Niewent kierperlechen, 
psy  cheschen a soziale Begleeterscheinun-
ge vum Konsum vun illegalen Drogen, 
déi solle minimiséiert, solle weider Schied 
ver hënnert ginn.
Niewent de gesondheetlechen Ziler vi -
séiert esou eng Struktur och ordnungspo-
li tesch Aspekter. D’Belaaschtung duerch 
siicht baren Drogekonsum an d’Szee nen-
usamm lunge solle reduzéiert ginn. Mir 
mus sen eis bewosst sinn, dass dat 
Schnellt beim Sprëtzen an der Ëffentlech-
keet besonnesch geféierlech ass. An en -
gem Bericht erzielt en Drogesüchtegen, 
ech zitéieren: ‘Du zidders, du brauchs de 
Schoss a sichs verzweiwelt no enger Ven. 
End lech zitt d’Sprëtz Blutt, an dat ass 
Stress pur an du drécks schnell. Séier, 
ganz séier, fir dass keen dech gesäit a vir-
un allem, dass d’Police dech net fënnt.’ 
Zitat Enn.
D’Drogen, Panik an Hektik vermëschen 
sech och zu engem déidleche Cocktail. 
Laang zäitstudien aus Däitschland beleeën 
de Réckgang vun Doudesfäll duerch Con-
som matiounsraim. Duerfir si mir der 
Mee   nung, dass et richteg war, dass 
ugangs eng Megastruktur, wou en 
Nuets  foyer, en Drogekonsumraum an 
och e Foyer du Jour sollten zesumme ver-
eent ginn, dass déi ofgeleent ginn ass. 

4. Centre pour personnes toxicomanes à Esch-sur-Alzette
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 4. Centre pour personnes toxicomanes à Esch-sur-Alzette

Well mam „Contact Esch“ – den Numm, 
deen dës Struktur herno soll hunn –, gëtt 
hei méi wéi just ee Konsumraum age-
riicht. Op de Pläng gesitt Der jo, dass 
Sani täranlagen, en Openthaltsraum an 
eng Cafeteria virgesi sinn. Hei gëtt en 
integratiivt Konzept ugestrieft. Dat huet 
mer och den Direkter vun der Jugend- an 
Drogenhëllef, den Här Pierre, wéi och 
den Directeur adjoint, den Här Biwersi, 
an de Gespréicher erkläert, wou ech och 
op dëser Plaz hinne wëll Merci soen. Se 
hu mer gesot, dass hinnen dat ganz 
wich  teg ass, dass hei vun engem kloren 
inte grative Konzept geschwat gëtt.
D’Struktur stellt net nëmme steril Nolen, 
Sprët zen an e geschützte Raum zur Ver-
fügung. D’Leit sollen och Rotschléi 
kréien, zum Beispill wéi eng Nole fir wéi 
eng Astachstelle gëeegent sinn. Dës 
me di zinesch Connaissancë wëllen si de 
Clien të bäibréngen, fir dass si méi grouss 
Chan cen hunn, d’Consommatiounsphase 
ge sond duerchzestoen. 
Niewent dëse medizineschen a gesond-
heet  lechen Ziler, sollen och drogenthera-
peu tesch Ziler verfollegt ginn. Wichteg 
ass, dass Mataarbechter eng neutral Hal-
tung anhuelen an déi och behalen. Fir vill 
Süch teger wäert sech eventuell herno 
d’Si  tuatioun erginn, dass de ‘Contact 
Esch’ déi eenzeg Konstant an hirem Lie-
we wäert sinn, wou se vertraute Gesiich-
ter begéinen, déi sech fir hir Problemer 
in teresséieren. E pädagogescht a soziaalt 
Kon zept soll ausgeschafft ginn, dat indi-
viduell Betreiung zouléisst an dem Con-
som mateur Hëllefstellung bei der Bewäl-
tegung vu sengem Liewe gëtt an och 
Aus  tieg-orientéiert Hëllefen opweise soll. 
D’Auf gabe vun de Beroder soll sech awer 
net nëmmen drop beschränken, Informa-
tioune weiderzeginn, mä och mat de 
Clien ten zesumme verschidden Solutiou-
nen ze konkretiséieren, mam But, Pro-
blemléisungsprozesser duerch Reflexioun 
vu Léisungsalternativen ze strukturéieren 
an ze steieren. Fir dass dat integratiivt 
Kon  zept ka realiséiert an déi ambitiéis 
Zi ler vun der Struktur erreecht ginn, ass 
et fir eis als sozialistesch Fraktioun wich-
teg, dass herno och genuch Personal am 
‘Contact Esch’ agestallt gëtt. Fir eng mul-
tidisziplinär Equipe op d’Been ze stellen, 
brau che mer herno Infirmieren, Educa-
teuren, Assistantes sociales, Psychologen, 
Dokteren.
Fir dass de Projet geléngt, musse mer 
ge nuch Moyenen zur Verfügung gestallt 
kréien. Wichteg fir d’LSAP ass awer och, 
dass de Projet begleet gëtt vun engem 
Co mité, an och eng permanent Evalua-
tioun ka stattfannen. Dat erschéngt eis 
wich  teg, fir Ideeën der Realitéit unzepas-
sen an och eng gewësse Qualitéitsséche-

rung ze garantéieren, souwéi och 
d’Sécher heet insgesamt. 
Vu datt de Standuert no un engem 
Wunn quartier läit, wär et och sënnvoll e 
Rè glement externe auszeschaffen, un dee 
sech d’Clientë mussen halen, fir e gutt 
Zesummeliewen am Quartier ze fërderen. 
Iw werhaapt ass de Kontakt mat de Leit 
aus dem Quartier enorm wichteg. Enger-
säits fir ze verstoen, wéi d’Struktur fonc-
tion néiert an anerersäits fir, am Fall, wou 
sech Problemer stellen, och séier gemein-
sam Solutiounen ze fannen. Sou Initiati-
ven, wéi Porte-ouverte oder wéi och elo 
d’Idee vun enger Hotline schéngen hei 
ganz sënnvoll. Ech sinn iwwerzeegt, dass 
d’Leit vun der Jugend- an Drogenhëllef 
hei de richtege Knowhow hunn, déi rich-
teg Erfahrunge matbréngen, fir e gudde 
Kon takt an der Noperschaft an och mat 
den Institutiounen ze fleegen.
Wéi schonns gesot, mir Sozialiste stëm-
men dëser Konventioun gären zou, hunn 
awer nach eng Fuerderung un de Schäf-
ferot. An zwar soubal d’Konzept ausge-
schafft ass, wäre mer frou, wa mer dat 
och kéinten hei am Gemengerot pre-
sentéiert kréien. A mir wären och frou, 
wa mer kéinten herno alleguerten 
ze summen d’Raimlechkeeten ukucke 
goen, soubal d’Baute fäerdeg sinn. Fir eis 
och wierklech e Bild ze maachen a fir och 
d’Leit op der Plaz kennenzeléieren, déi 
her no de Projet ausféieren.
A wa mer schonn hei iwwert dëse Projete 
schwät zen, denken ech elo spontan nach 
un en anere Projet, wou ech vun der 
Ge leeënheet wëll profitéieren, eng Fro ze 
stel len, an zwar den Abrisud. Wa vläicht 
do kéint de Schäfferot, d’Buergermeesch-
tesch kuerz drop anzegoen. Eis géif et 
och interesséieren, wou déi Aarbechten 
dru sinn, fir den neie Foyer de nuit op 
d’Been ze setzen. Ob et do vläicht och 
schonn nei Elementer ginn oder ob 
vläicht och hei eng Zesummenaarbecht 
uge duecht ass. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Madame Bofferding. 
Den Här Biltgen an dono d’Madame 
Hild gen.“

Laurent Biltgen (déi Lénk): „Merci 
Ma dame Buergermeeschter. Déi Lénk hu 
laang esou en Zentrum gefrot an d’Plan-
ge vun dësem Zentrum och ëmmer 
ën nerstëtzt. Dofir si mer och effektiv 
im mens frou, dass dat elo endlech no 
ganz laangem Stëllstand konkret gëtt an 
de ‘Contact Esch’ dann a spéitstens dräi 
Joer – steet an der Konventioun – soll 
op goen. 
Mir sinn effektiv der Meenung, datt et 
wich teg ass, dass esou en Zentrum op 

Esch kënnt. Wat eng Rei vu Problemer 
zwar net komplett léist, mä awer besser 
mécht. 
Un éischter Stell fir déi betraffen Drogen-
of hängeg, déi hir Drogen net méi brau-
che verstoppt op enger ëffentlecher Toi-
let te oder engem däischteren Eck ze 
konsomméieren, mä ënner hygienesche 
Konditiounen a mat engem begrenzte 
Ge sondheetsrisiko. 
Heiduerch bedéngt wäert awer och de 
Ri siko, besonnesch fir Kanner, erofgoen, 
fir eventuell déi gebrauchte Sprëtzen ze 
fan nen, duerch déi eng Gefor besteet. 
Be sonnesch am Zentrum vun Esch. 
Hei gouf et ëmmer d’Angscht vun Elte-
ren, awer och vum Léierpersonal, dass 
d’Kan ner esou eppes oprafen. An et ass 
awer esou, dass ee kengem kann hëlle-
fen, deen een zwéngt, sech ze verstop-
pen. Ech denken, dass dat do eng gutt 
Méiglechkeet ass, mat deene Betraffenen 
un enger Verbesserung vun hirer Situa-
tioun ze schaffen. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Biltgen, Madame 
Hildgen, w.e.gl.“

Annette Hildgen (CSV): „Merci 
Ma dame Buergermeeschter. Ech soen 
Iech direkt vu virop, datt mir als CSV de 
Pro jet matstëmmen. Well mir hate jo 
schonn de Projet am Initial matge-
stëmmt. Am Budget hu mer och matge-
stëmmt. Also ech mengen, dass dat eng 
lo gesch Suite vun deem Projet hei ass. Et 
ass elo grad an deenen zwou Interven-
tiounen ugeschnidde ginn, wéi wichteg 
datt et ass, datt mer eng Fixerstuff kréien. 
A mir wëssen och alleguerten, datt den 
Dro gekonsum eng immens Problematik 
ass, deen awer net méi kleng ginn ass. A 
mir mussen eis vun Ufank u sécher sinn a 
wës sen, datt mer doduerch datt eng 
Fixerstuff do ass, net manner Drogen-
ofhängeger kréien. Dat ass net an där 
Philosophie vun där Fixerstuff.
Datt mir erëm eng Kéier zu Esch regional 
opfalen am positive Sënn, mengen ech, 
dat kann een net genuch eraussträichen. 
Well all déi Nopeschgemengen, déi e 
bësselche méi kleng si wéi Esch, mä déi 
awer och déi Problematik hunn, déi hue-
len och hei am Süden hir Responsabilitéit 
net. Net nëmmen an der Fixerstuff, mä 
och an anere Problemer. 
Zum Beispill kommen ech och op den 
Abrisud zréck. Zum Beispill eis Leit, déi 
do sinn, déi do eraginn, datt déi net ier-
gendwéi de Raccord huelen an datt se 
och eng Infrastruktur opriichten. Wat u 
sech ëmmer ganz schued ass. Mir ginn 
net fäerdeg, fir dat hei am Gemengerot 
ze soen. Mä ech mengen, mir schwätzen 
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do géint eng Mauer. An et ass kee 
Mënsch , deen drop lauschtert. An do -
bausse gëtt et och guer net novoll zunn.
Wat mer net däerfe vergiessen, dat ass 
déi normal Ängschte vun den Awunner. 
Dovun ass 
och scho geschwat ginn. Dat ass awer 
ganz normal. Alles, wat e bësselchen aus-
sergewéinlech ass, dat provozéiert bei de 
Leit eng Angscht. Et ass och vun engem 
Règlement d’ordre geschwat ginn, wou 
d’Leit sech mussen drun halen, wa se an 
d’Fixerstuff kommen. 
Wat gutt ass, dat ass, datt se e bëssen an 
den Haff eraginn. Dat heescht, si stinn 
effektiv net direkt op der Strooss, wou 
déi Leit och gefährdet sinn. Dat muss ee 
soen. Well et ass eng Strooss, déi ganz 
vill befuer ass. An et ass ganz séier, datt 
iergendee kéint eventuell en Accident 
hunn. Et ass fir d’Autofuerer net gutt, 
och net fir déi Leit, déi do um Trottoir 
misste stoen. 
Dat heescht, dat ass u sech scho ganz 
interessant. Wat mir nach géife wëssen, 
ass, wéi ee Personal herno agestallt gëtt. 
Dat muss ganz breet gefächert sinn. Ech 
mengen, do gëtt mat der Stad zesumme-
geschafft. A wat eis och géif interesséie-
ren, ass, wie bezuelt dat Personal? Well 
dovun ass bis elo nach net geschwat 
ginn.
Wat mer awer och net däerfe vergiessen, 
dat sinn déi strategesch wichteg Plazen 
hei an Esch, wou ëmmer nach sinn – 
Fixerstuff hin oder hier. Well et sinn och 
Leit, déi ginn net an d’Fixerstuff, dat 
musse mer eis och bewosst sinn. Et ass 
hiert gutt Recht. Wéi mir och Leit hunn, 
déi sans abri sinn, déi ginn net an eisen 
Abrisud. Dat ass okay. Ech mengen, jidd-
werengem seng Fräiheet. 
So hu mer nach ëmmer déi strategesch 
wichteg Plazen hei an Esch, wou Droge 
konsuméiert ginn. Datt mer déi am Ae 
behalen a vläicht regelméisseg drop 
aginn, fir ze soen, komm mir maache 
mol eng Kéier e Contrôle. Ech schwätzen 
elo ganz konkret vun enger Spillplaz. Et 
sinn iwwerhaapt d’Spillplazen, déi owes 
net besicht sinn, déi leider Gottes engem 
aneren Zweck zougefouert gi vun deene 
Leit, déi dann do sinn – well se e bëssel-
chen hannerwands sinn an owes keen 
Traffik ass –, fir sech do e Schoss ze set-
zen.
Dat ass zum Beispill an der Patton-
Strooss. Dat ass mer elo opgefall, wann 
ech duerch Esch ginn. Ech hunn en 
Hond, da kënnt ee relativ vill duerch 
Esch. Do ass eng Spillplaz, déi ass tipp-
topp an der Rei, dat wëll ech awer soen. 
Déi Spillplaz ass och intakt, déi ass och 
am Dag ganz gutt besicht vu Mamme 
mat Kanner a vu Bomie mat Kanner. Et 

geet zwëschen zwee Haiser eran, an do 
ass e bëssen esou e Schloff. Wat och 
schonn initiéiert, fir dann dohinner ze 
goen. 
An do sti vir dräi, véier Poteaue, fir datt 
keen Auto kann erafueren. Zënter enger 
gewësser Zäit feelt dee mëttelste Poteau. 
Dat heescht, elo kommen d’Leit – an dat 
praktesch all Dag – mat Autoen a fuere 
bis op d’Spillplaz hannen an den Eck, 
wou se nach méi verstoppt ginn.
A mueres, wann d’Leit mat hire Kanner 
kommen, vun zéng Auer un ongeféier, 
fänke se fir d’éischt un, d’Sprëtzen 
ewech zeraumen, fir datt d’Kanner kën-
nen a Rou do spillen. Dat kascht net vill 
Suen, dee Poteau gëtt ersat, deen ass do. 
Da gi se wéinstens ze Fouss dohinner a se 
fueren net mam Auto dohinner. Wat se 
vläicht e bëssen dovun ofhält, fir dann do 
hir Drogen ze konsuméieren.
Et ass och gesot ginn, wat mer absolut 
appreciéieren, datt de Staat dat bezuelt. 
Dat sinn 2.105.000 Euro, dat si jo awer 
ganz vill Suen. Dat heescht, mir kréien 
déi vum Staat, wa mer richteg verstanen 
hunn. Dat ass fir Esch da jo awer keng 
Be laaschtung. Et kascht jo awer den 
Escher Bierger och nach Suen. 
Mä mir däerfen net vergiessen, datt mir 
am Déngscht sinn – alleguerten heiban-
nen – vun den Awunner. An och eis Toxi-
comane sinn Awunner hei vun Esch. A 
wa mer se doduerch e bësselchen a) vun 
der Strooss ewechkréien, b) vun de Spill-
plazen, c) mer hinnen eng psycholo-
gesch Hëllef kënne ginn, eng Plaz, wou 
se sech kënnen ophalen, wou se kënne 
schwätzen. 
A wat mir am Plang ganz gutt gefall 
huet, dat ass déi Buanderie. An ech hunn 
erausfonnt, datt déi Buanderie effektiv 
och fir déi Clienten ass, déi dohinner 
kom men. Wat enorm wichteg ass. Et sinn 
och Duschen do, wat och ganz wichteg 
ass. Dat heescht, och dat gehéiert zur 
Edu catioun. A mir sinn elo scho ge -
spaant, wa mer se kucke kënne goen, wa 
se ageweit gëtt, wéi et dobannen aus ge-
säit.
Mir stëmmen op jidde Fall, wéi gesot, 
dofir. A mir wënschen der Stad Esch vill 
Succès. A mir si frou, datt eise Leit, dee-
nen et guer net gutt geet, datt deenen e 
bës se ka gehollef ginn. Mir soen Iech 
Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Madame Hildgen. An 
dann den Här Majerus nach.“

Luc Majerus (déi gréng): „Merci 
Madame Buergermeeschtesch a Merci 
menge Virriedner. Ech hale mech e bësse 
méi kuerz. Och déi Gréng Esch begréis-

sen dëse Projet a wäerten en natierlech 
ën nerstëtzen, well de Projet ass vun en -
gem groussen Notzen. Ech soen dat och 
als Jurist, well ech gesinn um Ge  riicht, 
wéi vill Affäre mat Klengkriminalitéit/Dro-
gen, mat Bandekriminalitéit/Drogen, Vol, 
Coups et Blessures/Drogen – ech zielen 
och den Alkohol zu den Drogen – ze 
dinn hunn. Sou ass dat hei e Projet, deen 
am Fong geholl elo net en amont all Pro-
blemer léist, mä en aval op d’mannst 
d’Kon sequenzen an de Grëff kritt.
Ech mengen, dass hei d’Escher Gemeng 
eng grouss Responsabilitéit gewisen 
huet. D’Madame Bofferding sot et 
schonn. Et ass deen eenzege Centre fir 
de ganze Süden. Dat heescht, déi Leit, 
déi kommen – wann ee wëll soen 
d’Clien ten –, sinn net nëmmen Escher. 
Dat wäerten dann och Déifferdenger, 
Ro danger, Péitenger, Diddelenger, wat 
och ëmmer sinn. An et ass d’Escher 
Ge meng, déi hei dëse Projet an hirer 
Ge meng implantéiert huet. An ech men-
gen duerfir e grousse Schratt gemaach 
huet, fir op d’mannst d’Konsequenze vun 
engem Drogekonsum méi erträglech ze 
maachen. Respektiv dat Ganzt op eng 
ge wëssen Aart a Weis ze legaliséieren. 
D’Aen zoumaachen, iwwert d’Kriminali-
téit de Kapp rëselen oder ëmmer nëm-
men un der repressiver Schrauf dréinen, 
ass net dee richtege Wee. Op alle Fall ass 
et net deen eenzege Wee, dee richteg ka 
schéngen. Ech mengen, et kann ee Saa-
che maachen, wéi ech virdru sot, en 
amont. Oder et kann een en aval kucken, 
dass een déi Konsequenzen, dat heescht 
d’Kriminalitéit, an de Grëff kritt. Et kann 
ee kucken, dass déi Leit, déi dës Proble-
mer hunn, déi och oft Prisongsstrofe vir-
dru purgéiert hunn, duerch esou ee Cen-
tre toxicomane eng besser Reintegra-
tioun an d’Gesellschaft kréien. 
An ech mengen et ass en Notzen, dee 
méi grouss ass, an déi 2 Milliounen Euro 
ass Peanuts par rapport zu deene Suen, 
déi de Staat ka spueren, an an deenen 
Affären, justement ëm den illegalen Dro-
genhandel, deen een hei kann e bëssen 
andämmen, net méi ausgëtt. Ech soen 
Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Majerus an alleguer-
ten de Riedner fir d’Zoustëmmung. Dat 
ge säit no engem eestëmmege Vote wéi 
ëm mer aus. Ech wéilt vläicht just kuerz 
op zwou Froen zeréckkommen. Fir 
vläicht just driwwer ze informéieren, wat 
den Abrisud betrëfft. Do gesäit dat Ganzt 
net esou positiv aus, erëm eng Kéier. 
Dir wësst, datt mir hei zënter 2000 
am gaange sinn, iwwert Abrisud oder 
Con tainer oder Foyer de nuit mat an 
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ouni ze diskutéieren. An etlech Ministe-
ren elo hannert eis hunn. D’Fixerstuff 
stëmme mer haut. Do si mer enorm frou 
driwwer.
Beim Abrisud gesäit et guer net esou aus. 
Mir hunn am Februar e Bréif vun der 
neier Familljeministesch kritt, wou se eis 
– ech hunn dat elo nach eng Kéier noge-
frot – gesot hat, mir géifen e Montant 
kréien. Dat heescht, fir d’éischt war gesot 
ginn, mir misste vun 20 op 25 Better 
erop goen. D’Pläng sinn esou geännert 
ginn. Dat hu mer gemaach. Déi Pläng 
erëm eraginn. 
An do koum e Bréif, den 11. Februar, 
datt d’Gemeng Esch géif e Montant kréie 
vun dräi Millioune fir dëse Projet. An de 
Pro jet u sech huet eng Valeur awer vu 
5,6 Milliounen. Gedeckelt ginn ass do 
och. Mir haten déi Situatioun jo och ge -
hat bei der Auberge de la Jeunesse. Do 
ass gedeckelt ginn. Elo hei an dësem Pro-
jet och. 
Den Terrain, Dir erënnert Iech ganz 
sé cher drun, dat sinn elo zwee Gemen-
genhaiser, déi mer do zur Verfügung 
stellen, déi unenee gebaut waren. Déi si 
scho laang ofgerappt fir déi nei Struktur. 
Do sollt op d’mannst och d’Valeur vum 
Ter rain kommen. Dat Ganzt sollt da 
finanzéiert ginn zu 75%, an elo ass et 
nëmme 75% op der Constructioun. Wat 
eis immens vill bäileeë léisst. 
An en plus ass och op der Bettenzuel e 
Montant agesat ginn, eng Limite, wéi vill 
do géif Subventioun kommen. An dat ass 
natierlech en enorme Coût fir eis als 
Gemeng. Dat heescht 2,6 Milliounen ein-
fach esou schonn emol misste mer bäi-
leeën. Sou ass net verhandelt gi ge -
wiescht, och mat deenen aneren, obwuel 
dat jo ëmmer erëm zur Diskussioun 
stoung. A mir hunn dat dann och an 
engem Bréif der Familljeministesch be -
änt wert. Mir hunn e bësse méi spéit u si 
geschriwwe gehat, well mer einfach nach 
eng Kéier alles duerchgerechent haten.
Kolleginnen a Kollegen, Dir kennt eis 
Situatioun. Mir investéiere ganz sécher a 
Projeten. Hei si mer awer wierklech och 
der Meenung, mer hunn d’Fixerstuff, 
wou mer hei zu Esch installéieren. Mir 
wël len eng Constructioun Abrisud, awer 
net ënnert deene Konditiounen. A wann 
déi dote Konditiounen oprecht bleiwen, 
da musse mer dee ganze Projet nach eng 
Kéier iwwerdenken a kucken, wat mer 
maa chen. Respektiv och do weider 
Ge mengen opfuerderen, iwwerhuelt och 
d’Verantwortung. 
Dat doten ass enorm vill Geld. A mir 
hunn en plus nieft där heiter Struktur jo 
och nach déi gemaach an der Michels-
strooss, an der Jean-Pierre Michelsstrooss. 
Dat zweet Phasenhaus, wou Wunnengen 

era komm si fir déi Leit, déi dann aus dem 
Abrisud erauskommen. Wann dat net vun 
der Regierung oder der Familljeminis-
tesch consideréiert gëtt, ass et natierlech 
im mens schwéier, weiderzefueren. Mär 
waarden dann elo eisersäits op eng Änt-
wert, wat dann elo op eise Bréif kënnt.
Zur Fixerstuff nach eng Kéier „Jo“. Dir 
hutt alleguerte recht. Et wäert hoffent-
lech och manner problematesch ginn, 
datt déi Leit net méi esou op ëffentlech 
Pla ze musse goen, oder vill méi séier soi-
gnéiert ginn. 
Ech wëll awer op eng Saach hiweisen an 
do hu mer och scho mat der Präventioun 
oder mat der Police geschwat. Hei hu 
mer eng Léisung elo. Mä op all déi Froen, 
déi am Moment am Raum stinn iwwert 
déi synthetesch Drogen, wou eppes eriw-
werschwemmt an Europa vun Drogen, 
synthetescher, déi gebastelt ginn an ier-
gend wellechen Hexekichen. Dat ass e 
ri segrousse Problem, dee ganz schwéier 
an de Grëff ze kréien ass. A wou op där 
anerer Säit och d’Leit vun der Präven-
tioun a vun der Police soen, et ass gutt, 
datt déi Leit, déi an d’Fixerstuff kommen, 
mir op d’mannst kënne Meldungen era-
ginn a soen: ‘Passt op, do ass elo dat an 
dat um Maart, huelt dat net, well dat 
huet esou...’. Ech mengen, wann der mat 
Pro fessionelle schwätzt – déi chemesch 
Drogen, dee Cocktail, deen do geholl 
gëtt, dat huet esou hefteg Konse quen-
zen, déi bei verschidde Saachen nach 
guer net virauszegesi sinn.
Ech soen Iech alleguerten e grousse Merci 
fir d’Ënnerstëtzung. Mir kënne lassleeën, 
ausschreiwen, an ech froen: ‘Au Vote?’“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – 
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
 M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Guy  Kersch – M. Luc Majerus – 
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Paul 
Weidig – M. Everard Wohlfarth – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité la convention pour le centre 
pour personnes toxicomanes à Esch-
sur-Alzette (JDH-Contact Esch).

5. Urbanisme: PAP 01/03 Cité 
des Sciences – modification; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Et wier elo 
um PAP um Här Kox. Da ginn ech vläicht 

einfach nach eng Informatioun zwë-
schen duerch, bis den Här Kox hei ass. An 
deem Kader, den 2. Juli fënnt hei an der 
Gemeng erëm eng Konferenz iwwert 
d’Sé cherheet statt, eng ëffentlech Bier-
gerversammlung. Dat kënnt Der Iech ein-
fach schonn aschreiwen. Et gëtt verdeelt 
elo an Esch. En présence vum Minister 
Etienne Schneider dës Kéier. Et ass d’Fol-
gekonferenz vun där éischter, wou mer 
gesot hunn, mir äntwerte virum Summer 
op all déi Froen, déi gestallt gi sinn, mat 
der Police zesummen. Dat ass d’Folge-
konferenz dovunner.
Den Här Kox ass do, an ech ginn him 
d’Wuert.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci Madame Buergermeeschter. Et 
handelt sech hei ëm déi éischt Modifika-
tioun vum scho bestoende PAP 01/03, 
deen den 1. Juli 2009 genehmegt ginn 
ass. De PAP läit am nërdlechen Deel vun 
‘Terrasse des Hauts Fourneaux’ an er streckt 
sech iwwert eng Gréisst vun zirka 10 Hek-
tar, wat net onbedeitend ass. Wichteg 
Gebailechkeete vun der Uni, wéi d’Maison 
du savoir, gi vun dësem PAP bedeckt. 
Dee säit 2009 bestoende PAP 01/03 gouf 
mo difizéiert, fir verschiddene Bestëm-
munge vun dem Gesetz vun 2011 noze-
kommen. D’Planung gëtt eben op ver-
schiddene Punkten hei modifizéiert. Dat 
Éischt ass d’Legend vun der Partie gra-
phique, déi un déi gesetzlech Bestëm-
mungen ugepasst gëtt. 
Dann ass d’Place de l’Université nërdlech 
vun der Maison du Savoir als wichtegt 
Fräiraumelement weiderentwéckelt ginn. 
Sou sinn d’Stroossen op der Plaz suppri-
méiert ginn, an zwou zousätzlech Ge  bai-
lech keete cernéieren dës grousszügeg 
Plaz. Wou ee muss soen, dass do dräi 
Fuss ballsterrainen – fir e bëssen eng Idee 
ze hunn – do entgéint stinn, wann een 
dat wierklech net nëmmen um Plang 
ge säit, awer emol direkt do sur place.
Dat Drëtt ass: Verschidden temporär 
Wan  tergäert goufen definéiert fir den 
ëffentleche Raum, wéi och verschidde 
Parzellen, déi nach net bebaut sinn, 
raimlech besser ze begrenzen. 
De Wunnundeel am Beräich vun der Uni-
versitéit ass verstäerkt ginn.
A fënneftens d’Upassung vu verschid-
dene Baufelder fir d’Duerchgängegkeet 
vum Highway sécherzestellen. 
An der Cellule, déi den 20. Abrëll hiren 
Avis ofginn huet zum PAP, muss festge-
hale ginn, dass zwee kleng Feeler am 
Dossier sinn. Dës Modifikatioune sinn an 
der separater Note opgelëscht a musse 
vum Gemengerot mat votéiert ginn. 
Am Avis gëtt d’Cellule awer nach zwou 
Recommandatiounen un d’Gemeng wei-
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der. Sou proposéiere si déi definéiert 
maximal Héicht vum Lot H1 op 9 Meter 
erofzesetzen. Et handelt sech heibäi ëm 
d’Baufeld westlech op der Place de l’Uni-
versité. D’Cellule gesäit eng Aart Pavillon 
hei besser gëeegent, fir déi horizontal 
Liesbarkeet vun der Maison du Savoir 
sécherzestellen. Bei dësem Argumentaire 
muss een awer virsiichteg si mat de reelle 
Gréissten, déi ech virdrun esou e bëssen 
approximativ Iech gesot hunn, déi hei um 
Site sinn. Déi si richteg grouss be déngt 
duerch Portes-à-faux, déi zou sätz lech 
grouss ëffentlech Raim fräi ginn. D’Idee 
ass hei prinzipiell dee grousse Raum op 
de Moossstab vum Mënsch ze kréien an 
d’Erliefbarkeet a Sequenzen ze garantéie-
ren. Fir net e Raum ze schafen, wou ee 
kee Repère méi huet a sech dra verléiert.
D’Place de l’Université gëtt dofir opge-
deelt an eng kleng Virplaz, wou och 
d’Skulp tur hir Plaz dran huet, déi iwwre-
gens elo nees do steet, déi da propper 
cernéiert gëtt duerch d’Gebai vum Lot H1. 
Fir dass dat do gutt funktionéiert, brauch 
een eng gewëssen Héicht, soss verléiert 
och dat Gebai sech op der grousser Plaz. 
D’Beliefbarkeet vun der Maison du Savoir 
bleift domat awer garantéiert, mä eben 
aus anere Bléckwénkelen, wat och gutt 
ass.
An ech géif dann elo proposéieren, dass 
mer op där initialer Héicht bleiwen an 
net reduzéieren. 
Déi zweet Recommandatioun betrëfft 
d’Baufeld H2. D’Cellule seet, dass een déi 
ganz nees sträicht oder suppriméiert. 
Och hei ginn et Bedenken, dass déi raim-
lech Ëffnung, vun där d’Cellule schwätzt, 
eigentlech duerch d’Porte-à-faux scho 
ginn ass. A wann dëst Gebai d’Place de 
l’Université net géif cernéieren, hu mer 
hei eng ganz grouss Raimlechkeet, déi 
bau lesch net propper gefaasst wier.
Duerch d’Implantatioun vun dësem 
Gebai kritt déi zentral definéiert Forêt 
urbai ne, déi elo schonn deelweis uge-
luecht ass, op der Place de l’Université 
déi néideg Openthaltsqualitéit, déi se 
och verdéngt huet. Also am Prinzip pro-
béiere mer och hei net, wéi d’Cellule et 
virgeschriwwen huet, deen zweete Lot 
H2 ze beloossen.
Ech soen Iech Merci.
Här Zwally, oder wie war den Éischten? 
Ech weess net.“

André Zwally (CSV): „Et ass egal. 
Däerf ech?“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): „Da 
waars Du den Éischten.“

André Zwally (CSV): „Ech soen dem 
Schäffe Merci fir seng Explikatiounen, 

wat deen dote PAP ubelaangt. D’Diskus-
siounen an der Kommissioun si jo dohin-
ner gaangen, dass mer d’accord waren, 
fir dat doten esou ze gestalten. 
Mer wëlle gär als CSV drop hiweisen, 
dass mer am Ufanksstadium, wéi beim 
Règlement spécial Belval-West an och am 
Zesummenhang mat där heiten Entwéck-
lung ëmmer gesot hunn, dass mer sollen 
zwou Saachen am Ae behalen. Dat ass 
dee grénge Gürtel, dee mer gären 
hätten . Am Ufank war déi Plaz, déi elo 
besat gëtt mat neie Bauelementer, dofir 
geduecht, fir dass d’Studente sech do 
kéinten ophalen an do e bësse recupe-
réieren. An deen zweeten Deel war näm-
lech ëmmer dee vum ‘Model split’ 40/60 
wat de Verkéier ubelaangt – privat par 
rap port zu dem ëffentleche Verkéier.
An déi Elementer, déi elo proposéiert 
ginn, dat heescht déi 15 Meter, si fir eis 
d’accord. Mir kënnen domadder liewe, 
wa mer d’Strukture ronderëm gesinn, 
wéi grouss dass et ass. Als CSV hu mir 
ëm mer gesot, dass et e Quartier ass, dee 
sech developpéiert. An et gesäit een och, 
dass, wat déi 15 Meter ubelaangt, dat fir 
eis kee Problem duerstellt. Allerdéngs ass 
d’Be notzung dovunner – do kommen 
ech dann nach eng Kéier dorobber zréck, 
wat ech virdru gesot hunn –, wat och 
ge sot ginn ass: Dat soll ëffentlech zou-
gänglech sinn, net exklusiv nëmme fir déi 
Leit, déi do studéieren. 
Mä dat géif dann awer en ëffentlecht 
Gebai ginn, wou och de Bierger kann dra-
kommen, wou iergendeppes proposéiert 
gëtt, wou jiddweree kann do erakommen. 
Da kréie mer natierlech och déi Kultur, déi 
mer gäre wëllen, wat dat ubelaangt.
Mir sinn awer als CSV der Meenung, dass 
een d’Industriekultur dobäi net dierf ver-
giessen. Well net wäit ewech dovunner 
steet déi Fakel, déi mer och definéiert 
haten, fir dass se soll um Site bleiwen, fir 
d’In dustriekultur duerzestellen. An et ass 
zwar nach net gesot ginn, et ass och net 
wei der mentionéiert ginn, ob se géif do 
blei wen oder net géif do bleiwen. 
Als CSV si mir hei kloer doranner. Mir 
wäre frou, wa se géif do bleiwen, well déi 
Weiderentwécklung ass nach net ofge-
schloss. An et ass ëmmer gutt, wann een 
esou an der Vergaangenheet där doter 
Denkmaler huet.
Dat anert, wou ech nach wollt drop 
hiweisen, ass de Succès. De Succès, deen 
d’Uni elo ka kréien. Wann déi zwee Bau-
ele  menter dobäi gesat gi sinn, dann ass 
et jo och do, wou mer eis musse Ge  dan-
ke maachen am Fall, wou déi ganz Infra-
strukturen do stinn, wéi et herno viru-
geet. Kréie mer Méiglechkeeten, fir eis 
herno weiderzeentwéckelen och um bau-
le chen Niveau. 

An da muss een an der Géigend kucken, 
wat mer do kënne festhalen herno, am 
Fall wou d’Infrastrukture feelen. Well den 
Developpement weist, dass se schonn 
am  gaange sinn, dass méi Infrastrukture 
feelen, Universitéitsinfrastrukture feelen. 
An da solle mer schonn am Virfeld ku -
cken, datt mer esou eppes fannen, wat 
no dobäi läit. 
Ech denken do zum Beispill un den Tipp, 
deen net wäit ewech ass. Dee mer zwar 
elo am PAG klasséieren als eng Zone 
d’activités. Mä am Virfeld soll een d’Iw-
wer leeung maachen, dass een dat doten 
am Ae behält, fir kënnen op deen dote 
Wee ze goen.
An deem Sënn si mir natierlech domad-
der d’accord, fir dat heite mat ze beglee-
den. A mir wäerten och dee PAP hei mat-
stëmmen. Merci.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Den Här Kersch, w.e.gl.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Am grousse 
Ganze fanne mer déi Ännerung um Plang 
och gutt. Et gëtt manner Stroosseraum, 
wéi am éischte PAP virgesi war. Duerfir 
kréie mer méi Plaz fir déi douce Mobili-
téit, fir d’Foussgänger a fir d’Vëlosfuerer. 
Eng Verbesserung ass och, datt d’Emprise 
vu verschiddene Gebaier geännert gëtt, 
an der Déift, an der Längt oder an der 
Héicht. An och wann nei Gebaier bäi-
kommen, dann ass dat an engem Mooss, 
datt de Projet insgesamt opgewäert gëtt. 
Den Haaptdiskussiounspunkt ass eiser 
Meenung no awer d’Place de l’Universi-
té. Déi ass riseg. Den Här Schäffen huet 
vun e puer Futtballsterraine geschwat. 
Also jiddefalls huet se e Volume, dass een 
als Mënsch riskéiert, sech do ganz kleng 
a verluer virzekommen. A mir sinn dann 
och d’accord domat, dee risege Raum do 
duerch de Bau vun zwee Gebaier e bës-
sen anzedeelen an ze glidderen. An der 
Bautekommissioun gouf vu Pavillonen an 
deem Kontext geschwat.
Dobäi dierf een dann awer net déi Feeler 
widderhuelen, déi elo schonn zweemol 
an Esch gemaach goufen. Mir hunn op 
der Brillplaz ee flotte grénge Park ge -
schaf, an da verbaue mer d’Vue do -
robber, wann een aus der Uelzechts-
trooss kënnt oder ënnen aus der Brill-
strooss, duerch zwee Pavillonen. 
Um Belval, do hu mer eng deier, ganz 
flott futuristesch Gare gebaut, an da kënnt 
e risegt Parkhaus virdrun, sou datt ee vun 
der neier Gare net méi ganz vill gesäit. 
Duerfir plädéiere mer och hei um Belval 
dofir, an do si mer der Meenung – wéi 
d’Cellule d’évaluation vum Inneministère 
–, datt dee mëttelste Pavillon soll op siwe 
bis néng Meter Héicht be schränkt ginn. 
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Bei deene 16 Meter, déi elo do virgesi 
sinn, do kann ee jo net méi vun engem 
Pavillon schwätzen. Dat ass e fënnefstä-
ckegt Gebai an dat verstoppt ze vill vun 
der Maison du Savoir. Ma ech weess och, 
datt dat alles eng Fro vun der Perspektiv 
ass. Ech war mer et op d’Plaz ukucken. 
An ech fannen, datt een d’Maison du 
Savoir vun deene meeschte Standpunk-
ten oder Bléckwénkelen aus net méi am 
Ganze ka gesinn. 
A grad d’Vue op dat ganzt Gebai – et si 
jo grouss Deeler vun deem Gebai, déi 
schwiewen, respektiv ënnertunnelt sinn, 
déi sougenannte Portes-à-faux – ass inte-
ressant, wann een dat als Ganzt esou 
imposant gesi kann. Also wann ech gelift 
net alles zoubauen, an dofir méi Qualitéit 
kréien. Manner ass och an dësem Fall 
méi. 
An duerfir, wann et dobäi elo bleift, bei 
deene 16 Meter, géife mer eis enthalen. 
Mer wëllen net dogéint stëmmen, well 
mer insgesamt fannen, dass de PAP 
 ver bessert gëtt duerch déi Ännerungen, 
mä do hu mer awer grouss Bedenken, 
wann do erëm esou e grousst Gebai vir-
un d’Maison du Savoir sollt gedrescht 
ginn.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci Här Kersch. Den Här Weidig, 
w.e.gl.“

Paul Weidig (LSAP): „Déi Modifika-
tioun vum PAP ass eiser Meenung no 
awer trotzdem berechtegt, well mer nach 
zousätzleche Raum schafen. Mä d’autant 
plus, well mer doduerch awer och eng 
rise Fläch, déi am Ablack do besteet – et 
kann ee sech dat och ukucke goen –, 
bes ser strukturéieren. Se gëtt gefaasst. 
Mir wësse jo, dass um ganze Belval relativ 
vill kleng Plaze sinn. Hei ass e bësse méi 
eng grouss Plaz. A wann ee bedenkt – an 
et ass elo grad vu menge Virriedner gesot 
ginn –, dass iwwer de Porte-à-faux ënnert 
der Maison du Savoir och nach e relativ 
grousse Raum besteet. Sou dass ech awer 
der Meenung sinn, dass déi zwee Ge -
baier eigentlech relativ wéineg Afloss 
hunn op d’Raumgestaltung. Ech soen am 
Géi  gendeel, dass se héchstwahrschein-
lech esouguer positiv sech auswierken. 
Déi Héicht vun 9 oder vu 15 Meter, wann 
ee par rapport dozou wéi vill Stäck huet? 
16 Stäck?“

Eng Stëmm: „18.“

Paul Weidig (LSAP): „18 Stäck vun der 
Héicht vum Tuerm vun der Maison du 
Savoir. A wann ee sech net just virdru 
stellt, dass een deen hannendrun net 
gesäit. Mä wann een iwwert déi Strooss 

op de Belval a relativ no un d’Gebai 
erukënnt, huet een awer nach eng relativ 
gutt Vue vun deem dach ganz imposan-
ten, mä awer och op enger horizontaler 
Linn, eng grouss Barre duerstellende 
Gebai vun der Maison du Savoir. 
Soudass ech awer der Meenung sinn, 
dass déi Héicht do awer, och wa se nun 
eemol géif ganz genotzt ginn, sënnvoll 
ass. 
Genau datselwecht betrëfft den H2. Dat 
ass dat anert Gebai, wat do geplangt ass. 
An dofir sinn ech awer der Meenung, 
dass déi Propositioun oder déi Modifika-
tioun vum PAP dach zur Verbesserung 
vun der Qualitéit vun de Raim an och 
vun der Liewensqualitéit vum Belval bäi-
dréit. Merci.“

Martin Kox (déi gréng): „Merci Här 
Weidig. Op déi puer Kritiken, respektiv 
Suggestioune wollt ech nach eng Kéier 
kuerz agoen. Wat d’Fakel betrëfft, déi 
bleift selbstverständlech do. Déi ass nëm-
me verréckelt ginn. Also déi gëtt net sup-
priméiert. 
Wat déi künfteg Bauentwécklung be -
trëfft: Ech mengen, et muss een awer 
och dovun ausgoen, wann Dir e Plan 
directeur mol vun deem ganze Gebitt 
gesitt, dann ass domat elo nach net fäer-
deg. Et geet jo u sech nach virun – do 
wou se deelweis elo schonn op der rech-
ter Säit amgaang sinn nees ze schaffen –, 
dass do nei Gebaier weider héich gezu 
ginn. Och wann do nach net entsprie-
chend de Finanzrahme steet. 
Awer et ass elo net esou, dass mat deem 
grousse gréngen Terrain, deen do elo 
entsteet oder deen elo schonn um Ent-
stoen ass, d’Gebailechkeete virdrun nach 
oder nërdlech dovu gesinn, ophéieren. 
An et ass eben elo och hei drëm gaang, 
dass haaptsächlech déi grouss – ech wëll 
elo net soen dee grousse Park, et ass sou-
guer eng Forêt urbaine –, dass déi awer e 
bësse cernéiert gëtt an dass déi eben op 
béide Säiten déi zwee Gebaier kritt. Also 
ech mengen, Pavillone kann een et nen-
nen, awer et ass richteg, et si keng Pavil-
lonen. Et si wierklech grouss Strukturen, 
16 Meter, déi soll een och als solches 
beloossen. 
Ech mengen, et gëtt och e Video. Ech hu 
mer gëschter e Video ugekuckt, wéi dat 
ausgesäit, wann dat fäerdeg wier. Déi 
Maison du Savoir bleift weider siichtbar, 
well ech mengen, dat Haaptgebai ass vill 
vill méi héich, soudass déi 16 Meter net 
stéiere wäerten.
Ech mengen domat hunn ech dat beänt-
wert, wat ech soe wollt. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Kox. Au Vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Guy Kersch – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve par 
16 voix oui et 2 abstentions la modifi-
cation du PAP 01/03 Cité des Sciences.

6. Questions de personnel; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Mir kommen zu de Per-
sonalfroen Här Schäffe Codello.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Mir hunn an 
der Séance publique zwou Créations de 
poste an zwou Suppressions de poste. 
Déi éischt Creatioun ass am Service so -
cial. Et geet ëm eng Redakterplaz, déi 
sech méi spezifesch ëm d’Politik vum 
Drët  ten Alter bekëmmert. Sidd net 
schockéiert, mä dat ass awer alles ab 
50+. Well mer jo hautdesdaags vun 
engem Quatrième Âge scho schwätzen, 
ass den Troisième Âge e bësse méi no vir 
geréckelt ginn an eiser Gesellschaft. An 
dofir ass dat alles 50+.“
(Zwëscheruff, Gelächter)

Schäffen Dan Codello (LSAP): „A sou 
soll déi Persoun also innerhalb vun der 
Ad ministratioun och Konzepter mat aus-
schaffen, mä virun allem och Informa-
tiounsaarbecht un déi Bevëlkerungs-
schicht ginn. An duerfir bieden ech Iech, 
déi Redakterplaz ze stëmmen.
Déi aner ass an der Structure socio-édu-
cative. An déi ass fräi ginn, well mer an 
der Huis-clos-Sitzung eng Persoun als 
Re daktesch an de Service à l’Égalité des 
Chances gestëmmt hunn. An déi hëlt 
hire Posten dohinner mat. An dofir stëm-
me mer an der Structure socio-éducative 
och ee Redakterposten. 
Soll ech d’Suppressioun och direkt mat-
soen. Et ass eng Suppressioun am Service 
Culture. Do hu mer viru geraumer Zäit 
eng Expeditionärin drop gesat. Déi huet 
hire Poste vum Expeditionär och mat an 
dee Service Culture geholl. An duerfir 
suppriméiere mer do elo en Employé 
com  munal-Posten an deen aneren Expe-
ditionnaire-administratif-Posten am 
Sport. Dat war sengerzäit och esou deci-
déiert ginn. Wann déi Persoun – dat war 
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de Responsabelen an der Sportshal –, hir 
Pensiounsrechter wouer soll huelen, datt 
mer dann och dee Poste géife suppri-
méieren. Mir kënnen, mengen ech, 
d’Crea  tiounen an d’Suppressiounen alles 
demokratesch an engem Vote huelen. 
Merci.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding –  
M. Daniel Codello – Mme Astrid Freis – 
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Guy Kersch – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal approuve à 
l’unanimité la création d’un poste 
dans le service social, la création d’un 
poste dans la structure socio-éduca-
tive, la création d’un poste dans le ser-
vice culturel et la suppression d’un 
poste dans le service des sports.

7. Conventions:
a) Conventions de mise à 
disposition des parkings 
Raemerich et Aloyse Meyer avec 
Arcelor-Mittal; décision 
b) Convention d’externalisation 
de la gestion des factures des 
taxes communales; décision 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Mär kommen dann zum 
Punkt 7: d’Konventiounen. Den Här 
Schäf  fen Hinterscheid huet d’Wuert.”

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci Madame Buergermeeschter. Also 
eng vun deene Konventiounen – an ech 
géif och da mat där ufänken –, déi hu 
mer elo, wann ech mech net ieren, fir 
d’Drëtt hei. Déi Konventioun fir den 
Areal, deen um Aloyse Meyer läit. Wou 
mer wëllen e Parking longue durée instal-
léieren. An ech meng ech wëll drun erën-
neren, dass mer eigentlech an alle Wahl-
programmen, an allen Diskussiounen a 
Schäfferotserklärungen ëmmer gesot 
hunn, mir mussen an der Peripherie vun 
Esch Opfangparkingen, Parkings longue 
durée kréien. 
Déi éischt Konventioun ass vum Gemen-
gerot mat enger Resolutioun verworf 
ginn, wéinst engem Präis vun der Loca-
tioun, deen dem Gemengerot geschéngt 
huet, exzessiv ze sinn. Mir hunn dunn 
eng zweet Konventioun gestëmmt, mat 
engem Euro symbolique, fir dat Areal um 
Aloyse Meyer ze kréien, um Areal vun 

ArcelorMittal. Dann hu mer elo d’Kon-
ven tioun erëmkritt. Dat eenzegt, wat 
geännert huet: et ass net een Euro d’Joer, 
mä et sinn honnert Euro d’Joer fir dat 
Areal. An ech mengen, et kann een dat 
awer nach ëmmer am symbolesche Be -
räich consideréieren. Esou dass mer ei -
gentlech elo prett sinn.
A wann de Gemengerot déi Konventioun 
haut stëmmt, wäert de Mëtten oder 
spéitstens de Méindeg de Mueren domat 
ugefaange ginn, ze schaffen, fir déi Stré-
cher ze zéien. A wat ganz wichteg ass, 
wat ëmmer erëm vergiess gëtt, ass, dass 
mer do ee Busquai fir d’international De -
parte vun deene Leit, déi soit a Südeu-
ropa, soit an Osteuropa während hire 
Vakanze fueren, kënne korrekt installéie-
ren. 
D’Schoulen och. Dass mer déi do kënnen 
direkt installéieren. Mer hunn eng Toi-
lette auto-nettoyante doniewent. Déi 
steet schonn do, si ass just nach net a Be -
trib. A mer hunn och Busparkingen do. 
An ech mengen, dat ass och eng Plus-
value. Well wann ee kuckt, ënnert wat fir 
enge Konditiounen de Moment eis Mat-
biergerinnen a Matbierger deen Transva-
sement vun deem enge Verkéiersträger 
an deen anere musse maachen, ce n’est 
pas rigolo. An ech mengen, domat hu 
mer dann och endlech eppes Sënnvolles 
rea  liséiert.
Déi zweet Konventioun bezitt sech op en 
Areal, wat viru Raemerech, hannert dem 
Rondpoint läit. Also esou en Dräieck 
 virun de Weieren, wou de Moment ge -
spaart ass, wou virdrun dreckeg, knasch-
teg, onméiglech war. Wou onméiglech 
Saachen, déi net ëmmer absolut an der 
Le  galitéit waren, ofgelaf sinn. A wou 
d’Arcelor eis proposéiert, dass mir dat 
Areal och kënnen als Parking longue 
durée notzen, gratis natierlech, en atten-
dant, dass dat eng Kéier eng aner Affec-
tatioun kritt. 
A wéi Der an der Preambel konnt liesen, 
beinhalt déi Convention de mise à dispo-
sition, dass eigentlech en Accord de prin-
cipe géif bestoen, wat do eng Kéier sollt 
drop entwéckelt ginn an deenen nächste 
Joren. Do ass awer keen Delai festge-
luecht, an et ass op jidde Fall jo och esou, 
dass dat dann nëmmen iwwert de Wee 
vun engem PAP geet, wou d’Gemeng 
d’Pla   nungshoheit huet, a wou och eng 
Procédure publique ka bruecht ginn.
Wat dann eventuell soll kommen, ass eng 
Tankstell. Awer keng mega Tankstell wéi 
op den Autobunnen, mä eng Tankstell 
mat véier Seilen. 
Also dat ass eng relativ kleng Tankstell, 
mat engem Commerce, wou eng Restau-
ration rapide ass, a wou deen aneren eng 
Superette ass. 

Wat awer och ganz wichteg ass, ass, dass 
schonn direkt de Wëllen ausgedréckt ass, 
dass e Couloir de mobilité douce laanscht  
d’Weieren entsteet. A wann een d’Si -
tuatioun kennt, wéi dat haut fir d’Mobili-
té douce vum Rondpoint un ausgesäit, 
ass dat net onbedéngt dat Ongeféier-
lechst, fir eventuell mam Vëlo iwwert dee 
Wee, iwwert d’rue des Etangs, oder ze 
Fouss op de Site ze goen. 
De Moment gëtt jo ganz vill do ofge-
rappt an nei gestalt, an esou e Couloir de 
mobilité douce kann ee sech laanscht 
d’Weiere virstellen, an tëschent deem 
éisch  ten an deem zweete Weier riicht 
erop Richtung Zentrum vu Belval maa-
chen. An ech mengen, dat wier eng Plus-
value fir all déi Leit, déi sech op dee Site 
net mam Auto, net mam ëffentlechen 
Trans port, mä einfach mat Muskelkraaft 
bewegen. Ech mengen, do musse mer 
eis dann einfach zesumme mat der 
Arcelor , mat hirem potentielle Partner 
eens ginn, wat dodrop soll geschéien. 
Ech wëll dat kloer präziséieren: Wann de 
Gemengerot där Konventioun haut zou-
stëmmt, hu mer emol dat, dass mer dat 
ab nächster Woch kënnen als Parking 
lon  gue durée ënnert deene Konditioune 
bedreiwen, wéi mer et och op anere 
Plaze maachen.
De Gemengerot gëtt haut dann eigent-
lech nëmmen en Engagement, fir an eng 
Dis kussioun mat der Arcelor eran ze 
goen. Ech hunn et gesot: Et muss e PAP 
kom men. Mä zu deem PAP gehéiert e 
Sché ma directeur virdrun, an e ganz 
wich tegt Element an deem Schéma di -
rec teur wäert d’Verkéierssituatioun ron-
derëm dee Rondpoint sinn. Mir wëssen, 
dass dat haut eng schlecht Situatioun 
ass. Mir wëssen, dass et och nach laang 
net besser gëtt. Well och wann d’Liaison 
Micheville op ass op der franséischer Säit, 
ass hannen de Contournement vu Rae-
merech an déi nei Ubannung vun der A4 
nach ëmmer net fäerdeg.
Mir wëssen, dass an deem Eck relativ vill 
geschitt. Et ass e Concours fir d’Südspi-
dol amgaangen. Do wäerten dann tëscht 
1.000 an 1.500 Aarbechtsplazen an 
deem Eck sinn. Mir halen dee Projet 
mam Tuerm, deen eng Kéier vum Promo-
teur annoncéiert ginn ass. Mir hunn den 
TICE, deen amgaangen ass ze wuessen, 
dee geschwë 500 Mataarbechter huet. 
Mär hunn hannendrun e grousst Verlags-
haus. Mer hunn den CNFPC. Mer hunn 
de Lycée technique a mer hu BioHealth. 
Also iwwert engem absehbare Zäitraum 
wäerten an dee klengen Eck tëschent 
4.000 a 5.000 Leit schaffe kommen. Also 
dat huet sécher en Impakt op déi Ver-
kéierssituatioun an d’Gestaltung vun 
deem Rondpoint, an dat gëtt ee vun 
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deene wichtegsten Elementer, deenen ee 
muss Rechnung droen. 
Et sinn Ideeë gewiescht vun der Ponts & 
Chaussées, vum Staat, fir, wa Belval fäer-
deg ass, dann d’RN31 zu engem Boule-
vard urbain zeréck ze klasséieren. Se aus 
dem Reseau vun de Staatsstroossen eraus 
ze huelen. Dat war awer zu engem Zäit-
punkt, wou nach kee gesinn huet, wou 
mer eis hi beweegen, a wou virun allem 
geduecht ginn ass, et geschitt vun der 
Entwécklung alles op Belval, an et ge -
schitt näischt méi. A mir hunn awer och 
vläicht als Esch Interêt drun, dass och op 
där anerer Säit vun der RN31 eppes 
geschitt, an dass och do deen Deel an 
domat dat Ganzt en Iwwergang zu der 
Zone, wat d’Zones d’activitéën ugeet, 
gëtt.
Et muss ee sécher mat deene Leit vu Rae-
merech schwätzen, wann een dat virun 
entwéckelt. Well do wäerte sech jo Froe 
stellen. Mä dat ass jo souwisou d’Politik 
vum Schäfferot. Soubal e PAP e gewësse-
nen Impakt huet, gi mer bei de Public. 
Mä ech ka mer awer virstellen, dass, 
wann déi Leit vu Raemerech direkt vis-à-
vis vun hirem Quartier e Couloir de mo -
bilité douce kréien, fir op de Site ze 
goen, se dat net onbedéngt desarran-
géiert. Also ech mengen, dat ass d’Situa-
tioun, an där mer eis befannen. Mä bis 
dat fäerdeg ass, wäerten alt nach e puer 
Joer vergoen, an dofir géif et eis arran-
géieren, wann dat bis dohi keen Drecks-
eck wär, a wann een dat kéint benotzen 
als Parking longue durée. Well och däers 
feelt eis nach an deem Eck.
Generell wëll ech och soen, dass de Mo -
ment d’Gespréicher mat ArcelorMittal 
éischter an engem positiven Toun ge -
fouert ginn. Ech mengen, ech wëll drun 
erënneren, dass mer eng Resolutioun 
haten, déi opgrond vun enger Initiativ 
oder enger Motioun vum Kolleg Zwally 
komm ass, wat e Couloir de mobilité 
douce tëscht dem Zentrum vun Esch an 
dem Site ugeet. No villem Hin an Hier 
sinn elo ganz positiv Diskussiounen am -
gaangen, an dat schéngt sech ze konkre-
tiséieren, dass dat och méiglech ass, sou-
guer op deem Tracé, wou se initialement 
gemengt hunn, et wär net méiglech. 
Well hëllefräich ass och fir eis, dass mer 
dat Subventionéierungsgesetz hunn, wou 
mer 30% kréien, wann een dat de Raison 
nationale fënnt. An hëllefräich ass och, 
dass mer déi Cellule de mobilité douce 
hunn um Niveau vum MDDI, déi eis och 
ënnerstëtzt.
Ech wollt déi Saachen och soen, fir 
eigentlech de Gesamtkontext duerzestel-
len, an deem mer eis beweegen. Well hei 
ass eng Convention de mise à disposition 
temporaire, et ass, dass mer dat wéins-

tens déi Zäit kënnen notzen, wou näischt 
drop geschitt. A wat och beinhalt, dass 
mer dat reglementéieren, dass mer e re -
glementare Kader drop hunn, an dass et 
dofir dann och méiglech ass, dass d’Po-
lice an eis eegen Agente kënnen interve-
néieren, wann do eppes geschitt. An 
dann ass et ëffentleche Raum, an et op -
läit den Definitioune vum ëffentleche 
Raum, an d’Gemeng huet déi Méig lech-
kee  ten, fir ze agéieren. 
Nach eng Kéier ofschléissend: mir soen 
haut just eigentlech mat där Konven-
tioun, dass mer an déi Richtung ufänken 
ze diskutéieren a gegebenenfalls e Sché-
ma directeur, e PAP developpéieren. An 
ech wëll och nach eppes hannendru 
soen. Eng vun eise Konditiounen, déi net 
hei dra steet, déi awer fir eis en aus-
schlag  gebende Moment ass: wann do 
eng Tankstell bäikënnt, hätte mer déi an 
der Bieleser Strooss ewech, déi real e 
Sécherheets- a Verkéiersproblem an där 
Strooss duerstellt.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Här Hinterscheid. 
Madame Bofferding, den Här Biltgen, 
den Här Bernard, den Här Majerus, den 
Här Zwally. Et ass wierklech dem ABC no. 
Madame Bofferding, Dir hutt d’Wuert.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Kolleginnen 
a Kollegen, dat muss am Februar 2014 
gewiescht sinn, wou mer fir d’éischt 
iwwert de Parking Aloyse Meyer ge -
schwat haten. Do ware mer eis all eens, 
dass sech eng interessant Occasioun bitt, 
fir Laangzäitparken ze realiséieren. Genau 
esou eens ware mer eis awer och, dass 
déi Konventioun e puer kritesch Iwwer-
leeungen a weider Reflexiounen opge-
worf huet, déi mer als Gemengerot esou 
net wollte mat droen. An dofir ass jo och 
déi Motioun deemools vun de Majori-
téitsparteien zustane komm, fir de Schäf-
ferot opzefuerderen, d’Verhandlunge mat 
der Direktioun vun ArcelorMittal nees 
opzehuelen, well mer d’Gefill haten, dass 
si wesentlech méi géife vun eis profitéie-
ren, wéi mir vun hinnen. 
Een Dar am A war ënnert anerem den 
héije Loyerspräis, wou mer ArcelorMittal 
opgefuerdert haten, deen eis zu engem 
sym  boleschen Euro zur Verfügung ze 
stel  len, ganz am Sënn vu Fairness, Ver-
ständ nis a Gerechtegkeet. Am Mee 
d’lescht Joer – iwwregens haut fir d’drëtt, 
wou mer d’Konventioun hei leien hunn – 
krut de Gemengerot da vum Schäfferot 
eng nei Konventioun presentéiert, wou 
de Loyer bei honnert Euro d’Joer läit, dat 
sinn 99 Euro méi wéi gefuerdert. Aller-
déngs sinn et net méi déi 2.750 Euro de 

Mount, déi ArcelorMittal d’Gemeng 
ugangs wollt bleche loossen. An esou 
hate mir eis och als sozialistesch Frak-
tioun mat der Verhandlungsbasis aversta-
ne gewisen. Haut läit eis allerdéngs net 
nëmmen déi definitiv Konventioun fir de 
Parking ArcelorMittal vir, iwwert déi mer 
sollen ofstëmmen, mä och d’Konven-
tioun fir e Laangzäitparking zu Raeme-
rech. 
Éier ech am Numm vu menger Fraktioun 
op déi zwou Konventioune méi genau 
wëll agoen, wëll ech als éischt nach eng 
Kéier ervirhiewen, dass et wichteg ass, 
dass mer genuch Parkraum zur Verfü-
gung stellen, deen un déi eenzel Besoine 
vun eisem Stadliewen ugepasst muss 
sinn. Mir brauchen Arealer fir Laangzäit-
parken: esou hu mer et jo och an eisem 
Koalitiounsaccord festgehalen. An dat ass 
ouni Zweifel eng vun de gréissten Eraus-
fuerderunge fir eng Stad, déi permanent 
amgaangen ass, sech weider ze ent-
wécke len. Beim Boulevard Aloyse Meyer 
soll niewent dem sougenannte Parking 
CHEM eng zweet Surface fir e Busquai, 
wéi scho grad den zoustännege Schäffen 
erkläert huet, ageriicht ginn. Dat ass eiser 
Meenung no och ganz wichteg, fir eben 
ënnert anerem déi Problemer vun deene 
Busreesen, déi mer notamment um bou-
levard Charles de Gaulle an och an der 
rue Koch am Moment observéieren, an 
de Grëff ze kréien. 
Eng weider Notzungsfläch bitt dann elo 
Raemerech un. Hei kann d’Gemeng dat 
Areal fir e weidere Parking à longue du -
rée ariichten. Dëst allerdéngs just esou 
laang, bis eng aner Affectatioun vun 
deem Terrain an d’A gefaasst gëtt. Hei 
gëtt jo ganz konkret vun enger Tankstell 
geschwat. ArcelorMittal verfollegt méi 
laang déi Idee, fir kënnen eng Tankstell 
op  zeriichten, wou dann och nach nie-
wendrun sollen e Fastfood-Restaurant an 
e Commerce entstoen. 
Mam Ënnerschreiwe vun dëser Konven-
tioun gëtt d’Gemeng hiren Accord de 
prin  cipe, fir esou eng Tankstell opzeriich-
ten. Beim éischte Bléck kéint ee jo men-
gen, dass d’Gemeng op där enger Säit 
eng Tankstell a Kaf hëlt, fir op där anerer 
Säit e Loyer vun 2.750 Euro de Mount 
an  zespueren, wéi et jo ursprénglech 
beim Aloyse Meyer virgesi war. Op deen 
zweete Bléck muss een dat awer vläicht 
méi nuancéiert kucken, well wéi grad 
gesot ginn ass, gi mer en Accord de prin-
cipe. An hei läit d’Betounung och um 
Prinzip. Dat ass net definitiv. An aus-
serdeem mengen ech, wat och wichteg 
ass: dës Konventioun leeft emol op zwee 
Joer. Déi ass jo net fir éiweg a Stee 
gemeesselt. Mer hunn eng Konventioun, 
déi op zwee Joer leeft, wou een dann 
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herno souwisou muss kucken, ob ee ver-
längert, wéi ee weider wëll verbleiwen.
Zu de Verhandlunge selwer. D’Ver hand-
lung ass jo ëmmer esou eng Saach. Hei 
ginn zwou Parteien an Negociatiounen, 
fir en Interessenausgläich ze erzilen a 
sech e Virdeel géigeniwwer der aktueller 
Si  tuatioun ze verspriechen. An ech men-
gen, et ass och evident, dass eng Partei 
net seng ganz Wonschlëscht duerchgesat 
kritt. An am beschte wär et jo, wa mer 
ganz éierlech sinn, de Schäfferot misst 
guer net verhandelen. Mä an där Situa-
tioun si mer net. D’Terraine gehéieren eis 
nu leider eemol net. Dat ass ze bedaue-
ren. Do kënne mer eis driwwer opree-
gen. Mä dat ass leider eng Tatsaach, dat 
si Fakten, mat deene mer nun eemol 
konfrontéiert sinn. En plus hu mer et mat 
engem Verhandlungspartner ze dinn, dee 
jo net grad fir seng – wéi soll ech soen? – 
sozial Oder bekannt ass, wou een net 
ëmmer grad d’Gefill huet, dass him 
d’Wuel vun der Gemeng oder d’Wuel 
vun de Biergerinnen a Bierger esou um 
Häerz läit wéi eis.
Et wär sécherlech e grousse Geste vun 
hinnen, wa se eis och nach weider onbe-
notzten Terrainen a Sitten, déi an hirem 
Besëtz sinn, géifen zur Verfügung ze stel-
len, déi mer kënne benotzen, no  tam-
ment zu engem niddrege Präis. Mä och 
dat ass leider net ëmmer esou, an dofir 
mécht ee jo dës Verhandlungen, fir awer 
ze kucken, dass mer e Schrëtt weider-
kommen, an dass mer awer op deenen 
Terrainen, déi am Moment net genotzt 
ginn, kënnen als Gemeng Projete reali-
séieren.
Wéi gesot, et reegt eis all Kéier op, wa 
mer iwwert dee bestëmmte Konzern am 
Gemengerot schwätzen. Mä just Opree-
ge bréngt eis och net weider, an hei hu 
mer awer zwee konkret Projeten um 
Dësch leien, iwwert déi mer haut votéie-
ren.
Kolleginnen a Kollegen, dës Konventioun 
reegelt villes, awer och net alles, wat 
herno soll kommen. An dofir ass et fir eis 
als sozialistesch Fraktioun wichteg, vir-
siichteg ze sinn an och schonn am Virfeld 
kloer ze maachen, wat mer wëllen, a be -
sonnesch och ze soen, wat mer herno 
net wëllen hunn. Éier et iwwerhaapt zu 
enger genauer Planung vun esou enger 
Tankstell däerf kommen, mussen déi Etu-
den um Dësch leien, fir ze wëssen, wéi 
een Impakt d’Circulatioun, awer och wéi 
een Impakt d’Image de marque herno 
wäerten hunn. Wa sech herno erausstellt, 
dass eng Tankstell bei der Entrée vun 
Esch, well do kënnt ee an Esch eran, net 
géif passen a géif méi negativ Effekter 
mat sech brénge wéi positiver, ech men-
gen, dann duerf se net gebaut ginn. Wa 

mer herno domatter méi Problemer géi-
fen erzilen, wéi dass mer kéinten eppes 
Positives erreechen, ech mengen, da 
musse mer och eis Konsequenzen hue-
len.
An dofir ass et fir eis wichteg, dass déi 
Etuden um Dësch leien, fir dass mer kën-
nen eng ëmfaangräich Analys maachen 
an och duerno kënnen eng Decisioun 
huelen. Fir eis ass et och wichteg, dass 
mer e Schéma directeur kréien, fir dat 
ganzt Areal ze erfaassen. An och d’Im-
plantatioun vun deem neie Quartier: do 
wäerten an den nächste Joeren ganz vill 
Leit, Honnerte vu Leit schaffen. Denke 
mer un den TICE, denke mer un de 
CHEM oder och un de BioHealth, wou 
ganz vill Leit agestallt ginn.
Vu datt d’Gemeng de Projet iwwert de 
PAP urbanistesch steiert, erwaarde mer 
eis, dass eben och drop opgepasst gëtt, 
dass de Projet herno keng verréckten 
Dimensiounen unhëlt, mä an d’Géigend 
soll passen, a besonnesch och zum Quar-
tier Raemerech. D’Idee vun engem Cou-
loir de mobilité douce schéngt eis enorm 
wichteg, fir déi zwee Deeler mateneen ze 
verbannen, a wou d’Awunnerinnen an 
d’Awun  ner en einfachen Accès op déi 
aner Säit kréien. Mir mussen oppassen, 
dass si net herno ofgeschnidde ginn, well 
dat wär sécherlech net de But vum Pro-
jet. Ech sinn och frou, vum Schäffen ze 
héieren, dass mat de Leit aus dem Quar-
tier geschwat soll ginn. An dofir invitéiere 
mer de Schäfferot, dass, éier iergend e 
Reglement gestëmmt oder iergend eng 
Genehmegung erdeelt gëtt, de Kontakt 
mat de Biergerinnen a Bierger aus deem 
Eck muss gesicht ginn. Mär fuerdere car-
rément eng Biergerversammlung, wou 
d’Leit d’Iddie virgestallt solle kréien an 
direkt och hir Iwwerleeungen an hir Suer-
gen de politesch Responsabele kënne 
mat       deelen. Bei grousse Projete geschitt 
dat jo am Moment, a mir fannen dat eng 
gutt Saach. An dat soll een hei och onbe-
déngt maachen. Well et ass ebe wichteg, 
dass et herno fir jiddereen eng Win-win-
Situatioun ass.
Falls den Terrain reklasséiert gëtt, an een 
sech op e PAP géif eenegen, an, wéi 
gesot, dat och zesumme mat de Bierger-
in nen a Bierger vu Raemerech, da géife 
mer proposéieren, dass déi Erschléis-
sungskonventioun an der Zäit limitéiert 
ass. Dat heescht, dass een d’Tankstell fir 
maximal 15 Joer lafe léisst.
Ofschléissend wëll ech nach eng Kéier 
betounen, dass mer eis bewosst sinn, 
dass eis Stad an engem permanente 
Wan   del ass, wou mer d’Entwécklung an 
d’Potentialer net duerfe verkennen. A fir 
eis ass et wichteg, dass dat am Interesse 
vun enger gudder Liewensqualitéit fir eis 

Awunnerinnen an Awunner geschitt. An 
dofir muss de Wandel an déi dozou ge -
héi  rend Projeten, fir eis op alle Fall, 
zesumme mat eise Biergerinnen a Bierger 
geschéien, wéi mer virdru gesot hunn, fir 
dass mer eng Win-win-Situatioun hunn. 
Et geet jo ëm e Projet, fir dass mer eppes 
fir eis Escher Biergerinnen a Bierger maa-
chen, an och fir déi Leit, déi heihinner 
schaffe kommen. An ech mengen, dat 
solle mer eis déi ganzen Zäit bewosst 
sinn, wa mer esou Projete wëlle lancéie-
ren. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Madame Bofferding. 
Den Här Biltgen, an dann den Här Ber-
nard.“

Laurent Biltgen (déi Lénk): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Et handelt 
sech ëm zwou verschidde Konventiou-
nen, déi onbedéngt musse getrennt ge -
kuckt ginn. Dat, wat déi zwou awer ver-
bënnt, ass, dass se allen zwou nëmme 
provisoresch Léisungen duerstellen, wat 
de Besoin vun Opfangparkingen um 
Rand vun Esch ubelaangt. Wann de Pro-
priétaire et decidéiert, dat heescht, wann 
hie méi eng lukrativ Verwäertung fir seng 
Terraine fonnt huet, ass et eriwwer. Duer-
fir stellt sech och bei deenen zwou Kon-
ven tiounen d’Fro no de verstoppte 
Käsch     te bei deenen zwee geplangte Par-
kingen. Leider fanne mir keng detailléiert 
Fiche financière dobäi, wat den Amena-
gement ugeet, an och den Entretien, 
d’Bot zen oder och zousätzlech Personal-
käschte fir d’Agents municipaux, déi ge -
braucht ginn.
Elo zu der Konventioun Aloyse Meyer zu 
Lalleng beim fréiere Portal vun der Arbed 
Schëffleng: déi war jo schonn eng Kéier 
am Gemengerot an huet awer missten, 
nodeem virun allem Déi Lénk-Ver - 
trieder déi Konventioun staark kontes-
téiert hunn, vum Ordre du jour erofge-
holl ginn. 
Elo läit eis also eng nei Versioun vun der 
Konventioun vir, an haaptsächlech de 
Präis ass en aneren. En ass elo op e sym-
bolesche Loyer vun 100 Euro d’Joer fest-
geluecht ginn. Domatter kënne mir och 
dës Konventioun matdroen, och wann 
dëst der Stad, wéi ech scho gesot hunn, 
nëmme kuerz- bis mëttelfristeg hëlleft.
Dann ass do awer nach eng zweet Kon-
ventioun zu Raemerech, déi op den 
éischte Bléck nach méi lackeleg ass, well 
de Loyer souguer nëmmen een Euro 
d’Joer kascht. Och hei hu mer awer keng 
Detailer iwwert weider Käschte virleien. 
Mä den décken Hond ass awer dann, 
dass ArcelorMittal probéiert, iwwert dee 
Wee sech den Accord ze sécheren, fir an 
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e puer Joer op dëser Plaz eng Tankstell an 
e Fastfood opzeriichten. Notamment 
hätte se gär, dass den Terrain innerhalb 
vu 36 Méint ëmklasséiert gëtt. A wann 
d’Gemeng Esch dat bis dohin net 
gemaach huet, verfält déi Konventioun 
erëm. Ob a wéi Tankstellen an och Fast-
food-Restauranten opgeriicht ginn, ass 
eng Fro vu Stadentwécklung. An déi 
wäert ee bestëmmt net engem private 
Konzern iwwerloossen, deem seng een-
zeg Suerg et ass, seng Terraine maximal 
ze rentabiliséieren. An esou eng Tankstell 
mat Fastfood huet ëmmer e groussen 
Impakt op d’Ëmfeld, an op dëser Plaz 
wär et eng urbanistesch Katastroph. Op 
dëser Plaz soll jo d’Liaison Micheville de 
Grenzverkéier Richtung Frankräich aus 
Esch eraushalen. Mä esou eng Tankstell 
zitt jo awer sécher de Verkéier vun der 
Autobunn erëm erof. An zu deem Zweck 
gëtt se jo wuel och gebaut.
Bei der Gare Belval Université steet e 
risegt Parkhaus, wat d’Lawin vun Autoen 
aus Frankräich soll zum Deel ophuelen, 
an déi Leit kënnen da mam Zuch weider 
op hir Aarbecht fueren. Dës Tankstell géif 
awer d’Autofuerer méi wéi sécher dozou 
animéieren, weider ze fueren op Raeme-
rech an duerno Richtung Stad. Wann dat 
neit Südspidol gebaut gëtt, wäert de Ver-
kéier ronderëm Raemerech staark zou-
huelen. Mat der Tankstell ass dann awer 
de Kollaps garantéiert. Fir d’Escher ginn 
et sécher genuch Tankstellen, a mir fan-
nen net, dass d’Stad Esch den Tanktouris-
mus nach weider soll förderen. 
Wat d’Gewerbesteier ugeet, ass souwisou 
net vill ze erwaarden, an op kee Fall kann 
dat Geld all déi Nodeeler, déi et mat sech 
bréngt, opweien.
Et stelle sech awer och nach aner Froen. 
Zum Beispill, wéi een d’Entrée an d’Stad 
wëll gestalten. Eis Stadtplaner gi sech vill 
Méi, eiser Stad e wäertvollt a markant 
Gesiicht ze ginn. Op där anerer Säit vum 
Rondpoint ass jo e Businesszenter mat 
engem Tuerm als Landmark geplangt. An 
dat mécht Sënn. Mä eng Tankstell mat 
Fastfood gëtt deem sécher net gerecht. 
Och eng eventuell zukünfteg Notzung 
vun de Killweieren als en attraktive Stad-
weier géif duerch eng Tankstell niewen-
dru wuel net méi a Fro kommen. 
Ganz besuergt sinn och d’Awunner vu 
Raemerech, wat dat hei betrëfft. An déi 
hu souwisou scho vill Suergen ëm hir Lie-
wensqualitéit an Zukunft. 
Den Terrain hat och e Risiko, fir inon-
déiert ze ginn, an dat gëtt souguer an 
der Konventioun ernimmt. Eiser Mee-
nung no ass dëst näischt aneschters wéi 
e vergëftene Cadeau, deen eis souwisou 
nëmme ganz kuerz, wahrscheinlech 
nëm  me maximal dräi Joer, géif hëllefen. 

Deen eenzegen, deen heivunner profi-
téiert, ass ArcelorMittal, déi op dësem 
Wee gären hir néideg Autorisatioune sé -
chert a kuerzfristeg de Problem vun 
deem Terrain léise wëll, deen de Moment 
zum Knaschteck, wéi et scho gesot ginn 
ass, gëtt. 
Och wa mir haut net iwwert e PAP of -
stëmmen, mä eng Konventioun, mengen 
ech awer, dass et net fir näischt ass, dass 
ArcelorMittal dat vun der Tankstell dra 
schreift. Am Ënnerschreiwe gëtt d’Ge-
meng jo och ëmmerhin hiren Accord de 
principe fir dee Projet. 
Aus all deene genannte Grënn lehne mir 
déi Konventioun of. Merci.“

Schäffe Martin Kox (déi gréng): 
„Merci, Här Biltgen. 
Den nächsten op der Lëscht ass den Här 
Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci, Här 
Schäffen. Merci och dem zoustännege 
Schäffe fir gewëssen Informatiounen, déi 
en eis ginn huet. Mir wëssen alleguer hei-
bannen, dass d’Stad Esch, grad ewéi aner 
Stied Opfangparkplaze brauch, a wann 
et och nëmmen dofir ass – an dat soll jo 
och d’Haaptzil sinn –, fir de Verkéier aus 
dem Stadkär méiglechst erauszehalen, fir 
dass d’Mobilitéit am Stadkär sech verbes-
sert. Mir wëssen dat. Do ass vum Prinzip 
hier keen dogéint. 
Mä hei ass eng Konventioun, wat Raeme-
rech ubelaangt, wou ee muss Folgendes 
feststellen – et ass och schonn zum Deel 
bei mengem Virriedner, dem Här Biltgen, 
ugeklongen –: Hei gëtt an där Konven-
tioun d’Gemeng Esch regelrecht dozou 
genéidegt, den Terrain ze reklasséieren, 
den Terrain astandzesetzen, fir en esou 
sa  lonfäeg ze maachen, obwuel mer wës-
sen, dass d’Konventioun zwee Joer 
dauert, respektiv dräi, duerch eng Recon-
duction tacite, an dass dann dat 
gefierftent Ee an de Schouss vun Arcelor 
kann zeréck falen. 
Dat heescht, éischtens emol wësse mer 
de Moment nach net, wat d’Gemeng 
muss investéieren. Mir wëssen de Mo -
ment nach net, wat dat kascht. Mir wës-
sen net, wéi dat no zwee, respektiv no 
dräi Joer weidergeet. Well Arcelor kann 
dat och no zwee Joer resiliéieren. Vu dass 
do steet, datt, wann ee vun de Partner 
resiliéiert, et da resiliéiert ass. Ech hunn 
d’Impressioun – an et ass e Wuert, wat 
ech net gär gebrauchen, mä ech ge  brau-
chen et awer –, dass hei praktesch weider 
näischt leeft wéi eng regelrecht Erpres-
sung vis-à-vis vun der Gemeng Esch. 
Eng Saach ass och kloer an deem Kader – 
ech maachen opmierksam dorop, an 
d’Juriste kënne mech corrigéieren, wann 

ech mech ieren –, an dat ass, dass eng 
On  gesetzlechkeet geschitt. An zwar ver-
zicht d’Gemeng op den Droit de pré-
emption. Dat heescht, d’Gemeng ver-
zicht drop, dass, wann d’Konventioun 
eriwwer ass, den éischten Zoustännegen 
zeréckfënnt zur Proprietéit. Dat heescht 
weider näischt, wéi dass eng eesäiteg 
Konventioun am Interêt vun Arcelor fir 
zwee, dräi Joer gemaach gëtt, wou d’Ge-
meng Esch sämtlech Käschten iwwerhëlt 
an d’Reklassement muss virhuelen. 
Mir fuerdere Folgendes: D’Gemeng soll 
an dësem Fall vun hirem Recht Gebrauch 
maa chen, den Terrain als Réserve fonciè re 
ze klasséieren. Dann ass se nämlech be  -
rechtegt, am Kader vun deem Projet, 
wéinst der Utilité publique, d’Enteeg nung 
– dat kann ee maachen – virzehuelen. 
Dat ass de Wee, deen een, menger Mee-
nung no, an och der Meenung vu 
menger Partei no, muss goen, fir esou 
Situatiounen ze vermeiden. Wann een dat 
als Réserve foncière, wéi ge sot, klasséiert. 
An dat ass net nëmme meng Meenung, 
sondern och d’Meenung vu ville Fachleit, 
déi wesentlech besser Bescheed wëssen 
an deem Domaine wéi ech. Déi mengen, 
dass een esou eppes net soll einfach aus 
der Hand ginn duerch e Reklassement an 
engem, op Lëtzebuergesch gesot, an 
d’Maul geheien, sondern dass ee soll 
esou eng Réserve foncière maachen, fir 
selwer wéinst der Utilité publique, ech 
hunn et scho gesot, kënnen déi Enteeg-
nung ze maachen.
Ech kann natierlech opgrond vun deene 
Feststellungen, déi ech gemaach hunn, 
déi Konventioun net stëmmen. Ech soen 
Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Här Bernard. 
Da kënnt den Här Majerus, an dann den 
Här Zwally.“

Luc Majerus (déi gréng): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch, Merci 
menge Virriedner. Ech hätt och e puer 
Wuert zu där Konventioun ze soen, a 
meng Meenung ass en Deel aus deene 
verschiddene Meenungen, déi bis elo 
gesot gi sinn. 
Ech alignéiere mech engem groussen 
Deel der Madame Bofferding. Heiansdo 
huet een d’Gefill, mir géifen eis Rieden 
den Dag virdrun zesumme schreiwen, 
mä oft iwwerschneit sech dat, wat eraus-
kënnt, esou dass mäi Speech am Fong 
geholl schonn e Stéckelche méi kleng 
gëtt, well ech ralliéiere mech a verschid-
dene Punkte menger Virriednerin.
Dat Alleréischt, wat ech wollt dozou 
soen, ass, dass...
(Interruptioun)
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...en Opfangparking vum Prinzip hier 
natierlech...“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): 
„Gitt net neideg!“

Luc Majerus (déi gréng): „...eng gutt 
Saach ass. Mäi perséinleche Problem ass 
– an do sinn och verschidde Kritikpunk-
ten, déi ech wollt ubréngen –, dass déi 
Utilisatioun vun deem Parking gekoppelt 
ass un eng zweet Konventioun, wou mer 
eppes en échange ginn. Déi éischt prinzi-
piell Fro, déi ee sech ka stellen, ass déi, 
ob e Besoin do ass, fir iwwerhaapt eng 
wei  der Tankstell ze kréien. Et huet een 
heiansdo d’Gefill, wann een d’Konven-
tioun liest, dass dee Besoin eigentlech 
net bestanen huet, mä dass déi Tankstell 
geplangt gëtt als Echange vun engem... 
– et kann een et vläicht Kouhandel nen-
nen, et kann een et vläicht och en Accord 
de principe nennen, mä nennt et, wéi 
Der wëllt. Ma den Här Bernard seet, dat 
wär eng Erpressung, dat mengen ech 
net. Ech mengen, d’Gemeng ass jo a 
Consentement a Capacitéit esou wäit, 
dass se ka Saache liesen a juristesch 
aschätzen, ier se ënnerschreift.
Awer de Punkt ass: Brauche mer déi Tank-
stell? A brauche mer déi Tankstell onbe-
déngt? Den éischte Punkt, wou ech der 
Madame Bofferding Recht ginn, ass – an 
ech hunn och wéi si an Dir all, huelen ech 
un, d’Invitatioun kritt gehat vum Comité 
vun de Leit vu Raemerech, fir op hirer 
Assemblée générale vläicht e puer Wier-
der ze soen; ech war net do, mä ech hu 
gespuert, dass do eng Angscht virun 
enger Tankstell ass –, dass déi Leit natier-
lech missten agebonne ginn. Si hunn eng 
Meenung dozou ze soen. Si sinn déi Be -
traffen. An ech mengen, et sinn net 
ëmmer déi, déi am haartste jäizen, déi an 
der Majoritéit sinn. Do kann och dobäi 
erauskommen, dass e Konsens ass, dee 
majoritär ass, dass se e Schnellrestaurant 
an eng Tankstell wëllen, an dass se dee 
Couloir de mobilité douce wëllen, an dass 
se fir déi Tankstell sinn. Ech kann deem 
net virgräifen. Mä ech mengen, déi Leit 
missten egal wéi mat agebonne ginn. Dat 
ass emol fir sech e wichtege Wee.
Deen zweete wichtege Kritikpunkt, wou 
ech nach wollt ubréngen, ass: vu que 
dass mer an engem Handel sinn, kéint 
een dann net, wou d’Relatioune jo an -
scheinend esou gutt si mat der Arbed – 
ech froen den Här Hinterscheid –, oder 
besser, wéi se emol waren, e bësse méi 
en échange vun esou enger Tankstell 
fuerderen? Zum Beispill, d’Madame Bof-
ferding sot et och: mir kréie Mobilité 
douce-Couloiren op Raemerech, mir ha -

ten am Fong geholl ee fir op Esch Zen-
trum gewollt. Dee géif och iwwert den 
Arbedsterrain lafen. Ass et dann net 
méiglech, e Schrëtt méi wäit ze goen, an 
dee mat an esou eng Négociatioun eran 
ze huelen, respektiv d’Planze vun zou-
sätz  leche Beem, iergendwelch Kompen-
satiounsmoossnamen zu enger Tankstell, 
déi jo awer u sech ökologesch a vläicht 
och eben, wéi gesot, vum Prinzip hier an 
dësem Fall net forcément néideg wier?
Mäin zweete Punkt war – an do misst ee 
vläicht och Etudë maachen –, wat deen 
Impakt vun där Tankstell wier. Et ass 
schonn eng Tankstell do. Ech weess net, 
wéi iwwerbelaascht déi ass, oder och net. 
Déi Tankstell soll jo net dozou féieren, 
dass d’Leit, amplaz d’Sortie Péiteng-
Rodange ze huelen, dann einfach soen: 
Fuere mer nach weider op de Belval, gi 
mer tanken, an da fuere mer erëm zeréck 
an dann huele mer déi Ausfahrt, an da 
fuere mer lénks op d’Autobunn. Déi Aus-
fahrt ass haut scho relativ katastrophal. 
An ech mengen, dass ee misst verkéier s-
tech nesch an iwwert e Plan d’étude 
iwwerhaapt d’Machbarkeet vun där gan-
zer Saach testen. Dofir solle jo och PAPen 
a wat och ëmmer nach, als Konsequenz 
gestëmmt ginn.
Ech wollt och nach drop hiweisen – dat ass 
och ee Punkt, dee mer um Häerz läit –, 
dass et en Accord de principe ass, dass et 
net Pourparlerë sinn. En Accord de prin-
cipe ass mat gewësse juristesche Konse-
quenze verbonnen. En Accord de prin-
cipe heescht, dass d’Gemeng eppes kritt 
an eppes en échange versprécht, ënnert 
gewësse Konditiounen, notamment dem 
PAP. Dat heescht awer och, dass d’Escher 
Gemeng net kann an zwee Joer soen: Mir 
maache kee PAP, dann hu mir eist age-
halen, a mir hunn awer de Parking. 
D’Escher Gemeng muss wëssen, dass 
d’Jurisprudenz awer ganz kloer ass: mir 
hunn awer eng Bonne foi, fir positiv ze 
agéieren. Mir musse probéieren, dass dee 
PAP realisabel ass. An ech weise just op 
d’Konsequenzen hin. Dat mussen net ju -
ris tescher sinn, dat muss och net duerch-
goen. Mä do kënnen awer juristesch 
Kon   sequenzen op eis zoukommen. Mir 
sinn also net a Pourparlerën, mir sinn e 
Schrëtt weider, quitte, dass mer nach kee 
Contrat en bonne et due forme zesum-
megesat hunn. Dat heescht, dat si ver-
schidde Reserven, déi ech zu dësem 
Punkt wëll maachen. 
En aneren ass – dat steet esou dran, dann 
hoffen ech och, datt dat awer tatsächlech 
esou wäert sinn –, datt déi Tankstell net 
fir Camione soll zougänglech sinn, well 
déi wëlle mer op kee Fall an Esch eran-
zéien, héchstens fir den Duerchgangsver-
kéier. 

A wéi gesot, mir wier et wichteg, datt, 
wann déi verschidde Konditiounen tel 
quel accordéiert wären, dat heescht, 
wann d’Leit am Konsens dofir sinn, de 
PAP machbar ass, an déi Tankstell géif 
entstoen, d’Konventioun en Délai – ech 
mengen, d’Madame Bofferding sot dat 
och – géif virgesinn, während wéi enger 
laanger Zäit dat Ganzt lafe kann.
Et ass nämlech dee leschte Punkt, deen 
ech wollt soen. U sech probéiert jo 
d’Escher Gemeng säit enger gewëssener 
Zäit, d’Entrée vun Esch méi schéin ze ge -
stalten. An dozou huet bis elo och ge -
zielt, fir d’Tankstellen erauszekréien, well 
déi net forcément schéi sinn. Elo hu mer 
eng Entrée vun Esch, déi jo u sech schéin 
ass an nach kéint méi schéi ginn, a mir 
géifen dann eng Tankstell dohi setzen. 
Dat heescht, ech wier frou, datt, wa mer 
dat – mir hu jo nach keng konkret Projet-
en – dann awer ënnert deenen anere 
Konditiounen, wann déi alleguerte gi 
sinn, esou géife maachen, mer dann net 
de Contraire maache vun deem, wat mer 
an all deenen aneren Entréeën a Sortië 
vun Esch justement wollten evitéieren. 
Esou dass et mir wichteg wier, dass, wéi 
gesot, déi Punkte ganz kloer an enger 
Après-convention oder an deenen 
nächste Gespréicher, déi gefouert wäerte 
ginn, oder fir an engem PAP gekläert wä -
ren. A wéi gesot, dass virdrun och déi 
ganz Populatioun, déi am concernéierte 
Quartier betraff ass, hier Meenung dozou 
soe kann. An dass dann déi Meenung 
awer och vläicht méi wéi als Avis géif vun 
der Escher Gemeng consideréiert ginn.
Ech mengen, dat wier en gros fir mech 
alles gewiescht. Wéi gesot, de Prinzip 
vun der Tankstell an dann den Emplace-
ment misste verschidden Etudë vläicht 
virdrun awer nach emol ganz kloer stel-
len, ier mer kënnen e Schrëtt weider-
goen. Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dem Här Majerus Merci. 
Den Här Zwally. An dann zum Schluss 
nach den Här Knaff, an den Här Weidig. 
Ech mengen, da wier d’Lëscht ofge-
schloss. Ass et esou? Gutt. 
Den Här Zwally.“

André Zwally (CSV): „Merci, Madame 
Buergermeeschter. Merci och fir d’Expli-
catiounen, déi den zoustännege Schäffen 
eis ginn huet. Wat d’Konventioun um 
bou  levard Aloyse Meyer ubelaangt, men-
gen ech, dass deemools d’Oppositioun 
gemeinsam agetrueden ass, fir dat zeréck 
ze zéien. Dat war deemools, well eis den 
Inhalt iwwerhaapt net gefall huet, esou 
wéi en opgestallt war, well en nëmme 
konditionéiert huet an Obligatioune ginn 
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huet, a well en och an eng Period erage-
fall war, wou mer op eemol erkannt 
hunn, dass ArcelorMittal amgaange war, 
de Sozialofbau ze maachen an ze förde-
ren. Deemools hu mer gesot, mir wieren 
net zefridde mat deem, wat presentéiert 
ginn ass. An de Kontext wier fir eis och 
kloer, dass um Niveau vun der Tarifica-
tioun, wat d’Parkraumbewirtschaftung 
ube    laangt, net alles kloer ass. An et war 
och sécher fir eis, dass mer déi Konven-
tioun net esou konnten unhuelen.
Et ass also ëmmer gutt, wann heiansdo 
och erkannt gëtt, dass d’Oppositioun 
eng Linn geet an och seet: “Dat doten 
ass et fir eis”. An an deem Sënn ass jo 
och de Schäfferot zeréckgaangen, an en 
huet déi Resolutioun, wat de boulevard 
Aloyse Meyer ubelaangt, mat ënner-
stëtzt. An dat Resultat, wat haut um 
Dësch läit, ass fir eis gutt esou, a mir 
kréie jo och doduerch eng aner an eng 
nei Situatioun, déi jidderee kann zefridde 
stellen, mam Busquai an och mat dem 
Laangzäitparking, dee mer ganz einfach 
brauchen.
Deen zweeten Deel ass jo deen, wou elo 
eng méi laang Diskussioun ass. Dat ass 
dee vum Parking Raemerech. Als een, 
dee scho méi laang weess, wat eigent-
lech op deene Parkinge lass war: Et ginn 
u sech zwee Parkingen. Dat eent ass 
lénks vun der Strooss, wann een op de 
Site vun der Universitéit eropfiert. Dee 
ge  héiert nach wie vor nach ëmmer 
Arcelor Mittal, déi deen nach ëmmer ex -
ploi  téiert um Niveau vun hire Camionen, 
déi se brauchen, déi de Schrott bréngen, 
respektiv déi och herno op de Versand 
fueren, fir an d’Wierk era kënnen hiert 
Material sichen ze goen. 
An den zweeten Deel ass deen, deen ei -
gentlech fräi ginn ass, nodeem decidéiert 
gi war, fir nei Portaler ze maachen, an 
dass zu senger Zäit den Aarbechterstatut 
och konnt erafueren an déi Parkingen, 
déi intern um Belval gemaach gi sinn. Do 
ass dee Parking fräi ginn, an et ass och 
gefrot ginn: Wat kënne mer an Zukunft 
domatter maachen?
D’Stad Esch war deemools interesséiert 
drun. An Dir kënnt Iech nach erënneren, 
dass och sengerzäit eng Kéier e Park & 
Ride do war, dee während enger be -
stëmmter Zäit funktionéiert huet. An 
deen huet esou laang funktionéiert, bis 
op eemol d’Inondatioune komm sinn. 
Well mir mussen eis jo awer och virun 
Aen halen, dass zäitweis Inondatiounen 
do sinn. An ech mengen, dass dee Pro-
blem vun den Inondatiounen nach net 
behuewen ass. Et steet jo och an der 
Konventioun dran, dass mir herno res-
ponsabel sinn, fir ze kucken, dass d’Sé-
cherheet garantéiert bleift. An ech maa-

chen drop opmierksam, dass et wichteg 
ass, fir deen Deel am Aen ze behalen, wa 
mer dat da benotzen, fir d’Parkraumge-
staltung ze erweideren um Niveau vun 
engem Langzeitparking. 
Ech kommen dann nach eng Kéier op eis 
Interventioun zeréck, déi mer gemaach 
hunn um Niveau vun der Stadentwéck-
lung. Mir gesinn, dass um Niveau vun 
der Stadentwécklung zwou Komponen-
ten optauchen. Dat ass déi: Wéi entwé-
cke le mer eis an Zukunft, wat d’Randbe-
bauung ubelaangt? Maache mer dat méi 
flott? A wa mer et méi flott maachen, wéi 
maache mer et? Well dat jo net eng een-
zeg Diskussioun ass um Niveau vun 
enger Tankstell, mä do komme jo nach 
aner Diskussiounen, well d’Randbebau-
ung entweder an enger Blockbebauung 
ka gemaach ginn, an d’Héicht ka gestalt 
ginn, oder wéi och ëmmer mer dat wëlle 
gestalten. A mir hunn och sengerzäit 
gesot an der Interventioun, dass et wich-
teg fir eis ass, dass mer als Parteien e 
Kon  sens fannen, wéi mer dat allgemeng 
wëlle maachen.
Elo hu mer den Deel vun der Gestaltung, 
wat de Verkéier ubelaangt. Ech ka mech 
erënneren, dass mer gefuerdert haten, fir 
eng Verkéiersétude nei ze maachen, mat 
deenen Argumenter, déi jiddereen haut 
kennt, an déi och jidderee fir sech bean-
sprocht, fir ze soen, dass een dat soll 
maachen. Mir ginn a mir stellen also fest, 
dass de Wëllen do ass, fir déi Verkéiers-
problematik, déi op eis zou kënnt, nach 
eng Kéier an d’Aen ze faassen an dorop-
per ze reagéieren, wat d’CSV an hirer In -
terventioun vun der Stadentwécklung 
ge  maach huet.
Net ze vergiessen ass dann och deen 
Deel vun den Tankstellen. Mir diskutéiere 
jo iwwert e Wee, wou an enger normaler 
Entwécklung oder enger moderner Ent-
wécklung deen Deel Tankstell jo awer e 
Wäert kritt. An do musse mer wëssen, ob 
mer dat Iwwerstädtescht wëllen eraus-
leeën. A wa mer et wëllen op eng Be -
bauung oder op eng Verkéiersachs eraus-
leeën, déi u sech scho ferm belaascht 
sinn, musse mer och deen néidege Rah-
me schafen, fir dass dann och alles ga -
ran  téiert bleift, wat d’Sécherheet ube-
laangt. Wa mer déi nei Pénétrante Rich-
tung Autobunn beim Pudel kucken – do 
ass jo och eng Tankstell dohinner komm –, 
mierke mer, dass oft, well se e bësse méi 
zum Schluss läit, well dat anert jo awer 
en Naturreservat ass, och kropesch Situa-
tiounen am Verkéier entstinn. An et war 
jo och d’Diskussioun vun de Luuchten, 
déi mer sollten dohinner kréien, wéinst 
dem Monkeler senger, dass een dat am 
Ae behält. An dat ass natierlech och en 
Argument fir ze soen, wou mer an Zu -

kunft eis Tankstell gäre wëllen hin hunn, 
a wéi mer se dann och gären an der 
Sécherheet wëlle mat begleeden a mat 
droen.
Ech hunn och déi Tankstell, déi mer am 
Casino kennen, déi vis-à-vis vum Casino 
ass. Leit, déi méi oft doropper fueren, 
mierken, datt doduerch, dass de boule-
vard Micheville nach net op ass, ëmmer 
erëm ganz vill Trafic an deem Rondpoint 
ass. Well einfach déi Tankstell villes blo-
ckéiert, a mer am Tanktourismus ferm 
dra sinn, an dat schaaft Problemer, an 
dofir ass et fir eis och wichteg, ze wëssen, 
wou a wéi mer an Zukunft déi Tankstelle 
wëllen histellen.
Elo ass hei d’Diskussioun iwwert d’Kon-
ventioun, an et si Bedenken, ob mer eis 
juristesch festleeën, an ob mer net herno 
awer kënnen de Prozess gemaach kréien, 
dass mer eis an déi Richtung beweegt 
hunn. Mir schwätzen engersäits vun en -
gem PAP, dee ka kommen an a Fro ka 
gestallt ginn, well et ënnert anerem eng 
Obligatioun oder eng Konditioun sollt 
sinn. An da si mer natierlech an enger 
neier Diskussioun. Wa mir natierlech vun 
engem temporären Element während 
zwee Joer schwätzen, stellt sech jo och 
d’Fro, ob et fir eis nëtzlech ass, ob mer 
dat op zwee Joer maachen, well mer de 
Verkéierskontext net kennen, a well mer 
och net wëssen, wéi dat ass. 
A gläichzäiteg awer och den ökonome-
schen Impakt, dee jo domatter verbon-
nen ass. An ech wëll net drop agoen, 
wien da Propriétaire ass, well dat wësse 
mer alleguerten. Mir wëssen, wien de 
Propriétaire ass. 
D’Madame Bofferding huet virdrunner 
gesot, dass et fir eis wichteg wier, eis op 
déi Elementer vun Zesummeschaffen ze 
behaapten, an och op déi Elementer, fir 
kënne selwer Propriétaire ze ginn. Ech 
kann dat deelen, ech kann et deelen, well 
mer, schonn zënter dass ArcelorMittal, 
Arbed a senger Zäit Arcelor selwer an der 
Kris war, mir ëmmer erëm gefuerdert 
hunn, fir dass eng Konterpart soll kom-
men am Deel vun engem Besëtz vun de 
Proprietéiten, déi si hunn, an déi si da 
kënnen an d’Ëffentlechkeet erausginn, 
oder wou de Stat, respektiv d’Gemenge 
kën  nen dovunner profitéieren. Et ass bis 
elo nach net geschitt. Ech kennen näischt 
ausser Agora, déi u sech d’Industrie-
brooch opgedeelt an déi Terrainen zur 
Dispositioun gestallt hunn. 
An dorophin ass dann och agewierkt 
ginn. Mä dat ass natierlech erëm eng 
Kéier zu moartähnleche Präisser. D’Öko-
nomie gëtt domatter vun där enger Säit 
ugekuerbelt, a vun där anerer Säit soe se, 
et ass eisen Terrain, d’Ëffentlechkeet soll 
dee kréien, a si solle Propriétaire ginn, 
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well mer jo awer scho villes finanzéiert 
hunn, wat dee Patron ausgemaach huet.
Zum Schluss wollt ech dann och op -
grond vun der Argumentatioun, déi mer 
ginn hunn, an och opgrond vun deem 
Weiderkommen, dat mer awer mussen 
an d’Ae faassen, an och mat der Reserv, 
dass et wichteg ass, d’Verkéiersproblema-
tik an deem Eck zesumme mat där Etude, 
déi da soll kommen, zesumme mat der 
wirtschaftlecher Entwécklung, déi sech 
wäert weiderentwéckelen, wat deen Deel 
vu Raemerech ubelaangt, soen, datt mer 
domatter d’accord sinn, fir op de Wee ze 
goen, fir dat heite mol esou ze beglee-
den. Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. 
Dann den Här Knaff an den Här Weidig.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Also ech 
mengen, ech wier awer net esou negativ 
agestallt zu all deem, wat Der geschafft 
hutt, wéi meng Bridder vu lénks an och 
riichtaus. Ech mengen, mir waren alle-
guerte rosen déi leschte Kéier, wéi mer 
déi Konventioun analyséiert hunn, an dat 
waren net nëmmen d’Lénksparteien, mä 
dat war dee ganze Gemengerot ze  sum-
men, dee fonnt huet, elo géife se et e 
bës  se wäit dreiwen. Dat wär net dat, wat 
mer eis géife vun engem Partner erwaar-
den, an et wier surtout och net esou, wéi 
ee sech misst behuelen, no all deenen 
Efforten, déi eng Zäitche virdrun d’ganz 
Po  pulatioun fir dee Betrib gemaach hat. 
Da wär et net, fir duerno mat esou 
Konventiounen zeréck ze kommen.
Dofir hu mer et mat Recht verworf. An 
dofir, mengen ech, misst ee sech awer 
felicitéieren, datt mer elo Resultater er -
reecht hunn. An ech géif dofir och dem 
Schäfferot felicitéieren, datt e gutt Ver-
handlunge gefouert huet. An ech men-
gen, datt dat Resultat, wat mer erreecht 
hunn, sech och weise léisst. 
An ech mengen, et kéint ee sech och feli-
citéieren, datt ArcelorMittal awer e bësse 
seng Attitude changéiert huet, datt déi 
awer en Deel vun deenen Argumenter, 
déi mer virbruecht hunn, och vläicht zur 
Kenntnis geholl hunn an och esou akzep-
téiert hunn an, wéi gesot, Waasser an de 
Wäi geschott hunn an eis awer entgéint 
kommen. Ech mengen, deen Accord mat 
deenen zwee Parkingen, dee fonnt ginn 
ass, wier e gudden Accord. Okay, deen 
ass u Konditioune gebonnen. Dat wier jo 
awer och zevill schéin, wann een zu Lët-
zebuerg, zu Esch, op der Welt nach 
eppes géif kréien, wou een net misst 
eppes amplaz ginn. Dat gëtt et leider 
nun emol net méi. An dat muss ee wës-

sen. Mir wëssen, wou déi, déi dat pro-
béiert haten, duerno gelant sinn. Mä dat 
funktionéiert esou net.“

Eng Stëmm: „Dat wier awer esou schéi 
gewiescht.“

Pierre-Marc Knaff (DP): „Dat funktio-
néiert esou net. An dofir, mengen ech, 
ass dat och net méi wéi normal, datt, 
wann ee verhandelt, da jidderee muss 
Pre   tentiounen ofginn, kucken, Accorden 
ze fannen, jiddweree mécht e Schratt an 
d’Di rektioun vun deem aneren, an da 
kënnt een zu engem Resultat. An dat Re -
sultat ass, mengen ech, net schlecht, vu 
que datt mer fir en extrême modiquen, 
voire symbolesche Loyer kënne vun en -
gem Parking um Aloyse Meyer profitéie-
ren, an och vun deem aneren zu Raeme-
rech.
Elo gëtt da gesot: Mä do gi mer erpresst, 
well elo gëtt eng Tankstell gebaut, an e 
Fastfood, an dat ass net gutt, an dat ver-
schampeléiert d’Entrée en ville. An dat 
wëlle mer net. An den Trafic. 
Also ech kucken dat e bësse méi pragma-
tesch, wann do eng Tankstell soll hikom-
men. Do si jo schonn eng Rei Tankstellen. 
Do ass eng vis-à-vis. Et war ëmmer 
schonn eng do. Virdru war nach e Ga  ra-
ge niewendrun. Op 200 Meter gëtt elo 
nach massiv Industrie do bedriwwen, 
massiivst. Eng Industrie, vun där eist 
Land gutt gelieft huet. Do hu mer eis also 
och net esou vill den Etats d’âme gestallt, 
fir mat ökologesche Komponenten ze 
kom  men, elo géif erëm alles a Fro gestallt 
ginn, well eng Tankstell géif dohi kom-
men. Dat loossen ech net gëllen, net an 
där dote Partie vun Esch, wou mer wës-
sen, datt ëmmer Aktivitéit war.
Wann eng Tankstell dohi gebaut gëtt, 
ginn ech emol dovun aus, datt déi Leit 
eng Etude gemaach hunn, fir ze kucken, 
ob eng Tankstell néideg ass. A ware si zur 
Konklusioun komm, datt eng Tankstell 
soll dohi kommen, ass et, well e Besoin 
do ass. Wa kee Besoin do ass, maachen 
déi Leit keng Tankstell dohinner. Dat 
heescht, et ass e Besoin do. Dat heescht, 
d’Leit sinn der Meenung, do kéint eng 
Tank  stell si arrangéieren. Et ass also och 
an hirem Interêt. Elo gëtt da gesot, dee 
Be  soin gëtt natierlech geschaaft. Esou, 
wéi alles geschaaft gëtt: Wann een op 
der Tëlee eng schéin nei Tëlee gesäit, 
gëtt e Besoin creéiert, an da geet all 
Mënsch sech dann eng nei Tëlee kafen. 
Dat ass och e creéierte Besoin. 
Hei schwätze mer vun eppes, wat et hon-
nertfach gëtt. Et gëtt schonn honnert 
Tankstellen. Wann déi nach eng dohi 
maachen, ass et, well d’Leit susceptibel 
sinn, op déi Tankstell ze goen.

Esou ass et och mat deem Fastfood. Soll 
do e Fastfood hikommen? Also fir 
d’éischt fannen ech emol, datt mer der 
zu Esch net ganz vill hunn. Et ass en 
Trendfood. Okay, et ass vläicht net dat 
Gesondst, mä et ass awer dat, wat trotz 
allem am Trend läit, an et ass duerno op 
200 Meter Loftlinn vun enger Uni. Dat 
heescht, natierlech ass do och e Besoin, 
fir dann esou déi Zort Produit ze verka-
fen. 
Also ech mengen, déi Leit hu sech dat 
schonn e bëssen iwwerluecht. Mä ech 
men  gen och, datt e Besoin fir déi Saa-
chen, déi solle proposéiert ginn, besteet. 
An dofir, mengen ech, ass et net ver-
wäerflech. 
Well mir si jo awer finalement och do, fir 
ze kucken, datt mer virukommen, datt et 
e bësse weidergeet bei eis, datt mer net 
stagnéieren, an den Iwwerleeungen ëm -
mer stoe bleiwen, ëmmer ‘Neen, Neen, 
Neen’ zu allem soen, an datt mer e bësse 
virukommen. E bësse vläicht méi wäit ku -
cke wéi seng Nuesspëtz, an da muss een 
e bësse virukommen.
Besonnesch dee Quartier wäert nach 
enorm evoluéieren. An ech mengen, dat 
si Saachen, déi och duerno mussen do 
era passen. Also wéi gesot, mech stéiert 
dat absolut net, datt dat soll dohi kom-
men. Wann déi Leit dat wëllen dohin 
in stalléieren, dann ass et, well se Etudë 
gemaach hunn, a well e Besoin fir déi 
Saachen do ass.
Ech constatéieren, datt dat, wat mer vir-
geluecht kritt hunn, a wat déi ausge-
schafft hunn, esou e Genre PPP ass, wou 
jidderee kuckt, seng Interêten ze hunn. 
Mir kréie Parkraum zur Verfügung ge -
stallt. Op där anerer Säit géife mer soen, 
mir géife wëllen de Wonsch vun deene 
Leit, fir do eppes ze bauen, iergendwéi 
encadréieren a kucken, iergendwéi posi-
tiv mat dohin ze goen. Mir brauchen 
d’Tankstell net ze bedreiwen. 
Wat vun eis verlaangt gëtt, ass just, datt 
mer dem Projet éischter wohlwollend 
entgéint kucke wéi direkt negativ. An da 
muss sécher gekuckt ginn, ënnert wéi 
enge Konditiounen. An do hu mir jo 
awer nach Oplagen ze maachen, wat 
mer gären hätten, wéi grouss, wéivill 
Zapf   seilen, wéi eng Garantië mer hunn, 
datt keng Verseuchung an de Buedem 
kënnt, an, an, an. Dat sinn déi normal 
Konditiounen, déi mer da musse stellen.
Also ech mengen, Dir hutt Är Saach gutt 
gemaach, an ech felicitéieren Iech fir dat, 
wat Dir  ausgeschafft hutt. Et ass vill bes-
ser wéi dat, wat mer fir d’éischt virge-
luecht kritt hunn. 
An der Madame Bofferding wollt ech 
nach soen: Dir hat gesot, am beschte wär 
et, et bräicht een net méi ze verhande-



Escher Gemengerot vum Freideg 12. Juni 2015

19

7. Conventions

len. Domatter hutt Der natierlech och 
Recht, mä da komme mer vläicht och 
erëm an e Modell eran, dee mer awer net 
alleguerte wëllen hunn. Duerfir kommt, 
mir verhandelen. A wann ee gutt verhan-
delt, kritt een e gutt Resultat. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „An dann den Här Weidig nach 
zum Schluss.“

Paul Weidig (LSAP): „Ech hale mech 
ganz kuerz. Ech muss soen, wéi ech nach 
eng Kéier déi Konventioun am Fong 
gelies hunn, sinn ech op engem Punkt 
vun de Formuléierungen hänkebliwwen, 
dee fir mech also wierklech fraglech ass. 
Mir ginn iwwert e Projet, e PAP, deen an 
engem vun deenen nächste Gemengeréit 
gestëmmt gëtt, en Accord de principe. 
Dat kann net sinn, menges Erachtens no. 
Den Här Majerus huet dee Problem och 
opgeworf. Et ass e juristesche Problem. A 
mir mussen do eng aner Formuléierung 
hunn. Well mir kënne keen Accord de 
prin  cipe gi fir eng Decisioun, déi eréischt 
an engem vun deenen nächste Gemen-
geréit fält. 
A wa mer dann dogéint sinn, si mir an 
Oppositioun zu deem Accord de prin-
cipe, dee mir hei ginn. Also ech géif 
wierk    lech empfeelen, fir d’Konventioun 
an deem Beräich nach eng Kéier ze ku -
cken, ob se wierklech enger Oppositioun, 
déi da ka kommen, standhält. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Kersch, kuerz, wann ech 
gelift.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Merci. Just, fir 
nach eng Kéier kloer ze maachen, wou-
rëms et zu Raemerech geet. Mir kréien 
déi Parkplaze just fir een, zwee, maximal 
dräi Joer. Wann d’Arbed hir Tankstell 
kritt, ass et eriwwer domatter. Also mir 
kréien iwwerhaapt näischt geschenkt. 
An dann och nach eng Kéier kloer gesot: 
Dat ass de falsche Wee, fir iwwert de Wee 
vun enger Konventioun en Accord de 
principe ze ginn. Fir d’éischt muss fir déi 
Saach verkéierstechnesch, urbanistesch, 
ëm  weltméisseg den Impakt gekuckt 
ginn. An da musse mer kucken, wat mer 
iw werhaapt wëllen, éier een higeet an 
esou eppes ënnerschreift, wou een herno 
net méi erauskënnt.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci.
Den Här Hinterscheid huet d’Wuert fir 
d’Äntwerten.“

Henri Hinterscheid (LSAP): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Also ech 

stelle fest, dass mat der éischter Konven-
tioun, déi um Aloyse Meyer, jo op jidde 
Fall jiddereen d’accord ass. Wat déi zweet 
Kon ventioun ugeet, verwonnert et mech 
eigentlech, dass eenzel Conseilleren net 
wëssen, wat d’Roll vum Gemengerot ass. 
Hei steet an där Konventioun en Accord 
de principe, fir eng Diskussioun a Rich-
tung vun enger gewëssener Entwécklung 
unzefänken.“
(Interruptioun)

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Hinterscheid huet 
d’Wuert.“

Henri Hinterscheid (LSAP): „Här Wei-
dig, ech hunn d’Wuert, Dir net.
Den Här Majerus huet op e klenge juris-
tesche Risiko higewisen, dass, wann een 
esou een Accord de principe géif ginn an 
deen net géif aboutéieren, et da kéint 
sinn, dass d’Arbed oder d’ArcelorMittal 
do    géint géif kloen. Ech mengen awer, 
dass se net ganz vill Chancen domat hät-
ten. Well d’Gemeng huet sech eigentlech 
en gagéiert, d’Diskussiounen iwwert eng 
Entwécklung opzehuelen. A fir de PAP ass 
et de Gemengerot, dee souverän ass. De 
Gemengerot ass souverän, ob en e PAP 
stëmmt oder net.
Wann e PAP developpéiert gëtt, gëtt et 
normalerweis zwou Méiglechkeeten, wou 
eng Initiativ fir e PAP dovun ausgeet. Dat 
éischt ass: d’Gemeng selwer hëlt d’Initia-
tiv, fir e PAP ze entwéckelen, wéi mer dat 
ron  derëm ‘Al Esch’ gemaach hunn, 
‘Berwaert’, an esou weider, well et soss 
net geet. 
Oder e Privatpromoteur iwwerhëlt d’Ini-
tiativ, fir e PAP ze maachen, an dann ass 
et eng ganz Prozedur, déi am Gesetz 
steet. Do steet dran, dass e Schéma 
direc teur muss gemaach ginn. Do steet 
dran, dass eng Etude d’impact muss ge -
maach ginn. Do steet dran, dass an dë -
sem präzise Fall, och wann et net explizit 
drasteet, d’Etude d’impact de Verkéier 
be  inhalt. An et steet och dran, datt, 
wann e PAP gemaach gëtt, eng Erschléis-
sungskonventioun noutwenneg ass. An 
all deene Punkten ass de Gemengerot 
sou  verän, a soss keen aneren. Also ech 
mengen, déi Ängschte missten och ei -
gentlech net bestoen, oder mir huelen 
eis selwer als Gemengerot an als Conseil-
leren net méi seriö. Also ech hu vollste 
Vertrauen an eise Wee, an eise Service, 
wéi och an eis selwer, dass mer herno 
näischt do hunn, wat eis net passt. 
Et steet dran, Dir hutt recht Här Biltgen, 
dass wann dat a 36 Méint net aboutis-
séiert, da besteet de Risiko, dass mer 
dann e Retour à la case de départ hunn. 
Mä dann ass awer nach näischt geschitt. 

Mä fir dass eppes net aboutisséiert, do 
mussen et jo awer dann objektiv Argu-
menter ginn. 
Et ass ee vun deene komplizéiertsten 
Ecker, déi mer an Esch hunn. Net onbe-
déngt urbanistesch, mä verkéierstech-
nesch. Mer hunn de Moment eng Mikro-
strooss, déi alles op de Site féiert, wat 
vun der A4 kënnt, déi rue des Etangs. 
Ronderëm entsteet ëmmer méi Aktivitéit. 
Et c’est pas fait pour nous déplaire. Mir si 
jo awer eng Industriestad gewiescht, mir 
sinn ëmmer eng Aktivitéitsstad ge -
wiescht. An et ass eis besser gaangen, 
wéi mer vill Aktivitéit haten, wou vill Ge -
werbesteier an d’Keess eragespullt ginn 
ass, wéi et eis zu anere Momenter er -
gaan  gen ass. Also vun dohier mengen 
ech hu mir hei all Garantien, dass do 
näischt gemaach gëtt, wat eis herno ris-
kéiert net ze gefalen.
D’Tankstell: Ech versti Reserven an 
Ängscht. D’Tankstell, dat geet vun enger 
urbaner Tankstell, mat e puer Sailen, déi 
nëmme fir Automobile sinn, bis zu enger 
Aire de Berchem. Ech mengen, Dir kënnt 
Iech jo awer net virstellen, dass mir hei – 
an do soen ech bewosst, mir als Gemen-
gerot – engem Projet an engem PAP géi-
fen zoustëmmen, wann an dësem Eck 
eng Aire de Berchem géif entstoen. Well 
dann hunn all déi Leit recht, déi soen, 
mir zéien de Verkéier dohin.
Et ass awer esou, dass mer och am 
urbane Raum nach ëmmer Autoen hunn. 
A wa mer kucken, d’Autostankstelle méi 
an d’Périphérie ze leeën – wat eng Ent-
wécklung ass, déi iwwerall stattfënnt –, 
ass dat net abarteg. An dann ass dat 
sécher sënnvoll. 
A mir kënne jo der ArcelorMittal och 
soen, déi jo mat engem Pétrolier oder 
mat engem Promoteur an den Diskus-
siounen ass, dass mir gär hätten, dass 
wann do eng bäikënnt, dass eng aner 
ver   schwënnt. An ech hunn déi vun der 
Bieleser Strooss kloer an däitlech ge -
nannt. An dann hu mer eng Plus-value vu 
Liewensqualitéit a mir hunn eng Plus-
value vu Sécherheet. 
D’Remarque vun der Réserve foncière: 
Leider geet dat net esou, well d’Réserve 
foncière kann eng Gemeng nëmme fest-
leeën, fir Wunnengsbau ze maachen. An 
ech ka mer net virstellen, dass mer eng 
Réserve foncière maachen, fir do op 
deem Dräieck Wunnengsbau ze maa-
chen. Also dat geet net, fir dat ze entee-
genen. Wann ech aus mengem Häerz 
eraus a mengem Bauch eraus géif raiso-
néieren a mech an d’70er Joren zeréck-
setzen, da mengen ech, hätte mer hei 
eng large Majoritéit, fir dat ze maachen. 
Mir hu jo just keng gesetzlech Grondlag. 
Deen eenzegen, deen d’Méiglechkeet 
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hätt, fir do aktiv ze ginn, dat wär eis Re -
gie  rung an de Staat. An da misste mer 
am Parlament jo och alt nach eng Majori-
téit fannen dofir. Dat wären déi eenzeg, 
déi do kéinten aktiv ginn.
Et kann een domat liewen, dass ee seet, 
et ass eng Sauerei eigentlech, datt se dat, 
wat se virun iwwer honnert Joer oder 120 
Joer fir en Apel an e Stéck Brout kritt 
hunn, wëllen haut monnayéieren. Mä 
ech mengen, dat hëlleft eis hei net virun. 
An do huet jiddweree seng perséinlech 
Iwwerzeegung bannendran.
Wa mer do schwätze vun Impakt, deen 
esou eng Tankstell kann hunn – wien 
huet hei gesot, op 200 Meter Loftlinn 
funktionéiert nach ëmmer e Stolwierk, e 
Walzwierk an ee vun deene performan-
testen an Europa? Ech menge perséin-
lech, dass den Impakt op d’Awunner – 
net nëmmen zu Raemerech, mä vu ganz 
Esch –, vun deem Walzwierk méi grouss 
ass wéi déi Tankstell do et jeemools ka 
ginn. A mir hoffen dach alleguer, dass 
dat nach déi nächst 15, 20 an nach méi 
laang Joren esou viru funktionéiert. 
An eent ass sécher, sou laang wéi dat 
Walzwierk an dat Stolwierk viru funktio-
néieren, wou mer alleguerten heibanne 
mengen ech hoffen, dass et nach esou 
laang wéi méiglech ass, ass urbanistesch 
net ganz vill méiglech an deem Eck do. 
Well do gëtt et eng Grenz, déi einfach 
vun der Industrie a vun der industrieller 
För  derung konditionéiert gëtt. An ech 
sinn ze al, fir nach un esou kuerzfristeg 
Spot  ten ze gleewen. 
Ech hoffen, dass dat Wierk nach wéin stens 
zwee, dräi Jorzéngte viru funktionéiert an 
esou laang wéi méiglech viru funktio-
néiert. An dass mer da kucken, wéi mer 
dat do anescht amenagéieren a wéi mer 
dann d’Entrée en Ville definéieren. Well 
d’Entrée en ville läit herno net méi do, 
wann d’Entwécklung vun deem ganzen 
Eck vun Elsebrech a Kleppen an esou viru-
geet, wéi se amgaang ass ze maachen. 
Mä d’Entrée en ville läit dann do, wou 
mer herno vum Echangeur eroffueren, 
well dat hei gëtt eng kontinuéierlech 
urba  nistesch Zon. Ech mengen dofir 
muss een déi Etudë maachen. A mir en -
gagéieren eis hei och als Schäfferot, dass 
déi Etudë mat deem néidege Seriö ge -
maach ginn. Dass do déi negativ Impak-
ter fir eis Populatioun esou kleng wéi 
méig  lech gehale ginn. Well bei allen ne -
gativen Impakter muss ee jo eng Gesamt-
bilanz iwwert den Territoire kucken. Dass 
mer do déi Parkings longue durée hunn, 
déi och e positiven Impakt hunn. Virun 
allem e positiven Impakt fir all déi Leit, 
déi am Zentrum wieren. Well all déi 
Autoen, déi an der Périphérie à longue 
durée geparkt sinn, déi fueren net méi 

eran. An dat ass de positiven Impakt fir 
all déi Leit, déi hei wunnen an déi heihi 
schaffe kommen.
Ech mengen, ech hunn elo eigentlech op 
all prinzipiell Froe geäntwert an déi Expli-
katioune ginn. Ech wëll awer och nach 
eppes lassginn, fir ze illustréieren, dass 
mer haut mëttlerweil erëm an engem 
Dialog mat deene Leit vun ArcelorMittal 
sinn. Déi hei och – mat Menotten zum 
Deel un – nach versichen, dat wat hei 
ass, esou sënnvoll wéi méiglech ze maa-
chen. Well déi Leit liewe schliisslech hei 
am Land. An deenen ass et och net egal, 
wat geschitt. Mä elo definitiv, nodeem 
dass dat dräi Joer – oder véier oder fën-
nef Joer – nach ëmmer schleeft, dee 
Com   promis, deen deemools tëschent 
dem Staat an ArcelorMittal ënnerschriw-
we ginn ass. Dass d’Stad Esch soll de 
Clair Chênes-Bësch kréien, am Kontext 
vun engem Echange vun Terraine mam 
Staat. Mir hunn elo vun hinne geschriw-
we kritt, dass och, wann deen nach net 
konkretiséiert ass an engem Acte, mer 
dat awer elo däerfe benotzen. 
Also ech sinn och net naiv genuch, fir ze 
gleewen, dass si eis elo alles schenken. 
Mä ech sinn awer éierlech genuch fir ze 
soen, dass een och mat verstännege Leit 
mëttlerweil op där anerer Säit ze dinn 
huet, deenen och d’Wuel vun deem 
Land, wou si dra liewen, nach eppes be -
deit.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Hinterscheid. 
Au vote.“
(Zwëscheruff)

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Pardon. Da wier deen éischte 
Vote iwwert de Boulevard Aloyse Meyer, 
Parking longue durée. Éischte Vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis –  
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Guy Kersch – M. Pierre-Marc Knaff – 
M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité la convention de mise à disposi-
tion du parking  Aloyse Meyer. 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Déi zweet Konventioun, also 
Raemerech.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis –  
M. Mike Hansen – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Guy Kersch – M. Pierre-Marc Knaff – 
M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Paul Weidig – M. Everard 
Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte par 14 
voix oui et 3 voix non la convention de 
mise à disposition du parking Raeme-
rich.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Da komme 
mer zu där nächster Konventioun. Res-
pektiv, et ass eigentlech e Kontrakt, dee 
mer scho siwe Joer mat der Firma hunn. 
Et geet drëms, datt deen nei verhandelt 
ginn ass. Dat heescht eise Service huet 
eng nei Verhandlung ugestrieft. Dat war 
vir  drun e Kontrakt vu 25.000 Euro. Deen 
ass erofgehandelt ginn op plus/minus 
15.000 Euro. E Kontrakt, wou all zwee 
Méint, wann déi berühmte Rechnung 
kënnt vun der Gemeng – Elektresch, 
Waas  ser, Stroum an esou weider, wou 
emol e Virement ënnendrun ass oder net, 
oder Domiciliatioune sinn –, déi iwwert 
déi Firma Buck gedréckt gëtt a gefaalt 
gëtt. All zwee Méint 15.000 Leit, déi dat 
kréien. Merci dem Service, déi no ënne 
ver  handelt hunn. Mir hunn elo e Kon -
trakt, deen an der Rei ass a méi bëlleg 
ass. An ech géif Iech bieden, deem zou-
zestëmmen. 
Den Här Kersch, w.e.gl.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Bei deem 
Kontrakt hei iwwerflächlech gekuckt, 
geet et dobäi ëm de Schrëftverkéier vun 
der Gemeng mat den Escher Awunner. 
Fir déi meescht Escher ass et deen eenze-
ge schrëftleche Kontrakt vu Säite vun der 
Gemeng. Déi Rechnung, déi se all zwee 
Méint kréien, fir hir Poubelle, Antenn an 
deelweis Waasser. 
Ech muss soen, mir ware schockéiert, wéi 
mer virgëschter an der Finanzkommis-
sioun gewuer gi sinn, datt dat elo schonn 
zënter siwe Joer esou leeft. Ech hunn eis 
lénk Virgänger am Gemengerot, den 
André Hoffmann an de Marc Baum ge -
frot. Hires Wëssens no gouf de Gemenge-
rot dofir net ëm säin Accord gefrot. An e 
gouf och emol net informéiert. An dat 
eleng ass jo awer skandaléis.
Dat hei ass eng weider Etapp am 
schläichenden Ofbau vum ëffentlechen 
Déngscht. Wéi ëmmer mam Argument: 
méi bëlleg, méi bëlleg, méi bëlleg. Mir 
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sinn eis jo awer all bewosst, wat dat 
bedeit. Dat eenzegt a wierklecht Zil vun 
der Privatiséierung ass – do solle mer eis 
näischt virmaachen –, fir méi niddreg 
Léin a fir méi schlecht Aarbechtsbedin-
gungen duerchzesetzen. 
Et geet hei awer och ëm d’Donnéeë vu 
15.000 Escher Stéit, ëm hir Adressen, ëm 
hir Verbrauchsdaten. An et geet ëm en 
Häerzstéck vun de Gemengerecetten, ëm 
ronn en Drëttel vun eisen Einnahmen, 
déi mer als Gemeng selwer anhuelen – 
iwwert d’Taxen. 
Bis 2008 sinn déi Rechnungen hei an der 
Gemeng erstallt ginn. Mat Software vum 
SIGI, dem Gemengesyndicat fir d’Gestion 
informatique. 
Ech wier frou, wann ech kéint iergend-
wellech Grënn gewuer ginn, firwat do -
madder opgehale ginn ass. Déi waren an 
der Finanzkommissioun net ze kréien. 
D’Rechnunge si bis deemools och ëmmer 
hei an der Gemeng gedréckt a verschéckt 
ginn. An duerfir hate mer jo als Gemeng 
d’Date vun eisen Awunner, mir haten 
d’Personal an den Knowhow. Mir haten 
och déi technesch an déi materiell Mëtte-
len. Sinn déi iergendwéi op eemol alle-
guerte verschwonnen? Also wat sinn 
d’Grënn dofir? Mer ware jiddefalls net 
vun engem private Fournisseur ofhän-
geg, wéi mer dat elo mat dëser Konven-
tioun och ganz offiziell solle ginn. 
An da stellt sech jo awer och nach déi 
wichteg Fro vum Dateschutz. D’Privati-
séierung vun enger grousser Zuel vun 
Daten, bréngt natierlech och méi e 
grousse Risiko vu Fuiten, Leaken oder 
Date  klau. Et brauch een nëmmen ze ku -
cken, wat mer bal all Dag vun Hackeren 
a vun Dateklau an den Noriichte gewuer 
ginn. An dat, wat erauskënnt, ass jo be -
kanntlech nëmmen d’Spëtz vum Äis-
bierg.
Dee ganze Passus an der Konventioun 
iwwert d’Confidentialitéit – mir enga-
géieren eis hei, mir engagéieren eis do, 
mir passen op, eist Personal passt op –, 
dat ass jo just fir ze berouegen a stellt iw -
werhaapt keng Garantie duer. Doriwwer 
eraus ass d’Konventioun net op der Ge -
meng verfaasst ginn, dat gesäit ee jo 
ganz kloer un der Entête, mä vun der Fir-
ma selwer. 
An hir Juristen hunn natierlech gutt 
opgepasst, fir nëmmen net dat Wuert 
Schuedenersaz ze ernimmen, am Fall vun 
engem Dateklau. Dat gesot, ass et wuel 
kloer, datt mer als déi Lénk dës Outsour-
cing-Konventioun net kënne matstëm-
men.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci Här Kersch. Ech mengen, 
hei muss awer emol e grondlegend 

Mëss   verständnis opgekläert ginn. Also 
éischtens gëtt et déi Konventioun do 
zënter siwen oder aacht Joer. U sech ware 
mer esou op, datt mer gesot hunn, mir 
bréngen dat doten an de Gemengerot. 
Well eben no ënne verhandelt ginn ass. 
Datt mer gesot hunn, et gëtt méi bëlleg. 
Dat heiten ass eng Saach wéi e Kontrakt 
mat enger Firma, déi e Lift fléckt. Mir, eis 
Leit op der Gemeng, kënnen net selwer e 
Lift flécken. Oder wéi e Kontrakt mat 
Schauspiller, deen och net dem Gemen-
gerot virgeluecht gëtt. Mir ginn net 
selwer an den Theater op d’Bühn stoen. 
Oder e Kontrakt mat wat weess ech – de 
Gemengebuet drécken oder wat och 
ëmmer. Där hu mer der Honnerten. Hon-
nerte Kontrakter hu mer: Leit, déi d’Hei-
zungen ofliesen, Saachen, déi mir net sel-
wer kënne maachen. Dat war nach ëm -
mer esou gewiescht. An et ass och gutt 
esou. Well et muss vu Fachleit gemaach 
ginn.
An dësem Fall hei sinn dat Dokumenter, 
déi am Laf vun de Joren ëmmer méi zou-
geholl hunn. Dat ass informatesch 
im mens sensibel. An déi Maschinn, déi 
mir missten hunn, fir dat kënnen ze 
 maachen, fir déi Dokumenter kënnen ze 
späicheren – déi eng Rechnunge ginn 
eraus, wéi gesot, mat Virement, déi aner 
sinn Domiciliatioun oder esou. All zwee 
Méint, ech schwätze vun all zwee Méint. 
Déi Dokumenter, wou do erausginn – déi 
Maschinn, déi mer missten hunn, ma déi 
ass dräimol méi deier. Wat schwätzen 
ech, vun dräimol, nach vill méi deier, wéi 
dat un eng spezialiséiert Firma ze ginn. 
Wou mir jo net déi eenzeg sinn. Et sinn 
immens vill Gemengen am Land, déi dat 
dote maachen. Dat ass deemools nach 
gaangen, well dat an der Gemeng 
anesch  ters fonctionnéiert huet. Haut ass 
dat jo vill méi genau. Denkt drun, dass 
op Äre Rechnunge steet – dat kënnen 
heiansdo zwou Säite sinn, recto-verso, 
oder dräi Säite sinn, mat dem Falen. Dat 
si 15.000 Envoien all zwee Méint. 
Ech gesinn net an, dofir eng Persoun 
anzestellen, déi dat extra mécht. Et huet 
awer och keng Persoun hir Plaz verluer. 
Et ass keng Persoun, déi hir Plaz verluer 
huet, well dat dote scho siwen oder 
aacht Joer leeft. 
An déi Persoun, déi dat deemools 
gemaach huet, déi war glécklech, wou 
dat heite komm ass. Well do ass eng Fee-
lerquell, déi esou héich ass. An da si mir 
hei – den Accueil, d’Sekretärinnen, 
d’Bier    geramt –, wann d’Rechnunge 
falsch erausginn, da leeft eng. An dat 
däerf op kee Fall falsch erausgoen. Well 
dat huet och domat ze dinn. 
Déi Maschinn kënne mir net hunn, dat 
huet kee Wäert. Wat maache mir mat en -

ger Maschinn, déi all zwee Méint dann, 
ech weess net, eng Stonn leeft. Et gi spe-
zialiséiert Firmen do dofir. 
Hei ass net outgesourced ginn. Et ass e 
Kontrakt, wéi gesot, wéi mat enger Firma, 
déi eise Lift kontrolléiert an déi dee re -
paréiert. Där Beispiller ginn et der esou 
vill, wou mer op Servicer zréckgräifen, déi 
vu baussen ugebuede ginn. Dofir, et ass 
keen Outsourcen. A mir hunn déi Mo yen-
en net, fir dat kënnen ze maachen. Mir 
drécke jo och net eise Gemengebuet 
selwer. Et gi spezialiséiert Firmen, déi dat 
maachen. An dat hu mir honnertfach.“

Schäffen Daniel Codello (LSAP): 
„Däerf ech just nach eng Kéier dozou 
eppes soen?“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Jo, gären.“

Schäffen Daniel Codello (LSAP): 
„Här Kersch, just ee Wuert zum Outsour-
cen. Outsourcen huet zum Objektiv, datt 
mer Servicer erausginn, mam Sënn a 
mam Objektiv, dann dat Personal, wat 
dat hei da gemaach hätt, ofzebauen. Dat 
ass hei net geschitt an dat wäert net 
ge schéien. Ech widderhuelen nach eng 
Kéier: Dës Majoritéit mécht keen Out-
sourcing. 
Mir huelen hei en externe Service vun 
engem Spezialist eran, wéi mer dat a ville 
Fäll maachen. Dir hutt schonn eng Kéier 
d’Fro gestallt gehat mam Gardiennage 
de nuit vum Chrëschtmoart zum Beispill. 
Do gi mer och en externe Service sichen. 
Dat hei huet alles guer näischt mat Out-
sourcing ze dinn. Leet eis net politesch 
Objektiver an de Mond oder an eis Käpp, 
déi mat rout-gréng hei an Esch net ze 
maache sinn. Keen Outsourcing.“
(Zwëschruff vum Här Kersch)

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Viru siwen oder aacht Joer, Här 
Kersch, ass dat doten, sou wäit ech 
weess, net am Gemengerot gewiescht. 
Dat huet net misste sinn. Souguer dat 
heiten hätt net missten onbedéngt an de 
Gemengerot kommen. Mir sinn nach ën -
nert enger Valeur vu 55.000 Euro. Hei 
kritt der en toute transparence gesot, wat 
elo leeft. Ob dat viru siwen oder aacht 
Joer am Gemengerot war? – neen, ech 
mengen net. Ech fannen dat awer och 
elo net dramatesch. Och net de Kontrakt 
mam Lift war am Gemengerot. Hei hutt 
Der elo d’Transparenz.
Huet nach een eng Fro? Den Här Maje-
rus.“

Luc Majerus (déi gréng): „Ech wollt 
am Fong geholl keng Fro stellen. Just, 
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ech hunn net richteg verstanen, wou de 
Kontrakt keng Responsabilitéit vu Victor 
Buck géif virgesinn, well déi steet dran. 
Déi steet am 6: All Litige, all Problem ass 
bis 25.000 Euro Dommages intèrêts 
dran. An en plus muss dat och net dra 
stoen. Dat ass e Kontrakt. Et ass eng Res-
ponsabilité contractuelle. 
Dat heescht, déi besteet vum Code civil 
hir. Dat muss net nominant an dem Kon-
trakt drastoen, fir dass e valabel ass a 
réci  proque. Merci“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci och. A wéi gesot, déi 
Confidentialitéit, déi steet esou gutt bei 
hinne wéi bei eis och. Also Confidentiali-
téit muss sinn. Datt natierlech esou Saa-
che passéieren, Här Kersch, wéi dat, wat 
an Däitschland ass, dat kann hinne pas-
séieren, eis – ech hoffen net. Awer wéi 
dat geet, jiddwerengem kann dat pas-
séieren, en Hackerugrëff oder esou. Wa 
se an den Däitsche Bundestag erakom-
men, dat ass schonn net schlecht. Mä 
do  fir ass kee gefeit. Ech géif bieden: au 
vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – M. Daniel 
 Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Pierre-Marc Knaff – M. Martin Kox – 
M. Luc Majerus – M. Frunnes Maroldt – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Paul Weidig
Le Conseil Communal accepte par 12 
voix oui et 2 abstentions la convention 
d’externalisation de la gestion des fac-
tures des taxes communales.

8. Règlements de circulation 
définitifs:
a) Modification du règlement 
de la circulation – Lalleng – 
introduction du parking 
résidentiel; décision 
b) Modification du règlement 
de la circulation – bd Prince 
Henri; décision 
c) Modification du règlement 
de la circulation – rue Emile 
Mayrisch; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Den Här 
Hin  terscheid huet d’Wuert zu der Circula-
tioun.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci Madame Buergermeeschter. Eig-
ent  lech dat Éischt, wat mer hei virleien 

hunn, ass elo keng politesch Decisioun. 
Mä et ass d’Validatioun vun enger polite-
scher Decisioun, déi mer geholl hunn. 
Mer hunn decidéiert, dass de Parking 
rési  dentiel och am Quartier Lalleng age-
fouert gëtt. Et ass also alles – Cinquante-
naire/Lalleng – flächendeckend. 
Dat hei ass elo ganz präzis, an dat musse 
mer esou präzis maachen. Dat gesitt Der 
an deem nächste Punkt vu Verkéiersregle-
menter, wou déi eenzel Panneauen elo 
histoe kommen a wou déi eenzel Pan-
neauen ewechkommen. Mä mir hunn 
dat traditionell ëmmer esou gemaach, 
dass wann eis Leit ganz genau wëssen, 
wou dat hikënnt, dann hu mer en tech-
nescht Reglement gestëmmt. Also hei ass 
elo näischt méi, wat schrecklech poli-
tesch sexy ass.
Deen nächste Punkt ass ënnert b). Dat ass 
ënnert dem Prënzeréng. Ënnert dem Prën-
zeréng – do hutt Der Är Zeechnung vir-
leien – hu mer eng onkloer Situatioun 
gehat, déi um Geriicht gëendegt huet. A 
folgendermoosse war d’Situatioun: De 
Prën   zeréng, do hu mer an der rue des 
Acacias, d’ganz Längt, Non-stationnement 
op der rietser Säit, wann een ënne vum 
Däich erafiert. An dann hu mer eng Zäit 
Foussgängerweeër. An dann, dat gielt, do 
hu mer erëm Non-stationnement. 
Elo war awer do ee Propriétaire, dee seng 
Privatproprietéit an d’Voie publique aus-
gekraakt huet. An deen huet sech dann 
do opgestaut an huet gesot, dat do gëllt 
net fir eis, dat Schëld, well dat do ass Pri-
vatterrain. Dunn ass et awer Juridiction 
constante, dass, wann e privaten Terrain 
ëffentlech reglementéiert ass, dann zielt 
d’ëffentlech Reglementatioun.
An dat ass en Hickhack gewiescht, deen 
esou laang hin- an hiergaangen ass. An 
et ass elo nach eng Kéier vum Procureur 
opgeholl ginn. An do hu mir gesot kritt 
vum Procureur, dass eigentlech eis Agen-
te mussen, wa se dee verbaliséieren – et 
ass och nëmmen een, et ass op der 
Héicht vum Poteau 34 –, genau soen, 
wéi de Protokoll ass. 
Also de Protokoll war eigentlech net kloer 
genuch. Dofir hu mer dat Reglement elo 
esou präzis gemaach, dass vum Pilon bis 
dohin dem ëffentleche Reglement ënner-
worf ass. An eis Agente wäerten an Zu -
kunft, wa se do verbaliséieren, dass een 
do falsch steet – an notamment deen, 
dee mengt, e misst net bezuelen an e 
wär net dem ëffentleche Reglement ën -
ner   worf –, dass deen da ganz genau ge -
sot kritt, et ass op der Héicht vum Poteau 
esou an esou. An dann ass dee Protokoll 
da rechtskräfteg, an da kréie mir Uerd-
nung dran. 
Well dat huet en plus dozou gefouert, 
wann een net verbaliséiert gëtt op enger 

ganzer Sträif, da kritt der Diskussioune mat 
de Leit. En plus ass et jo Parkverbuet fir 
d’Fluiditéit an d’Accessibilitéit vum gan     ze 
Verkéier do sécherzestellen. An dofir musse 
mer dat do regelen. Also ech mengen, et 
ass eigentlech eng juristesch Präzisioun 
vun enger Situatioun, wou ee sech ver-
sicht huet, dolaanscht ze mogelen.
Dat nächst Reglement ass eent an der 
Emile-Mayrisch-Strooss. Wéi den neien 
Deel vum Spidol, déi nei Entrée op  gaan-
gen ass, hu mer gekuckt, dass mer relativ 
Par  kingsemplacementer hunn. Mir hunn 
elo déi Parkingsemplacementer, do ass 
dann e Sträit tëscht de Parkingsentrepri-
sen ausgebrach. An eist Reglement seet, 
dass ‘réservé au parking’, dass dat nëm-
me fir Leit ass, déi hei zu Esch dat blot 
Schëld hunn. An dass déi sech do däer-
fen dropstellen a keen aneren Taxi oder 
keen aneren Transport de maladie. Elo 
ass et esou, dass mir déi aacht Plazen do 
vis-à-vis vum Spidol ni fir Escher Taxie ge -
braucht hunn. Well déi sinn net do stoe 
bliwwen, déi sinn zeréckgefuer, an déi 
sinn erëmkomm. Sou dass mer een oder 
zwee Escher Taxie maximal do stoen 
haten. 
An dofir reduzéiere mer déi aacht Plazen 
elo op zwou Plazen. Wat och an der 
Praxis duergeet, dat hunn déi Leit vum 
Spidol mer confirméiert. An déi aner 
sechs Plazen, déi maache mer Emplace-
ment avec disque courte durée, maximal 
30 Minutten, fir dass d’Leit, déi do een 
ofliwweren a respektiv erëm siche kom-
men, sech do parken kënnen. 
Et ass awer och dat nëmmen eng transi-
toresch Léisung, well mir sinn amgaang e 
System ze ënnersichen, wou mer och eis 
nach eng Kéier mat de Kollege vum 
Ge schäftsverband mussen zesummeset-
zen, fir iwwerall esou Parkings dépose-
minute ze maachen, do wou et Sënn 
ergëtt. Wann et op eenzelne Plazen am 
Stadzentrum e Sënn ergëtt, déi souge-
nannte Brötchentaste. Also dat wäerte 
mer dann elektronesch nach eng Kéier 
herno anescht maachen. 
Mä mer hunn op jidde Fall do e Besoin 
gehat, fir ze agéieren. An ech mengen et 
sinn och vill Reklamatioune komm. Déi 
hu sech da bei de Leit virun d’Dier ge -
stallt. Mä déi Parkingsentreprisen, déi just 
een an d’Radiotherapie bruecht hunn an 
no enger Véierelstonn erëm erausginn, 
woussten net, wouhi se sollte fueren. Do 
hätte se misste ronderëm de Quartier 
fueren, wat och net onbedéngt dat Sënn-
vollst ass.
Ech wollt de Conseil froen, ob mer kéin-
ten an deem Worf och herno déi proviso-
resch Reglementer stëmmen. Da brauche 
mer net herno nach eng Kéier unzefän-
ken. Ass de Conseil domat d’accord?
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Jo, mä dono d’Froen awer zu deenen 
aneren.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Biltgen.“

Laurent Biltgen (déi Lénk): „Merci. 
Ech hunn eng ganz kuerz Remarque zum 
Parking résidentiel. Wéi Der wësst, si mer 
mam Prinzip Parking résidentiel aversta-
nen an och mat der Erweiderung a ganz 
Esch. Well et mécht jo och nëmmen esou 
Sënn, wann et iwwerall gëllt. Well soss 
geet ee just de Problem vu Quartier zu 
Quartier verlageren. Dir wësst awer och, 
dass mer net esou averstane si mat den 
Taxen, well déi ondifferenzéiert an all 
Quartier d’selwecht sinn. 
Et géif eiser Meenung no vill méi Sënn 
maachen, wann am Zentrum, wou de 
Pro blem méi akut ass a wou een och 
wëll, dass d’Leit méi an eis zwee Parkhai-
ser ginn, dass do d’Taxe méi héich sinn. 
Awer um Rand vun Esch, wou et jo 
ei gent  lech just soll drëm goen, dass eis 
Wunn quartieren net als Laangzäitparking 
an als Park & Ride-Ersatz mëssbraucht 
ginn, do sollten d’Taxe méi niddreg sinn. 
Dat erfëllt den Zweck a belaascht net 
onnéideg d’Leit. Dir hat jo och schonn 
eng Kéier ugekënnegt, dass et do kéint 
eng Ëffnung ginn. Ech wollt wëssen, wéi 
wäit dat drun ass. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Mischo.“

Georges Mischo (CSV): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Also de Par-
king résidentiel hu mer matgestëmmt a 
stëm  men deen och erëm mat. Beim 
Prën   zeréng natierlech och. D’Fro vun der 
CSV-Fraktioun geet dohinner: Déi sechs 
Emplacementer courte durée beim Spi-
dol ginn déi dann och deementsprie-
chend ausgeschëldert, och dass d’Leit et 
mierken, respektiv um Buedem iergend-
eppes drop entweder gepecht respektiv 
drop gemoolt?“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Soss kee méi? Den Här Hinter-
scheid.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Här Biltgen, Dir hutt recht. Mir sinn och 
amgaang drun ze schaffen, a mer wäer-
ten nach virum Summer mat enger 
ofgestaffelter Tarifpropositioun hei an de 
Ge  mengerot kommen. Wou deem och 
Rechnung gedroe gëtt, datt mer eng 
Surface hunn, dass mer Zentrum, Péri-
zentrum, Peripherie hunn. Dass mer dräi 
Parkingen, Parkhaiser am Zentrum hunn, 
wou mer bei zwee selwer kënnen deci-

déieren, wat mer maachen oder wéi 
d’Tarifgestaltung do soll sinn. 
Mir hunn en drëtt Parkhaus, dat ass de 
Kennedy. Mä deen ass e bësse méi 
kompli zéiert heiansdo, well deen dann 
ëmmer vun der Geschicht vun deem vir-
vir-virregte Schäfferot ufänkt ze diskutéie-
ren, deen hinne Saache versprach hätt, 
déi net agehale gi sinn. Mir wäerte virum 
Summer mat enger Propositioun kom-
men. Zu där Propositioun wäert och dat 
vum Dépose-minute a vum Parking-mi-
nu  te gehéieren, wat och eng real De -
man  de ass. Also et gëtt äifreg dru ge -
schafft.
Här Mischo: Wa mer d’Reglement elo ge -
stëmmt hunn, ginn da sou schnell wéi eis 
Leit aus der Circulatioun dat kënne maa-
chen, Schëlder opgehaangen. Ech men-
gen, si hunn d’Schëlder souguer schonn 
en vue vun engem potentiellen Accord, 
wou kee sech konnt virstellen, dass dat 
hei net géif duerch de Gemengerot 
goen, en commande. An da ginn déi 
Schël  der opgehaangen, an da mussen eis 
Agenten natierlech zimlech sec a regel-
méisseg do verbaliséieren. 
Mä wann dat esou gutt funktionéiert wéi 
d’Kiss & Go bei de Schoule schéngen ze 
fonctionnéieren, da wäert dat och goen. 
Well et ass da wierklech eng Dépose-
minute, wéi een dat awer huet. An ech 
mengen, et muss een deem och Rech-
nung droen. Also Leit, déi haut an eng 
Radiotherapie ginn, d’Behandlung selwer 
dauert, dat ass am Sekonneberäich, a bis 
Un- an Ausdoen, also dat misst eigent-
lech deem Besoin do Rechnung droen. 
An dat ass natierlech den Dag iwwer, an 
owes si se erëm fir d’Residenten zur Ver-
fügung.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „D’accord. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – M. Daniel 
 Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Pierre-Marc Knaff – M. Martin Kox – 
M. Luc Majerus – M. Frunnes Maroldt – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Paul Weidig
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les modifications du règlement 
de circulation.

9. Autorisations d’ester  
en justice:
a) Droit du Travail: appel contre 
le jugement rendu le 27 avril 
2015; décision 

b) Bail à loyer: introduction 
d’une procédure pour récupérer 
les loyers impayés; décision 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zum nächste 
Punkt, wou mer Iech fir zwou Saachen, 
zwee Dossieren eng Autorisation d’ester 
en justice froen. Dat Éischt ass eng Affär, 
där mer géigeniwwer sti vun enger ehe-
moleger Salariée vun der Escher Ge -
meng. Net eng éischt Affär, do waren der 
scho méi gewiescht. Wou e Licenciement 
stattfonnt huet a wou eis responsabel 
Affekoten eis matgedeelt hunn, datt se 
der Meenung sinn, datt Dommages an 
In  terêten ze héich wieren, déi mer oc  tro-
yéiert kritt hunn. Ausserdeem hätt d’Ma-
dame eng Assistance judiciaire. An an 
deem Fall kéint de Riichter eis net esou 
eng Indemnitéit operdroen. Mir wëllen 
do  fir Iech froen, fir eng Autorisatioun ze 
kréien, d’ester en justice wéi gesot. Ech 
mengen, mir hate scho méi oft déi heite 
Situatioun gehat mat där Madame.
Den zweeten Dossier ass de Bail à loyer 
vun engem Här, wou mer haut de Moien 
d’Fixerstuff gestëmmt hunn, deen do 
gewunnt huet. Wou och eng Prozedur 
ass, datt de Mann seng Loyeren net méi 
bezuelt huet. Wou mer an engem Ge -
men  gerot decidéiert haten, déi Affär 
erëm frësch opzerullen, well deemools 
keng Situatioun vun ester en justice be -
stanen huet. 
Mir géifen Iech bieden, dat elo heimatter 
ze clarifiéieren. Et geet ëm en héije Loyer, 
wou och guer keng Anstalte gemaach gi 
sinn. An dat war och d’Iwwerleeung hei-
bannen am Gemengerot gewiescht, well 
nämlech am Fong e Virschlag virloung, 
wéi mer eis kéinten entgéintkommen, a 
mer deen heibannen net ugeholl hunn. 
Also fir dann elo nach eng Kéier géint déi 
Affär do virzegoen. Et ass awer eng rela-
tiv héich Zomm. Mir wollten domadder 
kee Beispill hei statuéieren, datt jiddwer-
een dat kéint maachen, an da géif een 
dono en Accord fannen. Mir géifen Iech 
och do bieden, an dësem Dossier kënne 
weider virzegoen.
Ginn et Froen? Den Här Kersch.“

Guy Kersch (déi Lénk): „Just zum 
éischte Fall: déi Botzfra, déi 2013 vun der 
Gemeng entlooss ginn ass. D’Madame 
huet jo um Aarbechtsgeriicht géint déi 
Entloossung geklot a si huet recht kritt. 
D’Aar  bechtsgeriicht huet d’Entloossung 
vun der Madame als onrechtméisseg ver-
uerteelt, Licenciement abusif heescht dat 
jo am Fachjargon. 
D’Geriicht bestreit net, dass d’Madame 
onberechtegt gefeelt huet. Mä d’Geriicht 
gesäit awer net, dass dat eng Faute grave 
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wier, déi eng Entloossung géif rechtferte-
gen. D’Madame huet jo um Cap Vert hire 
Papp begruewen, an hire Réckfluch gouf 
ëm puer Deeg verluecht. Dat geet jo och 
aus de Fluchdokumenter ervir, déi beim 
Ge  riicht waren. Hir Handysrechnung be -
weist, dass se deen Dag, wou se hätt sol-
len erëm ufänke mat schaffen, mat zwou 
Nummere vun der Escher Gemeng tele-
fonéiert huet. Mä dee Message, datt se 
net schaffe konnt kommen, ass net bei 
hirem Chef de service ukomm. Et kann 
een hir elo als Feeler ukräiden, si hätt net 
alles gemaach, fir ganz sécher ze sinn, 
dass hir Virgesetzte Bescheed gesot 
kréien, datt se op der Aarbecht feelt. Ech 
mengen an deem Fall do wier vläicht eng 
schrëft  lech Verwarnung ubruecht ge -
wiescht, awer keng Entloossung. 
An d’Aarbechtsgeriicht gesäit dat genee 
d’selwecht. An der Begrënnung vum Ur -
teel schreift et: ‘l’Administration commu-
nale d’Esch-sur-Alzette a procédé de fa  çon 
intempestive et avec une légèreté blâ-
mable, la salariée se trouvant à ses services 
depuis plus de six ans sans qu’elle n’ait 
jamais fait l’objet d’aucun avertissement’.
D’Geriicht fënnt déi Entloossung also 
iwwerstierzt a schlëmm liichtfankeg. An 
dat ass och an eisen Aen. Fir datt een 
enger Persoun d’Brout hëlt, do muss se 
awer scho méi Schlëmmes gestiicht 
hunn, wéi dat elo. Dofir fanne mir, datt 
mer eis als Gemeng an deem Fall léiwer e 
bësse méi kleng hale sollen, an dass mer 
déi Saach elo domadder gutt si loossen. 
Mir fannen also, dass mer net nach wei-
der prozesséiere sollen.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Sou, si mer elo?“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci fir Är Explikatiounen, Här 
Kersch. Ech hu virdru gesot – Dir waart 
an de Jore virdrun och net am Gemenge-
rot –, mir hunn hei leider scho méi oft zu 
där Saach do an zu där Fra Problematike 
gehat. 
Ech mengen, et ass hir an de ganze Jore, 
wou se bei eis geschafft huet, enorm vill 
Entgéintkommes geschwat ginn. Och 
net, datt mer direkt op d’Geriicht gaange 
sinn. Déi Fra huet a ganz ville Servicer 
ge  schafft an dat net, well se op enger 
Plaz enorm gutt Aarbecht gemaach hätt. 
Also et si méi seriö Problematiken do 
han  nendrun. 
An dësem Fall hei, a mir si kee Geriicht, 
an dësem Fall hei froe mer nach eng 
Kéier virzegoen, well mer wierklech der 
Mee  nung sinn, datt déi Zomm, zu där 
mer veruerteelt gi sinn, absolut net 
ubruecht ass par rapport zum Dossier. A 
wëllen dofir nach eng Kéier froen, fir 

nach eng Kéier kënnen d’Méiglechkeet 
ze kréien, virun d’Geriicht ze goen. Well 
mer der Meenung sinn, datt et hei eng 
Decisioun ass, zu där mer ze héich ver-
uerteelt gi sinn, par rapport eben och zu 
enger ganzer Rei anerer Saachen. Et ass 
Äert Recht, Iech do ze enthalen oder 
dogéint ze stëmmen.“

Schäffen Dan Codello (LSAP): 
„Madame Buergermeeschter, ech wéilt 
awer och drop hiweisen, datt mer mus-
sen e Modus fannen, datt mer an Zu -
kunft esou Froen an de huis clos huelen. 
Well ech fannen et awer e bësse penibel, 
datt elo hei Personalgeschichten en séan-
ce publique nach eng Kéier detailléiert 
virgelies ginn, Här Kersch. Mir liesen eise 
Gemengerotsdossier och. Dir braucht eis 
net aus dem Gemengerotsdossier aus Ju -
ge  menter ze zitéieren an nach de ganze 
Fall hei opzeklären. 
Mä ech froen, dass esou Fäll an Zukunft 
am huis clos traitéiert ginn. Well da kann 
entweder d’Madame Buergermeeschter 
oder ech als Personalschäffen Iech och 
nach Detailer ginn, déi ech elo hei net 
wäert – an d’Madame Buergermeeschter 
och net –, net kann a Séance publique 
ginn.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. An domat au vote. 
Stëm  me mer eenzel of?“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Pierre-
Marc Knaff – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte par 16 
voix oui et 2 abstentions l’autorisation 
d’ester en justice dans l’affaire droit 
du travail.
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité l’autorisation d’ester en justice 
dans l’affaire bail à loyer.

10. Transactions immobilières; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zu den Trans-
actions immobilières. Déi Éischt ass eng 
Vente vun engem Terrain an der rue Ada 
Lovelace fir 192.000 Euro. Dat Zweet ass 
eng Acquisitioun op 7, rue Jean Origer.

Dat ass am Fong geholl niewent eiser 
Maison relais, eiser Gemengecrèche, eng 
Acquisitioun vun engem klengen Haus – 
170.000 Euro –, wou mer dat anert 
schonn hunn. A wou mer do déi Situa-
tioun och kënne changéieren. An dat 
drëtt ass eng Acquisitioun zwëschent der 
Stad an der Famill Kayser an den Nonne-
wise fir 390.468,89 Euro. 
An dat Lescht ass en Acte de vente och 
vun engem Terrain, enger Parzell an der 
rue du Cimetière. 
Wann et keng Froe ginn, géif ech Iech 
bieden, dann deene véier Acten zouze-
stëmmen.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Pierre-
Marc Knaff – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les transactions immobilières.

11. Devis et crédits spéciaux:
a) Immeuble 9, cité Schaeftgen – 
  rénovation; devis; décision 
b) Immeuble 1, rue Pasteur – 
rénovation; devis; décision 
c) Bureaux Commission Scolaire 
– remplacement façade vitrée; 
devis et crédit spécial; décision
d) Stade de la Frontière – 
réfection des gradins; devis; 
décision
e) Nonnewisen, acquisition de 
terrains; crédit spécial; décision 
f) Renouvellement de l’éclairage 
public dans les rues P. Claude,  
Z. Bernard; devis; décision 
g) Renouvellement du réseau 
d’eau potable dans la cité  
L. Blum; devis; décision 
h) Renouvellement du réseau de 
l’antenne collective dans les 
rues P. Claude, Z. Bernard; 
devis; décision 
i) Installation d’un point d’accès 
Wifi dans les rues P. Claude,  
Z. Bernard; devis; décision
j) Renouvellement du réseau de 
l’antenne collective dans la cité 
L. Blum; devis; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Da komme mer zu den Devis a 
crédits spéciaux. Eemol fir d’Renovatioun 
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vun dem Immeubel an der Cité Schaeft-
gen, e Logement communal mat alle-
guerten den Donnéeën an den Devisen, 
déi Der an Ärem Dossier fannt. 
Den zweeten Devis a crédits spéciaux ass 
an der 1, rue Pasteur, wou mer wäerte 
vun der Fondation Kannerschlass d’Mai-
son des parents kënnen dohinner plënne-
ren. Mir komme mat engem detailléierte 
Projet an de Gemengerot. 
Dat Drëtt ass: An de Büroe vun der 
Schoul  kommissioun gëtt de Vitrage 
frësch gemaach. Nei Fënsteren, seet den 
Här Tonnar, et kommen nei Fënsteren 
do   hinner. 
Am Stade de la Frontière stëmme mer 
den Devis estimatif vun 30.000 Euro. 
An an den Nonnewisen nach eng Kéier 
d’Acquisitioun vun engem Terrain, e Cré-
dit spécial vu 430.000 Euro. 
An dann, Crédits spéciaux. Gi mer mol 
bis dohinner, well d’Crédits spéciaux 
ginn dann ëm Réseau oder Elektresch, 
Éclairages publiques an esou weider. Do 
ginn ech d’Wuert un den Här Hinter-
scheid.
Kënne mer zesummen au vote ofstëm-
men dat doten?“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Mischo.“

Georges Mischo (CSV): „Merci Mada-
me Buergermeeschter. Ech wollt just eng 
Fro stellen zum Jeunesse-Terrain. Dass 
d’Gradins’en do hu misse gefléckt ginn, 
dat war jo ausser Fro. Ech mengen d’Pro-
blematik, déi besteet jo schonn zënter 
laangem. Se hunn elo zweemol en Devis 
ge  stëmmt. D’Fro vun eiser Fraktioun ass, 
firwat dass et zweemol en Devis ginn 
ass? Well soss wiere mer jo iwwert de 
Seuil vum Marché public komm!
An déi zweet Fro, déi vill méi wichteg 
ass, dat ass am Fong geholl déi, ob 
d’Aar   bechten elo ofgeschloss sinn? Ob 
elo alles gemaach ass, oder ob elo nach 
eppes nokënnt?“ 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Hinterscheid.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Also den éischten Devis, dee war do be -
kannt, dat war de Remplacement vun 
deenen Daletten. An ech hunn dee Mo -
ment, wéi ech dat hei presentéiert hunn, 
gesot, et kënnt nach eppes no. Den ie -
weschten Deel. Well déi si méi grouss. 
Do war dee Moment de Präis nach net 
bekannt. An deen ass elo dat, wat mer 
haut stëmmen. An da sinn d’Gradine sta-
bil. Da sinn d’Gradine stabil, an dann ass 
een emol erëm sécher, dass näischt do 
geschitt. 

Wat dann nach nokënnt, dat hänkt am 
Wesentlechen dovun of, wéi schnell, dass 
dee Projet virugeet mat deem Stadion op 
der „Lentille Terre Rouge“. Wann dee 
sech an engem raisonnabelen Zäitraum 
realiséiere léisst, da bleift et dobäi. Da 
ginn déi Aarbechte manner grouss. Da gi 
wierklech minimal Aarbechte gemaach. 
An hei ass eben den Devis elo nokomm, 
fir den ieweschten Deel vun de Be  tons-
gra  dinen ze stabiliséieren. 
Et gëtt elo de Moment nach vun de Ser-
vicer en Devis ausgeschafft fir déi zwee 
Stadien. Wat ee misst maachen, fir déi 
Tri bünen ze sekuriséieren a besser ze 
maa  chen. An da stellt sech d’Fro, wou ee 
wat mécht, wann et sécher ass, dass um 
Gaalgebierg den Terrain jo ëmmer do 
bleift, well deen aner Funktiounen huet. 
Sou ass dat op deem aneren net esou 
evi  dent. Dat ass an dat wäert spéitstens 
mam nächste Budget virleien.
An de Crédit spécial, deen ass elo geholl 
ginn, well mer jo do Sue leien hunn, well 
déi nach net verschafft si vum Komplex 
an der Hiel – Vestiairen a Fechthal. Also 
do kënne mer 30.000 Euro elo ofknipp-
sen, ouni dass domat kompromettéiert 
ass, dass dat net virugeet.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Fuert Dir weider, Här Hinter-
scheid?“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Gitt mer eng Chance, Madame Buerger-
meeschter, ech muss mech elo hei am 
Dossier erëmfannen.“
(Interruptioun)
„Ma 11 ass dann de Renouvellement 
vum Éclairage public. Dat ass den Devis 
fir an der rue Pierre Claude, Zénon Ber-
nard, deen nei ze maachen an deem Eck, 
wou mer do geschafft hunn. Den Equi-
libre budgétaire ass net a Fro gestallt, 
well mer déi Suen transferéiere vun deem 
Sam  melartikel, dee mer hunn, Travaux et 
fournitures en coordination avec d’autres 
services.
Dann, dat Zweet ass de Réseau d’eau 
potable an der Cité Louis Blum, wou och 
Sudgaz de Moment amgaang ass ze 
schaffen. An do maache mer dat-
selwecht. Do kënnt e Montant vu 45.000 
Euro dobäi, a mir reaffectéieren déi Suen 
och vum Kredit Travaux et fournitures en 
coordination avec d’autres services. 
A sou ass datselwecht och deen 11h) 
Renouvellement vun der Antenn an de 
Stroosse Claude a Bernard. Dofir och do 
88.000 Euro, an déi huele mer och vum 
Travaux et fournitures en coordination 
avec d’autres services. An da fir d’Wifien 
an deemselwechten Eck, wou mer elo 
geschwat hunn, och 16.500. An och do 

gëtt den Transfert gemaach an dann 
d’Kollektivantenn an der Cité Louis Blum 
identesch, fir 60.000 Euro. An dat sinn 
dann all déi Krediter. 
Mä do ass den Equiliber budgétaire net 
affectéiert. Well Der wësst, dass mer do 
dee Sammelartikel hunn, fir a Koordina-
tioun mat aneren Operateuren, Sudgaz 
oder Post, wann do eppes ass, an eis In -
fra  strukture sinn och net gutt, dass mer 
wéinstens d’Strooss net zwee- voire dräi-
mol oprappen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Kënne mer alles zesum-
men ofstëmmen. 
Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Pierre-
Marc Knaff – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les devis et crédits spéciaux.

12. Relevé et rôle supplétif de 
l’impôt foncier pour l’exercice 
2014; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Et ass gläich eriwwer. Als 
nächst hutt Der de Relevé et Rôle, deem 
ech Iech bieden zouzestëmmen. Dir hutt 
jo alles gelies. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Pierre-
Marc Knaff – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité le relevé et rôle supplétif de 
l’impôt foncier pour l’exercice 2014.
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13. Don au nom de son Altesse-
Royale dans le cadre de la Fête 
Nationale 2014; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Wéi Iech alleguerte bekannt 
ass, ware mer eis eens gi mat dem 
groussherzoglechen Haff, datt mer géife 
beim Virowend vum Nationalfeierdag – 
wou et an der Vergaangenheet ëmmer 
Ca  deaue gi sinn, Biller oder Ähnleches – 
soen, datt en Don géif kommen un eng 
Escher Associatioun, déi am soziale Be -
räich schafft. Dat sinn elo all Joers 250 
Euro. 
Fir 2014 geet dat un den Abrisud, wou 
dat gespent gëtt. A fir dëst Joer, wou mer 
genau datselwecht wäerte maachen, 
wäer  te mer zesummen op der Lëscht vun 
den Escher Associatiounen e weideren 
eraus  sichen. Dat kënnt dann déi nächste 
Kéier an de Gemengerot.
An ech géif Iech bieden, deem zouze-
stëmmen, ëmsou méi, wou de grousshe-
rzoglechen Haff ganz frou doriwwer war, 
kënnen an esou eng Richtung ze goen, 
amplaz e Cadeau ze kréien. Da kann een 
net Nee soen. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – M. Daniel Codello – Mme 
Astrid Freis – M. Mike Hansen – Mme 
Annette Hildgen – M. Henri Hinter-
scheid – M. Guy Kersch – M. Pierre-
Marc Knaff – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Frunnes Maroldt – M. 
Georges Mischo – Mme Vera Spautz – 
M. Jean Tonnar – M. Paul Weidig – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité le don au nom de son Altesse-
Royale dans le cadre de la Fête Natio-
nale.

14. Fabrique d’Eglise St Joseph; 
approbation d’un acte de  
vente du 28 octobre 2014; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Da musse mer elo nach engem 
Acte de vente zoustëmme vun der Fa  bri-
que d’église Saint Joseph. Ech wëll Iech 
awer gläichzäiteg doriwwer informéieren, 
datt mer eis jo mussen elo Gedanken 
doriwwer maachen an Zukunft, wat mat 
eise Kierchen, Kierchefabriken, Gebai-
lechkeeten, déi et hei zu Esch ginn, soll 
passéieren. De Ministère de l’Intérieur 
huet dozou opgeruff. Ech mengen an der 
Chamber wäert gläich doriwwer ge -
schwat ginn. Mir stëmmen dësem Acte 

elo hei nach zou. Mir wäerten dann an 
Zukunft esou Saachen net méi hunn. 
Ech wëll awer och soen, datt de Schäffe-
rot elo mol alleguerten d’Donnéeën ze -
sum  menhuet iwwert eis Kierchen. Do 
ginn et jo ënnerschiddlech Dokumenter, 
déi een huet oder net huet. Dat ass rela-
tiv schwiereg nozesichen. Mir wäerten eis 
deem Dossier elo unhuelen a selbstver-
ständlech och mat de Conseilleren iw -
wert dee ganzen Dossier do schwätzen, 
ier mer dann an de Gemengerot erakom-
men an Decisiounen huelen.
Madame Bofferding, Dir hutt d’Wuert.“

Taina Bofferding (LSAP): „Merci. Just 
ganz kuerz. Et ass gutt, dass Der et 
uschwätzt. Ech wollt nämlech nofroen, 
well mir  bis den 1. Abrëll 2017 Proprie-
téitsverhältnisser musse klären an eis och 
eens ginn, wéi eng Kierchegebaier a Ge -
men  gebesëtz ginn a wéi eng an de 
Fonds. Dir hutt grad gesot, de Circulaire 
vum Ministère ass am Abrëll verschéckt 
ginn. Et ass och elo nach e Circulaire 
vum Syvicol komm, dee sech op en 
Echange mam Generalvikar bezitt, deen 
natierlech e bëssen eng aner Interpreta-
tioun vu verschidden Artikelen huet. 
An dofir wollt ech ebe froen, ob Dir 
schonn Diskussiounen opgeholl hat, ob 
Dir scho Verhandlungen hat. Well et ass 
jo och ee Schäffen, deen emol schonn 
eng Kéier sech dozou geäussert huet, 
wat e sech kéint virstellen, wat an där 
enger oder anerer Kierch kéint stattfan-
nen. Dofir war einfach d’Fro, ob et do 
schonn Detailer ginn. 
An et ass och gutt elo ze héieren, dass 
Der sot, Madame Buergermeeschter, dass 
herno de Gemengerot mat dozou gezu 
soll ginn. Well ech mengen, hei ass jo 
awer e Projet, wou mer eis sollten eens 
ginn, wou mer sollen zesummen op de 
Wee goen. Hei geet et jo wierklech 
dorëms, fir ze kucken, wat och herno fir 
eis als Gemeng interessant ka sinn a wéi 
mer op deem Punkt kënne virugoen. 
Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Wéi gesot, mir hunn 
den Dossier elo ganz zesumme mat allen 
Dokumenter, déi mer brauchen, fir iw -
wer  haapt kënnen déi Diskussioun elo mol 
intern am Schäfferot oder mat de Servi-
cer an esou weider unzegoen. Selbstver-
ständlech wäert eng Decisioun hei am 
Gemengerot geholl ginn. An zu där Pro-
positioun – déi de Schäffe privat ge -
maach hat, an net am Numm vum Schäf-
ferot seng Meenung gesot hat –, dat ass 
wéi gesot eng perséinlech, eng privat. 
Mir wäerten natierlech kucken, wéi mir 
un deen Dossier eruginn. Mir hu fënnef 

Kierchen, iwwert déi ze schwätzen ass. A 
mir wäerten dat an enger propperer an 
och respektvoller Form selbstverständ-
lech och diskutéieren.
Wéi gesot, elo musse mer nach ofstëm-
men. Ech bieden au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Pierre-Marc Knaff – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte par 15 
voix oui et 2 abstentions l’acte de 
vente concernant la fabrique de 
l’église.

15. Logement: Contrats de bail 
et avenants; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kënne se novollzéien Är 
Enthalung, Här Hansen. Dir huet eis se 
schonn ëfters matgedeelt. Mir soen net, 
datt Der onrecht hutt.
Mir kommen zum nächste Punkt. Dat 
sinn d’Avenanten zu de Contrats de bail. 
Dir wësst, wéi all Joers, ginn d’Revenussi-
tuatioune vun de Locatairen an de 
Gemengewunnenge gefrot. An da gëtt, 
soit ugepasst no uewen oder no ënnen, 
oder et bleift, jee wéi d’Situatioun, 
d’Akommes an d’Familljesituatioun ass. 
Et leien Iech 51 Kontrakter vir, dat gesitt 
Der och. Ech liese se elo net alleguerte 
vir. A parallel dozou hu mer de Relevé 
vun den neie Kontrakter op der Säit dann 
hannendrun, op der drëtter Säit. Eent an 
zwee sinn nei Kontrakter, dräi bis siwe 
sinn Avenanten, an aacht ass eng Gara-
ge. Wann et keng Froen dozou ginn, bie-
den ech Iech, och deem zouzestëm-
men.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Pierre-Marc Knaff – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally
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16. Subsides extraordinaires / 17. Commissions consultatives / 18. Circulation routière

Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les contrats de bail et avenants.

16. Subsides extraordinaires; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Mir kommen zu de Subsides 
extraordinaires. Do ginn et 1.300 Euro fir 
d’Guiden an d’Scouten, déi hiren 90. 
Anniversaire feieren. En Don vu 50 Euro 
fir d’Aide aux enfants handicapés. 
D’Fech  ter kréie 750 Euro fir hir 15. Edi-
tioun vun dem internationalen Tournoi. 
50. Anniversaire vum Boules Pétanque 
Riganelli, dem Club, dee gefeiert huet, 
1.500 Euro. 500 Euro Subsid fir Luxrol-
lers. 
D’Associatioun vun de Fussballsarbittere 
kréien e Subsid vu 500 Euro. SOS Dé -
tresse, Hëllef iwwer Telefon kréien 250 
Euro. Independent Little Lies kréie fir dräi 
Projeten am Kader vun hirem 20. 
Gebuertsdag e Subsid vun 2.500 Euro, 
US Esch fir hire Fussballstournoi 500 
Euro. 
D’FNEL: Dat sinn zwee Subsiden, déi mer 
aussergewéinlech dragesat hunn an ervir-
hiewe wëllen. Dir wësst, datt mer fir déi 
Demanden, déi mer hunn, fir Aide huma-
nitaire normalerweis eemol am Joer ën -
nert der Presidence vum Här Wohlfarth 
eng Decisioun huelen, u wien déi ginn. 
Vu datt awer dee schlëmmen Tremble-
ment de terre am Nepal war an dat Geld 
elo gebraucht gëtt an net eréischt um 
Enn vum Joer, ass decidéiert ginn, datt 
mer 2.000 Euro un d’FNEL ONG Scouten 
a Guiden, an un d’Croix Rouge Luxem-
bourgeoise och 2.000 Euro spenden, fir 
kënnen do direkt déi Aide humanitaire, 
déi elo gebraucht gëtt, och kënnen ze 
spenden.
Ginn et Froen dozou? Dann au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Pierre-Marc Knaff – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les subsides extraordinaires.

17. Commissions consultatives; 
modifications; décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Changementer an de Commis-
sions consultatives: An der Commission 
du développement urbain, exploitations 
économiques, bâtiments, do ass den Här 
Remackel nominéiert fir d’Madame 
Mathe  kowitsch ze remplacéieren. An de 
Sport: Den Här Allamano ersetzt den Här 
Schwickert, an den Här Volz den Här Alla-
mano. Wéi ëmmer Vote secret. Ech bie-
den Iech deem zouzestëmmen.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – Mme Taina 
 Bofferding – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch 
– M. Pierre-Marc Knaff – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Paul Weidig – M. Everard Wohlfarth – 
M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte par 16 
voix oui et 1 voix non les modifica-
tions dans les commissions consulta-
tives.

18. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „A vu datt mer d’Circulatioun 
schonn evakuéiert hunn, wiere mer 
eigentlech um Enn vun der Sitzung.“
Mir gesinn eis erëm de 26. Juni, denkt 
drun, fir d’Schoulorganisatioun. Well déi 
muss virum 1. Juli dobanne sinn. Dofir hu 
mer missten eng Sitzung dotëschent 
leeën. 
Mir wäerten deen Dag dann nach eng 
Rei Punkten drop bréngen, déi och scho 
fäerdeg sinn. Déi wäerte mer da mat-
brén gen, da gëtt déi am Juli net esou 
grouss. 
An ech kann Iech nach eemol informéie-
ren, datt den 10. Juli op eiser leschter 
Sitzung – mä dat kritt Der bei der Invita-
tioun dann och matgeschéckt –, mer 
dono wéi ëmmer alleguerten zesummen 
iesse ginn, mat der Press. Da waarde mer 
nach just op de Vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – M. Daniel 
 Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Pierre-Marc Knaff – M. Martin Kox – 
M. Luc Majerus – M. Frunnes Maroldt – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Paul Weidig
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les règlements de circulation.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ech soen Iech dann op deem 
waarmen Dag Merci fir d’Sitzung. Wën-
schen e schéine Weekend, e waarme 
Wee  kend. Bis déi nächste Kéier. Gudden 
Appetit alleguer.“
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2. Information au public  
des décisions de personnel
/

3. Correspondance

Vera Spautz (LSAP) honore la mé -
moire d’un ancien conseiller communal 
décédé récemment, Raymond Welz. Né à 
Esch le 22 mai 1936, Welz a été ouvrier 
d’usine tout au long de sa vie profession-
nelle et a débuté son activité syndicale 
dès son jeune âge. Il était marié, père de 
deux filles et s’était engagé dans le 
domaine du social, notamment auprès 
de l’Union des Consommateurs, mais 
éga  lement dans le domaine du sport 
avec la Jeunesse d’Esch et la société de 
gym  nastique.
Ayant participé une première fois sur une 
liste du LSAP lors des élections du 11 
octobre 1987, Raymond Welz succéda le 
21 mai 1990 à Philippe Thinnes qui avait 
dé  missionné du conseil communal pour 
des raisons personnelles. Il était égale-
ment candidat aux élections de 1993, de 
1999 et aux réélections de 2000 et figu-
rait au conseil communal jusqu’en oc  to-
bre 2005, les dernières années comme 
con  seiller indépendant. Le conseil ex  pri-
me ses remerciements à Raymond Welz 
pour son engagement pour la ville d’Esch 
et présente ses condoléances à la famille, 
avant d’observer une minute de silence.

4. Centre pour personnes 
toxicomanes à Esch-sur-Alzette 
(JDH-Contact Esch)
a) Présentation du projet
b) Convention relative à la 
construction et l’aménagement 
du centre; décision

Vera Spautz (LSAP) présente le projet 
appelé communément «Fixerstuff», pour 
lequel la convention peut définitivement 
être votée, ce projet – tout comme celui 
de l’Abrisud – ayant occupé le conseil 
depuis longtemps. Il sera installé au 130, 
rue de Luxembourg et son installation 
coûtera 2.105.000 euros, coût qui sera 
couvert par une convention conclue avec 
le ministère de la Santé, cette convention 
cou vrant également le suivi de la cons-
truction de l’infrastructure. Les conseillers 
retrouvent dans leurs documents les 
plans de financement et d’aménage-

ment, les travaux afférents pouvant durer 
entre 18 à 24 mois.
La maison principale abritera des bu -
reaux, tandis qu’un container sera instal-
lé pour accueillir quatre tables d’injection 
et deux places pour le «Blowroom». Une 
équipe multidisciplinaire sera installée, 
com posée de médecins, de psycholo-
gues, d’éducateurs et de tous les autres 
spécialistes requis par un tel projet; éven-
tuellement jusqu’à 15 personnes qui 
se ront toutes prises en charge par le 
ministère de la Famille à 100%. Un comi-
té de suivi sera installé qui regroupera la 
commune et la Jugend- an Drogenhëllef, 
tandis qu’un comité d’accompagnement 
com posé de représentants de la Police 
Grand-Ducale, du parquet, de la com-
mune d’Esch, de la Jugend- an Drogen-
hëllef et de tous les experts nécessaires 
pour un tel projet, accompagnera et con-
tinuera encore à développer le concept.
Des réunions d’information publiques 
avec les riverains ont été tenues et les 
responsables du Cactus ont été consul-
tés, tous ayant réagi de façon positive, la 
présence des ministres de la Santé res-
pectifs, Mars Di Bartolomeo et Lydia 
Mutsch ayant évidemment eu un impact 
positif. Un numéro de téléphone spécial 
sera d’ailleurs installé pour faciliter le 
con tact en cas de besoin. La bourgmes-
tre rappelle que la ville d’Esch s’est tou-
jours engagée dans des projets tels que 
celui concernant la toxicomanie ou en -
core la problématique des personnes 
sans domicile fixe.
Renvoyant aux plans contenus dans les 
dossiers des conseillers, elle donne quel-
ques explications techniques pour con-
clure que la ville d’Esch prend ses respon-
sabilités contrairement à celle d’Ettel-
brück, alors que dans le nord du pays, 
l’établissement d’une troisième institu-
tion serait hautement souhaitable. Elle 
con  clut en rappelant que la « Fixerstuff » 
n’apportera pas seulement des avantages 
aux utilisateurs, mais également aux ha -
bi  tants, certaines problématiques récur-
rentes pouvant ainsi être évitées.

Taina Bofferding (LSAP) renseigne 
que seulement 90 endroits réservés à la 
con sommation de drogues existent dans 
le monde entier, l’Allemagne étant le seul 
pays voisin qui en disposerait. Il résulte-
rait d’un rapport que quelque 1.900 per-
sonnes au Luxembourg consommeraient 
par la voie intraveineuse, alors qu’il est 

es timé que quelque 2.400 personnes 
sont gravement dépendantes. Dans le 
cen  tre Abrigado à Luxembourg, 145 
con   sommations sont comptées en 
moyenne par jour.
La dépendance mène les consommateurs 
dans une situation financière, sociale et 
mé dicale très délicate. Le but principal de 
la mise en place de localités appropriées 
est donc d’éviter que des humains meu-
rent à la suite d’une consommation non 
contrôlée et d’aider les toxicomanes, qui 
le demandent, à trouver de l’aide afin de 
pouvoir mettre fin à leur dépendance. Le 
concept développé pour le «Contact» à 
Esch est un concept résolument intégra-
tif, combinant objectifs de santé, pé da-
gogiques et sociaux, également pour la 
recherche de solutions alternatives.
Il importe que le projet bénéficie du per-
sonnel suffisant en nombre et hautement 
qualifié dans sa multidisciplinarité pour 
ga rantir la qualité et la sécurité.
Madame Bofferding estime également 
qu’une cohabitation harmonieuse avec 
les riverains est souhaitable et que des 
idées comme une hotline ou une porte 
ou  verte sont judicieuses. Dans cet ordre 
d’idées, elle fait confiance aux collabora-
teurs de la Jugend- an Drogenhëllef et en 
leur expérience afférente.
Au nom de la fraction du parti socialiste, 
elle revendique que le concept sera pré-
senté au conseil dès qu’il sera élaboré et 
qu’une visite des lieux et une rencontre 
avec les exécutants du projet puisse être 
or ganisée. Finalement, elle demande des 
ren seignements quant à l’avancement du 
projet « Abrisud ».

Laurent Biltgen (déi Lénk) salue le 
fait que le centre devient réalité à Esch. Il 
souligne la circonstance que les toxico-
manes n’auront plus besoin de se cacher 
pour consommer leurs drogues mais 
pour  ront le faire dans un endroit hygié-
nique limitant les risques. Un autre risque 
est limité, à savoir celui que des enfants 
trouvent et ramassent des seringues utili-
sées dans le centre d’Esch, une crainte 
longtemps partagée par les parents et le 
corps enseignant.

Annette Hildgen (CSV) précise d’en-
trée que le CSV va voter le projet, alors 
que sa nécessité est indiscutable, sachant 
que le nombre des toxicomanes ne va 
pas diminuer pour autant. Elle déplore 
que les autres communes du sud n’assu-
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ment pas leur responsabilité, ni en ce qui 
con cerne «Abrisud», ni en ce qui con cer-
ne la «Fixerstuff».
Elle se montre compréhensive vis-à-vis 
des craintes des riverains et salue le fait 
qu’un règlement prévoira que les utilisa-
teurs doivent rentrer dans la cour pour 
leur propre sécurité également, alors que 
la rue afférente est hautement fréquen-
tée. Elle pose la question quant aux qua-
lifications des personnels à recruter et 
quant à la prise en charge de leurs 
sa laires.
Madame Hildgen reste de l’avis que des 
points névralgiques resteront dans Esch, 
tous les toxicomanes ne fréquentant pas la 
«Fixerstuff», comme tous les sans-abris 
n’u tilisant pas la possibilité d’un «Abrisud». 
Elle cite l’exemple d’une aire de jeu dans la 
rue Patton qui serait très côtoyée le soir 
par des consommateurs de dro gues, les 
parents devant ramasser les seringues utili-
sées le matin, afin de pouvoir y laisser 
jouer leurs enfants en sécurité.
Elle poursuit en saluant le fait que l’État 
va assurer le financement du projet à 
hauteur de 2.105.000 euros. Tout parti-
culièrement elle se plait au fait qu’une 
buanderie et que des douches soient pré-
vues d’être installées.

Luc Majerus (déi gréng) acquiesce, en 
faisant valoir son expérience en tant que 
juriste, que le projet est indispensable et 
que la ville d’Esch a montré preuve d’une 
grande responsabilité pour l’ensemble du 
sud du pays, le projet ne promettant pas 
de solutionner tous les problèmes en 
amont, mais d’en réduire sérieusement 
les effets en aval.

Vera Spautz (LSAP) remercie tous les 
orateurs pour leur assentiment et s’en 
ré jouit, se doit cependant d’informer les 
con seillers que les développements con-
cer nant l’Abrisud ne sont pas aussi ré -
jouis sants et connaissent des rebondisse-
ments inopinés. La commune avait été 
in citée à porter le nombre de places dis-
ponibles de 20 à 25, les plans afférents 
ayant été changés en conformité avec 
cette demande de la part de l’État. Par la 
suite, la nouvelle ministre de la Famille a 
in formé les responsables communaux 
que la participation étatique se limiterait 
à 75% des coûts de la seule construction, 
les terrains devant être gratuitement mis 
à disposition par la commune. De cette 
fa çon, la participation de l’État se monte-
rait à 3 millions d’euros contre une valeur 
réelle du projet de 5,6 millions d’euros. 
La commune a vécu la même situation 
lors de la planification de l’Auberge de la 
Jeu nesse.
Un investissement de 2,6 millions d’euros 

est énorme pour la commune et les 
conditions n’ont pas été négociées de 
cette façon, ceci d’autant plus que déjà 
la «Fixerstuff» est aménagée et qu’une 
autre structure a été créée dans la rue 
Jean-Pierre Michels. Il est évident que si 
les conditions étaient maintenues telles 
quelles, la commune devrait revoir sa 
position et même appeler les autres com-
munes du sud de se montrer solidaires 
dans le financement du projet.
Madame Spautz, tout en réitérant l’ac-
cord pour la «Fixerstuff» et ses remercie-
ments pour le soutien inconditionnel de 
tous les partis, rend attentif à la probléma-
tique des nouvelles drogues synthétiques 
qui sont en train d’envahir le marché.
(Vote)

5. Urbanisme: PAP 01/03 Cité 
des Sciences – modification; 
décision

Vera Spautz (LSAP) informe le conseil 
qu’une conférence de suivi sur la sécurité 
dans la commune est prévue pour le 2 
juillet en présence du ministre Etienne 
Schneider et de la Police Grand-Ducale 
pour répondre aux questions qui ont été 
posées lors de la première conférence 
pu  blique. Ensuite, elle passe la parole à 
Monsieur Kox pour présenter le PAP.

Martin Kox (déi gréng) présente la 
première modification du PAP de 2009 
qui est situé au nord de la «Terrasse des 
Hauts Fourneaux» couvrant une superfi-
cie de quelque 10 hectares et concernant 
des bâtiments importants de l’Université, 
dont la Maison du Savoir, modification 
devenue nécessaire pour être conforme à 
la loi de 2011.
La Place de l’Université a été développée 
da vantage en tant qu’espace libre, les rues 
sur la place ayant été supprimées et deux 
bâtiments supplémentaires cernant cet 
espace généreux. Tout comme certai nes 
parcelles qui ne sont pas encore bâ  ties, 
certains jardins d’hiver ont été définis pour 
mieux délimiter l’espace public. La partie 
logement de l’université a été re n  forcée et 
certains secteurs ont été adaptés afin de 
garantir la continuité du «Highway».
La cellule qui a avisé le PAP n’a pas seu-
lement retenu deux petites fautes, mais 
éga lement deux recommandations à 
l’atten tion de la commune. L’une d’elles 
vise la réduction de la hauteur maximale 
du lot H1 à 9 mètres et plutôt la cons-
truction d’un pavillon. L’échevin propose 
de maintenir les plans initiaux aux fins de 
créer un espace avec des repères qui per-
mettent de se retrouver, précisant que la 
Pla ce de l’Université sera scindée et 

qu’elle aura un petit parvis sur lequel la 
sculp ture retrouve sa place.
L’autre vise la suppression totale du lot 
H2 pour créer une ouverture spatiale qui, 
selon les explications de l’échevin, serait 
cependant déjà donnée par la porte-à-
faux. Par ailleurs, de par la construction 
de ce lot, la forêt urbaine, qui est déjà 
par  tiellement aménagée, obtiendrait la 
qua lité de séjour qu’elle mérite.

André Zwally (CSV) rappelle la propo-
sition de son parti de prévoir une cein-
ture verte sur le site et se montre d’ac-
cord avec les hauteurs prévues, tout en 
pré cisant que le bâtiment devrait être 
accessible pour le grand public. Le flam-
beau, monument qui représente la cultu-
re industrielle, devrait rester sur place, 
alors que l’évolution est loin d’être finie. 
L’o rateur estime que le succès que con-
naîtra l’université fera de sorte que de 
nou velles structures deviendront néces-
saires ce qu’il ne faudra pas perdre de 
vue. Il conclut en précisant que son parti 
va voter le PAP.

Guy Kersch (déi Lénk) salue grosso 
modo les changements qui apporteront 
plus d’importance à la mobilité douce et 
une valorisation du site par les nouvelles 
constructions. Il met cependant en garde 
de ne pas commettre les mêmes erreurs 
comme à la place du Brill où des nou-
velles constructions obstruent la vue sur 
le parc aménagé.  Il se rallie à l’avis de la 
cel lule qui tend à réduire la hauteur du 
pa  villon central à entre sept et neuf mè -
tres, afin d’éviter que la vue sur la Maison 
du Savoir soit complètement entravée. 
C’est la raison pour laquelle il se propose 
de s’abstenir.

Paul Weidig (LSAP) est de l’avis que les 
craintes exprimées ne sont pas fondées, 
comparant la tour de la Maison du Savoir 
avec ses 18 étages aux nouveaux bâ -
timents hauts de 15 mètres, qui n’auraient 
pas d’impact négatif sur l’agencement de 
l’espace, la vue sur la Maison du Savoir 
restant par ailleurs possible. Il es  ti me que 
les modifications proposées con tri  bueront 
à l’amélioration de la qualité des espaces 
et de la qualité de vie sur Belval.

Martin Kox (déi gréng) rassure que le 
flambeau ne va pas être supprimé. Quant 
à l’évolution des constructions, il renvoie 
au plan directeur duquel résulte que le 
site est loin d’être achevé et que d’autres 
bâ  tisses vont être érigées. Il reste de l’avis 
que les deux constructions qui vont cer-
ner la forêt urbaine n’obstrueront pas la 
vue sur la Maison du Savoir.
(Vote)
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6. Questions de personnel; 
décision

Dan Codello (LSAP) présente les ques-
tions concernant le personnel qui con-
sistent en la création de deux postes de 
rédacteur d’une part et en la suppression 
d’un poste d’employé communal et d’un 
poste d’expéditionnaire administratif de 
l’autre.
(Vote)

7. Conventions
a) Conventions de mise à 
disposition des parkings 
Raemerich et Aloyse Meyer avec 
ArcelorMittal; décision
b) Convention d’externalisation 
de la gestion des factures des 
taxes communales; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) précise 
qu’une de ces conventions est présentée 
pour la troisième fois au conseil, celle 
con    cernant la surface qui longe le boule-
vard Aloyse Meyer où un parking longue 
durée est censé être aménagé, conformé-
ment aux programmes électoraux et dé -
cla rations échevinales. Le terrain est loué 
à la commune par ArcelorMittal pour un 
montant symbolique de 100 euros l’an-
née. Il dispose d’un quai d’arrêt pour au -
tobus, d’un parking pour bus et d’une 
toilette autonettoyante.
La deuxième convention est relative à 
une surface située devant le rond-point 
Rae   merich, devant les étangs. Arcelor a 
pro  posé de mettre cette surface gratuite-
ment à disposition pour l’aménagement 
d’un parking longue durée de façon tem-
poraire, sachant que sa destination future 
sera celle d’accueillir une station-service 
avec un petit commerce et de la restaura-
tion rapide. Il est également prévu d’ins-
taller un couloir de mobilité douce le 
long des étangs et jusque dans le centre 
du site Belval.
Monsieur Hinterscheid rappelle le fait 
que beaucoup d’activités ont lieu à cet 
en  droit et que d’autres vont suivre et 
encore être développées davantage, de 
sorte qu’il est prévu que quelque 4.000 à 
5.000 personnes se déplaceront dans le 
coin pour y aller travailler. Il est évident 
qu’il faudra informer et consulter les 
habitants de Raemerich, un PAP devant 
de toutes les façons être élaboré, le cas 
échéant. Les discussions avec ArcelorMit-
tal se passeraient dans une ambiance po -
sitive. L’échevin se réjouit du fait que des 
sub  ventions à hauteur de 30% des inves-
tissements sont envisageables, que la cel-
lule de mobilité douce au niveau du mi -
nistère du Développement durable et des 

Infrastructures est d’un soutien certain et 
que les règlements pourront être établis 
de façon à ce que la police et les agents 
puissent y intervenir en cas de nécessité. 
Pour conclure, il précise encore une fois 
que les discussions se trouvent à un stade 
initial et que, le cas échéant, un PAP de -
vra être élaboré.

Taina Bofferding (LSAP) se souvient 
que le premier projet de convention avait 
été rejeté à cause du loyer beaucoup trop 
élevé, celui-ci ayant finalement été réduit 
de 2.750 € par mois à 100 € par année. 
Elle rappelle qu’il est important de mettre 
à disposition des parkings longue durée, 
un défi majeur pour une ville qui est en 
constante évolution. Elle constate que la 
signature de la convention concernant le 
site Raemerich vaut également accord  
de principe de la part de la commune 
pour y ériger une station-service dans le 
futur, mais estime que la convention n’a 
qu’une durée déterminée de 2 années et 
qu’un principe peut toujours être recon-
sidéré. Elle regrette que les terrains ne 
sont pas la propriété de la commune et 
qu’ArcelorMittal ne mette pas plus de 
terrains à disposition gratuite de la com-
mune pour y réaliser des projets. Par ail-
leurs, ArcelorMittal serait un partenaire 
dans les négociations qui ne s’occupe 
que très peu du bien-être de la ville et de 
ses citoyennes et citoyens.
Au nom de la fraction du LSAP, Madame 
Bofferding demande que des études 
ap profondies concernant l’évolution du 
trafic et l’impact sur l’image de marque 
ré  sultant de l’installation d’une station-
ser     vice à cet endroit soient réalisées 
avant même d’entamer la planification 
con  crète. Il importe également d’avoir 
un schéma directeur englobant la surface 
en  tière, y comprise la zone d’activité qui 
con  naîtra une croissance considérable 
avec des centaines de personnes qui y 
afflue  ront pour y travailler.
Du fait que le projet sera, quant à son 
aspect urbanistique, dirigé par la com-
mune via le PAP, l’oratrice s’attend à ce 
que le projet ne prenne pas des dimen-
sions exagérées, notamment par rapport 
au quartier Raemerich et elle revendique 
l’or  ganisation d’une grande réunion avec 
tous les citoyens pour leur expliquer les 
idées et pour prendre connaissance de 
leurs réflexions et craintes. Pour le cas où 
le PAP trouverait l’assentiment de toutes 
les parties prenantes, elle propose de 
limi  ter la durée d’exploitation de la sta-
tion-service à 15 ans maximum.
Pour conclure, elle souligne qu’il faut 
veil  ler à ce que toutes les évolutions ail-
lent dans la direction d’améliorer la qua-
lité de vie des habitants de la ville et que 

des projets, tels comme celui décrit, se 
réalisent ensemble avec les citoyennes et 
les citoyens, afin de créer une situation 
de «gagnant-gagnant» pour eux, mais 
aussi pour les personnes qui viennent tra-
vailler à Esch.

Laurent Biltgen (déi Lénk) estime 
qu’il s’agit de deux conventions différen-
tes qui doivent être considérées de façon 
séparée. Toutes les deux ne représentent 
cependant qu’une solution passagère en 
ce qui concerne les besoins en parkings 
d’absorption dans la périphérie d’Esch. 
En l’absence de fiche financière détaillée, 
il faudrait par ailleurs poser la question 
sur les coûts cachés pour l’entretien, le 
nettoyage ou les frais de personnel addi-
tionnels pour les agents municipaux né -
cessités. Au vu du loyer adapté pour la 
sur  face située boulevard Aloyse Meyer, 
déi Lénk pourront soutenir la convention 
afférente.
Il n’en est cependant rien de celle con-
cernant le site Raemerich. L’orateur plaint 
le fait qu’ArcelorMittal essaie, par ce 
moyen, de s’assurer l’accord de la com-
mune pour y construire une station-ser-
vice et un restaurant Fastfood et un re -
clas  sement du terrain endéans un délai 
de 36 mois, la convention devenant ca -
duque si la commune d’Esch n’avait pas 
rempli cette condition endéans le délai 
imparti.
Par ailleurs, la construction d’une telle 
station avec Fastfood risquerait de ré -
duire à néant tous les autres efforts con-
sentis pour éloigner le trafic de la ville 
d’Esch. Ainsi, la liaison Micheville pour-
rait perdre ses effets, alors que les auto-
mobilistes seraient certainement attirés 
par la station et il en serait probablement 
de même pour l’énorme parking près de 
la gare Belval qui est censé amener le flux 
de voitures venant de France, les auto-
mobilistes ayant ainsi le moyen de pour-
suivre leur trajet vers leur lieu de travail 
en train.
Le nouveau centre hospitalier du sud va 
très certainement encore augmenter le 
trafic autour de Raemerich et une sta-
tion-service entraînerait le collapsus com-
plet.
D’autres questions se posent selon Mon-
sieur Biltgen notamment au niveau de 
l’urbanisation et de l’entrée en ville où les 
urbanistes bataillent pour lui donner une 
face marquante. L’érection d’un «busi-
nesscenter» avec une tour de l’autre côté 
du rond-point serait judicieuse, celle 
d’une station-service ne le serait pas. Le 
pro jet d’utiliser les étangs de refroidisse-
ment comme étang urbain attractif ris-
querait d’être anéanti, les habitants du 
quartier se soucient de leur qualité de vie 
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et le terrain risque d’être inondé. En bref, 
il ne s’agirait de rien d’autre que d’un 
cadeau empoisonné.

Zénon Bernard (KPL) est de l’avis que 
la commune subit un chantage de la part 
d’ArcelorMittal qui voudrait l’obliger à 
reclasser et à mettre en état ce terrain 
pour pouvoir en profiter par la suite. Il 
estime en outre que renoncer au droit de 
préemption de la part de la commune 
constituerait une illégalité. Il propose de 
classer le terrain comme réserve foncière 
ce qui, pour le cas d’une reconnaissance 
de l’utilité publique, permettrait à la 
com  mune de procéder à l’expropriation.

Luc Majerus (déi gréng) se rallie en 
grande partie aux déclarations de Mada-
me Bofferding, se pose la question sur la 
pertinence d’ériger une station-service et 
considère cet échange comme étant un 
ma quignonnage. Il estime également 
que les habitants de Raemerich, qui peu-
vent avoir peur d’une station-service, de -
vraient absolument être consultés et inté-
grés dans le processus. Il en résulterait 
peut être que la majorité des habitants se 
pro noncerait pour un restaurant «fast-
food», pour une station et pour le couloir 
de mobilité douce. Il demande de négo-
cier des mesures de compensation sup-
plémentaires, telles la plantation de nou-
veaux arbres ou l’aménagement d’un 
cou  loir de mobilité douce vers le centre 
de la ville. Il se prononce également pour 
une limitation dans le temps en ce qui 
con cerne l’exploitation de la station-ser-
vice et l’interdiction aux camions d’y 
accéder.
Monsieur Majerus propose aussi de faire 
une étude d’impact et un plan d’étude 
pour évaluer la faisabilité du projet. Il 
rend attentif au fait que le stade des 
pour    parlers est dépassé et qu’il est ques-
tion d’un accord de principe qui lie la 
commune juridiquement.

André Zwally (CSV) applaudit le fait 
que le collège échevinal ait finalement 
soutenu la résolution présentée par l’en-
semble des partis de l’opposition en vue 
d’un refus de la convention initiale pour 
le site boulevard Aloyse Meyer. Le résul-
tat qui a été présenté suite aux nouvelles 
négociations est satisfaisant, ceci d’au-
tant plus qu’une nouvelle situation se 
pré  sente avec le quai pour le bus et le 
parking longue durée.
Ensuite il rappelle l’historique du parking 
Raemerich qui est scindé en deux parties, 
dont l’une est toujours exploitée par 
ArcelorMittal, l’autre étant devenue 
vacante. Il rappelle aussi que cette partie 
servait dans le temps de Park&Ride, jus-

qu’à ce qu’elle était inondée, risque qui 
est toujours existant.
Il importe cependant de voir le dévelop-
pement urbain dans son entièreté, de se 
poser les bonnes questions quant aux 
amé nagements latéraux et au développe-
ment de la circulation, y compris celle 
qui concerne les stations-service. Il cite 
des exemples où des stations-service mè -
nent à des situations problématiques.
L’orateur se rallie à la revendication que 
la commune devrait devenir propriétaire 
des terrains, ceci en contrepartie des 
efforts consentis à l’Arbed et à ses succes-
seurs lors des années de crise, ce dont 
ArcelorMittal ne voudrait cependant rien 
en  tendre. Compte tenu qu’il considère 
qu’il faudra avancer dans ce dossier et 
sous conditions que des études sur le tra-
fic et sur le développement économique 
soient réalisées, l’orateur marque son 
accord à soutenir le projet.

Pierre-Marc Knaff (DP) ne voit pas 
d’un œil si négatif les accords trouvés, 
mais estime plutôt que le résultat des 
nou    velles négociations est tout à fait cor-
rect et en félicite le collège échevinal. Le 
ré  sultat serait la suite d’une logique de 
donnant-donnant et il verrait les choses 
d’un œil plus pragmatique, étant persua-
dé que des études auraient certainement 
été réalisées pour déterminer la viabilité 
et de la station-service et du restaurant 
«fastfood». L’orateur est évidemment de 
l’avis que l’érection et l’exploitation de la 
station et du restaurant devront être sou-
mis à conditions, notamment en ce qui 
con  cerne l’envergure que ce projet aura 
et son influence sur l’environnement.

Paul Weidig (LSAP) soulève lui aussi la 
problématique liée au terme «accord de 
prin cipe», ce terme lierait la commune 
juri diquement et hypothéquerait les déci-
sions à prendre ultérieurement au sujet 
du PAP.

Guy Kersch (déi Lénk) estime 
qu’Arcelor Mittal ne fait aucun cadeau à 
la commune et qu’il serait faux de don-
ner un accord de principe dans une con-
vention à laquelle la commune ne saurait 
plus échapper. D’abord il faudrait analy-
ser l’infrastructure de la circulation et 
l’impact sur l’urbanisme et l’environne-
ment.

Henri Hinterscheid (LSAP) constate 
l’unanimité pour le parking Aloyse Meyer 
et s’étonne que certains conseillers se 
butent sur le terme de l’accord de prin-
cipe en ce qui concerne Raemerich. Il 
ex plique que la commune aurait unique-
ment donné son accord pour débuter 

avec une discussion sur une certaine évo-
lution et que le conseil communal serait 
toujours souverain pour voter un PAP ou 
non. Par conséquent, ill ne partage nulle-
ment les craintes soulevées par d’aucuns.
Il comprend néanmoins les craintes ex -
pri   mées vis-à-vis d’une station-service, 
rassure cependant que les dimensions 
resteront modiques, que seules les voi-
tures pourront y accéder et que la reven-
dication pourra être formulée qu’une au -
tre station-service, en l’occurrence celle 
de la rue de Belvaux, doive disparaître, ce 
qui mènerait à une plus-value en termes 
de qualité de vie et en terme de sécurité.
La suggestion de classer le terrain en 
réserve foncière ne serait pas réalisable, 
alors que cette procédure ne saurait être 
appliquée dans le cas où le terrain serait 
utilisé pour la construction de logements.
Monsieur Hinterscheid compare l’impact 
que pourra avoir une station-service à 
celui qu’ont actuellement l’aciérie et le 
laminoir non seulement sur Raemerich, 
mais sur l’ensemble de la commune et il 
espère que ce site industriel – un des plus 
performants en Europe – puisse fonction-
ner encore longtemps.
Il déclare que le collège échevinal s’en-
gage à faire réaliser une étude sérieuse, 
afin de garantir que l’impact sur la popu-
lation reste aussi infime que possible. Il 
met surtout en avant l’impact positif 
qu’auront les deux parkings de longue 
durée sur la qualité de vie dans le centre 
d’Esch et conclut en soulignant que les 
discussions avec les responsables d’Arce-
lorMittal se passent dans un cadre abso-
lument correct.
(Votes)

Vera Spautz (LSAP) présente un con-
trat de service renégocié vers le bas avec 
la société Victor Buck qui, depuis sept 
ans, imprime, plie et envoie tous les deux 
mois les factures de la commune aux 
ménages.

Guy Kersch (déi Lénk) s’offusque du 
fait que ce contrat existerait depuis sept 
années, sans que le conseil communal 
n’ait pris la décision, sans même qu’il 
n’en ait été informé. Il considère ce con-
trat comme étant une nouvelle étape 
dans le démontage insidieux du service 
pu  blic et un risque pour la protection des 
données des habitants de la ville. Il pose 
la question pourquoi cette prestation a 
été externalisée, alors que les services 
com  munaux étaient équipés en compé-
tences et techniquement pour la réaliser 
jusqu’en 2008. Il déplore encore que le 
contrat ne prévoie pas la notion d’indem-
nisation dans le cas d’un vol de données.
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Vera Spautz (LSAP) réplique que des 
centaines de contrats existent pour des 
services que la commune ne peut offrir 
elle-même et qui nécessitent des compé-
tences et des installations trop onéreuses 
pour n'être utilisées qu'une seule fois tous 
les deux mois. D'ailleurs de nombreuses 
communes procéderaient de la même 
façon. Elle précise encore qu'il ne s'agissait 
aucunement d'une externalisation, alors 
qu'aucun poste n'a été supprimé, pré -
cision appuyée avec vigueur par Monsieur 
Codello. Madame Spautz admet que le 
contrat n'avait pas été soumis pour appro-
bation au conseil communal il y a sept 
ans, mais qu'il n'y aurait aucune obli gation 
de ce faire. Elle souligne que le présent 
collège échevinal mise sur la transparence.

Luc Majerus (déi gréng) rend attentif 
au fait que le contrat contient bel et bien 
une clause de responsabilité et d’obliga-
tion de dédommagement de la part de 
Victor Buck et que, de toute façon, il s’a-
gi rait d’une responsabilité contractuelle 
régie par le Code Civil.
(Vote)

8. Règlements de circulation 
définitifs
a) Modification du règlement 
de la circulation – Lalleng – 
introduction du parking 
résidentiel; décision 
b) Modification du règlement 
de la circulation – bd Prince 
Henri; décision 
c) Modification du règlement 
de la circulation - rue Emile 
Mayrisch; décision

Henri Hinterscheid (LSAP) expose 
que le premier point ne concerne qu’un 
règlement technique d’une décision poli-
tique qui a été prise auparavant, à savoir 
celle d’étendre le parking résidentiel sur 
le quartier Cinquantenaire/Lallange.
Le point b) concerne une situation inso-
lite au boulevard Prince Henri où un rive-
rain a étendu sa propriété sur la voie pu -
blique et, depuis lors refusait de s’acquit-
ter des procès-verbaux qui étaient dres-
sés contre lui, alors qu’il y a une interdic-
tion de stationner sur l’ensemble du côté 
droit. Or, il est de droit qu’un terrain, 
même s’il est privé, est soumis à la régle-
mentation publique, s’il en existe. Le pro-
cureur d’état a reconnu le bien-fondé de 
la démarche, mais propose de préciser le 
règlement dans le sens voulu.

Le point c) vise la rue Emile Mayrisch et 
les changements intervenus à la hauteur 
de la nouvelle entrée de l’hôpital, le 
nom   bre des emplacements pour taxis 
étant réduit de huit à deux, les six places 
restantes devenant stationnement de 
cour  te durée, d’un maximum de trente 
minutes et réservés pour les personnes 
qui amènent un patient ou qui viennent 
en récupérer un. Il est en outre prévu de 
se concerter avec l’association des com-
merçants pour trouver une réglementa-
tion semblable dans le centre de la ville 
et pour y aménager des parkings «dépo-
se-minute».
Laurent Biltgen (déi Lénk) fait remar-
quer que déi Lénk approuvent le principe 
du parking résidentiel et celui de l’exten-
sion sur le territoire entier de la commu-
ne. Il critique le fait que les taxes de sta-
tionnement sont partout les mêmes sans 
distinction selon les quartiers. Il estime 
qu’il serait judicieux de relever les taxes 
dans le centre, pour stimuler les gens à 
utiliser davantage les parkings souterrains, 
tandis que dans la périphérie – où il s’agit 
uniquement d’éviter que les quartiers rési-
dentiels deviennent des parkings longue 
durée – les tarifs pourraient baisser.

Georges Mischo (CSV) marque l’ac-
cord de sa fraction pour les trois règle-
ments mais voudrait savoir, s’il y aurait 
une signalisation spéciale pour les sta-
tionnement de courte durée devant l’hô-
pital.

Henri Hinterscheid (LSAP) se montre 
d’accord avec Monsieur Biltgen et fait 
savoir qu’une proposition de tarifs éche-
lonnés est en train d’être élaborée et 
qu’elle sera présentée au conseil commu-
nal encore avant l’été. Cette proposition 
tien dra compte du fait qu’il y a le centre, 
le centre élargi et la périphérie, tout 
com  me de celui qu’il y a trois parkings 
souterrains dans le centre. Pour deux 
d’en  tre eux, la commune peut décider 
de la tarification. Le troisième est le par-
king Kennedy qui s’avère être plus diffi-
cile à gérer. En outre, la proposition tien-
dra également compte du «dépose-mi-
nute» à certains endroits dans le centre.
Il répond à Monsieur Mischo que les ser-
vices de la circulation sont fin prêts pour 
mettre en place les panneaux afférents et 
qu’ils n’attendent plus que le feu-vert de 
la part du conseil communal. L’échevin 
annonce que les agents municipaux vont 
verbaliser sérieusement à ces endroits, 
mais il est confiant que le système, à l’in-
star de celui du Kiss&Go près des écoles, 
sera efficace.
(Vote)

9. Autorisations d’ester  
en justice:
a) Droit du Travail: appel contre 
le jugement rendu le 27 avril 
2015; décision 
b) Bail à loyer: introduction 
d’une procédure pour récupérer 
les loyers impayés; décision

Vera Spautz (LSAP) demande une au -
to  risation d’ester en justice pour deux 
affaires, l’une concernant le licenciement 
d’une ancienne salariée de la commune 
et pour lequel un jugement pour licen-
ciement abusif avec dommages et inté-
rêts substantiels a été prononcé par le 
 tribunal de travail et l’autre concernant le 
recouvrement de loyers impayés par l’an-
cien locataire de la maison qui devra 
accueillir la «Fixerstuff».

Guy Kersch (déi Lénk) entend interve-
nir quant à la première affaire et se pro-
nonce contre la procédure d’appel que la 
commune veut engager, estimant que les 
faits reprochés à l’ancienne salariée ne 
justifiaient certainement pas un licencie-
ment et soulignant que le libellé du juge-
ment de première instance était extrême-
ment défavorable à la commune.

Vera Spautz (LSAP) justifie la démar-
che par le montant trop important qui a 
été accordé à la plaignante et qui n’est 
en aucune relation avec la gravité du 
dossier et par le fait que la dame dont 
ques  tion aurait longtemps bénéficié du 
bon-vouloir de la commune et qu’elle en 
aurait largement profité.

Dan Codello (LSAP) propose de traiter 
dorénavant les dossiers de personnel tel 
que celui-ci dans la réunion à huis clos, 
alors qu’il trouve pénible que de tels dos-
siers soient présentés en public et que 
l’échevin en charge du personnel, tout 
comme la bourgmestre, doive bien se 
garder de relater tous les détails.
(Vote)

10. Transactions immobilières; 
décision

Vera Spautz (LSAP) présente quatre 
tran sactions immobilières.
(Vote)

11. Devis et crédits spéciaux
a) Immeuble 9, cité  
Schaeftgen – rénovation;  
devis; décision 
b) Immeuble 1, rue Pasteur – 
rénovation; devis; décision 



Conseil Communal du vendredi 12 juin 2015

33

Résumé en français

c) Bureaux Commission  
Scolaire – remplacement façade 
vitrée; devis et crédit spécial; 
décision
d) Stade de la Frontière – 
réfection des gradins; devis; 
décision
e) Nonnewisen, acquisition de 
terrains; crédit spécial; décision 
f) Renouvellement de l’éclairage 
public dans les rues P. Claude,  
Z. Bernard; devis; décision 
g) Renouvellement du réseau 
d’eau potable dans la cité  
L. Blum; devis; décision 
h) Renouvellement du réseau de 
l’antenne collective dans les 
rues P. Claude, Z. Bernard; 
devis; décision 
i) Installation d’un point d’accès 
Wifi dans les rues P. Claude,  
Z. Bernard; devis; décision
j) Renouvellement du réseau de 
l’antenne collective dans la cité 
L. Blum; devis; décision

Vera Spautz (LSAP) présente les points 
a) à e) des devis et crédits spéciaux et  
les soumet au vote, les points f) à j) étant  
de la compétence de Monsieur Hinter-
scheid.
(Vote)

Georges Mischo (CSV) pose la ques-
tion pourquoi il a été nécessaire de voter 
deux devis différents pour la réparation 
des gradins du stade de football de la 
Jeunesse d’Esch et si les travaux afférents 
sont achevés entretemps ou s’il faudra 
s’attendre à d’autres frais.

Henri Hinterscheid (LSAP) explique 
que le premier devis concernait le rem-
placement de dalettes et le devis actuel 
concerne les travaux de stabilisation des 
gradins supérieurs en béton. Il précise en 
outre que ce sera surtout du délai de réa-
lisation du projet touchant au stade à la 
«Lentille Terre Rouge», dont dépendra 
l’envergure des travaux à réaliser.
Il expose ensuite les éléments f) à j) du 
point 11 de l’ordre du jour.
(Vote)

12. Relevé et rôle supplétif de 
l’impôt foncier pour l’exercice 
2014; décision

Vera Spautz (LSAP) demande l’appro-
bation du relevé et rôle.
(Vote)

13. Don au nom de son Altesse-
Royale dans le cadre de la Fête 
Nationale 2014; décision

Vera Spautz (LSAP) rappelle qu’un 
accord avait été trouvé avec la Cour 
Grand-Ducale – qui en était ravie – pour 
ne plus leur remettre de cadeaux à l’oc-
casion de la veille de la Fête Nationale, 
mais d’utiliser cet argent pour remettre 
un don à une association eschoise qui 
œuvre dans le domaine social, le mon-
tant correspondant étant de 250 euros 
chaque année. Pour l’année 2014, le 
choix est tombé sur l’Abrisud.
(Vote)

14. Fabrique d’Eglise St Joseph; 
approbation d’un acte de vente 
du 28 octobre 2014; décision

Vera Spautz (LSAP) soumet au vote un 
acte concernant la fabrique d’église Saint 
Joseph et informe en parallèle que des 
réflexions devront être menées sur le des-
tin des bâtiments d’église en général, le 
ministère de l’Intérieur ayant appelé les 
communes à ce faire. Elle renseigne qu’il 
a été difficile de rassembler tous les docu-
ments et données requis, mais que ce 
serait d’ores et déjà chose faite. Le col-
lège échevinal va donc prendre ce dos-
sier en charge, en discuter avec les con-
seillers et le ramener au conseil commu-
nal pour prises de décisions.

Taina Bofferding (LSAP) renseigne 
qu’il existe deux circulaires différentes, 
l’une émanant du ministère de l’Intérieur 
et l’autre émanant du Syvicol, qui se rap-
porte à un échange avec le vicaire géné-
ral qui, évidemment, aurait une interpré-
tation légèrement divergente de certains 
articles. Madame Bofferding pose alors la 
question si des discussions ont déjà été 
menées et des pourparlers engagés et se 
réjouit du fait que le sujet sera également 
traité au sein du conseil communal.
(Vote)

15. Logement: Contrats de bail 
et avenants; décision

Vera Spautz (LSAP) rappelle qu’il est 
demandé aux locataires des logements 
communaux une situation de leur revenu 
et de leur famille chaque année, afin de 
pouvoir déterminer le loyer qui sera donc 
adapté en fonction des situations présen-
tées. Outre les adaptations de loyers 
seront à voter des avenants et des nou-
veaux contrats.
(Vote)

16. Subsides extraordinaires; 
décision

Vera Spautz (LSAP) présente la liste 
des subsides extraordinaires.
(Vote)

17. Commissions consultatives; 
modifications; décision

Vera Spautz (LSAP) annonce une 
modification au sein de la Commission 
du développement urbain, exploitations 
économiques et bâtiments dans laquelle 
Monsieur Remackel remplacera Madame 
Mathekowitsch et dans la Commission 
des Sports, Monsieur Allamano remplace-
ra Monsieur Schwickert et Monsieur Volz 
remplacera Monsieur Allamano.
(Vote)

18. Règlements de la circulation 
routière; confirmation et 
décision

Vera Spautz (LSAP) voudra encore 
attendre le vote concernant le point de la 
circulation avant de clôturer la séance. 
Elle annonce la prochaine réunion pour 
le 26 juin, date à laquelle l’organisation 
sco  laire devra être évacuée, mais lors de 
laquelle certains autres points seront en -
core abordés. La dernière réunion avant 
les vacances, celle du 10 juillet, sera sui-
vie d’un déjeuner commun avec la 
presse, comme à l’accoutumée.
(Vote)
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1. Correspondance
/

2. Enseignement et Maisons 
Relais  
a) Organisation scolaire et 
Maisons Relais 2015/2016; 
présentation
b) Sursis scolaires

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Gudde Moien alleguerten. Den 
Haaptpunkt vun dëser Sitzung haut, dat 
ass eis Schoulorganisatioun. A vu datt et 
e laange Punkt ass, en ausféierlechen, 
ginn ech dem Schäffe Jean Tonnar direkt 
d’Wuert.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Merci 
Madame Buergermeeschter. Ech wollt 
mech emol fir d’éischt entschëllegen, 
dass Der déi Dokumenter relativ spéit 
kritt hutt. Dat huet awer zwou Erklärun-
gen. 
Éischtens, well mer versichen, déi Chiffe-
ren ëmmer esou à jour wéi méiglech ze 
halen. Dir wäert awer elo gläich héieren, 
dass dat nach ganz approximativ Chiffere 
sinn, déi mer an där Schoulorganisatioun 
elo haut um 26. Juni virstellen. 
An dat zweet ass, dass dem Groussher-
zog säi Gebuertsdag dotëschent war, 
wou e Méindeg de Mëtteg op der Ge -
meng net geschafft ginn ass, an en 
Dënsch deg néierens geschafft ginn ass. 
Dat ass d’Erklärung, firwat Der déi do 
Do  kumentatioun net éischter kritt hutt. 
Ech wollt, wann herno een eng Fro 
do riwwer hätt, do virgräifen.
Fir unzefänken, wollt ech awer e ganz 
grous  se Merci soen, an dat net einfach 
esou, un d’ganz Equipe vun der Schoul-
kommissioun, vum Service de l’enseigne-
ment mam Chantal Schoettert un der 
Spëtzt. Wat dat ganzt Joer – net nëmme 
fir d’Schoulorganisatioun – mat senger 
ganzer Equipe eng formidabel Aarbecht 
mécht. An datselwecht gëllt fir den 
In spekter mat senger Equipe vun der CIS, 
vun den Assistanten, vun all de Leit, déi 
do ronderëm sinn, déi och eng immens 
Aarbecht maachen. 
Ech wollt dem Här Baum stellvertriedend 
fir d’ganz Equipe Merci soen, déi sech 
ganz vill fir eis Stad Esch an eis Escher 
Kan  ner asetzt.
Ech ginn Iech just dräi Zifferen: 320 En -
seignanten d’lescht Joer, 3.270 Kanner, a 
wann een dovun ausgeet, dass déi all 
eng Mamm an e Papp hunn, dann huet 
ee 6.540 Elteren. Dat mécht praktesch 
10.000 Leit, déi concernéiert sinn, direkt 
vun der Schoul a vun der Schoulorganisa-
tioun. 

Ech wëll awer och soen, Dir, déi all um 
Terrain sidd, wéi mir och alleguerten, hu 
fir 10.000 Leit – dat ass en Drëttel vun 
der Escher Bevëlkerung –, net ganz vill 
Reklamatiounen. Et ass kloer, dass ëmmer 
Saache sinn, déi ee ka besser maachen. 
Ech wäert och elo am Laf hei vu mengen 
Developpementer drop zeréckkommen. 
Mä et ass awer och ganz kloer, dass ee 
bei esou enger grousser Equipe net vill 
Reklamatiounen huet. Et ass emol eng 
Kéier e Sall, deen anscheinend no eppes 
richt, wou dann Analyse gemaach ginn. 
Et ass emol eng Kéier e Sall ze kleng, et 
ass eng Kéier e Sall net do, an esou wei-
der. Mä en gros hu mer ganz wéineg Re -
kla  matiounen. Ech wollt dat awer och 
emol eng Kéier ervirhiewen. 
Wat elo d’Schoulorganisatioun u sech 
ugeet, fänken ech fir d’éischt u mam be -
rühmte Contingent. Dir wësst, dass mer 
am ganze Land mat deem neie Gesetz e 
Contingent hunn. Deen ass fir Esch per-
manent an d’Luucht gaangen, an deen 
ass och dëst Joer erëm an d’Luucht 
gaang. Dee war d’lescht Joer 1,8671 an 
deen ass dëst Joer 1,8806. Do ass an der 
Schoul  kommissioun – an ech muss 
engem Member vun der Schoulkommis-
sioun, dem Här Biltgen, Merci soen – 
d’Fro opkomm, wéi vill dat dann aus-
mécht. Dat ass am Fong eng Fro, déi 
ganz pertinent ass. Well et huet een do 
eng Ziffer mat engem Komma a véier Zif-
feren hannendrun. An da freet ee sech: 
Dee Contingent geet an d’Luucht, wat 
bréngt dat mat sech? 
Dat bréngt mat sech, dass mer kënne 
méi Enseignanten hunn. Dat bréngt awer 
och direkt mat sech, dass d’Gemeng méi 
Pai ze bezuelen huet. Ech wëll dat och 
emol eng Kéier ervirhiewen. Well mer 
haten do déi net gutt Surprise, dass mer 
d’lescht Joer op eemol eng Facture vum 
Ministère kritt hunn, déi, wann ech mech 
gutt erënneren, iwwer 600.000 Euro war, 
déi mer hu missen nobezuelen. Dat 
heescht, et ass ëmmer ganz flott, en héije 
Contingent ze hunn a sech kënnen ze 
bretzen, wéi vill Enseignante mer hunn. 
Mä dat bréngt awer och mat sech, dass 
een doduercher méi Paien huet.
Deen neie Contingent, dat sinn 43 Ston-
nen d’Woch. Dat heescht, en gros sinn 
dat zwou Enseignanten, déi dat méi 
mécht, par rapport zu deem Joer virdrun. 
Dat ass net enorm, mä et ass awer en 
Zeeche, wéi Der gesitt, dass dee Con-
tingent all Joer permanent an d’Luucht 
geet.
Mir haten d’lescht Joer am Schäfferot – 
an dat ass och, mengen ech, ganz gutt 
ukomm am Gemengerot duerno – an der 
Schoulorganisatioun decidéiert, dass mer 
dee Contingent net tel quel géifen op 

ganz Esch applizéieren. Mä dass mer géi-
fen eng Adaptatioun maachen no där 
Etude, déi mer an Optrag ginn hate beim 
CEPS/Instead. Wou en Indice socio-éco-
nomique gekuckt a gerechent ginn ass 
iwwert déi verschidde Ressorts scolaires. 
A mer proposéieren Iech, och dëst Joer 
erëm de Contingent esou ze applizéie-
ren. Esou dass dat géif ausmaachen, dass 
de Brill e Contingent vun 1,90 hätt, par 
rapport zu deem 1,88. An Dellhéicht 
kéim op 1,85. An do dotëschent géingen 
dann déi aner Entitéite leien. 
Do kann ee sech dann och d’Fro stellen, 
wat mécht dat dann aus an de Stonnen. 
Dat mécht och net ganz vill aus. De Brill 
wënnt doduercher 17 Stonnen, an 
d’Dell     héicht verléiert 13 Stonnen. Dat 
sinn d’Extremitéiten. Do dotëschent just 
ku  riositéitshalber hu mer op den Nonne-
wisen dräi Stonne manner, an der Ganz-
dagsschoul eng Stonn manner, Lalleng 
zwou Stonne manner, de Brouch kritt 
eng Stonn méi, den ale Lycée kritt eng 
Stonn méi, an d’Grand-rue kritt siwe 
Stonne méi. 
Eis Propos wier dann elo, dass mer géifen 
op deem do Wee weiderfueren, de Con-
tingent awer ze adaptéieren no deem In -
di  ce socio-économique, wéi e vum CEPS/
Instead festgehale ginn ass.
Wat elo d’Zuel vun de Kanner ugeet, do 
hunn ech schonn ugangs gesot, dass déi 
ex trem variéiert. D’lescht Joer – ech gi 
vun där Zuel aus – hate mer de 15. Sep-
tember 3.270 Kanner. Dëst Joer wier 
d’Zuel vun de Kanner, laut dem Ministère 
sen ge Berechnungen, 3.236. Den 8. Juni, 
wéi mer déi éischt Organisatioun virbe-
reet hunn, ware mer op 3.269, dat waren 
der schonn 33 méi, wéi de Ministère sel-
wer gerechent huet. An eis Previsioune si 
fir de 15. September 3.343. Dat heescht, 
dat wiere ronn 60 oder 70 Kan ner méi 
wéi dat Joer virdrun. 
Mä wéi gesot, ech kann Iech do keng 
präzis Chiffere ginn. Well am Summer si 
Leit, déi fortginn, et si Leit, déi op Lëtze-
buerg oder op Esch kommen, an déi 
Varia tioune sinn extrem staark. An déi 
Chiffere kritt Der eréischt dann an der 
éischter Gemengerotssëtzung no der Va -
kanz, wou mer dann déi definitiv Chiffere 
wäerten hunn.
Wat de Précoce ugeet, do sinn d’Zifferen 
och interessant. Fir dat Joer, wat elo 
kënnt, hate mer 368 Kanner, déi kéinten 
an e Précoce goen. Déi also dräi Joer 
hunn um 31. August. Et sinn effektiv 
Aschrei  wungen, an dat sinn definitiv 
Chiffere vun 202 Kanner. 202 op 368 
méig  leche Kanner, dat si ronn 55% vun 
de Kanner, déi kéinten ageschriwwe 
ginn. Dir wësst, dass mer mam État civil 
ex  trem d’Gebuerte suivéieren. An do 
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geet ervir: dat huet elo stagnéiert zwee, 
dräi Joer. 
Bei enger Populatioun vun 33.481 Awun-
ner, wéi gesot, ware mer op 368 Gebuer-
ten hei an Esch. Dee Chiffer wäert awer 
an den nächste Joren op iwwer 400 Kan-
ner klammen, déi dann an der Méig lech-
keet sinn, an e Précoce ze goen.
Ech wollt awer och wéi all Joer deenen 
Enseignanten e ganz grousse Merci soen, 
déi dëst Joer am September net méi 
wäerten ufänken oder vläicht nach e 
Mount ufänken. Et sinn dëst Joer siwe 
Leit. Et ass eng Promotioun, déi ech rela-
tiv gutt kennen. Et ass den Eugène Miller, 
dee 37 Joer Anciennetéit huet, et ass de 
Guy Cruchten, dee 36 Joer Anciennetéit 
huet, de Paul Hottua 27 Joer, d’Aline 
Sois son 42 Joer Anciennetéit hei zu Esch, 
de Raymond Krippeler 36 Joer, de Francis 
Marxen och 36 Joer, an dann d’Madame 
Fabienne Zimmer, déi méi spéit bei eis 
komm ass. 
Ech wollt deene siwen engagéierten En -
sei  gnanten e ganz grousse Merci soe fir 
hiert Engagement. Ech kommen herno 
nach eng Kéier op den Här Miller zréck, 
deen och nach d’Horairë gemaach huet 
an deen eis wäert feelen an der nächster 
Zäit, vu dass elo e Computer d’Horairë 
mécht amplaz vum Här Miller.
(Zwëscheruff)
Jo, on n’arrête pas le progrès, Madame 
Hildgen, mä et deet mer och leed. Mir 
hunn all Joer misse kämpfen, fir déi 
Déchargen ze kréie vum Här Miller. Dat 
war ëmmer eng Staatsaffär. An ech kann 
nëmme soen, wa mer den 23. Juli déi 
drëtt Lëscht gestëmmt hunn – net ge -
stëmmt hunn, mä déi Chargéë placéiert 
hunn an hinne Klasse ginn hunn –, da 
war den Här Miller do an en huet hinnen 
en Horaire definitif a fäerdeg an de 
Grapp gedréckt. An ech hoffe just, dass 
et mam Computer d’selwecht geet.
Ech hunn et scho gesot, de Personnel 
enseignant besteet aus 362 Persounen. 
Mer hunn 250 Brevetéierter, mer hunn 
actuellement 70 Chargéen, mer hunn 23 
Educateuren, mer hunn nach ee Fonc-
tionnaire communal a mer hunn 18 Re -
liounshären a -jofferen. Dat ass de Con-
tingent vun deenen 362 Persounen, déi 
de Corps enseignant hei zu Esch de 
Moment duerstellen.
Op der éischter Lëscht, kënnt Der Iech 
erënneren, hate mer fënnef Kandidatu-
ren. Zwou hate sech direkt zréckgezunn. 
A wéi mer den 9. Juni hei um 9 Auer déi 
Lëscht 1 gestëmmt hunn, do hunn ech 
ge   sot, vun deenen dräi wäert awer 
héchstens ee bleiwen. Dat ass och esou. 
Déi aner hunn déi Plaze kritt, wou se vir-
dru waren, notamment zu Weiler-la-Tour. 
An d’Madame Schulté an den Här Sturm 

hunn dofir demissionéiert. Mer behalen 
also just den Här Thomas Muller, deen 
nei op der Lëscht 1 hei zu Esch affektéiert 
ass.
Mer hunn awer och, ech muss dat och 
soen, 11 Départen, fënnef um Brill, een 
am ale Lycée, een zu Lalleng, een an der 
Ganz  dagsschoul, een an den Nonnewi-
sen an zwee um Brouch. Do sinn der 
néng, déi an eng aner Gemeng ginn. 
Mer hunn och ganz laang an der Schoul-
kommissioun doriwwer geschwat, well 
mer eis awer ëmmer d’Fro stellen, firwat 
geet ee fort. An den Inspekter huet ganz 
kloer gesot, et ass net wéint Esch. Mä 
d’Leit bauen a kafen ëmmer méi ausser-
halb vun Esch an da gi se do schaffen, 
wou se méi no wunnen a wou se net 
mussen en Auto huelen. An dat bréngt 
mat sech, dass hei elo Leit net op No -
pesch  dierfer ginn, mä carrément op 
Contern oder op Nidderanven oder op 
Weiler-la-Tour. An dat ass d’Erklärung. 
Dann hu mer awer och een Départ an 
dem Modulaire, deen en neien Défi sicht. 
A mer hunn och een Départ an d’Kanner-
schlass op Suessem, wat och en neien 
Défi ass. Wou Leit wëllen an aner Domä-
nen oder mat méi grousse Kanner schaf-
fen oder anescht schaffen.
Fir d’nächst Joer hu mer prévu, dräi 
Klasse méi ze hunn. Mer haten dëst Joer 
207 Klassen. Mer wäerten d’nächst Joer 
210 Klassen hunn, mat dann – ech gi 
mat där Zuel vun Élèven, wéi mir elo vir-
gesinn hunn – 3.343 Kanner. D’Moyen    ne 
vun de Klassen, ech wëll do awer och 
drop insistéieren an et all Joer erëm soen, 
ass 15,91. Dat heescht, et si manner wéi 
16 Kanner pro Klass. Dat heescht net, 
dass awer net och emol eng Klass mat 19 
ass, wat mengen ech awer och nach net 
iwwerdriwwen ass. Mä et sinn dann awer 
och Klasse mat 13 oder 14. D’Moyenne 
op jidde Fall ass 15,91.
Vun deenen 3.300 Kanner hu mer 
64,49% auslännesch Kanner. 64,49%, 
dat ass sensiblement d’selwecht wéi 
d’lescht Joer. Do war et 64,26%. Dat ass 
keng ganz grouss Differenz. Et ass keng 
notabel Differenz. Mä et seet eis awer 
genuch, d’Unzuel vun den auslännesche 
Kanner an déi Problemer, déi domadder 
verbonne sinn an déi mer versichen ze 
léisen.
Et sinn nëmme ganz wéineg Variatiou-
nen, wat elo d’Klassen ugeet. Um Brill hu 
mer zwou Klasse manner am C1, zwou 
Klasse méi am C2, eng Klass manner am 
C4. Um Brouch hu mer eng Klass méi am 
C1, um Dellhéicht och eng méi am C1. 
D’Nonnewisen, déi wuesse relativ lues. 
Do sinn an deenen neie Wunnengen op 
den Nonnewisen nach net vill Leit, déi 
Kanner hunn, déi scolariséiert sinn. Lal-

leng par contre wiisst ganz séier, well do 
nach déi nei Quartiere sinn, an och de 
ganze Quartier Giorgetti, déi op Lalleng 
ginn. An ech kommen do nach eng Kéier 
drop zréck, wa mer herno iwwert d’Zu-
kunft vun eise Schoule wäerte schwätzen.
E puer Statistiken, déi ëmmer interessant 
sinn. D’Kanner vun der Morale laïque a 
vun der Relioun: Mer haten d’lescht Joer 
an der Morale laïque 674 Kanner age-
schriwwen. Dëst Joer sinn der 726 age-
schriwwen. An der Relioun hate mer der 
1.564, a mer hunn der dëst Joer 1.533. 
Dat sinn déi Kanner, déi doranner age-
schriwwe sinn.
An de portugisesche Course sinn och 
nach ëmmer eng ganz Partie Kanner age-
schriwwen, mä déi Zuel geet awer per-
manent zréck.
Iwwert d’Schwamme wollt ech och e 
Wuert soen. Mer hunn d’lescht Joer – an 
ech war ganz frou, dass dat alles unani-
me  ment ugeholl ginn ass –, erëm 
d’Schwammen am C4 agefouert. Der 
wësst, dass mer jorelaang am C4 keng 
Schwammcourse méi haten. Mer hate 
just do de Kanner gratis Entrée an d’Pis-
cine ginn. Mer hunn dat d’lescht Joer 
erëm agefouert. An dat ass och ganz 
flott, dass déi Kanner vum 5. a vum 6. 
Schoul joer och erëm kënne schwamme 
goen. An am C1 ginn d’Course vun de 
Schwamm meeschtere gehalen. Schonn 
d’lescht Joer. 
Der hutt matkritt, déi Polemik, déi entsta-
nen ass – ech hunn dat zoufälleg op der 
Tëlee gesinn –, wien dat Schwammen elo 
soll halen. An dat ass eng ganz grouss 
Polemik. Well d’Enseignanten hu gesot, 
mir wëllen dat selwer maachen, mir wël-
len no bei eise Kanner sinn an net nëm-
men am Schoulsall. Ech perséinlech fan-
nen, a meng Kollege vum Schäfferot fan-
nen dat och – an ech wier frou, wann dat 
och géif vun Iech ënnerstëtzt ginn: Mir 
wollte proposéieren, dass och am C2 
d’Schwamm meeschtere géifen d’Cour-
sen halen. D’Schwammmeeschtere sinn 
awer déi, déi dat definitiv a jorelaang ge -
léiert hunn an en Exame musse maa-
chen. An ech fannen et am allerflottsten, 
an hei zu Esch geet et och bal an all Fall 
esou, dass d’Schwammmeeschteren dat 
mat den Enseignantë maachen. Dass dat 
iwwerhaapt keng Diskussioun ass. An 
dass et net ass, wéi ech et do op der 
Tëlee gesinn hunn, dass de Schwamm-
meeschter do steet mat den Äerm iwwer-
eneen an de Schoulmeeschter ass am 
Waasser. A wann een erdrénkt, da muss 
de Schwammmeeschter an d’Waasser 
spran   gen. Ech fannen dat absurd. 
An duerfir wier ech frou, wann Der Är 
Mee  nung herno dozou géift soen. A 
wann Der eventuell och do déi selwecht 
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Mee nung hätt wéi mir se hätten. Well 
ech fannen, et soll een deem, deen dat 
geléiert huet, dat loossen. Ech maache 
mer vläicht elo do net lauter Frënn, mä 
ech stinn awer zu där Meenung.
Da komme mer dozou, wat och ëmmer 
interessant ass, wéi geet et weider mat 
eise Kanner nom sechste Schouljoer. An 
do hu mer d’Chifferen – ech hunn zwar 
héie ren, dass nach Entretiens sinn, mä mir 
hunn awer d’Chiffere vun dësem Joer elo, 
wéi et ausgaangen ass. An de klassesche 
Lycée kommen 21%. D’lescht Joer waren 
et och 21%. Dat ass also bliwwen. An den 
Technique komme 60%. An do ass déi 
gutt Nouvelle, also se hunn dëst Joer den 
Technique an den Adapté beienee gehäit. 
Do hate mer d’lescht Joer 49%, a mer 
hunn dëst Joer 60%. Dat ass also eng 
ganz gutt Nouvelle, well mer gesinn, 
dass de Modulaire vu 25% op 16% erof-
gaangen ass. Ech fannen, dass dat bal déi 
erfreedegst Nouvelle ass. Ech hunn awer 
och elo net do d’Erklärungen. 
Dann hu mer nach 1% vu Kanner, dat 
sinn der véier, déi an e Modulaire franco-
phone ginn, deen ass zu Lalleng. A mer 
hu fënnef Kanner, déi an en Accueil ginn 
op Lalleng, dat ass och am Lycée zu Lal-
leng. Dat sinn d’Statistiken. Also et ass 
net elo, dass de klassesche Lycée an 
d’Luucht geet, mä déi gutt Nouvelle fir 
mech ass, dass de Modulaire ëm 9% 
erof  geet, vu 94 Kanner op 51 Kanner. 
Dat ass eng relativ grouss Zuel. Dat ass 
bal d’Halschent, net grad, mä awer eng 
ganz grouss Zuel, wou mer frou sinn, 
dass mer dat esou kënnen annoncéieren.
Wat och nach wichteg ass ze soen, dat 
ass, dass an der nächster Rentrée scolaire 
a ganz Esch a Cyclë geschafft gëtt. D’En-
seignanten hunn do eng grouss Libertéit. 
Dat ass ganz ënnerschiddlech an deene 
verschiddene Gebaier. Déi eng schaffen 
zu dräi mat zwou Klassen. Wat och nei 
ass – am Fong net nei, well wéi mir an 
d’Schoul gaange sinn, déi méi al, do ass 
et dat permanent ginn: dass et hete-
rogen Klasse sinn, dat heescht, dat 3. an 
dat 4. ware beieneen. D’Rad gëtt also 
och ni nei erfonnt, well dat ass et schonn 
alles ginn. Mä dëst Joer ass dat erëm zim-
lech „in“. An ech fannen et perséinlech 
eng ganz gutt Saach, well déi méi Grouss 
kënnen deene méi Klengen eppes bäi-
brén gen. An déi méi Kleng, déi méi avan-
céiert sinn, kënnen eppes léieren, wat se 
vläicht, wa se an enger klassescher Klass 
gewiescht wieren, net geléiert hätten.
Ech hu scho vum Computerprogramm 
ge  schwat. Mir hunn dee Programm 
Untis, deen och an de Lycéeë gebraucht 
gëtt. Dat ass dann deen neien Eugène 
Miller, de Programm Untis, wou d’Horai-
rë gemaach ginn a wou mer en neie Pro-

gramm kaf hunn. A wou mer och da ver-
sichen, dass d’Horairë fäerdeg sinn, wann 
d’Enseignanten elo affektéiert ginn.
Ech wollt awer och nach soen, dass mer 
91 Postes vacants erkläert hunn no der 
Lëscht 1. Dat heescht, déi musse mer be -
setzen. Dovunner sinn 20 Klassen, déi fräi 
sinn. 
Et ass awer och esou, mer kréie jo elo 
d’Lëscht 2, déi gëtt publizéiert den 2. 
Juli. Dat sinn déi nei brevetéiert Ensei-
gnan   ten, wou mer an de leschte Joren 
ëmmer awer eng ronn 20 Leit op Esch 
kritt hunn. Et ware vill Escher am Con-
cours, wou mer hoffen, éischtens, dass se 
pa  cken an zweetens, dass se dann och 
op Esch kommen. Déi 20 Klassen, déi fräi 
sinn, versiche mer sou gutt wéi méiglech 
mat brevetéiertem Personal ze besetzen. 
Ech wëll hei nach eng Kéier soen, wat 
ech all Joer soen: Mir hu ganz gutt Char-
géen, dat gëtt och ëmmer hei confir-
méiert. Mä et ass awer evident, dass mer 
ver    sichen, wa mer Brevetéierter hunn, 
dass mer déi mat Klasse besetzen. Awer 
dat heescht net, dass eis Chargéen net 
en  gagéiert a gutt Personal wieren. 
An ech profitéieren dann och hei op dë -
ser Plaz, fir allen Enseignanten, déi et net 
einfach hunn an déi wierklech all Dag 
musse kämpfe mat de Kanner, mat den 
Elteren, an déi awer all en règle générale 
eng gutt Aarbecht maachen, Merci ze 
soen. An déi doduercher erlaben, dass 
mer eben net méi ugeschwat ginn an 
dass mer net méi Problemer hei hunn an 
dass mer eis kënnen op dat Essentiellt 
kon    zentréieren.
Den 2. Juli, wéi gesot, ass déi Lëscht 2 
de  finitiv. An de 16. Juli da gëtt dann 
d’Lëscht 2bis publizéiert, wou mer da 
wäer  ten Enn Juli oder ëm den 20. Juli 
defi  nitiv all eis Klassen an all eis Affekta-
tioune gemaach hunn. Mir hunn och 
vum Ministère, d’selwecht wéi d’lescht 
Joer, zéng Poste vu Remplaçants perma-
nents erëm accordéiert kritt. An och 
d’sel  wecht wéi d’lescht Joer hu mer aacht 
Posten am Accueil accordéiert kritt, wat 
ganz wichteg ass a wat och ganz wichteg 
Plaze sinn.
Da wollt ech awer och ganz kuerz hei 
nach abordéieren, dass d’Escher Gemeng 
nach ëmmer ganz engagéiert ass an der 
Ganz    dagsschoul. Mer schaffen do enk ze -
sum  men, souwuel mat den Enseignant-
en, wéi mat den Educateuren, wéi mam 
Ministère. Mer sinn amgaang, eng nei 
Kon    ventioun opzestellen. Net méi spéit 
wéi de Mëtten um 12.00 Auer, wa mer 
da fäerdeg sinn, hu mer do eng nei Reu-
nioun. 
Mer sinn och ganz engagéiert an deem 
neie Projet um Brill, deen zënter zwee 
Joer leeft, dee geleet gëtt vum Professer 

Figari. Wat net einfach ass, a wou och 
be    stëmmt net d’Resultater – ech hunn 
dat d’lescht nach do gesot –, wäerten an 
dräi, véier Joer sinn. Mä eis Gemeng ass 
do ganz engagéiert a wou mer nëmme 
kën nen hëllefen, sief et op materiellem 
Plang haaptsächlech, mä och an de Reu-
nioune, wou mer ëmmer präsent sinn, 
ver  siche mer, dass dee Projet eppes gëtt. 
En ass ganz ambitiéis. Mä wéi gesot, mer 
wäerten net do an e puer Joer oder an e 
puer Trimester gesinn, dass dat elo fulgu-
rant an d’Luucht geet.
Ech wollt dann awer och de Présidents 
d’école e grousse Merci soen. Mer hunn 
dat agefouert, dass mer déi op d’mannst 
zweemol am Trimester gesinn. Wann een 
eppes huet, dann ass dat och méi oft, 
dass mer eis gesinn. Dat ass e ganz flot-
ten Terrain, wou eng ganz Partie Projeten 
a Problemer kënnen ausserhalb vum 
Rescht geléist ginn. Do ass eng ganz gutt 
Ze  summenaarbecht mat deene Prési-
dents d’école, an ech si ganz frou, dass 
dat esou leeft. 
Datselwecht wéi mat der klassescher 
Schoul   kommissioun. An déi zwee Con-
seilleren, déi an där Schoulkommissioun 
sinn, mengen ech, kënnen dat konfir-
méieren, dass net nëmmen eng frënd-
schaftlech an eng kollegial Zesummen-
aarbecht besteet, mä eng, wou jiddweree 
seng Meenung seet. Net méi spéit wéi 
leschte Mëttwoch, wou mer déi hei 
Schoul  organisatioun duerchgeholl hunn, 
do sinn Elteren, déi hir Meenung soen, et 
sinn Enseignanten, déi hir Meenung 
soen, et si politesch Engagéierter, déi hir 
Meenung soen. Mä et ass ganz selten, 
dass mer do erausginn, dass net unanime 
Avisen ofgestëmmt gi sinn. 
Ech sinn och ganz frou, dass d’Schoul-
kommissioun net zéckt, dem Schäfferot 
Proposen ze maachen. Ech denken zum 
Beispill u Wobrécken, wou d’Schoulkom-
missioun ganz kloer Positioun geholl 
huet, dass zwee Zich vum ganze Cycle 
solle kommen, well gezéckt ginn ass,  
ob mer dräi Zich oder zwee Zich solle 
maachen. D’Schoulkommissioun huet 
ganz kloer Positioun geholl. Si huet och 
kloer Positioun geholl iwwert d’Form 
vum Gebai, wou de Schäfferot nach keng 
De  cisioun geholl huet. Mä do sinn dräi 
Projeten en vue, an d’Schoulkommis-
sioun huet net hesitéiert, doriwwer  
ze diskutéieren. D’selwecht wéi iwwert 
deen zweete Punkt, wou mer laang dis-
kutéiert hunn, ob mer deen net sollten 
an de Huis clos huelen oder net, wou 
mer her no kuerz drop zréck wäerte kom-
men.
Ech kommen dann och nach kuerz zu 
deene parallelen Aktivitéiten. Obscho 
mer dëst Joer kee PEP a kee Plan de réus-
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site scolaire stëmmen, wollt ech awer iw -
wert eng ganz nei flott Innovatioun 
schwätzen, déi dëst Joer virun enger 
Woch war, de Musikfërderprogramm. 
Dee während der Fête de la musique ge -
laf ass, a Kollaboratioun mam Kulturser-
vice a mam Enseignement, a mat der 
Kollaboratioun vun der Kulturfabrik, déi 
fir d’éischt dëst Joer d’Escher Schoulmu-
seksdeeg organiséiert huet. 
Et war den 18. an den 19. Juni. Et konnt 
jiddwereen drun deelhuelen, an d’Kanner 
sinn initiéiert ginn op déi dräi Zorte vun 
Instrumenter. Haaptsächlech Perkussioun 
– wat meeschtens am beschten ukënnt –, 
mä och, sief et Instruments à vent oder à 
cordes, Gei oder Trompett, wéi ee wëllt. 
D’Kanner hunn déi dräi Zorten Instru-
menter probéiert an da konnte se duerno 
mat Hëllef vun engem Enseignant e 
klengt Museksstéck léiere spillen an dann 
och virspillen. Déi Participatioun war gra-
tis, an dat ass eng ganz flott Initiativ, déi 
mer d’nächst Joer wäerte widderhuelen.
Datselwecht gëllt fir de Sportfërderpro-
gramm, dee ganz gutt leeft, wou jo 
ëmmer méi Succès ass. Ech erënneren un 
d’LASEP. Et sinn iwwer 800 Kanner an der 
LASEP ageschriwwen. Mer hunn do och 
ganz engagéiert Enseignanten, déi déi 
LASEPscoursen halen. Ee vun de Beispiller 
vum Sportfërderprogramm ass de Projet 
vum Judo. Dir kënnt Iech erënneren, 
d’lescht Joer an der Sportshal hate mer e 
Rekord. Et waren 320 Kanner, déi op 
engem Tatami souzen a fotograféiert gi 
sinn. Dëst Joer gëtt de Rekord de loin 
gebrach. Et si 406 Schüler, déi do mat-
maachen. Dat ass awer net nëmmen e 
sportlecht Zil, wat mer do verfollegen. Et 
ass natierlech och, dass mer kämpfe 
géint Violence. An dass mer versichen, 
d’Aggressivitéit op déi Manéier ze ënner-
bannen. An dat ass eng ganz flott Saach.
Am Kader vun der Égalité des chances, 
do hu mer d’ganzt Joer Aktivitéiten. Mer 
haten am Theater Expositiounen. Déi 
lescht war de Vernissage den 3. Juni, wou 
d’Buer  germeeschtesch an ech konnte 
gesinn, wat eng flott Aarbecht do ge -
leescht gëtt. An déi Aarbecht gëtt 
d’ganzt  Joer geleescht, sief dat Gläich-
heet tëschent Jongen a Meedercher, sief 
et Égalité sociale, sief et d’Kultur ze ent-
decken, sief et en Handicap besser ze 
verstoen oder zesummenzeliewe mat en -
gem Handicap an engem Gesonden. Do 
ass der Imaginatioun keng Limite gesat. 
A mer wäerten och all déi Projete weider-
féieren, well mer am Fong nëmme gutt 
Infoen an Echoen iwwert déi Program-
mer an déi Projeten hunn. 
Da kënnt awer och déi üblech Fro. Ech 
wëll dat awer och net verstoppen. Wéi 
geet et da weider mat eise Gebaier? A 

wéi geet et da weider mat dem Schoul-
raum? Dat ass dat Spannend, awer och 
dat Enttäuschend, an enger Schoulorga-
nisatioun an an dem ganze Schoul-
wiesen; et geet all Dag weider an all 
Mount. An am September ass et schonn 
erëm anescht, wéi mer et elo gesinn 
hunn. An dat neit Gesetz huet d’Saach 
och net vereinfacht, mat méi Schoulraum 
a mat méi klenge Säll a mat aner Säll. An 
ech soen dat all Joer, a mir hu bis elo déi 
Situatioun gemeeschtert. Dat ass awer 
och – an dofir hunn ech dat ugesprach 
mat de Présidents d’école, déi ganz vill 
Versteesdemech hunn an déi iwwerall 
bereet waren ze hëllefen – ze kucken, 
dass mer genuch Schoulraum hunn.
Dir hutt all héiere vum Projet Wobrécken. 
Deen ass avancéiert, mä déi Schoul geet 
net d’nächst Joer op. Do kënne mer eis 
net bretzen. Se wäert och net 2017 op -
goen, do wäerte mer eis och net bretzen. 
Déi lescht Previsioune sinn, dass se 2019 
soll opgoen. Mä et gëtt op jidde Fall  
eng ganz nei Schoul am Quartier Wobré-
cken, wat eis wäert erlaben, éischtens 
emol Dellhéicht ze dechargéieren. A 
wann Dell       héicht dechargéiert ass, gëtt 
d’Grouss   gaass dechargéiert. 
An op där anerer Säit hu mer zu Lalleng, 
wou ech elo grad gesot hunn, och nach 
ganz vill Kanner. Well do déi nei Quar-
tiere sinn, no hannen, richteg de Quar-
tier Lalleng, an dann awer och de Quar-
tier Giorgetti bei der Lëtzebuerger 
Strooss. Wou vill Famillje mat jonke 
Kanner sinn, déi sech do installéiert 
hunn, déi sech do akaf hunn. A mer 
wäerten dat och ganz ganz enk weider 
ënner Kontroll halen an ënnersichen. 
Datselwecht – ech hunn et schonn héie-
ren elo hei vu menger rietser Säit: De 
Quar  tier Brouch ass och net an engem 
for  midabelen Zoustand, deen Turnsall. 
Also mir sinn eis däers alles bewosst. Mir 
wëllen dat guer net verschéineren. Mä 
mir kënnen net an engem Coup alles 
matenee maachen. 
Dat hei ass eng Aarbecht vu Joren a vu 
Jorzéngten. A wann eng Schoul op ass, 
da muss déi nächst scho längst geplangt 
sinn. Et geet net duer, dann un déi 
nächst ze denken, mä da muss déi nächst 
Schoul scho längst geplangt sinn. An dat 
ass, wat mir amgaang sinn ze maachen a 
wou mer och selbstverständlech, men-
gen ech, do all Är Ënnerstëtzung wäerte 
kréien a wäerten hunn.
Ech wëll awer ophalen op enger positiver 
Note. Ech hoffen, dass Der se positiv 
fannt. Et gëtt zënter Joren hei – ech wollt 
awer nach emol eng Kéier drun erënne-
ren –, net méi geschwat iwwert: „Wien 
huet dann alles de Secteur gewiesselt?“ 
„A wéi ass dat dann?“ „An dem Jempy 

säin, dee konnt wiesselen a mäi konnt 
net wiesselen.“ Dat ware schrecklech Dé -
baten. Ech wëll awer emol hei erënneren, 
wat dat Saache waren. Ech ka mech do u 
schrecklech Saachen erënneren. Mä déi 
Froe kommen awer nach ëmmer. 
Ech wëll dat awer och soen. Mä se kom-
men awer elo schonn: „Jo ech weess, 
dass Der stuer sidd an dat net maacht.“ 
Dat ass scho ganz berouegend. An da 
muss ech dann och heiansdo zu ganz 
noe Leit soen: „Ech kann et beim beschte 
Wëllen net maachen.“ 
Datselwecht ass – dat ass och nach net 
laang hier –, dass d’Schoulkommissioun 
d’Klassen opgedeelt huet. D’Schoulkom-
missioun huet dat ëmmer gemaach, an 
d’Enseignanten heibanne wëssen dat. An 
da ware schrecklech Saache gelaf. Do 
sinn d’Eltere gelaf komm: „Mäi wëllt 
awer bei deen“, „Déi do ass net gutt“, 
„Ech wëll awer bei deen heite Schoul-
meesch ter an net bei deen do“. Also do 
si schrecklech Situatioune gelaf. 
Mir hunn et awer fäerdegbruecht, dass 
d’Enseignanten elo d’Klassen opdeelen, 
wat ech net méi wéi normal fannen. A 
wa se net eens ginn, da komme se, an 
dann hëllefe mer. Mä dat ass awer nach 
ganz selten de Fall. Ech mengen, da soll 
awer och emol eng Kéier drun erënnert 
ginn, dass dat awer alles a mengen Ae 
favorabel evoluéiert huet. An dass mer op 
déi do Manéier all deenen Diskussioune 
kën   nen a konnten aus de Féiss goen.
Ech halen dann op mat där schéinster 
Note hei an deem Wieder, dat ass eis 
Waldschoul. Well ech nach ëmmer fan-
nen, dass dat dee schéinste Site ass, dee 
mer hunn. Déi Waldschoul empfängt 
tëschent 165 an 200 Kanner, déi an der 
Woch op deem Site sinn. Mir mengen 
alleguerten am Schäfferot, dass dee Site 
nach kéint developpéiert ginn, sief et fir 
eng Bëschcrèche, sief et fir kleng Kanner, 
sief et fir d’Vakanzenaktivitéiten. Mä op 
jidde Fall ass dat e Site, wou mer och 
mus  sen iwwerdenken a weider am Aen 
halen, ob mer do net kënnen e formida-
bele Projet maachen, wéi et en net géif 
wäit ginn, wann iwwerhaapt hei am 
Land.
Ech wollt och der Kufa e Merci soen, déi 
all Woch tëscht 45 a 60 Kanner empfänkt 
a wou déi Kanner ganz flott nei Initiati-
ven erliewen an nei Projete kënnen ent-
decken.
Dat ass, wat ech iwwert d’Schoule konnt 
soen. 
Ech ginn awer direkt iwwer op d’Maisons 
relais. Der wësst, dass d’Maison relais 
ëmmer méi enk mat de Schoule verbon-
nen ass a verbonne gëtt. Dat ass och 
wich teg esou. Dat ass och gutt esou. 
Well mer kënnen net soen, et gëtt eng 
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Schoul an et gëtt eng Maison relais, an 
da sollen déi zwee versichen, niewent-
eneen ze liewen, wéi se kënne liewen, 
plutôt gutt. Dat kënne mer net méi maa-
chen. Dat ass entretemps esou verenkt. A 
well et esou verenkt ass, sinn ech da ganz 
frou, Iech matzedeelen – an ech wëll 
och, dass dat sou vun der Press weider-
gedroe gëtt, well mer hoffen, dass d’Elte-
ren et gewuer ginn a wëssen –, dass 
d’Maison relais entretemps net méi an 
der Origer-Strooss ass, mä dass se ge -
plënnert ass.“ 

Schäffen Dan Codello (LSAP): „D’Ad-
ministratioun.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „D’Ad-
ministratioun vun der Maison relais, jo. 
Net all Maison relais, pardon. D’Adminis-
tratioun ass bei d’Administratioun vum 
Ser vice de l’enseignement a vun der 
Schoul  kommissioun geplënnert. Dat 
heescht hei op d’Boltgen-Plaz. An déi 
zwee Servicer fonctionnéieren zënter dräi 
Woche beieneen. Um Rez-de-chaussée 
sëtzt en permanence ee vun de Maisons 
relais, vun der Administratioun ënnen. 
Wat d’Zesummenaarbecht vill méi ein-
fach mécht a wat awer och den Elteren 
et vill méi einfach mécht, dass se net 
mussen op e puer Ulafstelle goen. Mä 
dass se op enger Plaz direkt all d’Informa-
tioune kënne kréien, déi se brauchen, fir 
hir Kanner sief et an d’Schoul, sief et an 
d’Maison relais anzeschreiwen. 
Firwat ass dat méiglech gewiescht? Ma 
ganz einfach, well den Inspektorat ge -
plënnert ass. Deen ass an d’Nelson-Man-
dela-Strooss geplënnert, an duerfir sinn 
déi Raimlechkeete fräi ginn. Déi Raim-
lechkeete gehéieren der Escher Gemeng, 
a mir hunn do proposéiert a fonnt, dat 
wär ideal, dass déi zwou Administratiou-
ne beienee wieren an enk géife mat-
eneen zesummeschaffen.
D’Situatioun vun de Maisons relais: ech 
wëll ëmmer just e puer Eckdate ginn, 
dass mer bei Null ugefaangen hunn, 
emol nach net virun zéng Joer, à peu 
près. Op eemol, 2008/2009, ass do e 
ganz groussen Essor komm: de Papillon, 
de Brouch ass bäikomm, de Brill II, de 
Brill III, de Jean Jaurès, de Brouch ass ver-
gréissert ginn. 
Am Juni ass de Parc Laval, deen ëmmer 
de Statut vu Crèche hat, Maison relais 
ginn. D’Ganzdagsschoul ass 2010 bäi-
komm. 2013 ass de Léon Jouhaux bäi-
komm mat 40 neie Still. A wat dann déi 
gutt Nouvelle zënter 2011/2012 ass, ass, 
dass an all Quartier an an all Entitéit op 
d’mannst eng Maison relais no bei der 
eegener Schoul fonctionnéiert. Am Gan-
zen hu mer 13 Maisons relais. Dovunner 

ass eng, déi a Kollaboratioun mam CIGL 
exploitéiert gëtt. Mer hunn der zwou, déi 
Kanner vu ganz Klengem un huelen. Dat 
ass notamment am Laval an dann och eis 
Maison relais an der Origer-Strooss, déi 
fir d’Personal vun der Escher Gemeng 
ass. Déi Crèche d’entreprise fonction-
néiert och anescht wéi déi aner Maisons 
relais, vun hallwer sechs mueres un, fir 
déi Leit, déi um sechs schaffe ginn natier-
lech, bis owes hallwer néng, fir déi Leit, 
déi um aacht Auer ophale mat schaffen.
Ech denken elo grad drun – ech hunn 
och an der Nuecht dru geduecht –, dass 
mer gesot haten, mer géifen eng Etude 
fir d’Utilitéit vu samschdes maachen. Ech 
mengen, dat hätte mer awer vergiess. 
Ech wëll dat soen. Oder ass déi Etude 
gelaf? Mä mer wollten envisagéieren, fir, 
wann de Besoin do ass, déi Crèche d’en-
treprise vun eiser Escher Gemeng, wat 
och eppes Uniques am Land ass – ech 
wëll dat awer ervirhiewen –, och even-
tuell samschdes fonctionnéieren ze loos-
sen. Fir de Rescht lafen déi Maisons relais 
wéi iwwerall vu siwen Auer mueres un, 
wou se da vu siwe bis aacht betreit ginn. 
D’Eltere kënne se bréngen. An dann ass 
normal Schoul an dann den Accueil an 
der Mëttesstonn vu Véierel vir zwielef bis 
zwou. An da geet et nomëttes, déi Deeg, 
wou keng Schoul ass, weider, vun zwou 
bis siwen, dënschdes an donneschdes. A 
soss bréngt d’Personal vun de Maisons 
relais d’Kanner erëm an d’Schoul, an 
dann no der Schoul ass erëm Maison 
relais vu Véierel vir véier bis owes siwen.
Ech verstoppen och net, dass ech nach 
ëmmer an der Idee hunn, dass déi Säll 
méi solle kënne benotzt gi vun deenen 
engen a vun deenen aneren. Et ass eis 
awer am Schäfferot ganz kloer bewosst, 
dass dat och Schwieregkeete sinn. Et 
kann een net einfach e Sall ëmbauen an 
da soen, elo ass et e Klassesall, an dann 
ass et en Iesssall, dann ass et e Spillsall an 
esou weider. Mä et mécht mech awer 
ëmmer e bëssen traureg an deenen Zäi-
ten, wou d’Suen awer knapp sinn, dass 
een esou e grousst Gebai an esou grouss 
Säll do stoen huet, an dass déi awer 
Ston  nen a Stonnen eidel stinn, bis déi 
Kan  ner kommen. An den Inverse gëllt 
och. An do hate mer och schonn Diskus-
sioune mat de Présidents d’école, ob 
d’Kan  ner net awer déi Turnsäll vun de 
Ge  baier kéinte gebrauchen. An ech men-
gen, do ass nach vill Potenzial, a mir 
wäerten där Idee och weider nogoen. 
Well et ass awer extrem wichteg, dass déi 
Gebaier an déi Méiglechkeeten, déi mer 
hunn, optimal kënne benotzt ginn.
Vun deenen 13 Maisons relais hu mer am 
Ganzen 1.066 Still. Ech fannen dat 
ëm mer ganz ellen, wann een amplaz vu 

Kan ner vu Still schwätzt, mä bon, an de 
Maisons relais gëtt dat awer esou gesot. 
Et sinn 1.066 Still, an déi si vun 1.120 
Kanner occupéiert. Dat erkläert sech, 
dass d’Kanner net ëmmer zu deene sel-
wechten Horairen do sinn. Also déi Zuel, 
déi ee muss wëssen, ass: 1.120 Kanner 
vun deenen 3.300, déi mer an eise 
Schou  len hunn, maache Gebrauch vun 
deene Maisons relais. Dat ass ronn en 
Drëttel. 
Ech kommen awer elo gläich op déi Zuel 
vun Demanden, deene mer net kënne 
po sitiv äntweren. Dofir sinn déi Critèren 
nach ëmmer déiselwecht, dass mer ku -
cken, wou Eltere schaffen, wou Elteren-
deeler alleng sinn, Monoparentalen an 
esou weider. Dass mer versichen, esou 
gutt wéi méiglech déi Maisons relais an 
déi Still, déi mer hunn, deenen zur Verfü-
gung ze ginn, déi se am meeschte 
brauchen.
Dir hutt och d’Evolutioun vun de Mai-
sons relais. Dir hutt, wéi et ugaangen ass, 
390. An Dir hutt och d’Proportioun vun 
Ufank un tëschent Jongen a Meedercher, 
déi interessant ass. Dass praktesch ëm -
mer den Equiliber gehalen ass, ouni dass 
mer dofir kënnen, an ouni, dass mer et 
wëllen. Vun Ufank u variéiert et tëschent 
48% – d’Meedercher sinn ëmmer an der 
Ënnerzuel – an 52%. 49-51: et ass also 
praktesch en Equiliber. 
Wat och flott ass ze wëssen: an eise Mai-
sons relais hu mer 28 Nationalitéite ver-
trueden. Et sinn dëst Joer zwou nei Na -
tio nalitéite bäikomm. An dat ass eng 
ganz grouss Zuel, wéi Der gesitt. Mä dat 
ass awer net verwonnerlech, wann Der 
d’éinescht héieren hutt, dass 64% vun 
eise Kanner auslännesch Kanner sinn. 
Esou dass déi Zuelen am Fong net er -
staunlech sinn, an déi Chiffere vun 28 
Nationalitéiten och iwwerhaapt net er -
féieren. 
Mer hunn am Ganzen dëst Joer 491 lëtze-
buergesch Kanner gehat, 455 portugi-
sesch Kanner. Während enger Zäit hate 
mer méi portugisesch Kanner. Et sinn 
awer zënter zwee Joer erëm méi lëtze-
buergesch Kanner an eise Maisons relais. 
Mä déi Ziffere variéieren an hunn och an 
eisen Aen iwwerhaapt keng Bedeitung. Et 
ass just kuriositéitshalber, wou ech Iech 
déi Chiffere ginn. Déi fënnef meescht Na -
tionalitéiten, déi besat sinn, sinn da lëtze-
buergesch Kanner, portugisesch Kan  ner, 
dono, wäit hannendrun, 62 franséisch 
Kanner, 32 kapverdianesch Kan ner, 19 
italienescher an 10 aus dem Mon    tenegro. 
Dat sinn dann déi fënnef meescht Natio-
nalitéiten, wéi se vertruede sinn.
Et ass och esou, dass den Alter vun de 
Kanner variéiert. An do sinn da bei wäi-
tem am meeschte Kanner an der Alters-
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spart vu sechs, siwen, aacht Joer. Dono 
geet se natierlech immens zeréck, well ee 
mat 12 schonn oft seet, ech wëll mech 
léiwer doheem ameséiere wéi an der 
Maison relais. Obscho mer dëst Joer fest-
gestallt hunn, dass d’Kanner méi laang 
bleiwen, also och méi Kanner vun 11, 12 
Joer. 
An da fënnt een eraus, dass d’Woche-
moyenne vun de Kanner vill méi an 
d’Luucht gaangen ass: vun 13 op 14. Do 
hu mer eng Augmentatioun vun 11,7%. 
2013 waren 12.844 Stonnen an der 
Woch Occupatioun, an 2014 ass déi Zuel 
vun 12.844 op 14.357 eropgaangen. Dat 
ass also ëm 1.500 Stonne pro Woch an 
d’Luucht gaangen, dat sinn 11,7%. Wat 
flott ass festzestellen, a wou mer dann 
och gesinn, dass déi Lieuen doduercher 
vill méi occupéiert sinn.
Mir sinn awer och ganz stolz ze soen, 
dass d’Zuel vun de Molzechte permanent 
an d’Luucht geet, an dass mer perma-
nent versichen, d’Qualitéit vun eisem Ies-
sen ze verbesseren. An déi, déi d’lescht 
Woch bei der Aweiung vum Escher 
Geméisgaart waren, konnte gesinn, wéi 
flott dee Projet ass. An ech kann nëm-
men all Mënsch invitéieren – dat huet 
zwar näischt mat der Maison relais ze 
dinn –, do kucken ze goen. Do ass och 
eng Verkafsstell, wou ee wonnerbar 
Zalote kritt. Ech konnt dat selwer auspro-
béieren. An déi Wueren, déi Tomaten an 
dat Geméis, ginn notamment an eise 
Maisons relais gebraucht. Esou vill wéi 
méiglech gi mer beliwwert vun deem 
Geméisgaart, an dat ass e formidabele 
Projet, deen een net genuch ka luewen, a 
wou och d’Maisons relais kucke ginn. 
Well wéi vill Kanner gëtt et entretemps, 
déi net méi wëssen, wat eng Tomat a wat 
eng Wuerzel ass? Esou dass dat ganz flott 
ass, wa se kënnen an hire fräien Aktivitéi-
ten op de Gaalgebierg goen a sech dat 
ukucken.
Wat d’Personal ugeet, hu mer bei de 
Mai  sons relais 213 Leit, déi schaffen. 
Dovunner sinn der 170 à plein temps. 
Vun deenen 213 hu mer 12 Éducateurs 
gradués, 61 Éducateurs diplomés, 77 
Agents socio-éducatifs, zwee Apprentis 
auxilières de vie, 29 am Entretien, fënnef 
Käch, 13 Hëllefskäch, véier Apprentikäch, 
véier Chauffeurs-livreurs, véier Agents 
administratifs, een Homme à tout faire 
an ee Gestionnaire. Dat gëtt eis déi Zuel 
vun 213 Persounen, déi fir d’Maisons 
relais schaffen. An dat ass eng ganz héich 
Zuel. 
An eis ass dat awer op jidde Fall der-
wäert, dass mer gutt a qualifizéiert Perso-
nal hunn. Do sinn natierlech och 
Schwan   kungen, d’selwecht wéi bei dee-
nen Départe bei den Enseignanten. Der 

wësst, dass nach ëmmer Educateure ge -
sicht ginn. A wann een eng Plaz kritt, déi 
méi no bei him doheem ass, geet e fort. 
Dat ass net, well et ëm net gefält, mä dat 
ass tout simplement, well d’Leit wëlle 
méi no bei hirer Wunneng sinn an net 
mussen Auto fueren an a permanent 
Staue geroden.
Dat ganzt Personal mécht permanent 
Formatiounen. Ech wëll net op alles 
agoen. Mä den nächste Méindeg ver-
deele mer Diplomer a Certificaten un 
honnert Leit. Et sinn honnert Leit, wou 
mer Certificaten ënnerschriwwen hunn, 
déi matgemaach hunn an enger Forma-
tioun vun Gender Diversity Manage-
ment. Do lafen all Zorte vu Projeten. Do 
ass de Moment eng Formatioun vu Kom-
munikatioun. D’Kichepersonal huet grad 
eng Hygiènesformatioun fäerdeg ge -
maach. An ech mengen, dat ass och 
extrem wichteg fir déi Leit, dass se déi 
Formatioune matmaachen. An dass do -
matter kann optimal d’Hygiène respek-
téiert ginn, wéi dat sech gehéiert an 
enger Kiche bei Kanner, bei Schoulen a 
bei Maisons relais.
De b-Moll vun der Geschicht ass dann eis 
Liste d’attente. Déi soen ech Iech och, 
well et ass näischt, fir ze verheemlechen. 
Mer hu 601 Demanden, déi mer net kën-
nen akzeptéieren. Dat sinn der vill, ech 
ginn dat zou. Dat weist eis awer zwou 
Saachen. Éischtens, dass mer op deem 
Wee musse weidergoen an nei Maisons 
relais schafen. Zweetens weist et awer 
och, dass d’Leit zefridde sinn, well dat 
schwätzt sech jo erëm. Wa se net ze -
fridde wieren, géif keen eng Demande 
maa  chen, mä da géife se op privat 
Crèchen zeréckgräifen oder op aner 
Moyenen, op Nounouen, oder ech weess 
et net. Mä dat weist de Succès vun eise 
Maisons relais. 
Bei déi 601 kommen dann nach 230 
Demandes d’inscription. Dat si Leit, déi 
mol pro forma eng Demande gemaach 
hunn, mä déi sech awer dono net méi 
gemellt hunn. Dat heescht, mer musse 
vun deem Chiffer vu 601 ausgoen, wat 
eng grouss Zuel ass. Dat ass net ze ver-
stoppen. Mä op jidde Fall schaffe mer 
drun, dass mer weider Maisons relais an 
der Zukunft wäerte bauen. 
Ech hat Iech schonn d’lescht Joer ge -
schwat vun där nächster, déi soll opgoen. 
Dat ass am ale Polizeikommissariat hei vir 
an der Kanalstrooss. Do ass e Retard 
komm. Mer hunn eis och renseignéiert, 
firwat dee Retard komm ass. Ma ganz 
einfach: deen Terrain war verseucht. Well 
Der wësst, dass mer d’Camione vun der 
Gemeng do stoen haten. An déi sinn do 
vidangéiert a gebotzt ginn. An à l’épo-
que, virun 30, 40, 50 Joer, ass net ganz 

vill ekologesch geschafft ginn. Do ass den 
Ueleg an ech weess net wat einfach an 
de Sous-sol an an den Tréfonds gaan gen. 
An elo hunn dann déi, déi dat bauen, 
d’Resultater fonnt. An déi hunn dat dann 
elo à gros efforts, à gros moyens 
financiers sanéiert. An dat huet mat sech 
bruecht, dass dee Retard entstanen ass. 
Dann envisagéiere mer awer och, um 
Brouch eventuell an nächster Zäit ze 
kucken, ob mer do eng Méig lech keet 
hätten, nach eng Maison relais ze bauen. 
Der gesitt, d’Aarbecht ass do. Mir rech-
nen op Är Ënnerstëtzung, wéi mer se all 
déi Jore konnten hunn. Ech erënnere 
mech mat Freed, dass d’lescht Joer déi 
Schoulorganisatioun unanime gestëmmt 
ginn ass. Ech fannen, dass dat näischt 
Politesches ass. Et ass am Interêt vun den 
Escher Kanner, a mer versichen, et esou 
gutt wéi méiglech ze maachen. Mer sinn 
op fir all Initiativ vun all Conseiller, sief et 
an der Schoulkommissioun, sief et am 
Schäfferot, sief et à part. Mer si frou fir all 
Suggestioun, fir all konstruktiv Kritik, op 
déi ech elo waarden. An ech soen Iech 
Merci, dass Der mer esou laang noge-
lauschtert hutt.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Tonnar fir déi 
aus féierlech Presentatioun vun der 
Schoul    organisatioun. An ech schreiwen 
an. Den Här Mischo, den Här Biltgen, 
den Här Bernard, Majerus, Bofferding, et 
ass e Festival zwëschent de „B“. 
Da fänkt den Här Mischo un. Dir hutt 
d’Wuert.“

Georges Mischo (CSV): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Merci mol 
dem Schoulschäffe fir d’Explikatiounen. 
Als alleréischt wëll ech emol dem Schoul-
inspekter a sengem Service an och der 
ganzer Equipe vum Service scolaire e 
grousse Merci soe fir déi minutiéis Aar-
becht, déi se geleescht hunn. Dësen 
Exer cice ass net ëmmer einfach, dat 
wësse mer. Wann et zum Beispill mat 
Pro  blemer verbonnen ass, mam Hin- an 
Hirgeplënners vun enger ganzer Rei 
Kanner innerhalb vun Esch, wou dann 
ëmmer alles muss frësch geplangt ginn, 
ass dat keng einfach Aufgab.
Mir als CSV-Fraktioun begréissen och 
d’Entwécklung vun der Zuel vun de Bre-
vetéierten, déi an de leschte Jore kon stant 
vu 47 op 78% an d’Luucht gaan gen ass. 
Eiser Meenung no, dierf een nämlech net 
bei verschiddenen Dossiere spueren, wéi 
zum Beispill, am Gesond heets wiesen an 
natierlech och net an der Educatioun. 
Dofir plädéiere mer als CSV, fir weideren 
neie Schoulraum zu Esch ze schafen oder 
ze renovéieren, wéi, zum Beispill, an der 
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Brouchschoul. Well och an den nächste 
Jore mussen eis Kanner uerdentlech en -
cadréiert ginn, souwuel an de Klassesäll, 
an de Schoulhäff, wéi och an de Sportin-
frastrukturen. Mä och un der Manpower, 
respektiv Womanpower dierf net ge -
spuert ginn. Eise Service scolaire huet 
sécher kee Mataarbechter ze vill. Dat sel-
wecht gëllt och fir d’Lehrpersonal.
Am Moment schaffe jo 362 Enseignantë 
fir d’Escher Gemeng, an dovunner sinn 
23 Educateuren, wat eiser Meenung no 
net duergeet, well verschidde Schoulen 
nach deen een oder aneren Educateur, 
res  pektiv eng Educatrice kéinte ge  brau-
chen, fir Schüler a Schülerinnen an deene 
verschiddensten an ënnerschiddlechste 
Situatiounen ze betreien. 
Eng Situatioun, déi eis awer och guer net 
gefält, ass natierlech déi vun deene Kan-
ner, déi d’nächst Joer an de Précoce 
ginn, respektiv kéinte goen. Fir d’Schoul-
joer 2015/2016 sinn et nämlech 368 But-
zen, déi vum Alter hir kéinten an de Pré-
coce goen, mä nëmmen 202 ginn der 
age  schoult. Dat heescht 45% vun dee-
nen 368 Jongen a Meedercher sinn net 
ageschriwwen. An dat huet ee präzise 
Grond. An dat ass nämlech den Ëmstand, 
dass et zu Esch keng Méiglechkeet gëtt, 
ee Kand an enger Maison relais anze-
schreiwen an och gläichzäiteg an de Pré-
coce ze ginn. Also d’Kombinatioun Pré-
coce-Maison relais gëtt et zu Esch leider 
net, wat mir als CSV-Fraktioun natierlech 
bedaueren. Déi meescht Eltere kréie sech 
berufflech net organiséiert, fir hir Kanner 
dohinner ze féieren oder ofzehuelen. A si 
mussen hiert Kand dann nach ee Joer an 
d’Crèche goe loossen oder eng Dages-
mamm engagéieren, wat natierlech däit-
lech méi an de Portemonnaie schléit. An 
eis aktuell Regierung propagéiert jo awer 
d’Politik, dass zwee Elterendeeler solle 
schaffe goen, wat bei dëse Konstellatiou-
nen bal onméiglech ass.
Ech bleiwen da bei de Maisons relais‘en, 
wou ech da vun der Situatioun profitéie-
ren, fir och dem Personal vun deenen 13 
Maisons relais Merci ze soe fir hir alldeeg-
lech Aarbecht, déi dacks net einfach ass. 
Eis Schoulkanner profitéiere sécherlech 
vun dësen Institutiounen, mä et läit eis 
awer kräfteg um Mo, dass fir d’Schouljoer 
2015/16 601 Kanner op der Liste 
d’atten te stinn, fir eng Plaz an de Mai-
sons relais ze kréien. D’lescht Joer ëm 
déiselwecht Zäit waren et souguer 631 
Kanner a Jugendlecher, déi keng Plaz kru-
ten. Virun allem am Zentrum vun Esch 
be  steet e grousse Problem. Virun 12 
Méint waren et 200 Plazen, déi gefeelt 
hunn. An eisem Dossier vun haut steet 
dann d’Zuel vun 191, wou am Zentrum 
keng Plaz kréien. 

Et gi sécherlech Efforte gemaach, wéi 
zum Beispill d’Maison relais am ale 
Police kommissariat, wéi den Här Tonnar 
schonn erwähnt huet, och den Ausbau 
vum Secteur Brouch an och beim neie 
Bauprojet vun der Wobrécker Schoul. Mä 
dat ass leider net fir haut a muer. Dat 
geet bei wäitem net duer, well och déi 
nächst Wunnprojeten annoncéiere sech. 
Ech mengen, eng Résidence Themis ganz 
no um Zentrum, de Projet Park Lankelz, 
Projete wéi Esch-Belval an Nonnewisen, 
déi och nach wäerte wuessen, wou och 
wäerte weider Kanner op Esch bréngen. 
Déi Kanner, déi mussen natierlech och 
encadréiert ginn. An deem Dossier muss 
d’Gemeng weider ferm um Ball bleiwen, 
well virun allem déi 3.343 Kanner sollen 
d’Méiglechkeet gebuede kréien, eng Plaz 
an de Maisons relais ze kréien. Well d’Ze-
summeliewe vun de Kanner aus deene 
ver  schiddene Kulturen an och Gesell-
schafts schichten an de Maisons relais 
spillt eng grouss Roll bei der Integratioun 
vun alle Kanner. Et ass eis scho bewosst, 
dass et net einfach ass, mä Zefriddenheet 
ass den Enn vun all Fortschrëtt. 
Ee weidere Punkt, dee mer an der 
Schoul  kommissioun scho beschwat hunn 
– an do ënnerstëtze mer de Schoulschäf-
fen och bei der Ufro, dass den Här Lau-
rent Zimmer, Responsabele vun de Mai-
sons relais, als Member vun der Schoul-
kommissioun opgeholl gëtt fir d’Organi-
satioun vun deene verschiddene Maisons 
relais. An der Schoulorganisatioun ass et 
evident, dass dat enorm zesummen-
hänkt, an dass et vu groussem Notze 
wier, wann den Här Zimmer an dee Pro-
zess kéint direkt mat agebonne ginn.
Mir hunn och um Ordre du jour haut 
nach zwee Sursis scolaires, wou mer och 
d’Meenung hunn, genau wéi de Schoul-
schäffen an och d’Membere vun der 
Schoul  kommissioun, dass esou Demandë 
sollen am Huis clos traitéiert ginn, well 
déi Affären net ëmmer evident sinn. 
Da wëll ech och eng Kéier kuerz op 
d’Schwamm  meeschteren agoen. Dat 
geet op e Gesetz vun November 1990 
ze   réck, wou kloer definéiert ass, dass den 
Enseignant de Schwammcours soll halen, 
an dass de Schwammmeeschter just 
d’Roll vum Surveillant huet. 
Eis Fraktioun an ech selwer och deelen 
natierlech d’Meenung, dass déi Zesum-
menaarbecht zwëschent dem Enseignant 
an dem Schwammmeeschter soll ane-
neen iwwergoen. Do soll net einfach een 
d’Res ponsabilitéit hunn, an deen aneren 
– et ass, wéi den Här Tonnar et virdru 
gesot huet – sëtzt dann nëmmen am Eck, 
drop ze waarden, dass ee Kand ënner-
geet. D’Krux läit awer op enger ganz 
anerer Plaz. Dat ass nämlech d’Forma-

tioun vun de Schoulmeeschteren, déi 
jore  laang brooch loung. Dat heescht, et 
ware soss eng 120 Sport Stonnen, déi hu 
misste gemaach ginn. Do ass op eemol e 
Wiessel komm, dass 25 Stonne fakultativ 
wieren, wou ganz vill Leit dann ebe kee 
Sport gemaach hunn an hirer Forma-
tioun. An natierlech dann och kee 
Schwam  men an och keng Formatioun 
am Schwammen kruuten. An dofir si 
ganz vill Enseignanten, déi sech dann 
eben net méi trauen, mat de Kanner 
schwammen ze goen, an déi dat natier-
lech evitéieren. Dat soll am Fong geholl 
eng Zesummenaarbecht sinn  vun dee-
nen zwee, souwuel de Schwammmeesch-
tere wéi och dem Léierpersonal, dat da 
mat de Kanner an d’Schoule geet.
D’CSV-Fraktioun ënnerstëtzt natierlech 
d’Organisatioun vun der Schoul an och 
vun de Maisons relais. Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Här Mischo. 
Den Här Biltgen, an dono den Här Ber-
nard.“

Laurent Biltgen (déi Lénk): „Merci, 
Madame Buergermeeschter. Fir d’éischt 
géif ech dann och gären dem Här 
Schoul   schäffe Merci soe fir seng ausféier-
lech Presentatioun. Merci och dem Ser-
vice scolaire fir d’Opstelle vun dëser, wéi 
ëmmer, ganz komplexer Schoulorganisa-
tioun. Och Merci all deene Leit, déi all 
Dag um Terrain schaffen an hiert Bescht 
fir déi Escher Schoulkanner maachen. 
Mir si frou, dass och dëst Joer déi sozio-
öko  nomesch Critèrë vun all Quartier, all 
Schoul berücksichtegt gi si bei der Ops-
tellung vun der Schoulorganisatioun. Wéi 
Der wësst, hu mer dat laang gefrot. Fir 
dass och do, wou d’Kanner et am 
meesch   te brauchen, déi meeschten En -
seignanten zur Verfügung stinn. Leider 
ass et jo esou, dass mir an der Logik vum 
Schoulministère a vum Contingent nëm-
me kënnen eppes op enger Säit bäiginn, 
wa mer et op där anerer Säit ewechhue-
len, wat natierlech schued ass.
D’Neiegkeet vun dësem Joer ass dann, 
dass a ganz Esch, esou, wéi et vum 
Schoulgesetz vun 2009 och virgesinn ass, 
soll a Cyclë geschafft ginn. Dat war an de 
Spillschoulen nach ëmmer de Fall, dass 
déi zwee Joer zesumme waren. An och 
aner Klasse waren oft, bis zum Deel nach 
viru kuerzem, aus Plazgrënn einfach ze -
sum  men. 
Dat bréngt ganz vill Virdeeler mat sech. 
An och zu Esch sinn et esou Cycle-Klasse 
scho méi laang a verschiddene Schoule 
ginn, déi esou geschafft hunn. An dass 
dat elo soll flächendeckend ëmgesat 
ginn, ass begréissenswäert. Mir mengen 
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effek tiv, dass grad déi Escher Kanner vun 
esou enger Virgoensweis wäerte profi-
téieren. Hei soll sech jo am Team ëm en 
alters gemëschte Grupp vu Kanner ge -
këmmert ginn, wat eng vill besser Diffe-
ren zéierung wäert erméiglechen. Et 
wäert also méi einfach ginn, deem een-
zelne Besoin vun all Kand gerecht ze 
ginn. Alleng schonn de Fait, dass net 
nëm  me méi eng Léierpersoun alleng fir e 
Kand zoustänneg ass, mä méi Persounen 
am Team e Bléck op all Kand hunn, kënnt 
all Kand zegutt.
Mir wësse jo alleguer, dass den Défi an 
der Schoul, an dat net nëmmen, awer 
och ganz besonnesch, zu Esch, dora be -
steet, mat den ëmmer méi groussen 
Ënnerscheeder an eise Klassen ëmzegoen. 
Cycle-Aarbecht mécht aus der Nout eng 
Tugend a probéiert guer net méi, d’Kan-
ner an déiselwecht Norm eran  zedrécken, 
wou se guer net erapasse kënnen. A pro-
béiert, se esou ze huelen, wéi se sinn, a 
se esou optimal alleguer ze fërderen. 
Déi grouss Erausfuerderung läit natier-
lech beim Escher Léierpersonal, fir 
d’Theo  rie an d’Praxis ëmzesetzen. An hei 
gëtt et och kee Rezept. Hei muss all Team 
fir sech an hir Schüler dee richtege Wee 
fannen. Well mir awer wëssen, dass sech 
vill Equipë scho Gedanke gemaach hunn 
am Viraus, an et och scho vill Knowhow 
zu Esch gëtt, si mer ganz zouversiicht-
lech, dass dëst wäert gutt geléngen. A 
mir wënschen dofir och all den Equipë 
Bonne chance a vill Freed beim Ëm -
setzen.
Kuerz och zum Schwammen: Ech men-
gen, dass et och emol e Virdeel ass, wann 
am Schwammen ee mat de Kanner 
schafft, deen déi Kanner gutt kennt. Well 
hei geet et jo och vill ëm Vertrauen an 
drëm, fir Ängschten ofzebauen, beson-
nesch bei deene klenge Kanner. An all 
Léier  persoun ass am Prinzip och dofir 
ausgebilt, fir Sport a Schwammen ze 
ginn, a ka sech och weiderbilden an 
deem Beräich, wa se dat dann effektiv 
mécht. 
An ech mengen, dass den Idealfall wierk-
lech ass, dass e Schoulmeeschter a 
Schwamm  meeschteren dee Cours ze -
sum  men halen, dass all d’Kanner vun all 
de Kompetenze vum Schoulmeeschter 
oder der Léierin, déi e bëssen anescht si 
wéi déi vum Schwammmeeschter, kënne 
profitéieren. An dëst, mengen ech, gëllt 
och besonnesch, wann den Titulaire oder 
e Member vun der Equipe vun der Klass, 
vun der Schoul d’Schwamme selwer hält, 
also Leit, déi déi Kanner ganz gutt ken-
nen. Mer hoffen, dass weider eng gutt 
Zesummenaarbecht méiglech ass.
Ech wëll awer och kuerz eppes zu de 
Gebaier soen, well dat natierlech och 

d’Schoul  organisatioun betrëfft. An de 
leschte Joren ass zu Esch keng nei Schoul 
ent  stanen, mä amplaz lauter Schoulan-
nexen op zum Deel onméigleche Plazen, 
op Parkingen. Ech mengen, wann een 
déi Annexen all op ee Site gesat hätt, 
hätte mer scho bal eng nei Schoul. Well 
wéi Der wësst, bemängele mer net onbe-
déngt déi Bauweis vun deenen opge-
riichte Schoulmoduler, mä hir dacks 
schlecht gëeegent Standuerter, hir mi -
ckreg Schoulhäff a virun allem de Fait, 
dass et nëmmen Annexen zu anere 
Schou  le sinn, a keng eegestänneg Schou-
len, esou wéi se och am Schoulgesetz als 
Entité definéiert sinn.
Ech wëll och gären drun erënneren, dass 
e puer Schoulen an hirem PRS grad déi 
Zersplitterung vun de Schoulen als 
Schwächt uginn hunn. An och de Fait, 
dass d’Schoulen ëmmer méi grouss ginn, 
gëtt vun de Schoule selwer als Nodeel 
empfonnt. Mir wäerten an Esch an 
nächster Zukunft nach vill Schoulraum 
brauchen, well eis Stad jo och nach 
wuesse soll. A mir hunn an deene 
be stoende Schoulen och kee Spillraum 
méi. 
An nach ëmmer hu mer zu Esch och 
Schoul  raum, deen den Uspréch net ge -
recht gëtt, well verschidden néideg Re -
no   vatioune jo no hanne verréckelt gi 
sinn. Ech wëll als Beispill nëmmen den 
Ale Lycée nennen. Vum Brouch ass och 
scho geschwat ginn. Bis déi eenzeg 
geplangte Schoul zu Wobrécken opgeet, 
wäerten awer nach e puer Joer vergoen. 
Dir selwer hutt viru véier Joer vun dräi 
neie Schoule geschwat, déi misste ge -
plangt ginn. Ech hoffen also, dass och 
nach déi aner Projeten erëm aus dem 
Tirang erausgeholl ginn, wéi, zum Bei-
spill, eng komplett Schoul vum Cycle 1 
bis 4 am Neiduerf. An et muss ee jo och 
drun denken, dass déi Containeren, déi 
mer duerch Esch verdeelt hunn, nëmme 
Provisorie sinn an iergend eng Kéier och 
mussen ersat ginn duerch, am beschte 
Fall, eng richteg Schoul.
Dann zu de Maisons relais. Do stelle mer 
fest, dass de Besoin u Betreiung virun an 
no der Schoul ëmmer méi grouss gëtt. 
Mir fannen och, dass am Prinzip och all 
Kand soll en Usproch op esou eng Be -
treiung hunn. Esch huet och an der Ver-
gaangenheet vill Efforte gemaach, dat 
stëmmt. Wat mir och gutt konnten an 
eiser Dokumentatioun gesinn an nach 
eng Kéier héieren de Moien. Mä hei gesi 
mer och, dass no 2011 d’Unzuel kaum 
nach eropgeet. Mir ginn awer och ge -
wuer, dass et eng Waardelëscht vun 
insgesamt 830 Kanner gëtt. Dat ass 
immens vill. Da muss een dovun aus-
goen, dass et och eng Donkelziffer vun 

Eltere gëtt, déi guer keng Demande 
stellen, well se jo wëssen, dass et net vill 
Wäert huet, well se déi Kriterien net erfël-
len.
Mir ginn awer och vu verschiddene Pro-
jete gewuer, déi an deem Beräich ge -
plangt sinn, zum Beispill deem fréiere 
Kommissariat vun der Police, och enger 
Maison relais am Quartier Brouch, an na -
tierlech soll jo och an der neier Schoul 
Wobrécken eng Maison relais entstoen. 
Mä all dës Projete sollen och nëmmen 
350 nei Plaze kënne bréngen. Dat geet 
also och net duer, fir de Besoin, deen de 
Moment besteet, ze decken. Et besteet 
dofir nach ëmmer en enormen Nohuel-
bedarf, well mer musse leider feststellen, 
dass nach net genuch an déi Richtung 
geplangt gëtt. Fir déi meeschte Schoule 
stinn nëmme fir ongeféier 25 bis 30% 
vun de Kanner Betreiungsplazen zur Ver-
fügung. Just an den Nonnewisen e bësse 
méi: do sinn et der e bësse méi, 40%. 
Awer och do hu mer eng Waardelëscht. 
An der Ganzdagsschoul sinn dat dann 
na  tierlech 100%, well dat jo esou muss 
sinn.
An deene meeschten anere Gemenge 
gesäit et vill besser aus. Do ginn et Be -
treiungsplaze fir bis iwwer 50% vun de 
Schüler, déi sinn och esou besat. Also 
due    bel esou vill, wéi mir an deene 
meeschte Schoule kënnen ubidden.
Wat déi nei Schoul zu Wobrécken ugeet, 
fanne mer och nach ëmmer, dass déi 
onbedéngt misst als eng Ganzdagsschoul 
geplangt ginn, well et eng ganz grouss 
Nofro gëtt. A bis elo nëmmen d’Kanner 
aus engem eenzege Quartier kënnen do -
vu profitéieren, wat eng Benodeelegung 
vun deenen anere Quartiere bedeit. 
Awer och wann et net zu enger Ganz-
dagsschoul kënnt, misst onbedéngt drop 
Wäert geluecht ginn, dass am Virfeld e 
gemeinsaamt Konzept vu Schoul a Mai-
son relais ausgeschafft gëtt, spezifesch fir 
déi Schoul. An do kommen och Saachen, 
wou Der grad ugeschwat hutt, wéi eng 
gemeinsam Notzung vu Raim, natierlech 
op. Do kann een effektiv ganz vill Saa-
chen esou plangen, dass een et gemein-
sam kann notzen. Dass net déi eng Säll 
moies eidel stinn, an déi aner mëttes. Do 
muss ech Iech vollkomme Recht ginn. 
Mir hunn also haaptsächlech Kritiken un 
der Planung vu Schoulraum a Betreiungs-
strukturen, déi awer och ganz vill Afloss 
hunn op déi zukünfteg Schoulorganisa-
tiounen. Trotzdem wëlle mer déi Schoul-
organisatioun fir d’Schouljoer 2015/16 
matstëmmen, well se awer wierklech pro-
béiert, dat Bescht aus der aktueller Situa-
tioun vun eisen Infrastrukturen, esou wéi 
se ebe sinn, ze maachen. Ech soen Iech 
Merci.“
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Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci, Här Biltgen. 
Här Bernard, an dann dono den Här 
Majerus.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci, Mada-
me Buergermeeschter. Zwee Mercien 
och am Ufank vu menger Interventioun, 
deen éischten un den Här Schäffen Ton-
nar, dee sech net gescheit huet, während 
enger Stonn ausféierlech Informatiounen 
ze ginn, déi engem natierlech als Con-
seiller och hëllefen, fir méi präzis kënne 
Stellung ze huelen zu deene Problemer, 
déi ee wëll uschneiden. 
Merci och der Schoulkommissioun, déi jo 
net nëmmen dofir suergt, dass den Zuch 
op d’Schinn gesat gëtt, mä dass den 
Zuch och während dem ganze Schoul-
joer richteg rullt a fonctionnéiert. Esou 
eppes ass eng Heedenaarbecht, an dofir 
wëll ech hinnen och am Numm vu men-
ger Partei Merci soe fir déi virbildlech 
Aarbecht, déi si all Joer leeschten.
D’Schoulpolitik – dat wësse mer alleguer 
– ass direkt ofhängeg souwuel vun de 
Finanzéierungsméiglechkeete, wéi vum 
qualifizéierte Personal, wéi vun der Infra-
struktur an esou virun. 
An dozou wëll ech zwou Bemierkunge 
maachen. Déi eng ass allgemeng poli-
tesch. Während d’Gemengen – an do si 
mer eis all eens heibannen – ëmmer méi 
finanziell Mëttelen entzu kréie vun deene 
jeeweilege Regierungen, déi sech suivéie-
ren, gëtt ëmmer méi Verantwortung, an 
dann och natierlech um finanzielle Gebitt 
haaptsächlech, op d’Gemengen ofge-
wälzt. An do hat den Här Schäffen 
éinescht en interessant Beispill ginn, fir 
dat ze ënnermaueren. Déi 600-Millioune-
Rechnung... 
Ass et esou?“ 

Eng Stëmm: „600.000.“

Zénon Bernard (KPL): „600.000, ent-
schëllegt. Déi 600.000-Euro-Rechnung – 
jo, dat wär net flott, da géife mer apa-
ken. Ech hat mech verschwat, entschël-
legt!
Déi 600.000-Euro-Rechnung, déi dann 
an d’Haus flattert, wou d’Gemengen da 
gebiede ginn, weider Opfer ze bréngen. 
Obwuel op alle Gebitter vun de Finanze 
vun de Gemengen de Staat skrupellos hi -
geet a se ëmmer méi wéi eng Zitroun 
aus  presst. Dat sief emol gesot. Et wier 
also un der Zäit, fir kloerzestellen, dass 
eist Unterrechtswiesen – a mir soen dat 
all a mussen et och vertrieden, wa mer 
an nationale Parlamenter sinn, wa mer a 
Gewerkschafte sinn – haaptsächlech eng 
national Ugeleeënheet ass. An dass och 
dofir de Staat déi verdammte Flicht huet, 

dofir ze suergen, dass eiser Zukunft, dat 
heescht eise Kanner, eise Jongen a Mee-
dercher, eng würdeg Basis geliwwert 
gëtt, fir herno e würdegt Liewe kënnen 
ze féieren. Dat heescht, e gudden En  sei-
gnement.
Dat gëllt net nëmme fir de Postprimaire, 
dat gëllt haaptsächlech och do, wou 
d’Grond  lage geluecht ginn. Fir de Pré-
coce, selbstverständlech fir d’Maison re -
lais als Verbindungsstéck a fir de Fonda-
mental. Do ginn d’Grondlage geluecht fir 
d’Zukunft vun eise Kanner. An do sollen 
d’Grondlagen och zumindest geluecht 
ginn, fir en Accès op de Postprimaire op 
en  gem méiglechst héijen Niveau ze 
erree  chen.
Erlaabt mer, Dir Dammen an Dir Hären, e 
puer allgemeng Remarquen iwwer ge -
wëssen Themen, déi eis all um Häerz 
leien. Ech hunn dat och bei menge Vir-
ried ner gesinn. Dat eent ass d’Zentral-
schoul, dat anert sinn déi sozial On -
gläich heeten, déi mer um Gebitt vun der 
Stad Esch an och an anere Südgemenge 
haaptsächlech kennen. D’Maisons relais 
natierlech. An och soen ech e Saz herno 
zu deem leidege Schwammproblem, wéi 
mer et kënnen nennen.
Ech hunn Informatioune kritt iwwert 
d’Zentralschoul, iwwer Wobrécken. Dat 
soll jo och déi sinn, déi, loosse mer soen, 
déi Denominatioun soll kréien. Dat ass fir 
2019. Ech sinn der Meenung, datt wann 
Der an déi Richtung gitt, Der d’Ënner -
stëtzung vu menger Partei hutt. Et gëtt 
zwar scho laang dru kalennert, dat wësse 
mer alles. Mä et kann net alles vun haut 
op muer gemaach ginn, dat wësse mer 
natierlech och. Wann Der an déi Rich-
tung gitt, dat esou ze maachen, dass Der 
och nach eng Unitéit wëllt maache mat 
engem Relais et cetera, sinn ech der 
Mee  nung, dat kënnen, ouni ze zécken, 
ze ënnerstëtzen.
Wat déi sozial Ongläichheeten a ver-
schiddene Quartiere vun der Gemeng 
ubelaangt, ass dat jo e soziale Problem. 
Mir wëssen dat alleguer. Dat ass e soziale 
Problem. Esch-Brill, zum Beispill: wann 
een dat vergläicht mat anere Fondamen-
talklassen, mierkt een den Ënnerscheed. 
An deen Ënnerscheed huet seng Ursaa-
chen. 
D’Ursaache sinn, dass, zum Beispill, am 
Quartier Brill – ech woen elo e Chiffer – 
ëm déi 90% auslännesch Kanner age-
schriwwe sinn. Dat ass schonn emol 
direkt e Sproocheproblem. An et soll ee 
mer net soen, et wär nëmmen e Sproo-
cheproblem. Well wéi kann een d’Mathe-
matik verstoen, wann een d’Explikatiou-
nen op Franséisch, Däitsch, Lëtzebuer-
gesch net versteet? Dat heescht, wéi 
kann een déi wëssenschaftlech Fächer 

sui   véieren, wann een d’Sproochen net 
kann? 
Dofir hunn ech d’lescht Joer jo och plä-
déiert dofir, dass mer awer solle lues a 
lues higoen, dass ee besonnesch fir déi 
Kanner, déi schonn e gewëssenen Alter 
hunn, wa se op Lëtzebuerg kommen, a 
praktesch während dem Joer emol inte-
gréiert ginn an déi Klassen, an hirer Hee-
mechtssprooch verschidde Matièren en -
sei   gnéiert. An en intensiven Unterrecht 
vun eiser Lëtzebuerger Sprooch donieft. 
Dat heescht – ech huelen e Beispill –, 
wann e Kand aus dem Montenegro 
kënnt, wat aacht Joer huet, an dat jo na -
tier  lech da kee Wuert Franséisch, Däitsch 
oder Lëtzebuergesch versteet, wéi soll 
dat Kand dann integréiert – esou nenne 
mer dat jo – ginn? Wann et näischt mat-
kritt, wat sproochlech leeft, wann et 
näischt matkritt, wat sproochlech Expli-
katiounen ugeet? Wéi soll dat sinn? 
Dofir wär et gutt – iwwerleet Iech et,  
ech mengen, et ass eng Iwwerleeung 
wäert –, dass ee bei esou Fäll net Ghettoe 
schaaft, mä higeet a Course schaaft  
an hirer Mammesprooch. Coursen, déi 
intensiv Lëtzebuergesch dispenséieren, 
respektiv Däitsch oder Franséisch,  
deemno, vu wou se kommen. Wa se  
eng Latäinbasis oder eng Anglobasis 
hunn, ass dat jo en Ënnerscheed. Mä 
Kanner léieren eigentlech ganz schnell  
a sinn upassungsfäeg, an esou virun.  
Well de Problem mat den auslännesche 
Kanner gëtt jo net méi kleng. En hëlt jo 
net of.
Dofir, wann ech gelift, integréiere mer se 
esou, dass se kënne suivéieren. An da 
komme mer och an d’Situatioun – Här 
Schäffen, ech mengen, Dir sidd d’accord 
mat mer –, dass mer net en Anachronis-
mus hunn, dass nëmmen 20% op eng 
Septième vum Classique ginn, an iwwer 
60% – hunn ech dat gutt verhalen? – an 
den Technique. 
An Dir stellt dann d’Fro a freet Iech, dass 
de Modulaire ofgeholl huet. Natierlech 
war déi Saach vum Modulaire eng vun 
de Kritiken d’lescht Joer, déi ech allge-
meng gemaach hunn, net un Är Adress, 
mä allgemeng. Mä duerch dat Bäipraffen 
am Technique vum Adapté, fält déi Zuel 
vum Modulaire, dat ass jo kloer. Dat ass 
jo awer nun evident. Dat heescht, et huet 
eigentlech näischt geännert, wat d’Issuen 
ubelaangt, wa se an engem Technique 
an den Adapté kommen. Näischt. Well 
dat si Ghettoen an, loosse mer soen, 
Sens-uniquen, wou se spéider keng 
Méiglechkeet kréien, fir kënne weider-
féierend Studien ze maachen, loosse mer 
emol esou soen. An dat muss eis och all 
um Häerz leien, fir dass mer dat méig-
lechst verhënneren.
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Wat d’Maison relais ubelaangt, hutt Der 
ausféierlech Informatioune ginn. Ech 
soen Iech och Merci. Do hat ech och 
d’lescht Joer meng Kritik geübt, an ech 
mengen, eng konstruktiv Kritik gëtt och 
ëmmer anstänneg opgeholl. Dat maa-
chen ech och dëst Joer. 
Ech mengen, mir sollen – an Dir hutt et 
och ugedeit – onbedéngt an d’Richtung 
goen, fir all zukünfteg Raimlechkeete vu 
Schoulgebai méiglechst mat enger Mai-
son relais ze adaptéieren. Dat heescht, 
dass mer endlech vun deem Chiffer vu 
600 Kanner, plus déi 220 – oder wéi vill 
sinn et der? –, déi eng Demande d’ins-
cription gemaach hunn, ewechkommen. 
Mir wëssen alleguer, wéi wichteg et ass fir 
Leit – zum Beispill, déi erwerbstäteg sinn, 
déi schaffen, handicapéiert Leit, Mono -
parentalen –, hir Kanner ënner Daach ze 
kréien. Richteg ass, dass Der am Moment, 
wou eben deen Engpass ass, Prioritéite 
setzt. An deene Prioritéit gëtt, déi et am 
meeschten néideg hunn. Ideal fir d’Kan-
ner wär et natierlech, wann d’Kanner 
alleguer kéinten an der Maison relais 
dovu profitéieren, fir pädagogesch gutt a 
rationell versuergt ze ginn an deem 
Gebai, wou se och hir normal Schoul -
deeg verbréngen. Dat sinn déi Saachen.
E Saz zum Schwammen och, well Der 
gefrot hutt, et soll ee Stellung dozou 
hue  len. Ech sinn absolut d’accord mat 
deem, wat Der gesot hutt. Dat muss eng 
Unitéit si vum Léierpersonal, déi jo déi 
pädagogesch Confiance vun de Kanner 
sollen hunn, an dem Schwammpersonal, 
wat jo do ass fir déi definitiv Sécherheet, 
déi physesch Sécherheet wuelverstanen, 
vun de Kanner. Ech sinn och der Mee-
nung: wann dat gutt esou fonctionnéiert 
zu Esch, loosst et esou fonctionnéieren. 
Ech hat dat och um Fernseh gesinn. Also 
dat war – ech weess dat jo aus Erfahrung 
– terribel iwwerspëtzt. An ech si mat Iech 
d’accord, wann Der pronéiert, dass ee 
soll eng Unitéit maachen an déi pädago-
gesch Confiance vun de Kanner mat der 
physescher Sécherheet verbannen.“ 

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. 
Den Här Majerus, w.e.gl.“

Zénon Bernard (KPL): „Déi puer Saa-
chen, déi ech gesot hu vum...“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Dir sidd nach net fäerdeg? Dir 
kënnt roueg weiderschwätzen.“

Zénon Bernard (KPL): „Et ass näischt. 
Déi puer Saachen, déi ech gesot hunn, 
bedéngen natierlech Viraussetzungen. 
Dass genügend finanziell Mëttel an déi 

Projete gestach ginn, fir dat néidegt qua-
lifizéiert Personal anzestellen a fir déi néi-
deg Gebailechkeete bereetzestellen. 
Elo ee Saz nach. Positiv ass och déi Initia-
tiv, déi Der wëllt huelen, fir dat samsch-
des anzeféieren. Ech weess och, dass dat 
e finanziellen Impakt huet. Mä ech 
mengen, ëmmer méi Leit schaffe samsch-
des, respektiv de ganzen Dag oder en 
dräivéierels Dag oder en hallwen Dag. An 
et wär eng gutt Initiativ vum Schäfferot 
zesumme mam Gemengerot, fir dat vum 
Samschdeg herno an d’Praxis ëmzeset-
zen. 
Wann ech natierlech soen, dass dat finan-
ziell Investissementer bedeite muss, muss 
ech awer gläichzäiteg der Realitéit an 
d’Ae kucken. Esou, wéi dee jëtzegen 
Unterrechtsminister, dee sech jo mat de 
Professeren – dat ass zwar de Postpri-
maire – wéi een Elefant am Parzeläinges-
chäft beweegt a behëlt, och mat de 
Gewerkschafte vun de Professeren. Fir 9 
Milliounen Euro bei engem Budget vun 
1,3 Milliarden Euro vum Enseignement 
wëllen ze spueren, mat den Enseignantë 
vum Postprimaire e Konflikt vun der 
Staang brécht, ass dat nun awer de Com-
bel. 
Ech wëll déi gerecht Fuerderunge vun de 
Professeren am Zesummenhang mat der 
Anciennetéit ënnerstëtzen, well dat ass 
eng Questioun vun der Gesondheet. An 
et ass och eng Questioun vum Respekt 
vis-à-vis vum Personal, wat 20, 30 Joer 
am Enseignement propper säin Déngscht 
mécht. Wat ech fäerten, ass – dat muss 
ech Iech soen, hoffentlech ieren ech 
mech –, dass dat och, wann dat vum 
Minister Erfolleg huet, op de Primaire 
iwwergräift. Et ass schonn amgaang mat 
de Finanzen. An ech wëll dofir warnen, 
dass mer am Gemengerot, wann et néi-
deg ass, geschlossen d’Interesse vun 
eisem Schoulpersonal vis-à-vis vun esou 
Methoden, wéi gesot, en Elefant am 
Parzeläingeschäft, musse verteidegen. 
Mir hunn als Partei – an dat ass de 
Schluss vu menger Interventioun – 
ëmmer verlaangt, dass een eis Grond-
schoul, eis École fondamentale soll 
opbauen um Prinzip vun enger tech-
nesch-wëssenschaftlecher Gesamtschoul. 
An der Zäit ass dat emol zu Lëtzebuerg 
ënnert dem Numm zirkuléiert, deen der 
Saach zwar net ganz gerecht ginn ass, 
mä wou Der vill sech erënneren: Tronc 
commun. Dat bedeit, dass déi Selek-
tioun, déi déi Kanner haut mat 12 Joer 
musse maachen, wou wierklech ganz 
komplizéiert a fréi ass, eréischt mat 14, 
15 Joer – et hänkt nach e bëssen dovun 
of – muss gemaach ginn. An do ass och, 
wat d’Appreciatioun vun hirer Leesch-
tung ubelaangt, eng wesentlech méi 

kloer Situatioun do, wann een dat muss 
maa chen. 
A mir mengen, dass et och keen Zoufall 
ass, dass Länner wéi Finnland, Norwe-
gen, Schweden, a fréier zum Deel déi 
sozia listesch Länner, haut awer emol, wat 
de Pisa ubelaangt, un der Spëtz vun de 
Bewäertunge vu Pisa leien, während Lët-
zebuerg praktesch bei den Entwécklungs-
länner lannt, wat de Pisa ugeet. Ech 
hunn de Pisa als Enseignant matge-
maach. Selbstverständlech war et am 
Ufank esou, dass déi Competitioun net 
ëm mer zougeschnidde war op d’Pro-
grammer, déi an de Schoule waren. 
Mä den Avantage vun enger gemeinsa-
mer Ausbildung mat Stufen – wou se 
schwaach sinn, Intensivunterrecht, a wou 
se staark sinn, an déi nächst Schwiereg -
keet erop, an esou virun – sinn déi Vir-
schléi, déi eis Partei gemaach huet. 
An ech mengen, d’international Tester 
weisen, dass déi Richtung richteg ass. An 
dass ee sech soll iwwerleeën, ob een dat 
net soll maachen. Do brauch ee fir positiv 
Entwécklunge keng Tester ze maachen. 
International Tester sinn do, dass et sech 
bewäert huet, gemeinsam Ausbildungen 
esou ze maachen, mat engem héijen an 
en  gem déiwe Klasseneffectif an enger 
héijer Potenz vun Enseignanten. Natier-
lech weess ech, dass dat kascht. Mä 
wann eis Jugend eis dat net méi Wäert 
ass, pake mer an. 
Ech ënnerstëtzen d’Schoulorganisatioun 
dëst Joer, dat hunn ech och d’lescht Joer 
gemaach. A well ech gesinn, dass Der 
wierklech Efforte maacht, dass Der och, 
loosse mer soen, d’Opfer sidd vum Ele-
fant am Parzeläingeschäft, kritt Der den 
Accord vu menger Partei fir dës Schoulor-
ganisatioun.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. 
Den Här Majerus.“

Luc Majerus (déi gréng): „Merci, 
Madame Buergermeeschtesch. Ech blei -
we wesentlech méi kuerz wéi den Här 
Bernard. Ech wollt och dem Här Tonnar 
an deem ganze Staff Merci soen, deen 
déi enorm Aarbecht geleescht huet mat 
de Statistiken et cetera. Ech weess net, 
wéi vill Deeg, wéi vill Wochen, wéi vill 
Méint een dorunner sëtzt, fir esou en 
ausgeschaffte Programm ze preparéieren. 
Op alle Fall war ech ganz erstaunt, wéi 
ech gelies hunn, a wéi engem Detail pro-
béiert gëtt, all d’Froen ze klären. Ech 
wollt am Fong geholl ee Wuert soen zu 
der Diskussioun, déi elo gefouert gouf. 
Den Här Bernard ass natierlech net méi 
do. Ech wollt och e Wuert zu him soen.“
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Eng Stëmm: „En ass nach do.“

Luc Majerus (déi gréng): „Ech fannen 
et wichteg – an ech mengen, den Här 
Tonnar huet eis an och der Oppositioun 
d’Diere grouss opgemaach, an dat ass 
och tel quel ugeholl ginn –, dass et eng 
iwwerparteilech Diskussioun ass, déi ge -
fouert gëtt zu deem Thema. An dass 
effektiv all d’Iddien abruecht ginn. Den 
Här Bernard huet der och e puer bruecht, 
déi ech perséinlech net schlecht fannen, 
wou een awer dann nach misst kucken, 
wat dat als Budgetscoût géif matbrén-
gen. 
Ech kommen drop zeréck, dass et wich-
teg ass, dass d’Dieren op si fir all kon-
struktiven Apport vu jidderengem, deen 
hei sëtzt. Well finalement ass den Interêt 
vun de Kanner den Interêt suprême, a 
soss näischt. 
Den Här Bernard hat kuerz ausgeholl an 
en Domaine, deen net direkt eppes hei-
matter ze dinn huet, wou en iwwert d’In-
terête vun de Professere schwätzt. Déi 
mussen natierlech och verteidegt ginn. 
Do ginn ech ëm ganz Recht. Awer ech 
fannen net, dass een déi, zum Beispill, 
duerch e Streik ka verteidegen an den 
Interêt dann iwwert dee vun de Kanner 
setzt. Well den Interêt vun de Kanner ass, 
fir hir Studie kënnen ze maachen, fir hir 
Schoul kënnen all Dag ze maachen. Fir 
dat, wat virgesinn ass um Programm, of -
ze  stotteren, an net fir iergendwéi ausge-
sat ze ginn, aus wéi engem Grond och 
ëmmer, fir herno vläicht d’Schouljoer 
mat gewëssene Lacunen ofzeschléissen.
Ech mengen also...“

Zénon Bernard (KPL): „Wie provo-
zéiert dann dee Streik? D’Personal oder 
de Minister?“

Luc Majerus (déi gréng): „Mir si jo 
net an deem Kader, dat ass just eng per-
séinlech Remarque. Ech hunn Iech just 
geäntwert op eppes, wat Dir proposéiert 
hutt. 
Ech äntweren dann och direkt nach op 
eppes aneschters, wat Der proposéiert 
hutt, wat ech ganz gutt fannen. Mir hu 
verschidden Nationalitéiten, déi keng 
vun deenen dräi Sproochen, déi an der 
Schoul geschwat ginn, beherrschen. Déi 
dann tatsächlech vläicht Mathésgenië 
sinn, mä an der Prüfung mat enger Null 
heem  kommen, well se den Énoncé net 
verstanen hunn, et cetera. Dat heescht, 
d’Idee, fir déi op eng aner Aart a Weis ze 
inte  gréieren, fannen ech ganz gutt. An 
ech fannen och net, dass um Budget 
muss gespuert ginn. 
Ech fannen, de Budget soll prioritär an 
d’Educatioun goen. Mä wa mer 80 ver-

schidden Nationalitéiten am Brill hunn, 
kënne mer jo awer och net verlaangen, 
dass mer 80 verschidde Professeren an 
80 verschiddene Sprooche fir 80 ver-
schidde Fächer fir all Woch erbäizéien. 
Dat ass, mengen ech, och budgetsméis-
seg net méi méiglech. Dat heescht, do 
misst een an déi Richtung goen, awer 
vläicht op eng aner Aart a Weis e Regrou-
pement vu Leit ze maachen. Vun deene 
Leit schwätze jo vläicht verschiddener 
Däitsch, verschiddener ufanks Franséisch. 
Do gëtt et sécher aner Methoden, wéi – 
ech iwwerdreiwen elo – bei der Place 
d’accueil 80 verschidde Sproochen iwwer 
80 verschidde Professeren, déi mer da 
musse bezuelen, ze ënnerriichten.
Ech mengen, als éischt misst den Interêt 
vun de Kanner gekuckt ginn. An et muss 
och alles ausgeschafft ginn. An ech men-
gen, do fannen ech dat, wat gesot ginn 
ass vum Här Tonnar, ganz gutt, dass alles 
am Interêt a just am Interêt vun de Kan-
ner soll organiséiert ginn.
Ganz kuerz zur Maison relais, an da ganz 
kuerz zu der Schoul. Bei de Maisons relais 
hat ech mech schonn eng Kéier relativ 
ausgibeg ausgelooss iwwert déi verschid-
de Formatiounen, déi d’Gemeng Esch 
pro   poséiert. Den Här Tonnar seet eis, 
dass nach eng Kéier honnert Leit en Di -
plom bäikréien, esou dass mer wierklech 
kënne soen, dass déi 220 Enseignante 
ganz héich Qualifikatiounen hunn, an 
dass dat natierlech deenen 1.120 Kanner 
zegutt kënnt. Dass der 600 op der Liste 
d’attente sinn, ass natierlech regrettabel. 
Wann natierlech keng Still, wéi een an -
scheinend seet, fir déi Kanner do sinn, a 
se sech net kënne sëtzen, muss een op 
aner Aart a Weise kucken, fir déi Liste 
d’attente an deenen nächste Joren erof-
zesetzen. An dofir géif ech nach eng 
Kéier mengen, et misst eng Prioritéit am 
Budget sinn, fir Plaz ze schafen, fir nei 
Maisons relais ze maachen, an déi Pro je-
ten, déi am Moment, an der Kanalstrooss 
zum Beispill, amgaange sinn, virunze-
dreiwen. 
Ganz kuerz zur Schoulorganisatioun an 
da vläicht och – den Här Tonnar huet jo 
gefrot, dass jidderee géif Positioun hue-
len – zu deem Schwammmeeschterpro-
blem. Natierlech si mir, déi gréng, der 
Mee  nung, dass de Schwammmeeschter 
och eng aktiv Roll ze spillen huet. Ech si 
vläicht net der Meenung vum Här 
Tonnar , dass mer eis de Groll vun all 
deene Schwammmeeschteren oplueden. 
Well vläicht souze se just am Eck, a se 
hätte gären agegraff. Et ass jo héchst-
wahr  scheinlech méi flott, a sengem Ele-
ment ze sinn a mat ze hëllefen, wann et 
ge  frot gëtt, wéi am Eck ze sëtzen an ze 
hoffen, dass eppes geschitt, well se sech 

lang  weilen. Also ech gi ganz an déi 
Richtung vum Här Tonnar. 
An ech fannen och fir d’Kanner, datt, 
wann zwee oder dräi Leit am Baseng 
sinn, se éischter kënne léieren, wéi wa 
just een oder zwee sech ëm 15 Kanner 
këm  meren, déi mat den Äermercher ron-
derëm piddelen. Dass mer do virukom -
men. Also ech ënnerstëtzen dat natier-
lech och voll a ganz.
Ech mengen, dass mer e gutt forméiert 
Léierpersonal hunn, dass een dat Léier-
personal awer och muss motivéieren. Wéi 
motivéiert ee Léierpersonal? Natierlech 
mat engem Salaire. Mä dat ass jo net for-
cément dat Eenzegt. 
Et motivéiert ee se héchstwahrscheinlech 
och, andeem een hinnen e gesonde 
Kader zur Verfügung stellt. An do men-
gen ech, dass d’Escher Gemeng awer 
ganz vill Guddes gemaach huet. Ech ge -
sinn et bei mengem eegene Meedchen. 
Si maachen Ausflich mat Schlofen op de 
Stau. Si gi regelméisseg an d’Waldschoul, 
wou se ganz frou a fit erëmkommen, fir 
dann den nächsten Dag vill méi ze absor-
béieren, wéi wa se an engem sterile 
Klasse  sall gesiess hätten. Net méi spéit 
wéi d’lescht Woch gëtt an der Dellhéicht-
Schoul vu freides owes op samschdes e  
Liesowend organiséiert. Et ass eng Eege-
ninitiativ vu verschiddenen Institutricen, 
mat Schlofen am Klassesall vun de Kan-
ner, wou se sech alleguerte ganz vill drop 
freeën. 
An ech fannen, et ass wichteg, an enger 
Schoulorganisatioun justement Plaz ze 
loossen an de Kader ze schafen, fir esou 
Eegeninitiativen ze motivéieren, ze deve-
loppéieren an net duerch ze vill adminis-
trativen, klengen Hickhack esou Saachen 
onméiglech ze maachen. Dat heescht, 
déi Dellhéicht-Schoul ass da vu freides op 
samschdes op an d’Kanner kënnen do 
schlofen. D’Kanner wäerten och iergend-
wann eng Kéier zum Schluss vun der 
Schoul an der Mëttesstonn mam Léier-
personal iessen. An dat fannen ech alles 
flott Iddien, déi e bëssen aus dem nor-
male Kader erausginn. 
Fir ofzeschléissen, wollt ech och nach ee 
Wuert soen zu där neier Schoul, déi zu 
Wobrécke geplangt ass. Mir begréissen 
dat natierlech voll a ganz. Et muss ëm -
mer neie Raum geschaaft gi fir all déi 
Leit, déi op Esch bäikommen. A mir sinn 
natierlech dann och ganz drun interes-
séiert, dee Projet, soe mer esou, e bësse 
méi gréng ze gestalten, wéi déi Schoul-
häff, déi mer an der Zäit gebaut kruten. 
Dat heescht, véiereckeg, betonéiert, mat 
engem klenge Bam. Mir hu jo am Projet 
virgesinn, dass d’Dippecht géif fräige-
luecht ginn op engem Deel. Dass relativ 
vill Gréngfläche sollen a priori entstoen, 
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mat engem gréngen Haff. An ech men-
gen och, dass dat de Kanner zegutt 
kënnt, wa se an engem flotte Kader an 
d’Schoul ginn, an net an engem relativ 
sterilen, zoubetonéierte Schoulhaff.
Dat heescht, ech soen Iech Merci fir déi 
vill Aarbecht, déi geleescht ginn ass. An 
Dir hutt natierlech d’ganz Ënnerstëtzung 
vun eiser Partei.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. 
Madame Bofferding, w.e.gl.“

Taina Bofferding (LSAP): „Am Numm 
vu menger Fraktioun als éischt och nach 
e Merci un de Schoulschäffe fir déi aus-
féierlech Presentatioun an och dem Ser-
vice de l’enseignement, der Schoulkom-
missioun an allen eenzelnen Acteuren, 
déi maassgeeblech un der Organisatioun 
mat gewierkt hunn, dass d’Kanner bescht-
méiglech an eiser Gemeng ënnerriicht, 
encadréiert a betreit ginn. Hëllefräich ass 
sécherlech déi gutt Zesummenaarbecht 
zwëschent deenen eenzelnen Acteuren. 
An hëllefräich ass sécherlech och, dass hir 
Fuerderungen am Groussen a Ganzen an 
der Planung ëmgesat ginn. Déi eenzel 
Acteuren zéien all un engem Strang, an 
dat ass och gutt esou.
Den Enseignement ass net alleng eng 
natio  nal Saach, mä d’Schoulorganisa-
tioun ass virun allem eng Kompetenz vun 
der Gemeng. An et ass eng mat deene 
wich  tegste Kompetenzen, déi eng Ge -
meng huet. Mir stinn an der Verantwor-
tung, fir Schoul- a Betreiungsstrukture sé -
cherzestellen an d’Qualitéitsentwécklung 
ze garantéieren. D’Schoulorganisatioun, 
d’Schoulraumschafung ass e permanente 
Chantier, deen ni ofgeschloss ass, mä eis 
ëmmer erëm virun nei Erausfuerderunge 
stellt. 
De Schoulschäffen huet d’lescht Joer 
seng Presentatioun ugefaangen, wéi 
iwwre   gens och dëst Joer, wou e sech 
emol als éischt fir de Pabeierkrich 
entschëllegt huet, an och fir de Retard, 
dass d’Dossiere spéit ukomm sinn. Dee-
mools ass gesot ginn, et géif driwwer 
nogeduecht ginn, fir eis dat iwwer E-Mail 
ze verschécken. Ech maachen den Ap -
pell, fir d’nächst Joer nach emol driwwer 
nozedenken. Den E-Conseil soll jo ge -
schwë Realitéit ginn. Ech mengen, dass 
dat eng flott Manéier ass, fir och méi 
séier d’Dossieren ze kréien. 
Eng aner Iddi, déi ee vläicht kéint mat 
eran an d’Diskussioun huelen, ass dofir ze 
suergen, dass mer d’Rapporten aus der 
Schoulkommissioun als Conseiller kréien. 
Nun ass et jo esou, dass mer als Conseil-
ler e Recht hunn, un all Kommissioun 
deel  zehuelen. Mä et wär sécherlech och 

interessant den Avis oder de Rapport vun 
der Schoulkommissioun mat an den Dos-
sier geluecht ze kréien.
Een Thema, wouriwwer heibanne scho 
ganz vill gestridde ginn ass, ass de Con-
tingent. Et ass e wichtegt Instrument fir 
d’Schoulplanung an d’Organisatioun. 
Ech gesinn et allerdéngs net esou wéi de 
Ver  trieder vun déi Lénk et beschriwwen 
huet, dass de Contingent eppes ass, wou 
op enger Säit eppes gestrach gëtt, an déi 
aner Säit einfach eppes bäigesat gëtt. Ech 
mengen, de Contingent huet scho seng 
Bedeitung. 
Éischtens ass et eng sënnvoll Ëmverdee-
lung. Hei solle cibléiert Kompetenzen 
age  sat ginn. An zweetens ass et jo awer 
och esou, dass eis Escher Gemeng méi 
Per  sonal kritt. De Schoulschäffen huet 
och virdrunner erkläert, datt dat eng 
bewosst Decisioun ass. Déi Stonnen, déi 
mer bäikréien, falen net einfach vum 
Himmel erof. Mä et ass eben drop ze -
réck zeféieren, dass et e sozio-ökonome-
sche Facteur gëtt, vun deem eis Gemeng 
Gebrauch ka maachen. Well genau ge -
kuckt gëtt, wat déi sozial an och ökono-
mesch Situatioun vun eiser Gemeng ass. 
Virdrun ass déi CEPS/Instead-Etude 
schonn erwähnt ginn, an ech wëll nach 
eng Kéier ënnersträichen, dass déi wierk-
lech enorm wichteg ass, fir d’Origine vun 
der sozio-ökonomescher Situatioun an 
och d’Sproochekenntnisser vun de Schü-
ler ze detektéieren. An esou huet sécher-
lech déi Studie gehollef, fir eis Situatioun 
zu Esch besser ze verstoen an och déi 
néideg Mesuren ze huelen. 
An als Gemeng hu mer et och ganz rich-
teg gemaach, dass mer den Indice social 
op déi eenzel Entitéiten deklinéieren. Dat 
heescht, dass d’Personal genau do agesat 
gëtt, wou verschidde Problemer sinn, a 
wou sech Erausfuerderunge erginn, fir 
ver  stäerkt Professioneller ze affectéieren, 
wou et noutwenneg ass.
De Projet Brill huet de Schoulschäffe vir-
drunner selwer ugeschwat. Gemengt ass 
déi Konventioun zwëschent dem Minis-
tère an den Enseignanten aus dem Brill, 
mam But, d’Qualitéit vum Brill ze verbes -
seren. Mat engem  Professer vu Greno-
ble, dee regelméisseg erofkënnt, fir de 
Projet ze begleeden. Wann ech richteg 
an Erënnerung hunn, misst déi Konven-
tioun den nächste Mount auslafen a géif 
dofir gären nofroen, ob et net méiglech 
wär, en éischte Bilan virgeluecht ze 
kréien, tout en sachant, dass nach net all 
d’Resultater kënnen ausgewäert ginn, bei 
der definitiver Schoulorganisatioun, déi 
mer jo wäerten am Oktober nach eng 
Kéier votéieren. Fir einfach scho verschid-
den Abléck an de Projet ze kréien. 
Eng positiv Entwécklung, déi mer am 

Dossier feststellen, ass d’Transitioun vum 
Cycle 4.2 an de Lycée. Mir stelle fest, 
dass ëmmer méi Kanner an de Secon-
daire classique an och technique ginn, 
wat dann zur Konsequenz huet, dass der 
manner an dem Modulaire sinn. Eng 
méiglech Explikatioun huet jo schonn de 
Vertrieder vun der KPL ginn, déi sécher-
lech net falsch ass. 
An deem Kontext wëll ech awer och nach 
op déi Chifferen hiweisen, déi gësch  ter 
publizéiert gi sinn. Den Décrochage sco-
laire, deen eis all sollt e bëssen zum 
Nodenke bréngen. Do sinn iwwer 1.600 
Schüler, déi d’Schouljoer 2013/14 ouni 
Diplom oder ouni Ofschloss verlooss 
hunn. An dovun hunn der eng 779 ganz 
mat der Schoul opgehalen. Interessant 
ass awer, dobäi ze wëssen, dass den Edu-
catiounsministère den Taux vum Décro-
chage scolaire wëll erofkréien a vun en -
gem Gesetz geschwat huet, fir eng méi 
kohärent Orientatioun ze etabléieren. An 
och déi schoulesch Offer soll méi diversifi-
zéiert ginn. Dat, mengen ech, ginn nach 
interessant Diskussiounen. Do ass et och 
wichteg fir eis als Gemeng, dat am A ze 
behalen, fir ze kucken, wéi eng Entwéck-
lung wäert kommen. Dëst just zur Info.
Als weider positiv Entwécklung bewäerte 
mir als LSAP, dass d’Klasseneffektiver ero-
fginn. Mir leien an enger gudder Moyen-
ne, wann ee mat anere Gemenge ver-
gläicht. Do sinn déi wesentlech méi 
héich. Et ass gutt, dass mer dofir ge -
suergt hunn, dass déi an de leschte Joren 
erofgaange sinn. 
Beim Reliounsunterrecht a beim Morales-
cours hoffen ech, dass mer dës Kéier fir 
d’lescht driwwer schwätzen. Oder dass 
sech zumindest bei der Rentrée 2017 déi 
Froen net méi stellen, a wéi eng Klass 
d’Kanner ginn. Mä dass mer dann end-
lech dee laang ersehnte Wäerteunter-
recht kréien, wou d’Kanner net méi 
opgrond vum Glawe vun hiren Eltere 
getrennt ginn, mä all zesummen eng 
Wäertevermëttlung kréien. 
Interessant an och begréissenswäert ass, 
dass déi sougenannte Proximitéitsregel 
respektéiert gëtt, déi ëmmer fir ganz vill 
Diskussioun an Opreegung gesuergt 
huet. Et ass gutt, dass ee kloer Critèrë 
setzt an e roude Fuedem huet, wou sech 
dru gehale gëtt. A positiv ass an deem 
Sënn och, dass d’Enseignantë gewëllt 
sinn, eben d’Klasse selwer opzedeelen.
Dann nach eng Remarque zum Schwam-
men. D’lescht Joer ass gelueft ginn, dass 
de Cycle 4 nees all 14 Deeg konnt 
schwam  me goen. Dat war e gudden 
Ufank. Elo ass jo och de Cycle 1 an der 
Diskussioun gewiescht, an do sinn och 
ganz positiv Erfahrunge gemaach ginn, 
hunn ech mer soe gelooss. A mir ënner -
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stëtzen natierlech de Schäfferot an där 
Decisioun, d’Kanner esou fréi wéi méig -
lech schwammen ze loossen, dass se kën-
nen un deene Course participéieren. Dat 
ass ganz wichteg. A mir plädéieren och 
fir eng gutt Zesummenaarbecht tëschent 
den Enseignanten, also de  Titulaires de 
classe an  dem Schwammmeeschteren.. 
Fir ze kucken, dass éischtens eis Kanner 
esou fréi wéi méiglech kënne schwamme 
goen, an dass se och gutt encadréiert 
ginn. Well d’Schwammen ass eppes, wat 
de Kanner awer och grondsätzlech vill 
Spaass mécht, a wou een och ëmmer 
mierkt, dass net méi esou d’Tendenz an 
de Famillen ass, an d’Schwämm ze goen. 
An ech fannen et gutt, dass mir als Ge -
meng Wäert drop leeën.
Dann nach eng Remarque zu de Maisons 
relais. Als Gemeng kënne mer de schaf-
fenden Elteren an den Elengerzéienden 
eis Ënnerstëtzung ginn, fir d’Famill an de 
Beruff besser ënnert een Hutt ze kréien, 
andeems mer ausserschoulesch Be -
treiungs strukturen offréieren. Fir eben 
esou hiert Familljeliewe kënnen ze orga-
niséieren, dass si sech och optimal ëm hir 
Kanner kënne këmmeren. Begréissens-
wäert ass, dass de Service enseignement 
mat der Administratioun vun de Maisons 
relais zesummegeluecht ginn ass. Dat ass 
eppes, wat d’Eltere sécherlech wäerte be -
gréissen, well et eng Vereinfachung mat 
sech bréngt.
Dann ass et esou, dass all Quartier, all 
schou  lesch Entitéit mat vill Zouwuess u 
Still an u Kanner seng Maison relais huet. 
Dat ass gutt. Dat ass jo och eppes, wat 
de Schäfferot sech als Zil ginn huet, wou 
jo och am Koalitiounsprogramm festge-
schriwwen ass, dass mer eng cibléiert a 
flä  chendeckend Offer vu Kannerbe -
treiungs strukture wëllen opstellen. 
Nun hu mer awer d’Verhältnis vun 1.120 
betreite Kanner an de Maisons relais zu 
601 Kanner op der Liste d’attente. Et ass 
virdrunner gesot ginn: Dat ass eng 
grouss Zuel. An ech stelle mech do och 
hannert déi Aussoe vu menge Virriedner, 
dass dat e Chiffer ass, dee mer mussen 
onbedéngt am A behalen, an dass et och 
besser wier, dee géif vu Joer zu Joer méi 
kleng ginn. Gutt ass awer, dass de Schäf-
ferot sech dëser Entwécklung bewosst ass 
an och ebe kuckt, wou mer nach kënne 
Raum schafen, fir Kannerbetreiung unze-
bidden. 
Eng weider Fro wär gewiescht: Wat an 
der Kanalstrooss geschitt? Elo hu mer 
d’Ex  plikatioun kritt, firwat do de Retard 
ass, an déi Struktur leider nach net konnt 
etabléiert ginn.
Eng aner Fro, déi mir nach hätten, ass: 
Wat ass mam Site Belval? Do hu mer ëm -
mer méi Leit, déi dohinner schaffe ginn. 

En plus kommen der jo elo nach bäi. Ass 
do vläicht d’Iwwerleeung, fir eng Kéier 
eng Crèche ze etabléieren? Ech huele jo 
un, dass d’Uni selwer Strukture virgesinn 
huet. Mä ginn et do vläicht Iwwerleeun-
gen, och eppes ze maache fir déi Leit, déi 
do um Site schaffen? Mir hu jo eis Ge -
mengecrèche, déi eng gutt Reputatioun 
huet, wou vill Leit dovunner Gebrauch 
maachen. 
Mir sinn och der Meenung, dass eng 
Betribscrèche keen Tabu méi kéint sinn. 
An et kéint ee vläicht, zesumme mam 
Geschäftsverband kucken, ob et net géif 
Sënn maachen, och emol nei Weeër ze 
goen an iwwer Betribscrèchen nozeden-
ken. Fir eben ze kucken, dass déi schaf-
fend Leit hir Kanner an der Gemeng kën-
nen an de Strukturen ënnerbréngen. Ech 
mengen, do maache mer och vill fir si, an 
et ass jo och eng Demande, déi vun hirer 
Säit kënnt.
Dee leschte positiven Aspekt, deen ech 
awer nach wëll ervirsträichen, ass, dass 
mer iwwer 200 Leit an de Maisons relais 
beschäftegen. Dat mat ënnerschiddleche 
Beruffer. An do solle mer eis, mengen 
ech, och ëmmer virun Ae féieren, dass 
mer an de Maisons relais net nëmmen 
d’Kan  ner betreien, mä dass mer och do -
matter Aarbechtsplaze schafen. Ech men-
gen, dat muss och eng Kéier gesot ginn. 
Begréissenswäert ass awer och, dass 
d’Leit permanent u Formatiounen deel-
huelen. Och dat, mengen ech, steet fir 
d’Qualitéit vun eise Maisons relais. Dat 
ass gutt, dass dat gemaach gëtt. A mir 
ënnerstëtzen dat natierlech och, fir dat 
weider ze maachen, fir Qualitéit zu Esch 
kënnen ze garantéieren.
Dëst gesot, nach eemol e grousse Merci 
fir déi vill Aarbecht, déi geleescht ginn 
ass. Ech ginn dann domatter och den 
Accord vu menger Fraktioun.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci der Madame Bofferding 
an alleguerten de Riedner. 
Et sinn eng etlech Froen, déi gestallt gi 
sinn. An ech géif dem Här Tonnar nach 
eng Kéier d’Wuert ginn, fir dorop ze 
äntweren.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Merci 
alleguerten. Ech si ganz frou iwwert déi 
konstruktiv Kritik. Den Här Majerus huet 
et och gesot: Dat ass e Problem, aus 
deem een net Politik a grouss Dénge 
schléit, mä et ass eppes, wat eis Kanner 
ugeet, a wat och d’Elteren alleguerten 
ugeet. An ech wollt op déi puer Punkten 
äntweren, déi extrem interessant a wich-
teg sinn, a wou ech och leider deelweis 
Recht ginn, mä wou mer och net op der 
Sekonn eng Léisung hunn.

Dat eent ass, wat den Här Mischo gesot 
huet: déi 368 potentiell Kandidate fir an 
de Précoce. An et sinn der 202, déi do 
sinn. Et ass awer net, dass déi aner alle-
guerten net dra sinn, well se keng Plaz 
kritt hunn. Do sinn awer och eng ganz 
Partie Elteren, déi soen, neen, mäi geet 
awer eréischt an d’Schoul mat véier Joer, 
an net mat dräi Joer. Mä et ass awer eng 
Fro, déi ee kann opwäerfen, a wou ee 
vläicht emol misst kucken, wéi vill da 
keng Plaz hätten. 
Ech wëll awer och soen, dass mer net 
méi spéit wéi gëschter nach eng Reu-
nioun hate wéinst der Wobrécker Schoul. 
An do ass d’Fro opgeworf ginn, ob een 
net an där neier Struktur soll eng Ganz-
dagsbetreiung maachen, wou Kanner 
vun engem Joer u géifen an esou eng 
Schoul kommen. Dat ass eng Fro, déi 
och kann een negatiiven Aspekt hunn. 
Mä d’Fro ass opgeworf ginn, an dat ass 
eng Problematik, déi besteet. Mä et kann 
een awer och net d’Kand op d’Welt 
 setzen an da bis 18 Joer... Also dat ass 
alles positiv an negativ ze gesinn.
Dem Här Biltgen seng Remarque ass déi-
selwecht. Här Biltgen, ech sinn och net 
frou, an de Schäfferot ass och net frou, 
mat där Zersplitterung. Mä, wann ech 
gelift, sot eis am Zentrum vun Esch, wou 
mer eng Plaz hunn, wou mer esou eng 
Schoul kënne bauen. Mer kënnen net eng 
Bomm an e ganze Pâté de maisons ge -
heien an dann d’Plaz hunn. Mir siche 
verzweiwelt no Plaz. An dofir sinn ech ganz 
frou, an ech hu jo d’Remarque ge  maach, 
den Här Majerus huet se och ge  maach: 
Wann een eng Idee huet, sot eis se. 
Well dat Eenzegt, wou mer bis elo séier 
virukomm sinn, war, wann d’Terrainen 
der Gemeng gehéieren. Dat war an den 
Nonnewisen, dat ass elo déi Chance a 
Wobrécken. Wou mer net mussen ufänke 
mat aneren zesummen, déi wëllen 
d’grousst Geld draus schloen, wou mer 
mussen Terrainen opkafen. 
Et ass eis keng Plaz bewosst, wou mir 
kéinte vun Null un eng Zentralschoul 
opriichten. Mir géifen et ganz gär maa-
chen. Wann een déi Plaz weess, si mir déi 
éischt, déi se wëllen. Mer schwätze vun 
der Lentille Terre Rouge, mer schwätze 
vun aneren. D’Arcelor ass de Besëtzer vu 
bal allen Terrainen. An dann och net méi 
am Zentrum vun Esch, wou Privatleit 
sinn, an déi och net d’accord sinn, wa 
mir kommen, dass mer soen: Elo rappt 
Dir of, a mir riichten eng Schoul op. Also 
dat ass net esou einfach. A mir sinn och 
net glécklech mat der Zersplitterung. Ech 
kann Iech dat versécheren, an Dir hutt 
och ganz Recht.
Déi aner Remarque, wou Dir awer och 
d’Äntwert all scho ginn hutt: Et kënnt net 
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méi a Fro, dass eng Schoul ouni eng Mai-
son relais gebaut gëtt. Also dat kann et 
net méi sinn. An ech sinn och frou, dass 
Der déi Idee ënnerstëtzt, dass et och net 
ka sinn, dass Stonnen a Stonnen d’Ge-
baier an d’Säll eidel sinn an dësen Zäiten. 
An dass se net kënne profitéiert gi mat 
Dou  ble emploi. Et muss een natierlech 
kucken, wéi een dat organiséiert. An et 
kann een net, wa giess gëtt, nach fënnef 
Minutte virdru Schoul halen. Dat si mer 
eis och all bewosst. Mä et muss vill méi 
benotzt ginn.
Här Mischo, ech soen Iech Merci, dass 
Dir d’Remarque vum Här Zimmer ge -
maach hutt. Ech hat déi vergiess. Ech 
wollt och deem a senger ganzer Equipe 
Merci soen. Mer hunn effektiv an eiser 
Schoulkommissioun e Mëttwoch dat 
una   nime decidéiert. An et ass och ganz 
wichteg, dass mer dat dann net musse 
viruginn un de Service Maisons relais. Mä 
dass deen als Consultant dann dobäi ass, 
an dass e kann d’Infoe mat op de Wee 
huelen.
D’Fro ass opgeworf gi mat der Uni, mat 
Maison relais. Mir haten Entrevuen, 
d’Ma  dame Buergermeeschter an ech 
och, mat Leit vun der Uni. Do ass awer 
näischt Konkretes zustane komm. An et 
ass evident, dass d’nächst Joer e Besoin 
kéint do sinn. Et kommen net nëmme 
Studenten, wéi mir déi Zäit, déi keng 
Kanner haten. Mä et kommen och Stu -
denten, déi en ménage kommen oder en 
cours de route sech mat Kanner en 
ménage setzen. Dat ass och vläicht flott, 
an déi hunn dann awer och Kanner, a se 
ginn op d’Uni, a se brauche Plazen, wou 
hir Kanner an enger flotter Struktur sinn.
Den Här Majerus huet mat Recht eppes 
ernimmt, wat ech net ernimmt hunn. 
Ënsber ass e formidabele Site. Mer soen 
et net oft genuch. Mer sinn och schreck-
lech frou, dass e vill vun den Enseignantë 
profitéiert gëtt. 
En huet vu Liesowender geschwat. Dat 
gëtt et um Dellhéicht, dat gëtt et schonn 
éiweg am Ale Lycée, wou eng Nuecht 
verbruecht gëtt. Fir d’Kanner ass et for-
midabel, déi Aventure ze maachen. 
Ech war gëschter Owend an engem Thea-
ter – dat ass och ganz nei, dat ass et nach 
ni ginn –, wou d’Dellhéicht-Schoulkanner 
mat de Lycéeskanner vun der 2eC en Thea-
terstéck presentéiert hunn. Dat heescht 
‘D’Alchemisten’. An dat war eng immens 
Aventure fir déi Kanner aus där Primär-
schoul oder aus där Fondamental schoul 
oder aus där Grondschoul, fir mat deene 
grousse Jongen a Meedercher Thea  ter ze 
spillen. A wien den Owend Loscht huet: et 
gëtt nach eng Kéier op  ge  fouert. 
An dat ass awer nëmmen de Mérite vun 
engagéiertem Personal, dat mer hunn, 

an dat mer net oft genuch kënnen nen-
nen. Well dat si Stonnen Aarbecht, déi 
net bezuelt ginn, a wou net vill driwwer 
geschwat gëtt, a wou een awer soll ervir-
hiewen, well et kann een och net ëmmer 
soen, et schafft een nëmmen esou vill, an 
esou weider. Dat engagéiert Personal, 
ech hunn et schonn ervirgehuewen, hu 
mer, an dat ass och do.
Et ass elo op eemol bal am meeschten 
iwwert d’Schwamme geschwat ginn. Dat 
ass och e wichtege Sujet. Mä ech men-
gen, mer sinn eis all eens – an dat leeft 
och esou, ech wëll dat nach eng Kéier 
rap  peléieren –, dass en Enseignant sech 
ein  fach mat deem Schwammmeeschter 
ze  summesetzt. Wéi et hei leeft. An dann 
ass dat iwwerhaapt kee Problem. Mä et 
muss ee legale Kader sinn, well wann 
eppes geschitt, mussen awer och de 
Schwamm  meeschter oder den Ensei-
gnant wëssen, wiem seng Responsabili-
téit et da war. Well do kënne sech awer 
Problemer stellen. A mer wëssen awer 
och, dass regelméisseg kann eppes ge -
schéien. Gott sei Dank hate mir d’Chance 
bis elo, dass näischt geschitt ass. Mä 
wann Der d’Zeitunge kuckt, geschitt och 
regelméisseg am Ausland eppes, ouni 
dass et engem seng Schold ass. Et kann 
ee Kand en Arrêt cardiaque maachen, an 
dann ass et iwwerhaapt kengem seng 
Schold. Mä dat ass awer alles méiglech. 
An dofir sollen déi Kanner optimal iwwer-
waacht sinn. 
An ech fannen och, dass et eng flott 
Relatioun ass, wann den Enseignant ka 
mat an d’Waasser goen a mat senge Kan-
ner kann anescht existéieren, wéi wann 
en an engem Schoulsall op enger Distanz 
sëtzt, an ech fannen de Rôle vum 
Schwamm  meeschter grad esou wichteg.
Madame Bofferding, Dir hutt Recht mat 
dem E-Conseil. Dat hate mer beschwat. 
An da wier vläicht vill Pabeier, a fir den 
Här Majerus erëm e Bam, gerett.
(Gelächter)
An zemools bei enger provisorescher 
Schoulorganisatioun muss ech soen, wou 
dat jo awer alles esou vague ass. An déi 
Déchargen: et ass ganz schéin an et ass 
och schrecklech Aarbecht. Mä wien inte-
resséiert et elo do, ze wëssen, ob den X 
eng 100%eg Tâche huet an den Y eng 
50%eg oder eng 75%eg. An ob en eng 
Alters  décharge huet oder eng, well en 
d’Bi  bliothéik versuergt. Ech mengen ef  fek   -
tiv, dass mer dat mussen do op dee Wee 
kréien. Ech wollt awer och net – a mir 
wollten och net –, dass Der ouni Doku-
ment do sëtzt. Dat kann et awer och net 
sinn. Et ass jo awer kee Geheimnis. An et 
ass alles, wat de Gemengerot soll gesinn.
Da wëll ech awer och nach eng Kéier 
soen, dass Der all Bienvenue sidd an de 

Schoul  kommissiounssëtzungen. Déi Rap-
porte fannen ech eng gutt Idee, wou ge -
sot ginn ass, dass déi solle verdeelt ginn. 
Dat ass eng ganz gutt Idee. An Dir kritt 
och selbstverständlech mat der nächster 
Schoulorganisatioun elo am Hierscht dee 
Bilan vum Projet Brill. Dat ass alles 
schrëft  lech festgehalen. Do si ganz flott 
Kon  klusiounen a ganz flott Rapporte ge -
maach. Déi kritt Der. Ech fannen, dat 
sollt Der Iech och ukucken, well do gëtt 
ver  sicht, eng ganz gutt Aarbecht ze maa-
chen.
Déi Maisons relais wäerte mer versichen, 
weider hei zu Esch auszedeenen. Mer be -
halen dat, wéi Der gesot hutt, Madame 
Bofferding, am A.
An ech géif domadder ofschléissen, an 
ech soen e ganz grousse Merci. An all 
Conseiller – ech soen et nach eng Kéier –, 
ka sech souwuel am Schäfferot mellen, 
wéi an der Schoulkommissioun, wéi am 
Service de l’enseignement wéi bei mir, wa 
Suggestiounen oder Ideeë sinn. Alles ass 
bienvenu. Merci fir Är konstruktiv Obser-
vatiounen. Ech kann et emol net Kritiken 
nennen, well et ware keng. Et waren 
objektiv Remarquen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci dem Här Tonnar fir d’Ex-
plikatiounen. Ier den Här Tonnar kuerz 
Informatiounen iwwert déi zwee Sursise 
gëtt, déi am Dossier leien, géife mer 
awer fir d’éischt dann d’Schoulorganisa-
tioun ofstëmmen. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus –  
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Everard Wohlfarth – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal accepte à 
l’unanimité  l’organisation scolaire 
2015/2016.

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Vill-
mools Merci. Ech géif op de Punkt b) 
kom  men, Der hutt dat gesinn. Ech géif 
d’Press bieden, déi Dokumenter aus 
hirem Dossier ze huelen a se ze zerrap-
pen. Da bräichte mer keng Sëtzung à 
Huis clos. Mer hate laang driwwer ge -
schwat. D’Schoulkommissioun kennt 
d’Dos  sieren. Ech fannen et net flott, wa 
mer laang doriwwer schwätzen. Ech géif 
Iech bieden déi Verlängerung do ze 
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stëmmen. Frot och, wann een eng Fro 
hätt.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Et geet ëm de Punkt vun 
deenen zwee Sursisen. An ech géif de 
Gemengerot bieden, ouni Nimm. Et läit 
an Ärem Dossier. An ech géif bieden au 
vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus –  
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Everard Wohlfarth – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les sursis scolaires.

3. Conservatoire: organisation 
scolaire provisoire 2015/2016; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Mir kom-
men dann zum 3. Punkt, wou den Här 
Tonnar nach eng Kéier d’Wuert ergräift, 
an zwar zur Organisatioun vum Conser-
vatoire.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Merci 
fir dee Punkt virdrun. Ech fannen dat 
ganz flott. 
Wat de Conservatoire ugeet, do ass d’Si-
tuatioun am Fong nach e bësse méi 
cocasse, well do hunn ech iwwerhaapt 
keng Chifferen. Well d’Inscriptiounen 
oder d’Fro, fir sech anzeschreiwen, huet 
de 24., also virgëschter, ugefaangen. Et 
ass awer elo esou, dass mer duerch d’Ge-
setz vum 28. Abrëll ‘98 verflicht sinn, och 
do eng provisoresch an eng definitiv 
Schoulorganisatioun ze maachen. 
An et mengt een heiansdo, dass de Ge -
mengerot misst beschäftegt ginn, en hätt 
net Aarbecht genuch. Well ech fannen 
dat hei alles e bëssen iwwerdriwwen. Déi 
provisoresch muss virun der Rentrée era 
sinn an déi definitiv, déi stëmme mer da 
virum 1. November. Duerfir ass déi hei 
awer total vague, well ech kann nëmme 
vun theoretesche Schülerzuelen ausgoen. 
Der wësst, all Joer, wa mer bei där defini-
tiver sinn, hoffe mer, déi magesch Zuel 
vun 1.000 Schüler ze erreechen. Wéi et 
och bis elo nach all Joer war, et dréint 
ëmmer ëm 1.013, 1.016 an esou weider. 
Mä op jidde Fall um Datum vun haut, 26. 

Juni, kann ech Iech iwwerhaapt keng 
Zuele vun definitiven oder emol nëmme 
vu provisoreschen Aschreiwunge ginn.
Wat d’Personal ugeet, sou kommen och 
keng direkt Changementer beim Perso-
nal. Ausser wann elo immens Aschrei-
wun   ge méi wieren, misst eng Adapta-
tioun kommen. Mä fir de Rescht ass keng 
Augmentatioun virgesinn. Et gëtt ee Pia-
nosposten ausgeschriwwen, a mir hunn 
dräi CDDen, déi géife verlängert ginn. 
Dat ass d’Madame André, den Här Eric 
Engel an d’Madame Valérie Knabe, déi 
hiren CDD verlängert kréien. A mer 
änne  ren een CDI – een, dee gëtt en CDI: 
Dat ass d’Madame Malou Garofalo. An 
déi dräi Punkten, oder zwee Punkten, 
wäerte mer am nächste Gemengerot, 
dee jo den 10. Juli programméiert ass, 
bei de Personalfroen hunn.
Mer hunn och am Fong keng nei 
Course n, déi geplangt sinn. Ech wollt 
awer nach eng Kéier uschwätzen – mer 
hate schonn d’lescht Joer dovunner 
geschwat, obschonn et näischt neits ass, 
mä scho menges Wëssens 40 Joer besteet 
–, déi Klasse vum Solfège, déi mer, wann 
ech dat esou kann nennen, ‘ultra murus’ 
hunn. Déi mer ausserhalb vum Conserva-
toire hunn, nämlech an der Gemeng 
Suessem. Mer hunn do dräi Klassen: ee 
Préparatoire an en éischt an en zweet 
Joer. Ech fanne perséinlech, dass et eng 
Win-win-Situatioun ass. Suessem kritt 
d’Cour  sen op der Plaz a stellt de Sall. 
D’Kanner mat den Eltere mussen net 
duerch dee Stau vun der Prince Henri an 
– ech weess net wéi d’Strooss heescht, 
déi bei de Conservatoire geet.“ 

Schäffen Dan Codello (LSAP): „D’rue 
d’Audun oder d’rue des Acacias.“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „D’rue 
des Acacias. Wou de Stau um fënnef Auer 
bis op de Rondpoint zréckgeet, soudass 
déi Kanner hir Coursen zu Suessem ge -
hale kréien. A mir kréien natierlech den 
Droit d’inscription, an d’Schüler gehéie-
ren zu eisem Escher Conservatoire. An 
den Haaptavantage ass, dass eist Gebai 
entlaascht gëtt. Wat an de Spëtzestonne 
ganz wichteg ass, wat dënschdes an don-
neschdes nomëttes ass, wou d’Kanner 
keng Schoul hunn.
Ech ka just e puer Infoen iwwert d’In-
scriptioune soen. Zënter dem 24., also 
een Dag, wou ee sech konnt melle fir 
d’Aschrei wungen, sinn 300 Rendezvouse 
geholl ginn. Dat seet elo net onbedéngt 
eppes aus. Mä wat interessant a flott ass: 
62% vun deene Rendezvouse sinn iwwert 
Internet geholl ginn. An dat huet bedeit, 
dass déi berühmt Schlaang, déi sech 
ëmmer den éischten Dag am Conserva-

toiresgebai forméiert huet, dëst Joer aus-
bliwwen ass. An dass mer op déi Manéier 
de Schüler an den Elteren et immens ver-
einfachen, fir déi Inscriptiounen ze maa-
chen.
Dir hutt eng detailléiert Broschür vum 
Conservatoire. An ech wollt hei och op 
dëser Plaz dem Direkter Treinen an der 
gan  zer Equipe – souwuel deenen enga-
géierten Enseignanten, wéi dem ganze 
Staff administratif an all de Leit, déi fir  
de Conservatoire schaffen – e ganz 
grousse Merci soen. Der gesitt déi 
Coursen , déi offréiert sinn: d’Formation 
musicale, de Solfège, d’Formation péda-
gogique, Chef de choeur, Chef d’or-
chestre, d’Formation vocale – déi a sechs, 
siwe verschidde Sousformatiounen age-
deelt ass –, Kammermusik, Ensembles 
instrumentaux, Orchester, Chorale, Jazz, 
Danzen an dann d’Discipline parlée, wat 
also Dictioun ass. 
A vu dass mer d’éinescht esou vill iwwer 
Präisser geschwat hunn, wollt ech awer 
ofschléissent Iech och hei e Chiffer ginn. 
Déi Salairen, déi bezuelt ginn, belafe sech 
all Joer op ronn 6 Milliounen. Ech soen et 
ëmmer, wa mer d’Diplomer iwwerree-
chen, wou d’Eltere sinn. Dat musst Der 
Iech virstellen, dann hu mer 500.000 
Euro Frais de fonctionnement ronn. Dat 
mécht 6,5 Milliounen. An hei kréie mer 
och ronn 2,2 Milliounen zréck. Dat 
heescht, d’Enseignantë vum Conserva-
toire ginn nëmmen zu engem Drëttel be -
zuelt an net wéi déi Enseignanten am 
Schoulwiesen, déi zu zwee Drëttel be -
zuelt ginn. An da gëtt nach gekuckt: Do 
gëtt e grousst Dëppe gemaach, an da 
ginn all d’Enseignanten aus dem Land an 
dat Dëppe geheit. An da gëtt de ganze 
Kuch dividéiert duerch déi Enseignanten, 
déi mer hunn. Dat erkläert – ech wëll 
Iech dat awer all soen –, dass ronn en 
Drëttel all Joer erëmbezuelt gëtt. 
An ech wëll Iech awer och do Merci 
soen, well keen heibanne je eng Re  mar-
que dozou gemaach huet oder dat je kri-
tiséiert hätt. Mä et freet ee sech heians-
do, wou ginn d’Sue vun der Gemeng 
hin. Hei ass e gutt Beispill. Hei si 6,5 
Milliounen, déi fir eisen Escher Conserva-
toire higinn. Wat Der ëmmer akzeptéiert 
hutt a wat de Schäfferot total ënner-
stëtzt. Well mer hunn do e formidabele 
Conservatoire, dee formidabel fonction-
néiert. A wou mer all Joer Schüler eraus-
kréien, déi dat als hire Beruff maache 
ginn, déi an d’Ausland ginn, déi dono 
erëmkommen. Déi ech elo opgezielt 
hunn, sinn Der lauter, déi hei hir éischt 
Formatioune gemaach hunn an déi mer 
dono dann oft als Enseignanten erëmge-
sinn. An ech mengen, dat soll eis dat 
wäert sinn. 
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Mä ech fannen awer och, dass mer déi 
do Chifferen nach eng Kéier sollte soen. 
Ech soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci nach emol Här Tonnar fir 
d’Musekschoulorganisatioun. D’Madame 
Hildgen, den Här Majerus – an zou. 
Madame Hildgen, w.e.gl.“

Annette Hildgen (CSV): „Merci 
Madame Buergermeeschter, Merci Här 
Tonnar. Et muss een den Här Tonnar haut 
luewen. Deen ass haut den éischte Mann 
hei, fir hei ze schwätzen, an e mécht dat 
op eng ganz magistral Manéier.
Dir hutt elo grad gesot, Här Tonnar, datt 
de Conservatoire d’Escher Gemeng vill 
Sue kascht. Mir wëssen dat. Mir hunn dat 
enregistréiert, an ech mengen, mir dier-
fen net vergiessen, de Conservatoire ass 
ee vun de ganz groussen Atoute vun 
Esch. Well wa mir gesinn – mir hunn elo 
hei net d’Opstellung, mä méi spéit kréie 
mer déi eng Kéier –, wéi eng Kanner vu 
wou kommen, fir hei am Escher Conser-
vatoire Musik studéieren ze kommen. 
Dann ass et praktesch bal flächendec-
kend, wat Lëtzebuerg ubelaangt. A ganz 
vill, déi aus dem Ausland kommen. An 
och dat schwätzt fir d’Qualitéit vum 
Enseignement, dee mir hei ginn.
Dir hutt och vun deene Course geschwat, 
déi well extra mueres ugebuede ginn. An 
do kréie mir ganz gutt Echoen, datt 
d’Leit soen: Gott sei Dank. Et ass den De -
placement zum Beispill, deen do d’Leit, 
d’Elteren haaptsächlech arrangéiert. An 
och do initiéiere mir Kanner, déi vläicht 
soss net an de Conservatoire komm sinn, 
fir ze soen, mir fänken do un. An dann, 
wann d’Kanner e bësse méi grouss sinn  
a Freed un der Musik hunn, wat mer  
alleguerten hoffen, da komme se op  
den Escher Conservatoire. Awer si hunn 
d’Grond    begrëffer schonn an hirem 
Duerf, an hirem Entourage kritt, wat eng 
ganz, ganz gutt Idee ass.
Wat mer gär géife wëssen: Wéi ass et mat 
de Frais d’inscription? Bleiwen déi nach 
d’selwecht?“

Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Jo.“

Annette Hildgen (CSV): „Dat ass ganz 
gutt, well mir hate schonn x-mol driwwer 
geschwat, datt och déi Leit, déi vläicht 
finanziell net esou gutt gestallt sinn, och 
hir Kanner kënnen an de Conservatoire 
sché  cken. Wat jo och dozou bäidréit, datt 
mir esou vill fir de Conservatoire mus  sen 
ausginn. Dat muss een och soen. Mä dat 
ass och e sozialen Aspekt, dee mir hunn. 
Dat heescht och de Leit, déi e puer 
Kanner am Conservatoire hunn – wat jo 

herno, wann d’Frais d’inscription géife 
gehéicht ginn, fir déi Leit och eng 
Belaaschtung wier –, komme mir do ent-
géint. An ech mengen, de Kanner ass 
gehollef.
Wat een net däerf vergiessen: Mir 
schwät  zen ëmmer vun Integratioun. Ma 
de Conservatoire mécht eng formidabel 
Aarbecht an der Integratioun vun eisen 
auslännesche Matbierger, déi hei sinn. A 
mir wëssen alleguerten, wann d’Uni Lët-
zebuerg kënnt – d’éinescht ass gesot 
ginn, datt do och elo jonk Leit kommen, 
déi Familljen hunn –, brauche mir Crè-
cheplazen, Maison-relais-Plazen. Mä mir 
bräichten eventuell och nach Plazen am 
Conservatoire. Datt mer eis opmaachen 
och fir déi Leit, déi erakommen, net 
nëmme Kanner, mä och Erwuessener a 
Jugendlecher, déi wëllen hei Musik stu-
déieren.
An zum Schluss wëll ech nach eng Idee 
matginn, déi mir als Fraktioun hunn. Mir 
hu ganz vill Auslänner, Erwuessener scho 
praktesch, déi an hirem Heemechtsland e 
Conservatoire ofgeschloss hunn. Déi fir 
een, zwee Joer op Esch an de Conserva-
toire kommen, well d’Reputatioun vun 
eise Professere ganz grouss ass. Déi kom-
men hei op Esch, fir e Perfectionnement 
ze kréien, zum Beispill an hirem Instru-
ment. Leider Gottes gëtt deen Examen, 
dee se hei maachen, net unerkannt, wa 
se da weider wëlle goen op eng Héich-
schoul bei hinnen, respektiv op eng Uni. 
Dat heescht, si hu schonn an hirem CV 
stoen, datt si zwee Joer, zum Beispill, 
oder ee Joer am Escher Conservatoire 
mat där an där Note vum Examen ofge-
schloss hunn. Awer et gëtt net conside-
réiert, well den Escher Conservatoire net 
zu den Héichschoule gehéiert. 
Wier dat dann net emol eng Idee, fir 
emol eng Kéier e bëssen op dee Wee ze 
goen an ze soen, komm mir pousséieren 
et esou wäit, datt mir de Status kréie vun 
enger Héichschoul. International wär dat 
e Plus fir Esch. Et wier e Plus fir de Con-
servatoire, a mir géifen, wéi gesot, deene 
Kanner an deene Leit entgéintkommen, 
déi hei weiderféierend Studien awer 
maa   chen, respektiv déi, wa se dann hei 
fäerdeg sinn an hiert Land zréck ginn, fir 
eng Plaz ze fannen. Dat ass en Diplom, 
deen hinne feelt. A mir wëssen alleguer-
ten, en Diplom, dee feelt, dat sinn och 
Suen, déi herno feelen. Dann ass d’Pai 
net esou héich. Dat wär eng Idee, déi mir 
als CSV hätten. Et ass vläicht e bësse 
schwie  reg, fir et duerchzesetzen, mä 
loosst Iech et duerch de Kapp goen. 
Huelt et mat, wann ech gelift, an Är 
Diskus siounen. A wa mer dat géifen er -
ree  chen, wier et natierlech fir Esch super.
Mir soen Iech Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. Här Majerus, w.e.gl.“

Luc Majerus (déi gréng): „Merci 
Madame Buergermeeschtesch, Merci Här 
Tonnar. Ech kommen op eppes zréck, 
wat Der gesot hutt: déi Idee, dass dat e 
bësse fastidieux a vläicht onnéideg ass, 
dass all Kéier muss iwwert dee Programm 
provisoresch an definitiv hei ofgestëmmt 
ginn. Ech sëtzen nämlech an der Com-
mission du conservatoire. An effektiv gi 
mer all Kéiers opgeruff vum Här Treinen, 
net nëmme fir déi provisoresch an och 
déi definitiv, eisen Avis ofzeginn, mä och 
all Kéiers, wou en Exame kënnt en vue 
vun engem Engagement vun engem 
neien Enseignant. Wou mir da mussen 
eisen Avis ginn iwwert d’Zesummestel-
lung vum Jury. 
Dat si vläicht Saachen, déi net onbe-
déngt misste sinn. Mä ech wollt awer 
dofir hei justement e grousse Merci lass-
ginn un den Här Treinen, deen eis all 
Kéier a sengem ganz agreabele Gebai 
empfänkt, deen eis all Kéier eng relativ 
ausféierlech Powerpoint-Presentatioun 
mécht iwwert de Jury, iwwert déi ver-
schidde Professeren, iwwert déi klengste 
Changementer. A wat awer finalement, 
en fait, ganz interessant ass, wann ee 
kann dobäi sëtzen. An da gi mir natier-
lech a priori en Avis favorabel, wann dat 
esou propper a schéi presentéiert gëtt. 
Just eng Remarque par rapport zu den 
extra Muerescoursen zu Suessem. Wann 
ech richteg verstanen hunn, huet den 
Här Treinen gesot, dass e géif op de Wee 
goen, fir dat eventuell ze developpéieren. 
A wa genuch Kandidaten do sinn, dat 
och an anere Gemengen ze maachen, 
wat natierlech dann ekologesch, wann 
ech dat elo däerf esou soen, vun Nëtzen 
ass. Well da fiert ee Professer eraus, am -
plaz dass sechs Eltere mat de Schüler op 
Esch kommen. Et ass och praktesch fir déi 
Leit, déi sech da vläicht net mussen e 
ganze Mëtten oder eng Stonn fräi hue-
len, fir bis an de Conservatoire ze kom-
men. An ech mengen, do kéint een dann 
déi néideg Ënnerstëtzung ginn, fir dat 
wei  der ze developpéieren an déi Rich -
tung.
Am Fong geholl wollt ech just e grousse 
Merci un den Här Treinen soen an och un 
d’Kommissioun – d’Madame Taina Bof-
ferding presidéiert se –, déi regelméisseg 
no sechs Auer bis oft aacht Auer zes um-
me   sëtzt, fir fir deen dote Punkt mam Här 
Treinen en Avis kënnen ze ginn.“
(Diskussioun)

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Den Här 
Tonnar kritt d’Wuert nach eng Kéier.“
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Schäffe Jean Tonnar (LSAP): „Merci 
deenen zwee Riedner. D’Qualitéit – ech 
mengen do brauche mer guer net driw-
wer ze schwätzen. Mer sinn effektiv am -
gaang, ze iwwerleeën, ob mer déi ‘extra 
murus’ net sollen ausbauen. Et ass natier-
lech net esou, wann ee Kand an enger 
Uertschaft Kandidat ass, dass mer dann 
duer en Enseignant schécken. 
Et ass och nach esouguer den Avantage – 
dem Här Majerus seng ekologesch 
Oder géif schloen –, dass meeschtens en 
Enseignant och nach vu Suessem ass. 
Well mer hu jo net nëmmen Escher Ensei-
gnanten. Soudass deen iwwerhaapt keen 
Auto brauch ze huelen a ka mam Vëlo 
oder ze Fouss säi Solfège hale goen. 
Mer sinn eis bewosst, Madame Hildgen, 
dass mat der Uni wahrscheinlech nei De -
mandë kommen. Mer hoffen et och. Mä 
selbstverständlech wäert dat Problemer 
mat sech bréngen, well de Conservatoire 
de Moment un de Limitte vu senge Ca -
pa  citéiten ukomm ass, wat elo d’Raim-
lechkeeten ugeet.
Déi Idee vum Statut als Héichschoul, déi 
fannen ech formidabel. Ech wier och 
ganz frou. Mä ech mengen, et misst een 
emol eng Kéier kucken, wéi ee kéint dee 
Statut kréien. Ech weess, dass den Thea-
ter notamment mat der Uni enk zesum-
meschafft a Coursen huet. An do kënnt 
een an deeselwechte Wee goen. An do 
musse mer mat der Uni vläicht Kontakt 
ophuelen, wat eng ganz interessant Sug-
gestioun ass.
An dann déi lescht Saach, déi Frais d’in-
scription bleiwen, wéi scho jorelaang, 
deeselwechte Montant. 
An da wollt ech dem Här Majerus soen, 
en huet et scho gesot, an Dir hutt et all 
do leien: Den Avis vun der Commission 
de surveillance du conservatoire, deen 
den 9. Juni en Avis favorable ënnert der 
Presidentin Taina Bofferding ofginn huet. 
A mer soen dann där Kommissioun e 
Mer  ci a wënsche weider vill Succès an 
deem schéine Gebai.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – 
Mme Astrid Freis – M. Mike Hansen – 
Mme Annette Hildgen – M. Henri Hin-
terscheid – M. Guy Kersch – M. Martin 
Kox – M. Luc Majerus – M. Frunnes 
Maroldt – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
Everard Wohlfarth – M. André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité l’organisation scolaire provi-
soire 2015/2016 du Conservatoire.

4. Economie Solidaire: 
cautionnement par la Ville 
d’Esch d’une acquisition 
immobilière du CIGL ESCH; 
décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Mir kom-
men dann zu Punkt véier. Dat ass eng 
Acquisitioun, déi den Escher CIGL wëll 
maachen. Den Dossier läit Iech vir. Dir 
wësst, datt zënter 18 Joer den Escher 
CIGL hei zu Esch aktiv ass an ëmmer méi 
ausgebaut ginn ass. Dëst Joer 2015 hu 
mer 110 Salariéen, déi do schaffen a 27 
Encadranten. 
An d’Projete sinn natierlech och enorm 
ausgeweit ginn, wat bedeit huet, datt de 
CIGL ëmmer weider Gebailechkeeten 
huet misste bäilounen. Mëttlerweil ass en 
op  gedeelt, mat alleguerten den Aktivitéi-
ten, op sechs Gebaier. An dat ass e Loyer 
insgesamt vu 25.000 Euro. Opgrond vun 
dem Projet Vël’Ok, deen elo och regional 
soll lafen, an dem Projet, wou eng ganz 
Rei vun Iech jo och d’lescht Woch mat 
dobäi waren – d’Aweiung vum Geméis-
gaart um Gaalgebierg –, gëtt d’Plaz elo 
iwwerall immens enk. 
An elo huet sech eng Opportunitéit 
opgedoe gehat, datt de CIGL kéint e 
Lokal oder eng Hal kafen, déi op jidde 
Fall, wat d’Mensualitéit ugeet, wäit ën -
nert deem géif leien, wat bis elo u Loyer 
bezuelt gëtt. Dat ass an der rue Pasteur, 
gesitt Der. Et ass en detailléierte Plang 
han  nendrun. Si kënnen do op 820 m² 
lou  nen, relativ séier. An dat Lokal, déi 
Halen, si fir 1.750.000 Euro ze kréien. 
Et ass awer esou, datt mer als Gemeng 
musse mat als Bierg goen, als Garant. 
Well et jo net déi éischte Kéier ass, wou 
mer dat gemaach hunn, fir kënnen do 
mat  zegoe wéinst der Kautioun. De CIGL 
ka vu senge proppere Fonge selwer 
300.000 Euro bäisteieren a géif da wäh -
rend zéng Joer op eng Mensualitéit vu 
14.500 Euro kommen, wat jo awer e 
groussen Ënnerscheed ass zu 25.000 
Euro Loyer. 
En plus: Sollt iergendwann eng Kéier 
eppes passéieren, géif dat zum Patri-
moine vun der Gemeng gehéieren. Also 
dat kënnt och nach dobäi. An et läit ganz 
no a ganz zentral, soudatt mer frou wie-
ren, wann Der eis géift um Wee ënner-
stëtzen, an déi Richtung ze goen. Datt de 
CIGL den Accord ka kréien, fir dat doten 
esou séier wéi méiglech ze maachen. Ech 
mengen, an zwee oder dräi Méint kéinte 
se et da schonn iwwerhuelen.
Den Här Hansen.“

Mike Hansen (LSAP): „Merci Madame 
Buergermeeschter, Merci Här Bernard. 

Ech hunn e bësse méi wéi ee Saz. Als 
éischt, mengen ech emol, ass op eppes 
drop hinzeweisen. Gëschter oder vir-
gëschter war et, do hu mer d’Zuele vum 
Décrochage an de Schoule kritt. 2012-
2013 hunn 1.600 Schüler mat der Schoul 
opgehalen, dorënner 779, déi ganz aus 
dem Schoulsystem erausgaange sinn. 
Den Taux de décrochage, dee war 2011-
2012 op 9,2% an 2012/2013 ass en op 
11,6%. 
Ech mengen d’Utilitéit an der Zukunft 
vum CIGL, déi ass geséchert. Well och 
wann d’Regierung oder déi jëtzeg Re  gie -
rung elo mol endlech op d’Idee kënnt, 
eppes dogéint ze maachen, dauert dat 
awer nach e bëssen, datt se uleeft. Also 
wäer  te mer nach en Décrochage crois-
sant an den nächste Joren hunn.
De Besoin vum CIGL ass dofir ginn. Well 
dat si wahrscheinlech déi Leit, déi et am 
schwéiersten oder net am einfachsten 
um Aarbechtsmarché hunn. An dofir 
brau    che mer wierklech eng Structure de 
réinsertion fir all déi Leit, datt déi och um 
Aarbechtsmaart nees an Zukunft Plaz 
kën  ne fannen.
Et feelt mer e bëssen eppes am Dossier, 
do wollt ech just nach eppes ënnersträi-
chen. Et ass natierlech och fir de Coût 
vum Loyer ze diminuéieren, an deem 
Hangar speziell. Do hunn herno 15 Leit 
an zwee Encadranten fir de Projet Vëlo 
Plaz an natierlech fënnef Leit plus een 
Encadrant fir de Freeflex. Dat ass de 
Com  puterprojet vum CIGL. Dat heescht, 
mir schafe weideren Aarbechtsraum fir 
d’Leit a fir de CIGL. Hei géife mer soumat 
och natierlech d’Économie solidaire op 
eisem Terrain weiderdreiwen.
Vum Accord, dee mer haut brauchen, 
och wat d’Commission des finances scho 
gesot huet a wéi en den Dispositif ginn 
huet: et ass nëmmen e Cautionnement. 
Et ass keng Participation réelle, also keng 
Participation monétaire, déi gefrot gëtt. 
An de CIGL géif 14.000 Euro de Mount 
rembourséieren. Mä dobäi, fannen ech, 
misste mer och bedenken, datt an deem 
Rem  boursement wahrscheinlech och 
nach d’Participatioun vun all deenen 
anere Gemengen ass, déi un dem Projet 
Vëlo zum Beispill deelhuelen. An ech 
mengen, den Här Maroldt wäert mer do 
och wahrscheinlech eng Kéier recht ginn. 
Dee Remboursement réel, wann een 
d’Participatiounen herno rechent, dee 
wäert e bësse méi grouss sinn. Also de 
Risiko ass zimlech geréng, also quasi Null 
fir d’Gemeng an och zimlech geréng fir 
de CIGL.
An ech ka leider net mat ofstëmmen, 
well ech jo selwer am CIGL sëtzen. Duer-
fir soen ech Iech elo Äddi a gudden 
Appetit.“
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5. Circulation

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Bernard an alleguer-
ten d’Verwaltungsrotmitglieder vum 
Escher CIGL mussen natierlech de Sall 
ver  loossen. Dat Schéint ass, datt et 
queesch duerch d’Parteie geet. Den Här 
Bernard huet awer d’Wuert nach. Här 
Bernard.“

Zénon Bernard (KPL): „Merci Mada-
me Buergermeeschter. Ech halen dat, 
wat ech verspriechen. Ech hale mech 
ganz kuerz. Ech wëll just zwou, dräi 
Remarquen dozou maachen. Éischtens 
direkt: Meng Partei ass selbstverständlech 
d’accord, dee Wee do ze goen, well de 
Patrimoine vun eiser Gemeng sech jo och 
vergréissert. Zweetens kënne mer un eng 
Regroupéierung denken, vun deene ver-
schiddene Servicer. Drëttens huet d’Ma-
dame Buergermeeschter eis gesot, dass 
mer vun där Zomm vu 25.000 Euro Men-
sualitéit fir d’Loyeren op 14.000, mengen 
ech, wann ech mech richteg erënneren, 
erof kënne goen. 
Ech weess, dass d’Kautioun vun der 
Gemeng muss gemaach ginn. An dat ass 
u sech eng positiv Saach, wann d’Ge-
meng dat wëll maachen. Well ech, wéi 
gesot, och nach un eppes anescht den-
ken, wat vläicht hei net esou ugeklongen 
ass. Dat ass d’Qualité de vie vun deene 
Leit, 50 Stéit ronn, déi do wunnen. 
D’Qualité de vie – de Moment ass eng 
Garage do. Eng Garage mécht Kaméidi, 
mécht och Ëmweltproblemer an esou vir-
un. Dat si seriö Leit, ech kenne se. Mä 
ech sinn der Meenung, dass d’Qualité de 
vie vun deene Leit opgrond vun adminis-
trative Gebailechkeeten elo ënnen och 
zouhëlt.
Dofir ginn ech den Accord vu menger 
Partei zu deem Virschlag.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci. An dann nach den Här 
Zwally, dee sech gemellt huet.“

André Zwally (CSV): „Merci Madame 
Buergermeeschter. Ech wollt och den 
Accord vun eiser Fraktioun an dësem 
Dossier hei ginn. Wann een d’Zuelen 
natierlech kuckt, dann ass een net iwwer-
rascht iwwert dat, wat eigentlech allge-
meng um Aarbechtsmaart leeft. 
Dir schreift hei, dass mer iwwer 110 Sala-
riéen hunn, déi an enger Insertioun sinn. 
De But dovunner ass jo nach ëmmer 
deen, datt mer solle versichen, fir se wäh-
rend enger temporärer Zäit ze ënnerstët-
zen, se wa méiglech och nach ze for-
méieren, fir dass se kënnen op den Aar-
bechtsmaart kommen. An dann hinnen 
d’Méiglechkeet ginn, fir hir Zukunft esou 
ze gestalten, dass se wierklech an den 

CDI erakommen, mat deem se kënnen 
hiert Liewe maachen. 
Dir maacht hei d’Propos, fir kënnen déi 
dote Raimlechkeeten ze lounen, respektiv 
och ze kafen herno um Niveau vum 
CIGL. Mir fannen dat eng gutt Idee, well 
et jo awer och drop ukënnt, sou wéi ee 
schafft, a wat fir enge Raimlechkeeten, 
dass ee sech beweegt. An hei schéngt 
mer och déi Qualitéit ze kommen, déi 
mer ganz einfach brauchen, fir deene 
Leit d’Garantie ze ginn, fir eng anstänneg 
Aar becht ze maachen.
Ech wëll just nach drop hiweisen, dass 
mer, wat déi Aarbechtsinitiativen ube-
laangt – an do kommen ech dann op 
2013 zréck, wat den OPE ubelaangt –, 
dass mer dat nach ëmmer am Ae be -
halen. Déi finanziell Situatioun – hei 
musse mer eis och ëmmer drun erënne-
ren, dass et wichteg ass, dass een dat am 
A behält an dass et machbar bleift fir eise 
Gemengebudget. Allgemeng felicitéiere 
mer, dass mer um richtege Wee sinn an 
där doter Initiativ. A mir wäerten an 
deem Sënn och dat dote matstëmmen. 
Merci.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten de Riedner 
och fir d’Ënnerstëtzung. An dann nach 
eng Kéier den Opruff: All déi, déi ier-
gendwéi nëmmen eppes kéinte mam 
CIGL ze dinn hunn oder e Kontrakt 
ën nerschriwwen hunn oder wéi och 
ëmmer, musse virun d’Dier. An da géif 
ech soen, au vote. Här Bernard, Dir awer 
net.“

Zénon Bernard (KPL):  „Ech hunn 
duerch d’Scheedung net méi direkt 
domat ze dinn, mä virdru war den Här 
Boursché mäi Schwoer.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Okay. Au vote.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding –  
M. Daniel Codello – Mme Annette 
Hildgen – M. Henri Hinterscheid – M. 
Guy Kersch – M. Martin Kox – M. Luc 
Majerus – M. Georges Mischo – Mme 
Vera Spautz – M. Jean Tonnar – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité le cautionnement, par la Ville 
d’Esch, d’une acquisition immobilière 
du CIGL Esch.

5. Circulation
a) Règlements définitifs; 
décision
b) Règlements temporaires de 
la circulation routière; 
confirmation et décision

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Merci alleguerten. Da komme 
mer zum zweetleschte Punkt: d’Zirkula-
tioun. De Verkéiersschäffen Henri Hinter-
scheid huet d’Wuert.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci. Ech mengen, mir haten d’leschte 
Kéier am Gemengerot d’Diskussioun iw -
wert zwou Konventioune mat ArcelorMit-
tal, fir Parkings longue durée ze maa-
chen. Bei enger war ech sécher, dass mer 
nach net d’Verkéiersreglement gestëmmt 
hunn. Bei där anerer war ech dovun aus-
gaangen, dass mer et virun engem Joer 
scho gestëmmt hunn. 
Mä mir hunn awer keng Trace dovunner 
erëmfonnt. Mä mir haten awer d’Taxere-
glement gestëmmt an approuvéiert. 
Dat hei ass elo d’technescht Verkéiersre-
glement, wou um Aloyse Meyer ronn 
150 Plaze fir Autoe komme fir longue 
durée, véier Plaze fir Personnes à mobilité 
réduite. Mir kréie siwe Plaze fir Bussen do 
ze stellen, sechs Motosplazen. A mir 
hunn dann och natierlech d’Horodateu-
ren. Et kommen och 20 Plaze courte 
durée fir déi Départen. 
Soubal wéi dat hei gestëmmt ass, huele 
mer Kontakt op mat deenen Operateu-
ren, déi déi Départs internationaux do 
maachen. Dass mer vun elo un déi op 
där Plaz maachen, wou mer dann och 
eng Toilette hunn, wou mer e Courte 
durée hu mat Disque, also net ee Kiss & 
Fly, mä e Kiss & Bus. Wou d’Leit hir Wal-
lisse kënnen an de Bus stellen an da fue-
ren – also déi selwecht Logik wéi um 
Fluch hafen. 
Ech mengen, dofir hutt Der d’Partie gra-
phique, Parking 1 an de Parking 2, do 
gesitt Der och genau, wéi dat organi-
séiert ass.
Ech mengen, mir kéinten och direkt dee 
vum Charles de Gaulle dobäihuelen. Do 
hu mer 146 Plazen. Do sinn dräi Empla-
cementer fir Personnes à mobilité réduite 
dran. An dat ass och longue durée, wéi 
mer dat reglementéiert hunn. Ech men-
gen, domat hu mer d’Verkéiersreglemen-
ter, wa mer deenen elo zoustëmmen. An 
da kënne mer dat esou schnell wéi eis 
Leit fäerdeg si mat de Marquagen, a 
Betrib huelen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Den Här Kersch.“
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6. Commissions consultatives

Guy Kersch (déi Lénk): „Mer haten 
déi Konventioune jo de leschte Gemen-
gerot hei um Ordre du jour. Beim Parking 
Raemerech hutt Der den Accord vun déi 
Lénk jo net kënne kréien, well dat just 
ganz kuerz ass: fir zwee, maximal dräi 
Joer. A well mer am Géigenzuch mussen 
der Arbed verspriechen, hir Demarchen, 
fir do eng Tankstell hinzebréngen, ze 
ënnerstëtzen.
Ech mengen, déi Saach ass gelaf; et 
kënnt jo elo e Parking dohinner. Et geet 
hei nëmmen nach ëm d’Verkéiersregle-
ment, an do si mer natierlech dofir. Ech 
hunn awer nach eng Fro, op déi et 
d’lescht Kéier keng kloer Äntwert ginn 
ass. Vläicht hutt Der dat an der Tëschen-
zäit recherchéiert. Wat kascht dat Ganzt 
eis vun Amenagement, vum Opriichte 
vun den Horodateuren? A wat kënne mer 
erakréien? Besonnesch interessant ass et 
zu Raemerech, well mer dat jo nëmmen 
eng kuerz Zäit kënne benotzen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Här Hinterscheid.“

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Merci. D’Horodateure si jo egal wéi net 
verluer. Den Amenagement wäert sech 
ëm 10.000 Euro fir een Horodateur bela-
fen. D’Déifbauaarbechten – dat ass de 
Mar  quage – do kann ech Iech beim 
beschte Wëllen net soen, wat dat kascht, 
fir esou ee Meter Stréch do anzezéien. En 
Moyenne ass d’Recette bei eise Parkings 
longue durée 3,2 Euro pro Dag. Da 
brauche mer net ze fäerten, wa mer dat 
nëmmen zwee Joer hunn, dass mer do 
Perdant wären, du Point de vue financier. 
Dat war eng Kalkulatioun, déi mer 
gemaach hunn. D’Erfahrenswäerter elo 
vun de Parkings longue durée sinn 3,2 
Euro pro Dag. Also ech mengen, dass 
mer do deen Invest facilement ofgesé-
chert hunn. Dat ass dat, wat ech Iech ka 
soen. 
Deen aneren, deen hu mer potenziell vill 
méi laang, den Aloyse Meyer. An och wa 
mer do géifen eng Kéier de Parking zum 
Deel erëm verléieren, déi Busquaien an 
alles, dat bleift acquis. An do wäerte mer 
och ganz vill fir d’Mobilitéit maache fir 
déi Leit, déi am Spidol schaffen, fir déi 
Leit, déi op anere Plaze schaffen. Well 

mer och do eng Vëlosstatioun vun eisem 
Vël’Ok doniewent hunn. An och Busarrê-
te vun der Linn 7 an herno och nach vun 
anere Linnen, déi potenziell eng Kéier 
dolaanscht fueren a Richtung Zentrum. 
Do si mer da ganz gutt ugeschloss.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – M. Daniel 
 Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. André 
Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les règlements définitifs de cir-
culation.

Schäffen Henri Hinterscheid (LSAP): 
„Mer hunn nach ee provisorescht Regle-
ment ze stëmmen, wou awer eng Erreur 
de frappe drop ass: d’Date de délibéra-
tion de 15.9. vum Schäfferot. Ech men-
gen, et war de 15.6., well den Effet war 
de 17.6. Soss géife mer d’Deliberatioun 
an der Zukunft eréischt huelen, wann 
den Effet elo war. Also ech mengen, do 
ass eng Erreur de frappe. Ech weess net, 
ob se engem opgefall ass.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Och au vote.“

Conseillers présents:
M. Laurent Biltgen – M. Daniel 
 Codello – Mme Astrid Freis – M. Mike 
Hansen – Mme Annette Hildgen – M. 
Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Frunnes Maroldt – 
M. Georges Mischo – Mme Vera 
Spautz – M. Jean Tonnar – M. André 
Zwally
Le Conseil Communal accepte à l’una-
nimité les règlements temporaires de 
circulation.

6. Commissions consultatives

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ier mer ausernee ginn hei, gëtt 
et nach ee Vote ze huele bei de Commis-
sions consultatives fir d’LSAP. An ech bie-
den au vote. Voilà, en ass schonn am -
gaangen, en Ziedel ze verdeelen. Merci.“

Conseillers présents:
M. Zénon Bernard – M. Laurent 
 Biltgen – Mme Taina Bofferding – M. 
Daniel Codello – Mme Astrid Freis – M. 
Mike Hansen – Mme Annette Hildgen – 
M. Henri Hinterscheid – M. Guy Kersch – 
M. Martin Kox – M. Luc Majerus –  
M. Frunnes Maroldt – M. Georges 
Mischo – Mme Vera Spautz – M. Jean 
Tonnar – M. Everard Wohlfarth – M. 
André Zwally
Le Conseil Communal accepte par 11 
voix oui et 1 abstention les modifica-
tions dans les commissions consulta-
tives.

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Ier mer d’Resultat gewuer 
ginn, géif ech Iech dann alleguerten e 
grousse Merci soen, haut an där Hëtzt 
hei ausgehalen ze hunn. Den nächste 
Gemengerot ass a 14 Deeg, den 10. Juli. 
A well et dee leschten ass a mer jo 
zesummen iesse ginn, bieden ech déi, 
wou mat iesse ginn, de Menü unzemel-
len. An da gesi mer eis spéitstens a 14 
Deeg erëm.“

Eng Stëmm: „An idealerweis net ze 
laang schwätzen.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „Eventuell esouguer op der Ter-
rass, wann et gutt Wieder ass.“

Eng Stëmm: „11 Jo an 1 blanc.“

Buergermeeschter Vera Spautz 
(LSAP): „11 Jo an 1 blanc. Merci alle-
guerten an e schéine Weekend.“
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1. Correspondance
/

2. Enseignement et Maisons 
Relais  
a) Organisation scolaire et 
Maisons Relais 2015/2016; 
présentation
b) Sursis scolaires

Vera Spautz (LSAP) salue les conseil-
lers et passe la parole de suite à l’échevin 
Jean Tonnar pour la présentation de l’or-
ganisation scolaire.

Jean Tonnar (LSAP) entame son expo-
sé en présentant ses excuses pour la re -
mise tardive des documents de séance, 
en remerciant toutes celles et tous ceux 
qui ont participé activement à l’élabora-
tion de l’organisation scolaire et en préci-
sant que très peu de réclamations sont 
formulées au courant d’une année, com-
paré au nombre impressionnant de per-
sonnes qui sont concernées par cette 
organisation.
Il en vient ensuite au contingent qui a de 
nou veau augmenté, ce qui représente 
évi  demment deux postes d’enseignant 
sup   plémentaires, mais également deux 
salaires de plus à assurer. L’échevin pro-
pose d’appliquer la même adaptation du 
con  tingent que celle effectuée l’année 
pré  cédente et basée sur une étude du 
centre de recherche CEPS/Instead. Il 
pour   suit en fournissant le nombre des 
en  fants qui seront prévisiblement scolari-
sés, sans que ce chiffre ne soit encore 
pré  cis pour autant. En outre, il remercie 
plu  sieurs membres du corps enseignant, 
qui quittent le service après de nombreu-
ses années, pour leur engagement .
Le corps enseignant serait composé de 
362 personnes, mais on aurait aussi à 
plain  dre le départ de 11 personnes, le 
plus souvent pour des raisons de démé-
nagement. 210 classes seraient prévues 
contre 207 l’année précédente pour 
3.343 enfants, dont 64,49 % seraient des 
étrangers, ce qui amènerait évidemment 
des problèmes qu’il y a lieu de résoudre, 
la moyenne des élèves par classe étant de 
15,91.
L’orateur fournit encore quelques statis-
tiques quant au nombre d’élèves inscrits 
dans les cours de morale laïque et dans 
les cours de religion chrétienne. Il se ré -
jouit du fait que des cours de natation 

ont de nouveau su être organisés dans le 
cycle 4 et estime que ces cours de nata-
tion devraient être tenus par les maîtres-
nageurs, revenant ainsi à la polémique 
lancée il y a un an. Il parle ensuite de la 
réus  site scolaire, 21% des élèves ayant 
atteint l’enseignement classique et 60% 
l’enseignement technique, ce pourcen-
tage s’élevant à 49% seulement l’année 
précédente, celui des enfants devant pas-
ser par l’enseignement modulaire dimi-
nuant de 25 à 16%, ce qui serait une 
nou  velle hautement réjouissante.
Il présente ensuite le programme infor-
matique Untis pour la gestion des ho -
raires pour en arriver aux postes déclarés 
vacants au nombre de 91, représentant 
quelque 20 classes et il espère que ces 
postes pourront être occupés après la pu -
blication des listes 2 et 2bis, de préfé-
rence avec du personnel breveté. Il pro-
fite de l’occasion pour certifier un bon 
tra  vail aux chargés de cours et félicite le 
corps enseignant dans sa globalité pour 
l’excellent travail effectué.
Deux projets pour lesquels la ville d’Esch 
s’engage plus particulièrement sont celui 
de l’école à plein temps et celui du projet 
du professeur Figari dans l’école du Brill, 
qui portera ses fruits dans quelques an -
nées seulement. L’échevin met en avant 
la bonne entente et la bonne collabora-
tion au sein des comités d’école et de la 
commission scolaire d’où proviennent 
des avis et des propositions pertinents.
Il poursuit en présentant des activités 
parallèles qui se sont déroulées, en com-
mençant par un programme de promo-
tion de la musique, pendant lequel les 
e nfants ont été initiés à jouer un instru-
ment, ce programme étant une innova-
tion. Le programme de promotion du 
sport, par contre, est un programme 
bien installé et réalisé par la LASEP et qui 
connaît un succès grandissant. Par ail-
leurs, divers projets concernant toute la 
panoplie de l’égalité des chances ont été 
initiés et ont mené à des expositions.
Monsieur Tonnar passe ensuite en revue 
l’organisation de l’espace scolaire, plai-
gnant le fait que les changements législa-
tifs ont compliqué cette organisation, 
mais que les présidents d’école y ont 
bien contribué, afin de garantir que l’es-
pace disponible soit suffisant.
Le projet de construction de l’école Wo -
brécken ne sera pas achevé en 2016, ni 
en 2017, les dernières prévisions indi-
quant 2019 comme année d’achève-

ment, chose dont on n’est pas fier. Néan-
moins, il permettra de décharger d’autres 
bâtiments le moment venu. Outre la ré -
no   vation d’une salle de gymnastique 
dans un bâtiment existant, l’orateur in -
voque le fait que la population est gran-
dissante dans certains quartiers et que la 
planification afférente devra être envisa-
gée à long terme.
Il entend clôturer le volet école par deux 
notes positives. La première est le fait 
que les enseignants s’occupent eux-mê-
mes de la répartition des élèves par clas-
se, l’ancien modèle, où la commission 
sco  laire effectuait encore cette réparti-
tion, ayant toujours mené à des discus-
sions interminables avec des parents d’é -
lèves. En deuxième lieu, il rend référence 
au plus beau site dont dispose la com-
mune, l’école en forêt, lequel se prêterait 
par faitement pour y développer un pro-
jet innovant. En dernier lieu, il tient à re -
mercier les responsables de la KuFa, insti-
tution qui accueille 45 à 60 enfants par 
semaine et qui leur fait découvrir des ini-
tiatives intéressantes et des nouveaux 
pro   jets.
L’échevin poursuit en soulignant l’impor-
tance d’une collaboration étroite entre 
les écoles et les maisons relais. Considé-
rant que les deux institutions sont étroi-
tement liées, il se réjouit de pouvoir an -
noncer que les administrations respec-
tives ont pu être domiciliées dans un  
seul bâtiment, place Boltgen, chose de -
venue possible de par le déména gement 
du  service d’inspection à la rue Nelson 
Mandela.
Il évoque l’évolution des maisons relais 
qui a été fulgurante les dix dernières an -
nées, le nombre passant de une à treize 
maisons et de 390 à 1.066 chaises dispo-
nibles, une maison relais au moins étant 
présente dans tous les quartiers à proxi-
mité du bâtiment d’école. Il cite encore 
l’exemple de la crèche d’entreprise de la 
commune d’Esch, qui fonctionne diffé-
remment et selon des horaires différents 
et pose la question de la pertinence 
d’une étude sur une éventuelle ouverture 
les samedis. Monsieur Tonnar regrette 
aussi qu’il ne soit pas possible d’utiliser 
les bâtiments de façon plus rationnelle, 
par exemple en transformant les salles en 
salle de classe, de déjeuner ou de jeu, 
selon les horaires et les besoins, mais 
malheureusement ce ne serait pas pos-
sible. Il n’abandonne cependant pas 
l’am   bition de rendre l’utilisation de tous 
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les bâtiments plus optimale. Suit une 
série de statistiques relatives au sexe des 
enfants, aux nationalités et à leurs âges, 
ainsi que sur le nombre des personnels à 
différentes qualifications qui sont au ser-
vice des maisons relais, nombre qui s’é-
lève à 213, dont 170 à temps plein. Tous 
sui  v raient des formations continues en 
per manence.
Il rend attentif au jardin de légumes qui a 
été aménagé au «Gaalgebierg» et qui 
four  nit les maisons relais en légumes 
frais, un projet d’une haute importance.
Un problème resterait le nombre impor-
tant de demandes d’admission qui ne 
sau  raient être honorées et qui figurent 
sur une liste d’attente, priorité étant ac -
cordée aux parents qui travaillent en 
couple, aux monoparentaux, bref à ceux 
qui en ont le plus besoin. Il cite encore 
l’exemple d’une nouvelle maison relais 
qui aurait dû être créée dans l’ancien 
commissariat de police, rue du canal, les 
travaux ayant cependant été retardés en 
raison d’une contamination du terrain 
qui a dû être assaini, travaux qui ont 
requis un gros investissement financier.
Monsieur Tonnar conclut son intervention 
en rappelant que l’organisation scolaire 
avait été votée unanimement pour l’exer -
cice précédant et se déclare être ou  vert à 
chaque initiative d’un conseiller com  mu-
nal à quelque niveau que ce soit et à cha-
que suggestion et critique cons tructive.

Georges Mischo (CSV) remercie plus 
précisément les services d’inspection et 
scolaire pour le travail minutieux et salue 
le fait que le nombre des enseignants 
bre   vetés est en constante augmentation. 
Son parti plaide pour la création de nou-
veaux espaces ou la rénovation d’espaces 
existants pour l’enseignement et pour 
l’engagement de personnel qualifié en 
nom bre suffisant.
Par la suite, l’orateur regrette que la com-
binaison enseignement précoce-maison 
relais ne soit pas possible à Esch, ce qui 
em  pêcherait un grand nombre de pa -
rents d’inscrire leurs enfants à l’enseigne-
ment précoce. Il continue en constatant 
un déficit sérieux au niveau des places 
disponibles dans les maisons relais, tout 
en admettant que des efforts sont entre-
pris, mais que ceux-ci seraient insuffisants 
pour rencontrer le développement de 
nou veaux projets de logements. Il lance 
un appel à la commune de tout entre-
prendre afin que chaque enfant puisse 
avoir sa place dans une maison relais, ins-
titution qui favoriserait la cohésion so -
ciale et l’intégration de tous les enfants. 
En outre il propose de coopter le coordi-
nateur des maisons relais au sein de la 
commission scolaire, l’organisation des 

deux institutions étant étroitement liées.
Son dernier point concerne les cours de 
natation et la séparation des missions des 
enseignants et des maîtres-nageurs, les 
cours devant être tenus par les ensei-
gnants et les maîtres-nageurs étant uni-
quement responsables pour la sécurité. Il 
aurait préféré que les deux se coor-
donnent et se complètent dans leurs mis-
sions, mais regrette surtout que la forma-
tion afférente des enseignants ait long-
temps été négligée, de sorte que bon 
nombre d’entre eux ne l’auraient pas sui-
vi et que, par conséquent, ne dispense-
raient plus de cours de natation.
L’orateur conclut en assurant le soutien 
de son parti pour l’organisation scolaire 
et celle des maisons relais.

Laurent Biltgen ( déi Lénk) remercie 
également toutes les parties prenantes et 
accueille favorablement le fait que les 
éco  les fonctionnent moyennant des clas-
ses cycle. Il est de l’avis que cette façon 
de faire favorise un meilleur encadrement 
plus différencié des enfants par une équi -
pe composée de plusieurs personnes, sa -
chant qu’il n’existe aucune recette pré-
conçue, chaque équipe devant trouver 
son propre chemin.
Monsieur Biltgen partage l’avis qu’ensei-
gnants et maîtres-nageurs devraient pou-
voir travailler la main dans la main en ce 
qui concerne les cours de sport et de na -
tation. Pour ce qui est des bâtiments sco-
laires, il critique le fait qu’aucun nouveau 
bâtiment n’ait été érigé les dernières 
années, mais que des annexes ont été con-
struites souvent à des endroits malheu-
reux. Par ailleurs, de nouveaux espa ces 
scolaires deviendraient indispensables – 
notamment une école complète dans le 
Neudorf, comprenant tous les cycles sco-
laires – vu la croissance constante d’Esch 
et les rénovations retardées devraient 
être effectuées pour assurer que l’espace 
disponible soit à la hauteur de l’enjeu.
L’orateur soulève également la probléma-
tique des chaises disponibles dans les mai -
sons relais, largement insuffisantes en 
nombre, soulignant le fait que d’autres 
communes sont nettement mieux équi-
pées.
En ce qui concerne la nouvelle école Wo -
brécken, Monsieur Biltgen estime qu’elle 
devrait être conçue comme école à plein 
temps, les besoins étant existants. En 
outre, une organisation spécifique pour 
cette école, combinant enseignement et 
mai  son relais, devrait être prévue, tenant 
compte d’une utilisation plus judicieuse 
de l’espace disponible. En résumé, il réi-
tère ses critiques quant à la planification 
de l’espace scolaire, mais entend voter 
pour l’organisation scolaire, alors que les 

efforts réalisés, pour tirer le meilleur de la 
situation existante, sont indéniables.

Zénon Bernard (KPL) se rallie aux 
remerciements généralement quelcon-
ques. Il estime que l’État se défait de bon 
nom bre de ses responsabilités au détri-
ment des communes, tout en les privant 
da vantage de moyens financiers. Tel se -
rait également le cas concernant les 
questions liées à l’enseignement, malgré 
le fait que l’enseignement soit une cause 
nationale et que l’État ait l’obligation de 
veiller à ce que les enfants puissent avoir 
un bon enseignement, partant une bon-
ne base pour une vie en dignité.
L’orateur apporte son soutien le plus 
com  plet pour le développement de l’é-
cole Wobrécken dans la direction d’une 
école à plein temps et d’une unité com-
binant enseignement et maison relais.
Par la suite, il invoque les disparités so -
ciales qui se montrent selon les quartiers 
d’habitation de la ville. La raison en est la 
compréhension de la langue, les enfants 
qui ne parlent aucune des langues véhi-
culaires du pays étant désavantagés, ceci 
également pour les matières scientifi -
ques, pour lesquelles les explications 
four   nies le sont dans les langues habi-
tuelles du pays. Pour y remédier, il pro-
pose d’introduire des cours dans la 
langue maternelle de l’enfant et, parallè-
lement, des cours intensifs pour les lan-
gues luxembourgeoise, allemande ou 
française, afin de faciliter l’intégration de 
l’enfant. L’orateur ne partage pas la joie 
de l’échevin au sujet de la réduction des 
passages au modulaire, alors que les chif-
fres resteraient les mêmes, sauf qu’ils 
seraient faussés par l’introduction de 
classes d’adaptation qui seraient égale-
ment des «ghettos», des sens uniques 
qui ne permettraient pas aux enfants de 
suivre des études supérieures par la suite.
Monsieur Bernard reprend les mêmes do -
léances que les orateurs précédents au 
sujet de la pénurie de chaises disponibles 
dans les maisons relais, tout en soulignant 
l’importance de ces institutions pour  
les per  sonnes qui doivent travailler en 
couple, pour les personnes handicapées, 
pour les monoparentaux, etc., la situation 
idéale étant celle où tous les enfants pour-
 raient bénéficier d’une prise en charge.
En ce qui concerne les cours de natation, 
il partage évidemment l’avis que les en -
seignants et les maîtres-nageurs de -
vraient se compléter pour dispenser les 
cours afférents.
Il salue l’intention d’envisager une ouver-
ture des structures d’accueil les samedis, 
précisant que cette ouverture engendre-
rait un investissement financier non-né-
gligeable. Il craint cependant que l’État 
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ne suive pas pour des raisons budgétaires 
et cite l’exemple de l’actuel ministre de 
l’Éducation nationale, de l’Enfance et de 
la Jeunesse, qui se serait comporté com-
me un éléphant dans un magasin de por-
celaine, provoquant un conflit avec les 
en seignants de l’enseignement postpri-
maire. Il déclare vouloir soutenir les re -
vendications justifiées de ces enseignants 
concernant leur ancienneté. Il craint que 
les mêmes discussions soient transposées 
au niveau de l’enseignement fondamen-
tal et demande au conseil communal 
d’être uni pour la défense des intérêts de 
son personnel enseignant.
Monsieur Bernard revient à une revendi-
cation de longue date de son parti, à 
savoir celle de concevoir l’enseignement 
fondamental selon le principe de l’ensei-
gnement général technico-scientifique, 
jadis connu au Luxembourg sous la dé -
no  mination de «tronc commun». Cette 
forme permettrait aux élèves de ne faire 
le choix de leur carrière estudiantine qu’à 
14 ou 15 ans, au lieu de se fixer déjà à 
l’âge de 12 ans. Il précise que des pays 
comme la Finlande, la Norvège, la Suède 
et quelques pays socialistes à l’époque, 
appliquent ces principes et se retrouvent 
à la tête des épreuves PISA.
L’orateur conclut en annonçant qu’il va 
soutenir l’organisation scolaire, telle que 
présentée.

Luc Majerus (déi gréng) se montre 
étonné du grand nombre de détails pré-
sentés en ce qui concerne l’organisation 
scolaire et entend remettre l’enfant dans 
le centre des préoccupations. Dans cet 
ordre d’idées, il admet que les intérêts 
des professeurs soient défendus, mais 
s’op  pose à ce que cette défense se joue 
sur le dos des élèves, notamment par une 
action de grève.
L’orateur rejoint Monsieur Bernard dans 
sa proposition d’élaborer un autre mo -
dèle pour l’enseignement des matières 
scientifiques à travers d’autres langues 
qui pourraient être utilisées, quitte à ne 
pas pouvoir tenir compte de toutes les 
langues parlées sur le territoire de la ville. 
Il propose plutôt de regrouper les per-
sonnes selon les bases de leurs connais-
sances linguistiques.
Monsieur Majerus regrette évidemment 
aussi la pénurie de chaises disponibles 
dans les maisons relais, avant de passer à 
la problématique des cours de natation, 
au sujet de laquelle il se rallie aux ora-
teurs précédents. Il se réjouit du fait que 
la ville d’Esch dispose de personnel ensei-
gnant hautement motivé qui organise 
des activités dépassant de loin le cadre 
dé  terminé d’office, en organisant des 
sor  ties, des promenades et des excur-

sions, initiatives privées qu’il ne faudrait 
sur  tout pas obstruer par des obstacles 
administratifs.
Pour conclure, l’orateur accueille favora-
blement le développement prévisionnel 
du projet de l’école Wobrécken, sous 
condition que les enfants puissent se dé -
fouler dans une cour de récréation avec 
beaucoup de surfaces vertes au lieu des 
revêtements en béton gris connus d’an-
tan et assure le collège échevinal du sou-
tien de son parti pour l’organisation sco-
laire.

Taina Bofferding (LSAP) se rallie aux 
paroles de remerciements vis-à-vis des 
dif férents acteurs et applaudit le fait que 
ces acteurs oeuvrent tous dans la même 
direction. Elle voit l’organisation scolaire 
comme étant une des compétences les 
plus importantes qui se situent au niveau 
communal, tout comme la création d’es-
pace scolaire, la garantie de mettre à la 
disposition des structures d’école et d’en-
cadrement périscolaire, ainsi que le res-
pect d’un développement qualitatif.
Afin de remédier au problème des retards 
dans la communication des pièces du 
dossier, tel qu’évoqué par l’échevin com-
pétent au début de sa présentation, 
Madame Bofferding propose une com-
munication par courriel, ainsi que la dis-
tribution de tous les rapports de la com-
mission scolaire à tous les conseillers.
Elle voit le contingent comme étant un 
instrument important dans le cadre de 
l’or ganisation scolaire, s’agissant d’une 
répartition judicieuse et ciblée de compé-
tences. Accessoirement, la commune 
bé néficie de personnel supplémentaire, 
cette décision étant basée sur la situation 
sociale et économique. Elle souligne 
l’énorme importance de l’étude du CEPS/
Instead qui a permis de détecter les ori-
gines de la situation socio-économique et 
les connaissances linguistiques des élè-
ves, de mieux comprendre  la situation et 
de prendre les mesures nécessaires. L’ap-
plication de l’indice social a mené au fait 
que le personnel enseignant a pu être 
affecté de façon ciblée.
En ce qui concerne le projet Brill, Mada-
me Bofferding demande s’il serait pos-
sible d’avoir un premier bilan provisoire 
aux fins d’avoir un aperçu sur le projet.
Elle constate une amélioration au niveau 
de la transition du cycle 4.2 dans les 
lycées classique et technique – améliora-
tion relativisée comme l’avait déjà signalé 
le représentant de la KPL – rend cepen-
dant attentif à la problématique du dé -
cro  chage scolaire, sachant que le minis-
tère de l’Éducation national entend légi-
férer pour établir une orientation plus 
cohérente et pour diversifier l’offre sco-

laire, la commune se devant de rester 
attentive à l’évolution afférente.
L’oratrice salue la baisse des effectifs de 
classe, espère que les cours de religion et 
de morale laïque puissent enfin être rem-
placés par l’enseignement des valeurs à 
partir de la rentrée 2017 et accueille fa -
vo  rablement le fait que les règles de la 
proximité soient respectées et que les 
enseignants s’occupent eux-mêmes de la 
répartition des classes.
Elle continue en soutenant la décision 
d’offrir le plus rapidement possible des 
cours de natation aux élèves dès le cycle 
1 et plaide pour une collaboration in  ten-
se entre enseignants et maîtres-nageurs 
pour garantir un bon encadrement.
Tout comme les orateurs avant elle, 
Madame Bofferding regrette la pénurie de 
chaises dans les maisons relais et es  time 
qu’il faudra veiller à tout prix à ré  duire les 
listes d’attente, saluant cependant l’initia-
tive de réunir les administrations respec-
tives sous un seul toit et le fait que le col-
lège échevinal s’efforce de trouver des 
moyens pour créer de l’espace supplé-
mentaire pour l’encadrement des enfants.
Le site Belval mériterait aussi réflexion 
quant à l’installation d’une crèche et 
Mada  me Bofferding estime que des crè-
ches d’entreprise ne devraient plus être 
un sujet tabou qui, par contre, pourrait 
être discuté avec les responsables de l’as-
sociation des commerçants.
En fin de compte, elle souligne le fait que 
les maisons relais ne créent pas unique-
ment un endroit où peuvent être gardés 
des enfants, mais elles créent également 
de l’emploi dans les métiers les plus di -
vers, les salariés concernés suivant des 
for  mations continues en permanence. 
Ce  ci dit, elle réitère ses remerciements et 
marque l’accord de sa fraction avec l’or-
ganisation scolaire.

Jean Tonnar (LSAP) entend répondre à 
certaines questions et critiques qu’il qua-
lifie de positives. Il relativise la probléma-
tique de l’enseignement précoce et an -
non  ce que des discussions ont été me -
nées quant à l’introduction d’un enca-
drement à plein temps des enfants dès 
l’âge d’un an dans le cadre du projet 
Wobrécken, solution qui présenterait aus-
si bien des aspects positifs que des 
aspects négatifs. Il partage le regret que 
ce ne soit pas possible de construire un 
nou  veau bâtiment d’école en plein 
centre d’Esch et fait remarquer que la 
com  mune ne possède pas de terrains 
dans les quartiers centraux.
Il affirme que, à l’avenir, aucune école ne 
sera plus construite, sans qu’une maison 
relais ne soit planifiée en parallèle. Et 
qu’il sera veillé à ce que l’espace dispo-
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nible soit utilisé de façon nettement plus 
ra  tionnelle. Actuellement, rien ne serait 
concret quant à une éventuelle maison 
relais en relation avec l’université.
Ensuite il passe en revue certaines activi-
tés extra-scolaires, telles des soirées litté-
raires ou de théâtre, comme celle réalisée 
par les élèves du bâtiment Dellhéicht 
avec les élèves de 2e C, insistant sur le fait 
que de telles soirées sont le mérite des 
personnels très engagés qui ne comptent 
et ne comptabilisent pas les heures pas-
sées avec de telles organisations.
Quant à l’organisation de cours de nata-
tion, Monsieur Tonnar partage le point 
de vue que ces cours doivent être dispen-
sés en commun par les enseignants et 
par les maîtres-nageurs, afin que les en -
fants puissent bénéficier d’un encadre-
ment qui limite au minimum les risques 
d’un incident.
Pour des raisons écologiques et par souci 
de rapidité, il acquiesce aussi à la de  man-
de de Madame Bofferding de passer par 
courriel pour l’envoi de documents et 
invite tous les conseillers à participer aux 
réunions de la commission scolaire. De 
même, il adhère à l’idée de leur faire par-
venir les rapports de cette commission et 
dé clare que le bilan du projet Brill sera 
présenté lors de la séance d’automne. Il 
con  clut en stimulant les conseillers à sou-
mettre toutes les suggestions et idées 
généralement quelconques qui seraient 
toujours les bienvenues et en les remer-
ciant pour l’objectivité des débats.
(Vote)

Jean Tonnar (LSAP) présente deux 
 sursis.
(Vote)

3. Conservatoire: organisation 
scolaire provisoire 2015/2016; 
décision 

Jean Tonnar (LSAP) présente ensuite 
l’organisation du conservatoire en s’excu-
sant d’avance de ne pas disposer de chif-
fres, les inscriptions n’ayant commencé 
que deux jours auparavant. Du côté du 
per sonnel, il n’y a pas de grands change-
ments à prévoir, sauf pour le cas où on 
connaîtrait une vague insoupçonnée 
d’ins    criptions.
Du côté de la programmation des cours, 
il n’y a pas non plus de changements. 
Monsieur Tonnar rappelle le fait que des 
cours de solfège sont domiciliés dans la 
commune de Sanem depuis 40 ans, une 
situation qu’il qualifie de «gagnant-ga-
gnant», les élèves étant cependant consi-
dérés comme élèves du conservatoire 
d’Esch.

Il souligne qu’il a été largement profité 
de la possibilité de s’inscrire par internet, 
cette solution facilitant les démarches 
administratives pour les élèves et leurs 
parents. Par la suite, il remercie la direc-
tion du conservatoire et son personnel 
pour le travail effectué et renvoie à la 
bro  chure de présentation qui contient le 
détail des cours offerts.
L’échevin présente également les frais du 
conservatoire qui s’élèvent à quelque 6,5 
millions d’euros, dont 2,2 millions sont 
remboursés par la suite. Il explique le 
fonctionnement du système de la réparti-
tion des frais concernant les rémunéra-
tions des enseignants, qui incombent 
pour les deux tiers à la commune et pour 
un tiers sont retournés via un fonds 
 commun. Il clôture son intervention  
en re  merciant les conseillers de ne ja--
mais avoir contesté le budget du conser-
vatoire et en soulignant le fait que bon 
nombre d’élèves font de leur passion leur 
métier et souvent retournent au conser-
vatoire pour y figurer comme ensei-
gnants.

Annette Hildgen (CSV) est d’accord 
pour dire que le conservatoire coûte 
beaucoup d’argent à la commune, mais 
elle souligne aussi le fait que cette institu-
tion est un des grands atouts de la ville. 
En analysant l’origine géographique des 
élèves, elle constate que ceux-ci viennent 
du pays entier, voire de l’étranger, ce qui 
témoigne de la qualité de l’enseigne-
ment. Les frais d’inscription n’étant pas 
revus à la hausse, Madame Hildgen es  ti-
me que la commune apporte la preuve 
de sa fibre sociale, permettant aux fa  mil-
les moins bien situées d’envoyer leurs en -
fants au conservatoire. En outre, le con-
servatoire aurait son importance en ce 
qui concerne l’intégration des concito-
yens étrangers et l’accueil des étudiants 
qui fréquenteront l’université. 
Partant du constat que beaucoup d’a-
dultes étrangers fréquentent également 
le conservatoire d’Esch pour y parfaire 
leur niveau, mais que les cours fréquen-
tés ne sont pas pris en considération 
pour un avancement à un niveau univer-
sitaire, elle propose de développer le 
conservatoire dans une direction qui 
pour rait lui permettre d’obtenir le statut 
d’université, ce qui serait un avantage et 
pour l’institution même et pour ses élè-
ves.

Luc Majerus (déi gréng), tout en 
remerciant le directeur pour son assidui-
té, estime que la procédure prévue com-
prenant une organisation provisoire et 
une organisation définitive serait fasti-
dieuse et peut-être inutile. S’y ajoute-

raient des convocations à chaque fois 
qu’un nouvel enseignant devrait être en -
gagé, la commission du conservatoire 
de    v ant être entendue en son avis.
Il propose de soutenir le directeur dans 
son intention d’intensifier les cours du 
matin à Sanem et de les étendre sur 
d’au  tres communes, pour le cas où il y 
aurait des candidats en nombre suffisant.

Jean Tonnar (LSAP) rallie les derniers 
propos de Monsieur Majerus, mais ex -
prime sa crainte qu’un grand nombre de 
nouvelles demandes émanant d’étu-
diants de l’université pourrait faire éclater 
les capacités des locaux. Par contre il ap -
plaudit l’idée de se développer de la 
sorte que le conservatoire puisse acquérir 
le statut d’université et propose de se 
ren  contrer avec l’université de Luxem-
bourg pour se renseigner sur les dé  mar-
ches à suivre.
(Vote)

4. Économie Solidaire: 
cautionnement par la Ville 
d’Esch d’une acquisition 
immobilière du CIGL ESCH; 
décision

Vera Spautz (LSAP) fait un historique 
de l’évolution du CIGL d’Esch qui fonc-
tionne depuis 18 ans et qui compte 
ac tuellement 110 salariés et 27 enca-
drants, les projets ayant évolué de la 
sorte que de plus en plus de locaux ont 
dû être loués, ceux-ci étant au nombre 
de six, représentant un loyer de 25.000 
euros. Du fait de la régionalisation du 
pro jet Vël’Ok et de l’inauguration du po -
tager au Gaalgebierg, la structure com-
mence à être à l’étroit. Le CIGL aurait 
l’opportunité d’acquérir un hall au prix 
de 1.750.000 euros, sous condition que 
la commune se porte garant. Pouvant 
apporter des fonds propres à hauteur de 
300.000 euros, le CIGL devrait rembour-
ser des mensualités de 14.500 euros pen-
dant dix ans, un montant mensuel large-
ment en dessous du loyer qu’il paie ac -
tuellement. Pour le cas où le CIGL devrait 
arrêter ses activités, le bâtiment revien-
drait dans le patrimoine de la commune.

Mike Hansen (LSAP) se réfère aux 
chiffres concernant le décrochage sco-
laire pour relever l’utilité du CIGL en tant 
que structure de réinsertion pour les per-
sonnes à employabilité faible. En acqué-
rant ce hall et en créant ainsi de l’espace 
de travail, l’économie solidaire serait en -
core promue sur le territoire de la ville. 
Tenant compte de la participation finan-
cière des autres communes qui ont adhé-
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ré au projet Vël’Ok, le remboursement 
réel incombant au CIGL sera encore 
moins important.

Zénon Bernard (KPL) marque l’accord 
de son parti, alors que le patrimoine de 
la commune va s’agrandir, qu’il y aura un 
regroupement des différents services et 
que les dépenses mensuelles diminueront 
de 25.000 à 14.000 euros. Un élément 
important pour lui est l’amélioration de 
la qualité de vie des riverains, le hall étant 
actuellement occupé par un garage qui 
dé   gage des nuisances sonores et écolo-
giques.

André Zwally (CSV) souligne que le 
but de la structure est toujours de former 
les demandeurs en cours d’emploi pour 
pouvoir les placer sur le marché du tra-
vail. Il estime que l’acquisition des locaux 
améliorera l’environnement de travail 
pour les salariés et marque l’accord de 
son parti, non sans rendre attentif au fait 
qu’il faudra étroitement surveiller la 
situation financière de l’initiative.
(Vote)

5. Circulation
a) Règlements définitifs; 
décision
b) Règlements temporaires de 
la circulation routière; 
confirmation et décision

Henri Hinterscheid (LSAP) présente le 
règlement de circulation technique pour 

le parking de longue durée situé au bou-
levard Aloyse Meyer où 150 emplace-
ments sont réservés pour les voitures, 
qua  tre pour personnes à mobilité réduite, 
sept pour les bus, six pour les motos et 
20 emplacements pour une courte durée 
et réservés pour les utilisateurs des dé -
parts internationaux en bus. Des horoda-
teurs seront installés à l’exception des 
sta  tionnements de courte durée, qui 
seront réglementés par disque. Monsieur 
Hinterscheid propose de voter en même 
temps le règlement concernant le par-
king Charles de Gaulle qui englobe 146 
emplacements, dont trois réservés aux 
personnes à mobilité réduite, ce parking 
étant également de longue durée.

Guy Kersch (déi Lénk) rappelle son 
désaccord pour le parking Raemerich, 
mais se montre d’accord avec le présent 
règlement de la circulation. Il voudrait 
ce  pendant connaître le coût de l’aména-
gement de la place et de l’installation des 
horodateurs, ainsi que les recettes prévi-
sibles, ceci surtout dans le cas du site 
Raemerich qui ne peut être utilisé que 
pendant un court laps de temps.

Henri Hinterscheid (LSAP) précise 
que l’aménagement d’un horodateur 
aura un coût d’environ 10.000 euros, 
mais ne saurait indiquer un prix pour le 
mar  quage. Il est cependant confiant que 
la commune ne sera pas perdante du 
point de vue financier, même si le par-
king ne saurait être utilisé que pendant 
deux ans, la valeur empirique de la recet-

te sur un parking de longue durée serait 
de 3,2 euros par jour.
Pour le parking Aloyse Meyer, la question 
se poserait moins, alors qu’il serait dispo-
nible beaucoup plus longtemps et appor-
terait une plus-value certaine en matière 
de mobilité pour les salariés, notamment 
aussi de par l’aménagement d’une sta-
tion du projet Vël’Ok et l’excellent rac-
cordement aux lignes d’autobus.
(Vote)

Henri Hinterscheid (LSAP) soumet 
encore au vote un règlement temporaire 
de circulation.
(Vote)

6. Commissions consultatives

Vera Spautz (LSAP), après avoir pré-
senté et soumis au vote des modifications 
à la composition des membres du LSAP 
dans les commissions consultatives, rap-
pelle que la prochaine séance du conseil 
com munal aura lieu le 10 juillet.
(Vote)



Nous recherchons des volontaires dans le cadre du projet «Notre commu-
nauté» qui se déroule au niveau du cycle 3.2. et 4.1 de l’enseignement 
fondamental à Esch.

Ce projet oriente les enfants à mieux comprendre le monde du travail, il 
leur explique le lien entre ce qu’ils apprennent à l’école et la vie profession-
nelle. Il leur donne un aperçu sur l’environnement économique et leur fait 
découvrir les différents rôles de la collectivité : le rôle de l’individu, de la 
main-d’œuvre et du consommateur.

Le programme comporte 5 unités didactiques, chacune d’une durée d’une 
heure scolaire:

1. Ma commune (présentation de différents métiers et commerces,  etc.)

2. La boulangerie (explication de différentes méthodes de production, etc.)

3. Secteur privé/secteur public (expliquer l’importance du secteur privé et 
du secteur public/ explication des impôts)

4. Le processus de décision (comment sont prises les décisions - introduc-
tion au vote)

5. Comment circule l‘argent (expliquer le rôle de la banque, etc.)

A travers ce projet nous voulons favoriser la coopération entre le monde 
sco laire et le monde économique. C’est pourquoi ce projet est tenu en clas-
se par des volontaires, extérieurs au système scolaire. Ces volontaires peu-
vent ainsi transmettre leurs expériences et leurs savoir-faire aux jeunes.

Emma Zimer 
 26 11 01-21 / 621 354585 

zimer@jonk-entrepreneuren.lu 
www.jonk-entrepreneuren.lu

Le projet vous intéresse? 

Vous n’avez pas besoin d’avoir 

des connaissances spécifiques, 

juste une expérience 

professionnelle  

ou une expérience au foyer, 

ainsi que l’envie de partager 

votre expérience  

et savoir-faire.  

Contactez-nous!

Vous recherchez  
une activité bénévole? 
Vous souhaitez transmettre 
votre expérience aux jeunes?

Dudelange – Edition 2013-2014
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Il est porté à la connaissance du public que le ministre de l’Intérieur et à la 
Gran de Région a approuvé le 28 août 2015 sur la base de l’article 30 de la loi 
mo difiée du 19 juillet 2004 concernant l’aménagement communal et le déve-
loppement urbain, la délibération du 12 juin 2015 du conseil communal por-
tant adoption du projet d’aménagement particulier «01-03 projet de mo  di-
fi cation» (Réf.: 17299/59C).

Le présent projet deviendra obligatoire 3 jours après cette publication du 15 
sep tembre 2015 au 25 septembre 2015. Il prendra la désignation de «plan 
d’aménagement particulier». 

Les documents afférents peuvent être consultés sur le site internet de la Ville 
dans la rubrique «la Ville», «Développement Urbain», «Projets d’Aménage-
ment». 

Esch-sur-Alzette, le 14 septembre 2015

  
  
 Vera Spautz, 
 bourgmestre

AVIS
U R B A N I S M E

PUBLICAU



La liberté à portée de main

Depuis 2011, le réseau HELP a complété  son 
offre de prestations à ses clients avec le sys-
tème d’appel et d’assistance Help24 qui fonc-
tionne 7 jours/7, 24 heures/24 et sur tout le 
territoire luxembourgeois.

Qu’est-ce un système d’appel et d’assistance?

Communément appelé téléalarme, un système d’appel 
et d’assistance permet à son usager d’obtenir de l’aide 
tout simplement en appuyant sur le bouton d’un appa-
reil. Celui-ci est relié via ligne téléphonique ou via carte 
SIM à une centrale téléphonique. Ainsi quand un usa-
ger est en situation de détresse,  il peut actionner son 
bouton d’appel et automatiquement une connexion 
est établie avec un opérateur. Cet opérateur, formé aux 
appels émis par nos appareils, pourra parler à la per-
sonne et définir l’aide dont elle a besoin. Cet appel 
peut déclencher le passage d’une infirmière, d’un 
mem bre de la famille ou d’une autre personne de 
référen ce, ou, en cas d’urgence, celui des services de 
secours.

Outre un système fixe, destiné à des personnes moins 
mobiles et restant le plus souvent chez elles, ou qui ne 
sortent qu’accompagnées, Help24 a l’avantage de 
pouvoir proposer au niveau national un système 
mobile. «Ce système mobile laisse toute liberté à son 
usager qui peut se déplacer en toute sécurité dans tout 
le pays.», explique Josy Holcher, chargé de direction 
Help24. «Son fonctionnement est semblable à celui 
d’un GSM: si l’usager a besoin d’aide, il actionne un 
bouton et une communication avec l’opérateur est éta-
blie via le réseau GSM. En plus, au moment où l’usager 
actionne le bouton d’appel, une géolocalisation est 
pos sible. Donc, en cas de besoin, l’usager peut être 
faci lement retrouvé grâce à son appareil mobile.»

Help24 pour une meilleure qualité de vie

Le but de Help24 est d’augmenter la sécurité de toute 
personne fragilisée encourant un risque d’accident. 
Une sécurité augmentée a pour avantage de garder 
une plus grande autonomie, à l’intérieur du domicile 
comme à l’extérieur, ce qui augmente la qualité de vie. 
L’usager Help24 peut conserver le sentiment de sécuri-
té à domicile, se déplacer librement, profiter de son jar-
din, tout en sachant qu’il peut appeler de l’aide à tout 
moment. Avec le système mobile, cette liberté est 
même étendue sur tout le territoire luxembourgeois.

«Les systèmes Help24 s’adressent à toute personne 
ayant besoin d’un moyen d’assistance pour pouvoir 
mener une vie plus autonome. Que vous ayez un han-
dicap, une maladie chronique, que vous soyez fragilisé 
par l’âge, Help24 est une solution pour augmenter 
votre qualité de vie.» souligne Josy Holcher.
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Des appareils liés entre eux

Les appareils Help24 peuvent également être complé-
tés par différents accessoires. Ainsi, on peut par 
exemple relier un détecteur de fumée à l’appareil de 
base. Ainsi, en cas d’émanation de fumée le détecteur 
déclenche un appel vers l’opérateur, qui peut intervenir 
pour envoyer l’aide adéquate.

Outre le détecteur de fumée, des nombreux acces-
soires sont disponibles. Ces accessoires peuvent être 
ajoutés au système selon vos besoins individuels. 
Consultez notre site www.help.lu/help24 pour vous 
documenter selon vos besoins ou contactez nous 
directement au 26 70 26.

Comment devenir client Help24?

Pour devenir client Help24, vous pouvez téléphoner au 
26 70 26 ou prendre contact avec l’antenne d’aides et 
de soins HELP référente pour votre commune. Un res-
ponsable se déplacera chez vous pour vous expliquer le 
système et pour voir avec vous, quelle solution tech-
nique est la plus adaptée à vos besoins. Cet entretien 
préalable est important pour caractériser la nature du 
risque et pour déterminer la solution technique la plus 
adaptée.

Après la signature de votre contrat Help24, un techni-
cien se déplacera chez vous pour installer votre sys-
tème et pour vous donner les dernières explications 
concernant le fonctionnement de vos appareils.

Si vous voulez de plus amples renseignements sur Help24, 
sur le fonctionnement et les prix, 

contactez-nous au 26 70 26. 
Un opérateur vous mettra en relation avec le responsable 

de votre région, qui vous fournira les réponses 
à vos questions.



Freiheit per Knopfdruck

Seit 2011 hat das landesweite Pflege- und Hilfs-
netz HELP sein Angebot um einen neuen Ser-
vice erweitert: Help24, das Notruf- und Begleit-
system für zu Hause und unterwegs.

Was ist ein Notruf- und Begleitsystem?

Der Nutzer dieses Systems, umgangssprachlich auch 
Tele alarm genannt, kann durch einen einfachen Knopf-
druck Hilfe rufen. Das System ist über das Festnetz oder 
die SIM-Karte eines Mobiltelefons mit einer Telefonzen-
trale verbunden. Befindet sich der Benutzer in einer 
Not situation, muss er  nur besagten Knopf drücken, 
um mit einem eigens geschulten Mitarbeiter verbun-
den zu werden. Dieser klärt mit dem Anrufer, welche 
Art von Hilfe er benötigt. Je nach Art des Problems wird 
dann entweder ein Familienmitglied/Nachbar oder ein 
Krankenpfleger unseres Netzwerks informiert. Bei 
einem vitalen Notfall wird direkt über den Notruf 112 
eine Ambulanz angefordert.

Help24 verfügt hierzu über zwei landesweit funktionier-
en de Systeme: das fest installierte System für Men-
schen, die weniger mobil sind, meist zu Hause bleiben 
und nur in Begleitung die eigene Wohnung verlassen, 
sowie das mobile System, das überallhin mitgenom-
men werden kann. „Dank dieses mobilen Systems kann 
sich der Benutzer ohne Einschränkung im ganzen Land 
bewegen“, erklärt Josy Holcher, geschäftsführender 
Di rektor von Help24. „Man kann es mit einem Mobilte-
lefon vergleichen: Wenn der Benutzer Hilfe braucht, 
drückt er einen Knopf und die Verbindung mit der Zen-
trale wird über das Funknetz hergestellt. Zusätzlich 
kann sofort nach dem Auslösen des Notrufs der Aufen-
thaltsort des Benutzers ermittelt werden. So kann der 
Benutzer im Notfall einfach gefunden werden.“

Help24 – für eine verbesserte Lebensqualität

Ziel von Help24 ist es, die Sicherheit jeder hilfsbedürf-
tigen Person, die einem Unfallrisiko ausgesetzt ist, zu 
vergrößern. Ein verbessertes Sicherheitsgefühl hat, zu 
Hau se wie unterwegs, eine größere Autonomie zur Fol-
ge – und damit eine höhere Lebensqualität. Der 
Help24-Benutzer kann sich frei bewegen, zu Hause, im 
Garten, und sogar in ganz Luxemburg. Denn er weiß, 
dass er im Notfall jederzeit Hilfe rufen kann.

„Help24 richtet sich an jede Person, die eine Betreuung 
benötigt, um ihr Leben autonomer zu gestalten. Egal, 
ob es sich hierbei um eine Behinderung, eine chro-
nische Krankheit oder Altersbeschwerden handelt: 
Help24 ist die Lösung, um Ihre Lebensqualität zu 
verbessern“, unter streicht Josy Holcher.
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Untereinander verbundene Geräte

Die Help24-Basisgeräte können mit zahlreichen Zube-
hörteilen erweitert werden. So kann zum Beispiel ein 
Rauchmelder an die Basisstation angekoppelt werden. 
Falls das Gerät einen Alarm auslöst, wird dieser direkt 
in der Zentrale gemeldet und der Mitarbeiter kann 
so fort adäquate Hilfe schicken.

Neben dem Rauchmelder gibt es noch viele andere 
Zubehörteile, die ganz individuell nach Ihren Wün-
schen hinzugefügt werden können. Eine komplette 
Dokumentation hierzu finden Sie auf www.help.lu/
help24. Oder rufen Sie uns einfach an, unter der Num-
mer 26 70 26. Wir beraten Sie gerne!

Wie wird man Kunde bei Help24?

Um Kunde zu werden, rufen Sie einfach die Nummer 
26 70 26 an oder nehmen Sie Kontakt mit der für Ihre 
Ortschaft zuständigen HELP Antenne auf. Ein verant-
wortlicher Mitarbeiter kommt dann zu Ihnen, um vor 
Ort das System zu erklären, aber auch, um gemeinsam 
mit Ihnen die bestmögliche und Ihren Bedürfnissen 
entsprechende technische Lösung zu finden. Ein 
solches Vorgespräch wird bei jedem Neukunden durch-
geführt, da es wichtig ist, die Art des Risikos zu bestim-
men und somit auch die bestmögliche technische Hilfe 
zur Verfügung zu stellen.

Nach der Unterzeichnung Ihres Help24-Vertrags 
kommt dann ein Techniker bei Ihnen vorbei, um Ihr 
System zu installieren und um Ihnen dessen Funktions-
weise zu erklären.

Wenn Sie mehr über Help24, über die verschiedenen 
Angebote und über die Preise erfahren möchten,  

rufen Sie uns unter der Nummer 26 70 26 an. 
Wir werden Sie dann mit dem Verantwortlichen  

in Ihrer Ortschaft verbinden, der Ihnen mit Rat und Tat 
zur Seite steht.
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Vous souhaitez remplacer votre ancienne chaudière par une nouvelle 
chaudière performante et plus économique ? Avec le programme eno-
primes, SUDGAZ récompense dès octobre 2015 votre engagement pour 
économiser de l’énergie en vous faisant bénéfi cier d’une prime. 

Quel est le montant de la prime ?
Le montant de chaque prime est calculé en fonction de l’économie 
d’énergie réalisée. Pour le remplacement d’une chaudière à tempéra-
ture constante par une nouvelle chaudière à condensation, par exemple, 
vous pouvez profi ter d’une prime allant jusqu’à 500 €.

Comment peut-on bénéficier 
des enoprimes ?
Pour bénéfi cier des enoprimes, il suffi t de choisir un artisan-partenaire 
enoprimes dès le début de votre projet, qui se chargera de toutes les 
démarches nécessaires (liste des artisans-partenaires sur le site internet : 
www.enoprimes.lu).
Le montant de la prime vous sera communiqué en même temps que le 
devis par votre artisan-partenaire. Il est impératif de faire la demande 
de prime avant de passer la commande pour vos travaux !

Plus d’informations sur 
www.sudgaz.lu et 
www.enoprimes.lu 
ou par téléphone au
40 65 64 63.

vous pouvez profi ter d’une prime allant jusqu’à 500 €.

www.enoprimes.lu).

SUDGAZ soutient votre projet
de remplacement de chaudière

ÉCOLOGIQUE - CONFORTABLE - FIABLE

D E  P R I M

E

500 €
J U

S Q U ’ À

Sie wollen ihren alten Heizkessel durch einen neuen, effi zienteren Heiz-
kessel ersetzen? Mit dem Subventionsprogramm enoprimes, belohnt Sie 
SUDGAZ ab Oktober 2015 für Ihre Energieersparnis mit einer Prämie.

Wie hoch ist die Prämie?
Die Höhe der Prämie wird individuell anhand der jeweiligen Energie-
ersparnis berechnet. Wenn Sie, zum Beispiel, Ihren alten Heizkessel mit 
konstanter Temperatur durch einen modernen Brennwertkessel erset-
zen, erhalten Sie eine Prämie von bis zu 500 €.

Was muss ich tun, um eine Prämie 
zu erhalten?
Nichts ist einfacher als das: Sie müssen sich lediglich für eines der Part-
nerunternehmen bei enoprimes entscheiden. Das Unternehmen küm-
mert sich anschließend um alle weiteren Schritte (die Liste der Partner-
unternehmen fi nden Sie auf der Internetseite: www.enoprimes.lu).
Das Unternehmen unterbreitet Ihnen, gleichzeitig zum Kostenvoran-
schlag für die Arbeiten, das Prämienangebot. Die einzige Vorausset-
zung ist, dass die Prämie vor der Auftragserteilung angefragt wird!

Weitere Informationen auf  
www.sudgaz.lu und 
www.enoprimes.lu 
oder per Telefon unter: 
40 65 64 63.

zen, erhalten Sie eine Prämie von bis zu 500 €.

unternehmen fi nden Sie auf der Internetseite: www.enoprimes.lu).

SUDGAZ unterstützt Sie beim 
Austausch Ihres Heizkessels

ÖKOLOGISCH - KOMFORTABEL - ZUVERLÄSSIG

P R Ä M I E

500 €
B I S  Z U



Sie wollen ihren alten Heizkessel durch einen neuen, effi zienteren Heiz-
kessel ersetzen? Mit dem Subventionsprogramm enoprimes, belohnt Sie 
SUDGAZ ab Oktober 2015 für Ihre Energieersparnis mit einer Prämie.

Wie hoch ist die Prämie?
Die Höhe der Prämie wird individuell anhand der jeweiligen Energie-
ersparnis berechnet. Wenn Sie, zum Beispiel, Ihren alten Heizkessel mit 
konstanter Temperatur durch einen modernen Brennwertkessel erset-
zen, erhalten Sie eine Prämie von bis zu 500 €.

Was muss ich tun, um eine Prämie 
zu erhalten?
Nichts ist einfacher als das: Sie müssen sich lediglich für eines der Part-
nerunternehmen bei enoprimes entscheiden. Das Unternehmen küm-
mert sich anschließend um alle weiteren Schritte (die Liste der Partner-
unternehmen fi nden Sie auf der Internetseite: www.enoprimes.lu).
Das Unternehmen unterbreitet Ihnen, gleichzeitig zum Kostenvoran-
schlag für die Arbeiten, das Prämienangebot. Die einzige Vorausset-
zung ist, dass die Prämie vor der Auftragserteilung angefragt wird!

Weitere Informationen auf  
www.sudgaz.lu und 
www.enoprimes.lu 
oder per Telefon unter: 
40 65 64 63.
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